
Megúsztuk 
toroklocsolás nélkül... 

Kiteltek a húsvét i ünnepek - hőkében, b a r á t s á g b a n . Kt-
tek, i t tak, \ cndégséghe és vendéglőkbe j á r t ak , locsoltak a 
kanizsai honpo lgá rok , ápr i l i s 1-én pétiig sokan lettek a/, 
i lyenkor szokásos b e u g r a t á s á ldoza ta i . 

Vajon milyen .volt a forgalom  a nagykan izsa i k ó r h á z 
psz ich iá t r ia i osztálya de toxiká ló c s o p o r t j á n á l . Krrftl  t á jé -
kozta to t t telefonon  az ünnepek eltel tével , ketklen délelőtt 
dr . Sütő Krzsébet a lorvos : 

- \ h á r o m n a p o s ügyelet a lat t c supán két helyi lakost 
ve t tünk kezelés alá . Mindke t t en középkorú férfiak  \o l t ak , 
t ű rhe tően szeszes á l l a p o t b a n . Az esetek száma hasonló \ol t 
egy „ s i m a " hétvégén elől 'ordi i l takkal . 

( t - i l 

ÁRA: 1 3 3 0 F t DEL-ZALAI H E T I L A P 

Régi jó magyar szokás a fel-
jelentgetés. Már a nevében is 
benne van, hogy felfele,  valaki 
felettünk  levőnek, valamilyen 
szándékkal jelentünk valamit. 
Sokan sokszor írtak erről a 
szinte már nemzeti hagyo-
mányról. Most mi is közre-
adunk egy ilyen esetet, anél-
kül, hogy bármelyik szereplő-
jét is minősítenénk, vagy bár-
mi módon állást foglalnánk. 
Döntse el az olvasó! 

Jó pár éve Kiskanizsán a 
Tornyos köz 2-ben működik 
Bolf  László asztalosüzeme. 
Akik ismerik a környéket tud-
ják, a hely, ahol a műhelyek 
épültek, nem a legkönnyebben 
megközelíthető, különösen na-
gyobb szállítójárművekkel. A 
vállalkozónak is régi gondja 
ez, ráadásul a telepet bővíteni 
is akarja. A házsorokkal öve-
zett Ráckertből már jó darabot 
meg is vásárolt ezzel a céllal. 
Ezt a területet járművel meg-
közelíteni azonban még nehe-
zebb. Egyetlen olyan, a Baj-
csai útról nyíló, két ház között 
húzódó bejáró van, ahol ha 
nagy teherautóval nem is, de 

kisebb járművekkel be lehet 
hajtani. Egy ideje Bolf  László 
is ezt az utat használta szállí-
tásra. Az út mellett álló házak 
lakói azóta panaszkodnak, kér-
vényeznek, jelentgetnek. 

A közelmúltban a vállalkozó 
újabb okot adott a panaszra. 
Megcsináltatta az utat. Mész-
kőzúzalékkal terítette le az ad-
dig földes  - többször sáros, 
mint száraz - , 50 méteres utat. 
Rögtön meg is érkezett a pa-
nasz ellene. E szerint az eső 
a mészkődarabokat az út mel-
lett levő kiskertekbe hordja, 
így műveihetetlenné válik a 
föld.  A költségvetési üzem út-
felügyelete  megállapította, 
hogy az út feltöltése  nem sza-
bályosan történt. A zúzalék le-
terítése előtt nem készítettek 
„úttükröt", azaz nem mélyítet-
ték ki a nyomvonalat. Ezzel 
együtt méltányolták, hogy egy 
vállalkozó - igaz saját érdekei 
miatt is - önerőből karban tart 
egy a város kezelésében levő 
utat. 

De hiába a jó szándék, az 
útra terített követ fel  kell szed-
ni! Ismerve a város pénzügyi 

Kiúttalanság? 
(Erdei András felvétele) 

Az MDF  Nagykanizsai  Szervezete  felülbírálta  nem is olyan régi dön-
tését,  és a bérleti  díj  fizetéssel  kapcsolatos  hatpárti  egyezsége ellenére, 
március végén kifizette  tartozását  a Polgármesteri  Hivatalnak.  Ennek 
okát,  és hogy milyen forrásból  történt  a fizetés,  a megyei napilapban 
olvashattuk. 

Mi arra kerestük a választ, mit szól ehhez az akkor aláíró többi párt. 
Arszin György (KDNP): - Nem örülünk ennek, nem ez volt az 

egyezség. Akkor az SZDSZ álláspontja, mármint a jogszabályokra történő 
hivatkozás meggyőzőnek tűnt. Ha megszakadnunk sem tudjuk kifizetni 
a bérleti díjat. Mi a központtól egy fillért  sem kapunk, a helyi tagdí-
jakból élünk. Eddig úgy tűnt - különösen az önkormányzati testületen 
belül -,• hogy sok kérdésben meg tudunk egyezni az MDF-el. Bérleti 
díjuk  kifizetését  azonban a tagságunk  elítélte,  hátbatámadásnak  minősí-
tette,  különösen  úgy, hogy minderről  a sajtóból értesültünk. 

Göndör István (MSZP): - Azt hiszem senki nem kérdőjelezi meg 
ma már, hogy a pártok társadalmi érdekegyeztetést látnak el. Ehhez 
szükséges bizonyos elemi feltételek  megléte. Nem a pártok túlzott igé-
nyeit kell teljesíteni, csak a működéshez szükséges feltételeket  - az 
önkormányzat és a pártok közötti kompromisszum alapján - biztosítani. 
Országosan a mai napig nincs rendezve a pártok anyagi rendszere, és 
ezzel együtt a bérlemények helyzete sem. Furcsa,  hogy a kormány  mind-
ezt az önkormányzatok  nyakába varrja. Pedie lehetne rendezni ezt a 
kérdést úgy, hogy senki ne szenvedjen kárt. így azonban nagyobb az 
erkölcsi veszteség, mint az anyagi haszon. 

Solti Károly (SZDSZ): - A megegyezés bizony nem ez volt. Amikor 
aláírtuk, az volt a mi szándékunk, hogy végleges megoldást találjunk a 
pártok helyiségeinek ügyére. Nem akartunk senkit - várost, önkormány-
zatot - lehetetlen helyzetbe hozni. Az MDF mostani lépése nem old 
meg semmit, csak tov ább görgeti a problémát, hisz ez nem(csak) városi 
gond, országosan kell rá választ adni. Ráadásul az MDF  nem tartotta 
be a megállapodást,  attól  durván  eltért. 

MEGJELENIK: MINDEN PENTEKEN 

(fel)Jelentgetünk 

III. évf.  14. sz. 1991. ápr. 5. 

helyzetét, arra sok 
remény nem lát-

szott, hogy a felszedés 
után az újrafeltöltésre  is 

futja  majd. Maradt volna tehát 
az eredeti - sáros, földes  - ál-
lapot. Ha!... 

Bolf  László, mivel feltétle-
nül szüksége van a bejáróra, 
átvállalta az út építésének tel-

jes költségét, így talán hama-
rosan minden műszaki feltétel-
nek megfelelő  bejáró készül a 
Ráckertben. Ez tehát megoldó-
dott. 

A kérdés most már csak az, 
mikor és milyen indokkal vár-
ható a következő feljelentés. 

(na-im) 

Az MDF kiugrott... 



Beszéljünk róla 

Híd a jövőbe! 
A jövőépítés els<S lépcső)okára most lehetne fellépnünk,  a „Világ-

kiállítás legyen vagy no legyen?" jegyében 
Pro és kontra ellenérvek sorakoznak fel,  «tt egyre erősödik «z 

Igen. Kekimk i* egy lépcsőfokot  kellene lépni azzal, fia  a TAVASZI 
FESZTIVÁL néhány napjai hozzánk Is becserkésznénk, a t<íbbt vidéki 
éí budapeiti helyszínnel egyetemben. 

A -dél és nyugat felöl  jövő külföldieknek,  városunknak, megyénk-
nek, - a testvérvárosok bemutatkozása e néhány napban igazi fesz-
tívílbangul&ica varázsolna varosunknak, amely ilyen eseménnyel még 
nem hivta föl  magára a figyelmet.  : 

N« c»ak « kereskedők, utazik, átutazók városa, hanem a kulióra 
követei is legyünk! 

A testvérvárosok néhány pavilonnal az. idegenforgalom,  az ipar, a 
kereskedelem reprezentánsait vonultatnák fel.  De elhozhatnák Ők js 
a kultúra néhány nívós követét, városuk néhány értékes produkcióját. 
Mt pedig ajánlanánk a magunkéi; » Hevesiben mdködő kórusokat, a 
K»«us« Táncegyüttest, a Bányász Fúvószenekari, a múzeumi tárla-
tokat, színházt előadást, jazz fesztivált. 

A város gazdagodik, idegenforgalmi  bevételei megnövekednének -
mt pedig büszkék lehetnénk arra: 

NAGYKANIZSA = FESZTIVÁLVÁROS. 
„Találkozunk jövőre, újra, ugyanitt!" 

Hegyi Attila 

• w 
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Könyvesbolt kontra kocsma? 
Bízom az írott szó pozitív 

hatásában, különösen akkor, 
ha valamennyiünk közös érde-
kében kerül papírra. A kollek-
tív érdek az elmúlt évek rossz 
tapasztalataiból adódóan fur-
csa színezetet kapott, ennek 
ellenére meggyőződésem, 
hogy a köztulajdon „államta-
lanítása", a magánérdek túl-
zott érvényesülése bizonyos 
területeken negatív irányú ten-
denciát vált ki. A gyors meg-
gazdagodásra való törekvés el-
torzult értékítéletet szül. Félő, 
hogy ilyen és hasonló hatá-
soknak esik áldozatul a 
könyvkiadás, könyvterjesztés 
is. 

Utcai könyvárusok lepték el 
a várost, ami önmagában üd-
vözlendő lenne, akkor ha az 
áru- és árszínvonal egészséges 
kulturális értéket takar, vala-
mint anyagi lehetőségeinkhez 
mérten megfelelően  válogatott. 
A gyorsan eluralkodó „piaci 
viszonyok" nem tettek jót 
ezen területnek, amelynek 
eredményeként besztszellerek, 
süteményes könyvek tömegé-
ből válogathatunk. 

A viszonylag forgalmas  Fő 
úti áruda előtt figyeltem  fel 
egy jól értesült könyvforgató-
ra, aki lapozgatás közben kö-
zölte: úgy hírlik a Művelt Nép 
Könyvterjesztő Vállalat Nagy-
kanizsán is privatizál. Az nem 
derült ki, hogy spontán, vagy 
központi kezdeményezésre tör-
ténik-e. Azt viszont a tájéko-
zott honpolgár tudni vélte, 
hogy egyben profilváltás  is fo-
lyamatban van. Nem is akár-
milyen. A Bolgár Hadsereg 
úton (Platánsoron) forgalmazó 

könyvesbolt helyét hamarosan 
italbolt foglalja  el - közölte 
sokatmondóan. Ilyen hírre ki 
ne kapná fel  a fejét  (és a vi-
zet)?! 

Tapasztalható, hogy váro-
sunkban tudathomályosító 
kocsmából máris több van, 
mint elég, éppen ezért szá-
momra megmagyarázhatatlan 
ez a váltás, bár tudom, ezer 
veszély leselkedik ránk a piac-
gazdálkodás kapujában. Ami-
kor válogatott reform  lépések-
kel araszolunk előre (vajon ki 
tudja pontosan merre?!) min-
den elképzelhető, talán még 
az is, hogy a profilmódosító 
vállalkozó számolt a ténnyel, 
miszerint a kanizsai magyar is 
olyan, mint a többi. Ha örö-
mét, bánatát szeszbe fojtja, 
nem morfondíroz  azon a filo-
zófiai  tételen, hogy a lét de-
terminálja a tudatot. 

Az ilyen profilváltó  tehát 
képes felismerni  azt a tényt, 
hogy a fogyasztói  szükséglet 
immár a könnyű fajsúlyú 
könyv helyett agytompító ne-
dűben jelentkezik, amelynek 
kielégítésére lehetőséget keres 
és talál. Jól tudja mitől, 
mennyitől (mennyiért) ködösül 
el az emberi tudat oly mérték-
ben, hogy a páciens már saját 
„jólétéről" is megfeledkezik. 
Legfeljebb  akkor rémül meg 
kissé, ha ködösítés közben 
mellette valaki jobblétre szen-
derül. No, de erre is van kész 
magyarázat, nevezetesen: az 
átalakulás folyamán  a termé-
szetes veszteséggel számolni 
kell, hiszen a társadalom ön-
tisztulásában a gyengék sorsa 
a le(el)hullás. 

Ne felejtsük  el, hogy amiről 
az utca embere beszél, több-
kevesebb időeltolódással álta-
lában bekövetkezik. 

Ezen indíttatástól vezérelve 
érdeklődtem a fent  említett bolt 
vezetőjétől a tényállást illetően, 
aki kedves tartózkodóan közöl-
te, hogy az üzlet hasznosítá-
sával kapcsolatos konkrét dön-
tésről ez ideig nincs tudomá-
sa. A privatizáció mindenki 
számára kedvező megoldására, 
a könyvesbolti eladók érdek-
képviseleti szerve az Állami 
Vagyonügynökség felé,  a ren-
delkezésre álló eszközök fel-
használásával megfelelő  lépé-
seket tett. 

Addig is nincs más lehető-
ségünk, mint bízni abban, 
hogy a könyvesbolt kontra 
kocsma kósza híre nem lesz 
valóság, csak a jóslatok szint-
jén marad. 

Blcsák Erzsébet 

Ingyenes 
szemvizsgálat 
(computeres is) 
április 13-ig. 

Záhony Lajos 
látszerész. 

Nagykanizsa, 
Lenin út 4. 

C-soríiúiis d i í í i^ í ; :>e«>u-i«k a lap te r jesz tésében a hétvé-
lli n a p o k o n . 

(Tóth Ferenc felvétele) 

Önmagunkat ajánljuk! 
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Nyílt levél Nagykanizsa város 
polgármesteréhez 

Tisztelt Polgármester Úr! 
Érdeklődve figyeltük  a város közgyűlésének 1991. március 25-i ülését, 

amellyel kapcsolatosan az alábbi közös véleményünknek kívánunk han-
got adni. 

Leszögezzük, hogy az általunk képviselt álláspont senki ellen, így a 
Zemplén Győző Általános Iskola tanulói, pedagógusai ellen sem irányul, 
hanem egyértelműen a városban élő fiatalok  érdekében fogalmazódott 
meg. 

Amiért az írásos formát  választottuk véleményünk elmondására, annak 
oka az, hogy sem a szakbizottsági ülésekre, sem az önkormányzati ülésre 
nem kaptunk meghívót, így a képviselőknek lehetőségük sem volt arra, 
hogy véleményünket megismerhessék. 

Tisztelt  Polgármester  Úri 
Megértéssel viseltetünk azon képviselők iránt, akik városunk fejlődé-

sét, az itt élők sorsának jobbítását kívánják, felvállalva  a néha népsze-
rűtlen döntések meghozatalát is. Ám elutasítunk minden olyan magatar-
tást és megoldási javaslatot, amely a város ifjúságát  akarja megfosztani 
jogos tulajdonától, egy szűkebb érdeket képviselő hosszabb távra pers-
pektíva nélkül álló intézmény érdekében. A város fiataljainak  minél 
igényesebb, színvonalasabb, kultúráltabb szabadidő eltöltése érdekében 
a város vezetése úgy határozott, hogy az 1970-es években felépült  Út-
törőházat az elmúlt év őszétől, új névvel és kibővített feladattal  ismét 
a város valamennyi fiatalja  számára megnyitja. 

Ezért nem értjük, hogy Önöknek miért kellett az Ifjúsági  Ház kérdé-
sében előkészítetlen, spontán felvetés  kapcsán, megfelelő  szakvélemé-
nyek hiányában - többszöri szavaztatással - az ésszerű logikát mellőző, 
rossz döntést meghozni. 

Nem értjük, miért kell oktatási- és kulturális szakbizottság, amikor 
(szakmai) véleményét a testület figyelmen  kívül hagyja. 

Továbbá nem értjük, hogyan lehet ilyen fajsúlyos  kérdésben megfe-
lelően dönteni, ha nem rendelkezik a város egy középtávú oktatási és 
közművelődési koncepcióval. 

Szerintünk a városban az elkövetkezendő időszak igazi problémáját 
nem a Zemplén Győző Általános Iskola elhelyezése, hanem a középis-
kolába ül. felsőfokú  oktatási intézménybe fel  nem vett fiatalok  gondja, 
problémája jelenti. Néhány év alatt ezen gyerekek száma megtöbbszö-
röződik, tehát már most el kell kezdeni számukra egy lehetséges meg-
oldási forma  kidolgozását, úgy, hogy a meglévő és alkalmas oktatási 
intézményeket megtartva, az általános iskolás tanulócsoportok számának 
alakulását figyelemmel  kísérve, a szükséges korrekció elvégzésével, egy 
új típusú oktatási rendszer bevezetését kell mielőbb szorgalmazni. 

Kérjük a város önkormányzatát, hogy mindezeket figyelembe  véve, 
vizsgálja felül  az Ifjúsági  Házról hozott döntését, s a szükséges szak-
vélemények beszerzéséig, az oktatási és közművelődési koncepció ki-
dolgozásáig az intézmény egész éves költségvetését biztosítani szíves-
kedjék. 

Tisztelettel: az Ifjúsági  Egyeztető Fórum részéről: 
Fiatal Demokraták Ifjúsági  Demokrata Nagykanizsai Demokratikus 

Szövetsége Fórum Ifjúsági  Szövetség 

Nagykanizsa, 1991. március 29. 

A Körösi Csorna Sándor 
Alapítvány felhívása 

Kovásznán 1991. február  5-én ALAPÍTVÁNYT hoztunk létre. Ezzel 
akarjuk ébrentartani szülőföldünk  nagy fiának.  Körösi Csorna Sándornak 
a szellemiségét, aki életét a tudománynak szentelve lemondott mindenről, 
családról, otthonról, kényelemről, hogy az emberiséget szolgálhassa. 
Egyetemes jelentőségű orientalisztikai munkásságot fejtett  ki a tibeti 
nyelv és kultúra tanulmányozásával, s sohasem felejtkezett  el a szülő-
földjéről,  s arról a népről, melyből vétetett. Ő maga szerényen, aszké-
tikusan élt, s a magától megvont aranyakból alapítványokat tett, hogy 
segítse a szegény ifjak  tanulását, a tudás itthoni terjesztését. 

Ügy véljük, az ő szellemében cselekszünk alapítványunk létrehozásá-
val, melynek célja a kegyelet, a nagy tudós emlékének az ápolása és 
a szülőföld  kultúrájának a támogatása, ezen belül: 

1. KÖRÖSI CSOMA SÁNDOR EMLÉKMÚZEUM ÉS DOKUMEN-
TUMKÖZPONT építése, majd megszervezése Kovásznán. 

2. EMLÉKHÁZ létrehozása Csomakörösön. 
3. A Csorna Sándor munkásságának a feltárásával,  valamint az 

életút tanulmányozásával foglalkozó  tudományos kutatások ösztönzé-
se, támogatása, tudományos rendezvények szervezése, valamint a ke-
gyelet ápolásához szükséges más Jellegű kiadások fedezése. 

4. Az anyanyelvi kultúra ápolása és - a fentieken  túl - minden 
nemes szándékú, a szülőföld  jövő-arculatának a kialakítását, a nép 
felemelését  pozitívan befolyásoló  fáradozás  (tanügy, egészségügy fej-
lesztése stb.) támogatása az Alapítvány ereje, lehetőségei és az ado-
mányozók kívánsága szerint. 

Az Alapítvány kezelésére, s annak a kijelölt célokra való fordítására 
5 tagú kuratórium és 3 tagú ellenőrző bizottság visel gondot. 

Felkérjük mindazokat a bel- és külföldi  egyéneket, intézményeket, 
akiknek, illetve amelyeknek e nemes célok megvalósítása szívügyük, s 
azt támogatni óhajtják, adományaikat tegyék le az Egyesület bankszám-
lájára vagy juttassák el Kovásznára. 

Kovászna, 1991. február  6-án 
Az alapító tagok 

KÖRÖSI CSOMA SÁNDOR Postacím: 4055 COVASNA 
KÖZMŰVELŐDÉSI EGYESÜLET Str. Petőfi  Nr. 59. Jud.Covasna 
KOVÁSZNA - CSOMAKŐRÖS ROMÁNIA Telefon:  923/40715 

Árverési hirdetmény 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város 

Polgármesteri Hivatala 
nyilvános árverésen üzemeltetésre bérbe adja 

a Nagykanizsa, Erzsébet (Szabadság) téri, Széchenyi téri, 
Zrínyi utcai és Sétakerti nyilvános illemhelyeket. Az üze-
meltetési idő 4 év, de ha az üzemeltető a felújítást  is vál-
lalja, úgy 8 évre szóló szerződés köthető. 

Az i l lemhelyek külön-külön kerülnek árverezésre a követ-
kezők szerint: 

Illemhely 
megnevezése 

Kikiáltási 
ár egy évi 
üzemeltetésre 

Minimális Kötelező 
licit nyitvatartás 

Erzsébet 
(Szabadság) téri 
Széchenyi téri 
Zrínyi utcai 
Sétakerti 

40.000,- Ft 2.000 - Ft naponta 7.00-18.00 
25.000,- Ft 1.500,- Ft naponta 7.00-18.00 
35.000,- Ft 2.000 - Ft naponta 6.00-14.00 
15.000,- Ft 1.000,- Ft napi 8 óra 

Az árverés helye: Nagykanizsa, Városháza Erzsébet 
(Szabadság) tér 7. sz. alagsori terem 

Az árverés Ideje: 1991. április 22. (hétfő)  15 óra 

Az i l lemhelyek nyitvatartási idejük alatt, illetve 1991. áp-
rilis 15-én 8 - 1 2 óra között megtekinthetők. Előzetes infor-
mációt az érdeklődők a Polgármesteri Hivatalban a Telepü-
lésellátási és Fejlesztési Osztályán kérhetnek. 

Az árverésre előzetesen írásban, vagy az árverés napján 
személyesen 14.30 óráig lehet jelentkezni , megpályázott il-
lemhelyenként 10 .000, - Ft óvadék befizetésével. 

Nagykanizsa, 1991. március 28. 
Nagykanizsai Megyei Jogú Város 

Polgármesteri Hivatala 

Ex-Úttörőház. Csak vita, vagy munka is folyik  a falakon 
belül? 

(Tóth Ferenc felvétele) 
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Művelődési - Házmestersirató 
Ma már közhely, hogy a de-

mokráciát tanulni kell, az új, 
talán jobb társadalomban való 
eligazodást először mindenki-
nek a saját fejében  kell meg-
teremteni. Ma még zavartak 
vagyunk, nem tudjuk megérte-
ni, elfogadni,  hogy váltani ke-
serves, sót egzisztenciát meg-
rendítő lehet. Nap mint nap 
látjuk, hogy egyre több a sze-
gény, és vannak kik sokkal 
jobban élnek. Látjuk, hogy vá-
lasztott képviselőink sokszor 
az ország fontos  ügyei helyett 
a maguk sérelmeivel terhelik 
a parlamenti (önkormányzati) 
ülés amúgy sem szellős napi-
rendjét. Ugy érezzük, hogy ez 
az új eddig nem hozott mást 
csak drágulást, lemondást, 
egyre több idegességet. 

Még a „nagy átváltozás" 
előtt, mikor minden gond pa-
ragrafussal,  átszervezéssel 
megoldhatónak tűnt, létezett 
egy kiépített, pontosan megha-
tározott feladatokkal  megbí-
zott intézményrendszer. Vala-
mikor az ötvenes évek elején 
azért hozták létre, hogy az ak-
kori (mindenkori) uralkodó 
ideológiát, aktuális érvrend-
szert a lakosságnak közvetítse, 
magyarán saját eszközeivel 
belesúlykolja. Nem lehetett fa-
lu független  népművelő nél-
kül, nem volt valamirevaló vá-
ros művelődési központ nél-
kül. Községi, városi, járási, 
megyei tanácsok osztályainak, 
és az ott dolgozó, népművelő-

nek nevezett bürokráciának 
adott nem kis feladatot  az 
adott terület közművelődési 
munkájának irányítása. Még 
nem is olyan rég léteztek 
olyan statisztikák, amelyben a 
község művelődési szintjét, az 
abban az évben megtartott 
foglalkozások  száma után ítél-
ték meg, hol, mennyi ismeret-
terjesztő előadást, színházi 
programot, klubestet tartottak. 
Az eddig elmondott sok rossz, 
vagy tán cinikus megítélés 
mellett persze volt ennek a 
rendszernek néhány előnye. 
Elsősorban az a pár megszál-
lott, aki nem felfelé  akart 
megfelelni,  sem tanácselnök-
nek, sem közművelődési fel-
ügyelőnek, hanem próbálta a 
falut  megismerve, a falut, 
mint lakó-, munka-, kulturáló-
dási teret életben tartani. Igaz, 
ők voltak kevesebben, és sok-
szor azzal a szakmai képesí-
téssel sem rendelkeztek, me-
lyet a rendszer előírt. A nagy 
többség azonban megmaradt 
az elvárt és belesúlykolt elvá-
rások megvalósításánál. A „jól 
kitalált" központi módszerek-
kel törekedett arra, hogy az 
emberek jöjjenek a művelő-
dési házba és ott „magukba 
szívják" a mások által feltálalt 
kultúrát. Persze nem lebecsü-
lendő ennek az értéke sem. 
Legalább valami volt. Valami 
kapocs maradt a külvilág és a 
falu  között. A tv-n és rádión 
kívül alkalom adódott arra, 

hogy néha közvetlenül talál-
kozzanak az emberek a világ-
gal, a számukra más élettel. 

Eljött aztán az a pillanat, 
amit ma jobb szó híján rend-
szerváltásnak hívunk. Kinyil-
vánítottan szabadon választot-
tuk meg képviselőinket orszá-
gosan és helyben is. Egy or-
szág kívánta a változásokat, 
változtatásokat. Hogy ezek 
megtörténtek-e vagy nem, 
most ne vitassuk. Az biztos, 
hogy sok minden más - a 
pénzt látszólag csak felélő  fel-
adat mellett a közművelődés 
is a pénzhiányra hivatkozva 
megszüntetésre kerülhet. Kani-
zsán aláírásokat gyűjtöttek-
gyűjtenek az Ifjúsági  Ház 
fennmaradásáért.  A környező 
településeken rendre szüntetik 
meg a főállású  népművelői stá-
tuszokat. Az indok mindenhol 
a költségvetés. Igaz, Tótszerda-
helyen a polgármester arra is 
hivatkozott, hogy a körzeti -
négy falu  - feladatokat  ellátó 
népművelőnek eddig sem jutott 
sok ideje komolyan szervezni 
egy-egy község művelődését. 
Murakeresztúron a 70-es évek-
ben épült művelődési „borza-
dály" fenntartása  is többe kerül, 
mint a művelődésre költhető 
összes pénz. Emellett, mint a 
véleményekből kiderült, a volt 
népművelő személyével sem 
voltak megelégedve. Vannak 
helyek, ahol az elbocsájtás in-
dokai még furcsábbak,  például 
egyik önkormányzat azért akar 
megszabadulni a népművelőtől, 
hogy a buszbérletét ne kelljen 
fizetnie. 

Tényleg nincs pénz. Erre 
ma mindig lehet hivatkozni. 
Csak az a nagy baj, hogy ke-
vés az olyan polgármester, ön-
kormányzat, ahol azt is meg 
tudnák fogalmazni,  hogy na 
jó, de mi lesz ezek után? 
Megszüntettük az állást, nem 
kell kifizetni  bérre a kultúrá-
ra szánt pénzt, de hogyan és 
miképp tudjuk az eddig jól-
rosszul ellátott feladatokat 
elvégezni? Hogyan hívhatjuk 
segítségül az embereket a de-
mokrácia, a szabadság közös 
tanulásához? Nagy szavak 
ezek, de éppen az lenne a 
művelődés legnagyobb és 
legszebb feladata,  hogy eze-
ket a távoli, fennkölt  fogalma-
kat a mindennapi nyelvre le-
fordítsa. 

A mai példákból azonban 
úgy tűnik, nagyon kevés he-
lyen, egy-két gondolkodó fej-
ben van meg az akarat arra, 
hogy nem hivatkozva a sze-
génységre, valami elgondolás 
szülessen, miként lehet segíte-
ni az embereknek a minden-
napi kultúrában, a köz életé-
ben. 

Nagy Imre 

Hírek a Polgármesteri Hivatalból 
Március 13-án lépett ha-

tályba és 1991. január 1-től 
kell alkalmazni az önkor-
mányzat 8/1991. számú ren-
deletét a víz- és csatornadí-
jaknak lakások és a nem la-
kás céljára szolgáló helyisé-
gek bérlőire való áthárításá-
ról. A rendelet teljes szövege 
a Városháza előtti hirdetőtáb-
lán elolvasható. 

Az önkormányzat március 
18-án hozott 49/1991. számú 
határozata összesen 47 út, ut-
ca, tér, köz, sétány nevét vál-
toztatta meg Nagykanizsa vá-
ros területén. Gerencsér Má-
ria főelőadó  tájékoztatása 
szerint a régi utcanévtáblák 
két  évig maradnak  helyükön, 
de  piros színné/ átlósan  áthú-
zásra kerülnek. Az új utca-
névtáblák a régiek mellé ke-
rülnek elhelyezésre, legké-

sőbb 1991. december 31-ig. 
Az új táblák elkészítési és 
kihelyezési költsége tervek 
szerint 400 ezer forint. 

Az utcanév személyi iga-
zolványban történő változását 
az állampolgárok a Vasem-
berházban lévő Népességnyil-
vántartóban - hivatalos idő-
ben - személyesen elvégez-
hetik. Az átvezetéshez beje-
lentőlap vagy írásos kérelem 
nem szükséges! 

# 

A február  14-én mandátu-
máról lemondott Bolf  György 
képviselő (14. egyéni válasz-
tókerület) utódlása ügyében a 
városi választási bizottság 
április 8-i ülésén tűzi ki a 
kiskanizsai  körzetben  történd 
időközi  választást.  Ezt  köve-
tően  tájékoztatják az állam-
polgárokat a teendőkről. 

Az önkormányzat legköze-
lebbi nyilvános közgyűlésére 
április 8-án (hétfőn)  14 óra-
kor kerül sor a HSMK ka-
maratermében. 

A v á r h a t ó n a p i r e n d i 
p o n t o k : 

- A közterülethasználati és 
piaci díjtételekkel kapcsola-
tos határozat felülvizsgálata. 

- Az IKKV ingat-
lanfelújítási  címjegyzék jóvá-
hagyása. 

- A Városgazdálkodási és 
Kommunális Vállalat műkö-
désének áttekintése. 

- A környezetvédelemmel 
kapcsolatos téma megtárgya-
lása. 

- A kollégiumok  ügye. 
- Az Ady  E. u. 4-6. sz. 

épületek felújításával  kapcso-
latos további teendők(?). 

(tih-1) 

„Húsvéti vásár 
az árkádok alatt" 
- parkolási gondok az 
Ady u. 1. sz. udvarán -

Legalábbis így foglalható 
össze mindaz, ami a hűsvét 
előtti héten velünk történt. 
Men ugyan biztos jó dolog ha 
a kereskedők licit nélkül, a ré-
gi áron kapnak elárusító helyet 
a Vasemberház árkádjai alatt, 
de az már nem biztos, hogy 
jó, ha az Ady 1. szám udva-
rához kötődő munkahelyeken 
dolgozóknak a saját udvarukon 
nem jut parkolóhely. Mert így 
történt. Lásd képünkön. Nem 
kívánjuk persze mindezt a ba-
zárosok nyakába varrni, hisz' 
a vevők is ezen az udvaron 
hagyhatták gépkocsijaikat, 
csak hát mindezzel akadályoz-
ták mások munkáját. Nem 
utolsósorban nem tudni, az itt 
parkoló autósok mit szólnának 
hozzá, ha saját udvarukon más 
gépkocsija miatt nem tudnának 
megállni? 
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Csak Karosé a 
re Magyarország 
eyógyidegenforgalmi  üelye 
lesz. Az 1980-as nyolcvan fé-
rőhelyről húsz év alatt 3600 
üdülő fogadására  lesz alkal-
mas. Most még olyan 500 kö-
rül van. Ez a gyógyászati ide-
genforgalom  nagyon érdekes 
ertelmiségi átrendeződést 
okoz, ugyanis az egészségügy 
felé  fog  erősen billenni a mér-
leg nyelve. Ez megint egy 
olyan kihívás elé állítja a köz-
séget, aminek nem elég meg-
felelni,  de elébe kell menni. 

Ki fog  alakulni egy egész-
séges település-szerkezet. Az a 
kétezer körüli állandó lélekszám 
már képes az intézményeket 
működtetni, megfelelő  szinten 
telíteni. Amíg idáig eljutunk, 
rendkívül nagy odafigyelés  kell 
ahhoz, hogy túl se csorduljon 
az egyéni erdek, de a fősodor-
ban, a község érdekeinél nagyon 
keményen legyen ott. 

Tudjuk, nem tipikus Zalaka-
ros helyzete, ráaaásul látszatra 
önkényesen emeltünk ki gon-
dolatokat a jegyzővel készült 
beszélgetésből. Ügy gondoljuk 
azonban, hogy minden, ma 
még talán felismert  arculattal 
nem rendelkező településnek 
is meg kell találnia azt az 
utat, melyen kiválhat a hosszú 
évek egyformaságából,  és he-
lyet keres, követel magának a 
környezetében. 

- n l -

Mécs Imre 
Nagykanizsán 

Március 28-án délután a 
Helyőrségi Klubban hivatásoi 
tisztekkel, este pedig a helyi 
SZDSZ szervezésében - más ér-
deklődőkkel is találkozott Mécs 
Imre, a Parlament honvédelmi 
bizottságának alelnöke. 

Mindkét találkozás témája 
országunk akadozó változásai-
val, s a haderőreformmal  fog-
lalkozott. 

Mécs Imre - az SZDSZ ál-
láspontját képviselve - tartotta 
előadásait és válaszolt a felme-
rülő kérdésekre. 

A délután legfőbb  gondolatai 
Mécs Imre által megfogalmazva: 

- A honvédségnek kiszámít-
hatóan az alkotmányos rend 
keretein belül kell működnie. 

- A honvédség feladatainak 
tisztázása után kerülhet sor a 
honvédség vezetésének átalakí-
tására. 

- Fontos, hogy a tisztikar ér-
tékrendjét egyértelműen a 
szakmai szempontok határoz-
zák meg! 

- A magyar demokrácia ál-
lampolgárai bizalmat kell, 
hogy szavazzanak a honvédség 
- szakmai szempontból helyt-
álló - tisztikarának. E tiszti-
karnak pedig bizalommal, nyi-
tottsággal kell viseltetnie az 
ország polgáraival szemben. 

- A honvédségnek a „mini-
málisan elégséges védelem" ál-
láspontjára kell helyezkednie. 

- Az „ellenségkép" szót el 
kell felejtenünk  I E. K. 

Zalakaroson nem sokkal több mint ezer a lakosok száma, 
gyógyvizének köszönhetően mégis európai hírű kisközség. 
Meg is látszik a falu  képén. Szállodák, butikok és majd 
minden házon „Zimmer frei"  felirat.  Külsőségeiben nyilván-
való a különbség egy másik hasonló nagyságú településsel 
szemben, de itt élve, a falu  sorsáért felelősséget  vállalva mi-
lyen Zalakaros? Erről (is) beszél Kis Mihály, „a falu  jegy-
zője": 

- ... A választások után a 
településeken elindult egy, az 
elkülönülés irányába ható ten-
dencia. Mindenki attól várta 
az üdvösséget, ha önálló lesz. 
A helyi cselekvés önállósága. 

olyan ellen, ami idegen test-
kent akarja a Fürdőt, az ide-
genforgalmat  kezelni, nagyon 
határozottan föl  kell, és föl  is 
lép a falu  közvéleménye. 

- Elhatározott szándéka a 

A karosi új iskola 
az úgynevezett politikai önál-
lóság dekralálóaott. A gazda-
sági függvényrendszer  azon-
ban más. Ebben előbb-utóbb 
meg kell, hogy induljon az 
egymásra épülő, kisebb-na-
gyobb régiókra alapozó 
együttműködés. Zalakaros 
gondjait is csak így lehet vizs-
gálni; része a Kis-Balaton 
nyugati övezetének, közelsége 
miatt Nagykanizsa is „szövet-
séges" lehet, de létezhet egy 
nagyobb, Zala déli területeit 
összefogó  régió is. Tudomásul 
kell venni, hogy létezik a te-
lepülések közötti egymásra-
utaltság, és nem lehet az adott 
települést a környezetéből ki-
szakítani... 

... Egy bölcs döntéssorozat 
volt, hogy Karoson ki kell 
építeni a saját intézményrend-
szert. Itt csak alsótagozatos 
tag-iskola volt, picike óvoda 
és így tovább. Az utóbbi 
években, pontosabban mire 
sor került a szétválásra, itt is 
átadásra került az iskola. Ez 
egy generális kérdés, nemcsak 
oktatáspolitikai szempontból, 
hanem a község jövője miatt 
is. Csak úgy letezhet a falu,  -
ha fiatalságat  maga taníttatja. 

Másik dolog az, hogy a ha-
gyományos falu  és az üdülő-
terület elkülönültsége, vagy 
megkülönböztetése, a Fürdő és 
a falu  szembeállítása csökken-
jen, ugyanis egymás nélkül 
egyik sem létezik. Minden 

képviselő testületnek, hogy 
minden olyan ügyet vállal, 
mely Zalakaros idegenforgal-
mának fejlesztésével  függ 
össze, az ehhez tartozó intéz-
ményekkel együtt. Ebben a 
testület élvezi a nemcsak az 
őslakosok, de az itt ingat-
lannal, üdülővel rendelkezők 
bizalmát, támogatását is. Tu-
lajdonosi vitáink lesznek. Saj-
nos a törvény akármilyen ka-
tegorikus, hagyott nyitva kér-
déseket. Nagyon sok kár szár-
mazott eddig is abból, hogy 
rendezetlenek az önkormány-

zati tulajdonviszonyok, és 
ahogy haladunk, részben az 
önkormányzat gazdasági alap-
jai rendülnek meg, részben pe-
dig a külföldi  érdeklődők ked-
ve megy el. 

- Ami az önkormányzatnak 
tisztán idegenforgalmi  bevétel, 
az az üdülőhelyi díj, ettől az 
évtől ez idegenforgalmi  adó. 
1991-től szűkebb olyan érte-
lemben, hogy csak a 48 órát 
meghaladóan kell fizetni.  Bő-
vebb viszont, hogy többféle 
kedvezményt megszüntet. Sok 
milliós többletet várunk. A 
gond az, hogy a beszedett ide-
genforgalmi  adó után járó nor-
matív támogatás (minden fo-
rintra 2 forint)  nem folyama-
tosan érkezik, hanem a követ-
kező évben, egy elszámolás 
után fizetik.  Ez minket már az 
idén is nagyon hátrányosan 
érintett, hisz tavalyról közel 3 
milliós többletünk volt, ami 
még mindig nem érkezett 
meg. Bizony ezért év elején 
hitelt kellett felvennünk. 

Legfontosabb  most az inf-
rastruktúra kiépítése. Még egy 
évig tart a szennyvízhálózat 
teljes kiépítése, amennyiben a 
központi céltámogatást meg-
kapjuk. Utána az iskola bőví-
tése lesz soron, a tornaterem 
és a másik szárny megépítése. 
Ezután jut pénzünk a művelő-
dés, a kultura ugrásszerű javí-
tására. A mai fejkvóta  egyéb-
ként nevetséges. Ez Zalakaro-
son 130 ezer forint,  mi ennek 
majdnem tízszeresét fordítjuk 
erre az ágazatra. 

Egyet tudomásul kell venni, 
hogy ahol tartósan jó közér-
zetet, közéletet akarunk terem-
teni, ott az értelmiséget meg 
kell nyerni. Ez a testület az-
zal, hogy az oktatási-kulturális 
beruházásokat ennyire a szí-
vén viseli, ebben a kérdésben 
rtagy lépéselőnyre tett szert. 
Lesz egy másik nagyon érde-
kes dolog. Van egy prognózis, 
mely szerint Zalakaros 2000-

Épülő butik-sor 
(Erdei András felvételei) 
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Városunk Pais-díjasa: Ördög Ferenc 
Ma, amikor egyre inkább a 

Eénz az értékmérd, megkülön-
öztetett tiszteletet és megbe-

csülést érdemelnek a művészet 
és a tudomány magas szintű 
művelői. Csendben és látvá-
nyosság nélkül alkotnak <5k. A 
nap mint nap megvívott belső 
és külső küzdelmeikbe sok 
esetben azok sem látnak bele, 
akik már a szép hangversenyt 
hallgatják, a gazdag tárlatot 
nézik, vagy az értékes köny-
vet veszik kezükbe. Ki ismeri 
valójában azokat az embere-
ket, akik ünnepnap vagy éj-
szaka is egy műtéttel életet 
mentenek, akik tudományos 
eredményt adnak ki a kezük-
ből, hogy az másoknak sok 
pénzt hozzon, akik gondolata-
ikkal az egyetemes kultúra ér-
tékeit gyarapítják! Szerény 
emberek ők, nem szívesen 
szólnak magukról. De ma, 
amikor a pénz az értékmérő, 
és a hangos emberek egy ki-
csivel meg hangosabbak, úgy 
vélem, meg kell találnunk a 
módját, hogy láthatóvá tegyük 
őket. 

Városunkban nem kevés 
szelleijii és kulturális érték 
van. Úgy kellene számbavenni 
őket, mint jó gazdának a bő 
termését. Mit tehetünk értük? 
Legelőször is becsülni és meg-
becsülteim őket, személyüket 
is, munkájukat is. Termé-
szetesnek tartottam tehát, 
hogy a szombati Zalai Hírlap 

rához, osztályfőnökéhez.  Én 
elfogódott  voltam, ő közvet-
len, egyszerű. Jól ismertem 
szobáját, amelyben nyelvészeti 
szakkönyvek, folyóiratok, 
szerkesztésre váró kéziratok 
sorakoztak, de igazán csak 
most tudatosodott bennem, 
hogy ebből a kis szobából a 
Béke u. 31-ben az MTA 
Nyelvtudományi Intézetének 
egyik legnagyobb vállalkozá-
sai irányítják. A mai és a tör-
téneti helynévanyag össze-
gyűjtése a XIX. századik 
visszamenőleg 19 megyében 
és a fővárosoan  enciklopédi-
kus vállalkozás. Való igaz -
mondta Ördög Ferenc - , hogy 
a gyökerek Erdélybe, Szabó 
T. Attila iskolájához vezetnek, 
de a gyakorlati megvalósítást 
mi kezdtük el közel másfél 
évtizede, még Vé^h József 
irányításával. 10 eve ezt a 
szakértői munkát én végzem, 
és talán az ezredfordulóra  be-
fejeződik  a gyűjtés, melynek 
eredményeként a hozzávetőle-
gesen másfél  millió nagyság-
rendű névtár készül el térké-
pezve. És Európában elsőként 
- teszi hozzá. Eddig azt nem 
tudtam, hogy a Nyelvtudomá-
nyi Intézet tudományos fő-
munkatársa is vagy - jegyez-
tem meg, hiszen, én elsősor-
ban a saját nyelvészeti mun-
káidat ismertem. Az irányítás, 
a tudományos tanácsadas, a 
tudományos értekezések bírá-

Lehota János tanártárs beszélget az 1991. évi Pais-dijas 
dr. Ördög Ferenccel. 

olvasása után, amelyből meg-
tudhattuk, hogy dr. Ördög Fe-
renc kandidátust az idei Pais-
díjjal tüntették ki, felkerestem 
őt lakásán, hogy ebből az al-
kalomból beszéljen nekünk 
munkájáról, eredményeiről. 
Nem tagadom, hogy közel ne-
gyedszázados szívélyes kap-
csolatban vagyunk egymással, 
a gimnáziumban tanarként, és 
emberként is sok nagyszerű 
órát beszélgettünk már, most 
mégis úgy mentem hozzá, 
mint az egykori diák a taná-

lata, az egyetemi előadások, 
szervesen kapcsolódnak a tu-
dományos közélethez - mond-

Í'a. És ahogy megnézem az el-
;észült kiadványok borítóit, 

nem látok olyan könyvet, 
amelyen ne szerepelne kiemelt 
helyen Ördög Ferenc neve. 

Szeretnem, ha beszélnél a 
Pais-díjról. A nyelvészeket 
nem ismerik olyan széles kör-
ben, mint mondjuk a művésze-
ket. Pais Dezső professzor  a 
magyar nyelvtudomány leg-
egyetemesebb tudósa volt. A 

szellemi hagyatékát folytató 
tanítványai is mind Európa hí-
rű tudósok. Egy nagy család 
vagyunk - mondja boldogan 
Ördög Ferenc, meg akkor is, 
ha mindenkinek külön-külön 
meg kell küzdenie a maga ku-
tatasi tárgyának nehézségeivel. 

Rangos lett ez a díj, hiszen 
akadémikusok - Szabó T. At-
tila, Benkő Loránd, Hadrovics 
László - , egyetemi tanárok -
Rácz Endre, Lőrincze Lajos -
kapták meg eddig. A díj mö-
gött jelentős életművek van-
nak. - Nem engedem tovább 
beszélni itt őt, tudom, hogy 
elfogódott,  hiszen Rácz Endre 
professzor  egyik kedves tanára 
volt, ő barátkoztatta össze 
életre szólóan a névtudo-
mánnyal. És most a mester 
után kapta meg a díjat! Benkő 
pedig a legnagyobb; mindent 
tud, ami nyelveszet - mondja. 

Tehát nagy életmű áll a 
Pais-díjasok mögött, és mind 
Európa hírű tudósok. A ma-
gam nagyratörő terveimre 
gondolok most, az én kedves 
tanárom éppen 10 évvel idő-
sebb nálam, és hol van még 
az én életművem. De ne be-
széljünk még úgymond élet-
műről, nagyon natal vagy -
mondom, Benkő Loránd most 
volt 70 éves. Pais is szép kort 
ért meg, és végig aktívan dol-
gozott. Inkább sorakoztassuk 
fel  munkáidat, azok témáit. 

Ezt követően figyelmesen 
hallgattam, jegyzeteltem, és 
igyelcszem pontosan elmonda-
ni mindazt, amit rögzítettem. 

Ördög Ferenc diplomája óta 
a Batthyány Lajos Gimnázium 
dolgozója: tanar, igazgatóhe-
lyettes, szakfelügyelő,  könyv-
táros. Bizony, első tanítványai 
voltunk mi is - emlékezem is-
mét - és én bár nem dicseked-
hetem, de Farsang Csaba egye-
temi tanár, Székács Gyurka fi-
zikus-kandidátus, Zadravecz 
Gyuri orvos-kandidátus, Szabó 
Csaba igazgató-főorvos  lett. De 
sokszor emlegette nekünk, nem 
lesz belőletek semmi, mert nem 
tanultok. Személynevekből dok-
torált, majd a kanizsai kötődés 
meghatározója lett névtani mun-
kájának. így következett be a 
nagyobb ugrás a helynevek és 
földrajzi  nevek világaba. 1964-
ben a kollektív gyűjtő és fel-
dolgozó munka eredményeként 
született meg térképekkel és 
mutatókkal a Zala megye föld-
rajzi nevei című könyv. Ezt kö-
vette az a most már egyéni 
munkája, amelyben a neveket 
mint a névtani rendszer tagjait 
tárgyalta, amivel a névtani KU-
tatasnak új útjait nyitotta meg: 
Személynevvizsgálatok Göcsej 
és Hetes területen. A könyv ha-
zai és nemzetközi fogadtatása  a 
vártnál nagyobb volt. A szerző 
Állami ofijban  részesült, a 
nyelvtudományok kandidátusa, 
címzetes egyetemi docens lett. 
Ekkor került a nyelvtudomány 

nemzetközi vérkeringésébe. A 
Belgiumban szerkesztett ONO-
MA szerkesztőbizottsága tag-

Í'ául választotta, és így Ördög 
;erenc a világ minden nyelv-

területével és csaknem minden 
országával érintkezik. Közel 
harminc közleménye jelent 
meg a tudományos közle-
ményben német nyelven. Az-
óta másfél  évtized telt el, de 
kevésbé ismeretes, hogy Ör-
dög Ferenc ez idő alatt min-
den eddiginél nagyobb alapku-
tatást vegzett. A történelmi 
Zala megye Mária Terézia ko-
ri népességösszeírásai alapján 
készül a méreteiben is lenyű-
göző ötkötetes nyelvjárástörté-
neti - névtani személynév mo-
nográfia.  Az első két kötet a 
220000 nevet tartalmazó Név-
tár, a harmadik a Függelék, a 
negyedik a Névmutatok, és az 
ötödik a most készülő Monog-
ráfia.  A magyar múlt feltárá-
sának szerves része ez a nagy 
munka. Alapot ad a nyelvészet 
mellett a történelem, a néprajz 
mélyebb megismeréséhez. Mi 
zalaiak is sok ránk jellemző 
adatra bukkanhatunk. Megtud-
hatjuk például, hogy a ke-
resztnévi eredetű családnevek 
között leggyakoribb a Farkas. 
Jellegzetes név típusunk a -fy 
utótagú személynév. Mint 
megőrzött régiség él a Zászló 
név a László helyett. Kihalt 
keresztnevek kerültek elő: Me-
lasz, a Melánia név férfipárja, 
Ozsonna régi magyar női nev, 
amely a Hozsánna magyar ej-
tésváltozata. A névmutató kü-
lön mutatja a tulajdonneveket 
(családnevek, keresztnevek, 
helynevek, régi dűlőnevek, ká-
polnák és azok védőszentjei-
nek neveit, szentek ábrázolat-
jainak nevei), a közszavakat 
(foglalkozásnevek:  pap, tanító 
ács, takács, mészáros, kovács, 
stb.), a felekezetre,  társadalmi 
helyzetre utaló szavakat (zsel-
lér, nemes, árendás stb.). A 
munka tehát még nem befeje-
zett, de most igényli a legna-
gyobb energiát. Emellett Ör-
dög Ferenc opponens egy kan-
didátusi vitán, doktoráltat, ne-
veli a nyelvész utánpótlást, 
cikkeket ír, előadást tart az 
egyetemen, szerkeszti a névtan 
legnagyobb vállalkozását. 25 
éves honismereti szakköre is 
sok eredményt hozott a Bat-
thyány Lajos Gimnáziumnak a 
Helikonon pályázatokon. Ezek 
a diákköri munkák nyomtatás-
ban is megjelentek. 

Kedves Ö^dög Ferenc. Ked-
ves Tanár Úr. Kedves Feri. 

A tanítvány, a kolléga és a 
személyes barátság együttes 
érzéseivel kőszöntlek Téged e 
Díj átvétele alkalmából. Egy 
érték ismét, ami hozzánk ke-
rült, a mi városunkba. Köszö-
net érte. Egy érték, aki itt él 
közöttünk, tanít, dolgozik, al-
kot. Megbecsülés érte. 

Lehota János 
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Két héten keresztül volt látható Móroczné Bálint Éva alkotásainak kiállítása az Erkel Ferenc Olajipari Művelődési 
Házban. Az amatőr festők  galériájában Luvrencslcs Lajos, a Magyar Hitelbank helyi kirendeltségének igazgatója ajánlotta 
az érdeklődők figyelmébe  a művésznő munkáit. 

(Erdei András felvételei) 

Minden képemet vállalom... 
Kotnyek kiállítás a Városi Képtárban 

Kotnyek István: Képfaragók 
(Erdei András felvételei) 

götte. Nekem nem szempont, hogy 
képeim hasonlatosak legyenek a 
valósághoz. Arra ott a fotó,  annyi 
elég a valóságról. Tudomásul ve-
szem, hogy kevesek körében va-
gyok népszerű, de nem tudok, 
nem is akarok változtatni. Sokan 
voltak úgy, hogy művészetüket a 
saját korukban nem értették... 

- És kínlódtak a meg nem ér-
tettségtől. 

- Teszek engedményeket. A ké-
peimen érzékelhető, felfogható  for-
mál, látványt teremtek, de nem 
fényképszerűt,  hanem olyant, ami-
lyenre én átírom a valóságot. Látja, 
ezért irigylem a zeneszerzőket, ne-
kik nem kell magyarázkodniok, mi-
ről szól a művük. Nekik könnyebb, 
mert a zenének nincsen „anyaga". 
Én sem akarok a ragacsos valóság-
hoz ragaszkodni, de nehezebb a 
dolgom, mert a festék  anyag. 

- Hogyan készülnek a kepei? 
- Amikor a vászon elé állok, 

úgy érzem, teljesen üres vagyok. 
Először színeket rakok fel,  ha-
gyom, hogy a kép fesse  magát, 
vezesse az ecsetemet. Aztán meg-
látok egy formát,  amit érdemes to-
vábbfejleszteni,  egy színkompozí-
ciót, amire építeni lehet a képet, 

és attól kezdve már tudatosan 
komponálok. Összeáll egy harmó-
nia, azt konkretizálom, redukálom. 
Sosem mondom, hogy kész a kép, 
egy pillanatban csak abbahagyom 
a festését.  Ezért van, hogy ké-
sőbb, ha látom őket, valamennyit 
átfesteném. 

- A belső nyugtalanság, lefoj-
tottság szinte feszítik  a képeit. 

- Nekem a lágyság nem jön az 
ecsetemre. Nyugalom, pára, köd 
nincs a képeimen. Az én alkatom, 
habitusom harcosabb. 

Az elképzeléseimhez, érzéseim-
hez ragaszkodom, nem hagyom 
irányítani magam. Ezért voltak vi-
táim a mestereimmel is a főisko-
lán. 

- Művésztársai véleménye sem 
befolyásolja? 

- Meghallgatom, érdekel, hat 
rám, de nem annyira, hogy változ-
tatna a stílusomon. 

Kotnyek István gyűjteményes 
kiállítása átfogó  képet ad eddigi 
munkásságáról. Sem festményei, 
sem fotói  nem tematikusan elren-
dezettek, sokkal inkább válogatás 
eddigi korszakaiból, melyet a Vá-
rosi Képtárban tekinthetnek meg 
az érdeklődők. 

H. M. 

Különös ember Kotnyek István. 
Csendesen, elmélyülten szemléli a 
vüágot, hogy utána a maga egyéni 
módján ízeire szedve, máshoz nem 
hasonlíthatóan összerakja és vá-
szonra fesse.  Elcsípi az élet, az élő 
természet különlegesen szép, rejlett 
harmóniáját, és rendhagyóan örökí-
ti meg fotóin.  Amikor pedig fil-

pet, és megyek fotózni.  A festés, 
a fotózás  és a filmezés  nálam ki-
egészítik egymást. 

Régebbi korokban természetes 
volt, hogy egy művész sokoldalú, 
gondoljon csak Leonardóra. Szá-
momra példa a reneszánsz ember, 
aki átfogóbban  látta a világot, és 
valósította meg önmagát, mint a 

Szemadám György, művészeti író ajánlotta az érdeklődők 
figyelmébe  Kotnyek István munkáit. 

met csinál, talán a pillanat foly-
tatása izgatja. Vagy csak a belső 
tűz, az osztón, a tehetsége hajszol-
ja? Ez az ő nagy titka. 

Eredendő tehetsége mellé társu-
ló makacs szorgalma is segített, 
hogy mindhárom művészeti agban 
kiemelkedő legyen. Fotósként 
megszámlálhatatlan díjat szerzett. 
Filmjeit a szomszédos országokon 
túl Lengyelországban, Svájcban, 
Németországban, Franciaország-
ban, Argentínában is bemutatták, 
festményei  közül vásárolt a mari-
bori, lendvai, zalaegerszegi és ka-
posvári múzeum. 

- Melyik műfaj  áll a szívéhez 
a legközelebb? 

- Nem tudok választani. Ha 
egyik fáraszt,  nyúlok a másikhoz. 
Amikor nem megy a festés,  nya-
kamba akasztom a fényképezőgé-

mai. Az ember száraz, unalmas 
lesz, gépiessé válik, ha beszűkül. 
Akkor lesz teljesebb, ha sokat, 
sokfélét  csinál. 

- Festményei előtt sokan értet-
lenül állnak, zavarban vannak, 
nem értik. Még a beavatott, Sze-

. madám György művészettörténész 
is azt mondta kiállításának meg-
nyitóján, hogy próbálja megfejteni 
a képek gondolati tartalmát, de bi-
zonytalan önmagában. Valami 
mégis kényszeríti a nézőt, hogy 
elidőzzön egy-egy képe előtt, és 
próbálja kitalálni azt a hangulatot, 
érzelmi állapotot, ami az ecsetet 
fogó  kezét vezérelte. 

- Tudom, sokakat idegesít a stí-
lusom, de minden képemet válla-
lom. Én éppen azt szeretem, ha el 
kell valamin gondolkodni. Élve-
zem, mert tudom a szellemet mö-



Az első áldozat a vízilabdacsapat 
Májustól drágábban és kevesebbet 
lubickolhatunk 

Uszodai helyzet 
a költségvetés elfogadása  után 
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Nagykanizsa Megyei Jogú 
Város Közgyűlése 

Nagykanizsa 
Tisztelt Közgyűlés! 

1983. évben - 30 év szünet után - városunkban ú j ra meg-
honosodott a vízilabdasport. 

9 - 1 3 éves úszók - a ma felnőtt  korosztály sportágat vál-
tott, és szívós munkával , nagy lelkesedéssel a semmiből te-
remtette meg a Nagykanizsa vízilabdacsapatát . 

A csapat - állandóan frissítve  létszámát - az akkori út törő 
bajnokságból felverekedte  magát az OB II-be, megteremtvén 
a mai napra feljebbjutás  lehetőségét, országos színtérré lép-
hetne ki. 

A tisztelt közgyűlés döntésével hozzájárult ahhoz, hogy 
városunk sportolni vágyó polgárai az uszodát látogathassák, 
döntésével lehetővé tette az úszó sportág megmentését . 

A vízi labdacsapat edzéseit (labdás edzés) este 18-19 óra 
között tarthatná, ennek személyi és energetikai előfeltételei 
megteremtése azonban az Önök döntésétől függ. 

A Városi Uszoda kimutatása szerint - 150 edzésnapra -
420 .000 , - Ft az a költség, amely a labdás edzéseket lehetővé 
tenné, ekként a költségvetést az uszoda vonatkozásában ezen 
költségekkel kellene emelni . 

Tisztelettel kérjük Önöket, döntésükkel járul janak hozzá 
ahhoz, hogy a sportágat ne kell jen törölni a város sport-
életéből, tegyék lehetővé azt, hogy eddigi fáradozásunk,  mun-
kánk ne vesszen kárba, a csapat együtt maradhasson, és azt, 
hogy nem volt hiábavaló az áldozat. 

Kérjük a kögyűlést arra, hogy a testületi ülésen kérésünk 
tárgyában soron kívül dönteni szíveskedjék. 

Nagykanizsa, 1991. április 2. 
Tisztelettel: 
NVSE vízilabdacsapat képviseletében: 

Szőlős! Csaba edző Czoma Péter Vízmű SE elnöke 
Csetneki Gábor Leposa Gábor 

Biró Zoltán 
(Erdei A. felvétele) 

Akár a fenti  címet is kaphatta 
volna Biró Zoltán április 2-i elő-
adása a HSMK-ban. A meghívott 
vendég, aki arról nevezetes a ma-
gyar Közéletben, hogy immár a 
sokadik politikai mozgalmat kop-
tatja, a kulturális értékválság 
ürügyén szólt a nem túl nagyszá-
mú (változóan 25 és 30 fő)  ér-
deklődőnek. Nem ő az első, aki 
az európaivá válásunk alapfelté-
telének tekinti az oktatás és mű-
velődés maximális fejlesztését. 
Bizony a mai politikai vezetés 
nem túl sok dicséretet kapott ez 
ügyben tőle! 

Mivel nem is oly régen alakult 
meg az ún. „Nemzeti Centrum 
Mozgalom" melyet Pozsgai Imre 
és az ő neve fémjelez,  nem kerül-
hette meg ezt a kérdést sem, igaz 
láthatóan nem is esett nehezére. A 
mozgalom céljainak meghatározá-
sánál elmondta, hogy ma Magyar-
országon bármilyen politikai szer-
vezet csak egy másikhoz való vi-
szonyával határozhatja meg magát. 
Ezért aztán a .jobb, bal, közép" 
jelzők is csak viszonylagosak te-
hetnek.  Mint a vicc is mondja;... 
miért? mi? mennyi? 

Véleménye szerint ma még nin-
csenek igazi pártok, mert a társa-
dalomnak sincs igazi rétegződése. 
Nincsenek olyan társadalmi érdek-, 
értékecsoportok, melyek politikai 
képviseletét egy működő párt elvál-
lalhatná. Ma még ott tartunk, hogy 
a politikai erők mindegyike a tninel 
szelesebb tömegek megnyerését tű-
zi ki célul, de ezzel persze saját 
meghatározását is nehezíti. 

Az előadás utáni válaszaiban, 
mivel a kérdések zömmel erre vo-
natkoztak, nem kerülhette meg az 
MDF-b<51 való kilépésének okait. 
Bár felettébb  diplomatikusan fogal-
mazott - MSZMP-s múltja miatt a 
választásokon nem akarta kellemet-
len helyzetbe hozni a pártot, -
annyi azért kiderült, hogy a mai 
MDF gyakorlatával, stílusával nem 
igazán ért egyet. Bár az MDF ere-
deti programját ma is aktuálisnak 
tartja, de véleménye szerint a mos-
tam irány attól jelentősen eltér. 

Országosan is komoly gondok 
merültek fel  az uszodák üzemelte-
tésével kapcsolatban az utóbbi 
időben. Sajnos városunk sem ma-
radt ki a sorból. 

Köztudott volt, hogy az önkor-
mányzat rendelkezésére álló pénz-
ből nem jut elegendő a fedett 
uszoda anyagi támogatására, s az 
egyre növekvő veszteséget az üze-
meltető Vízmű Vállalat sem tudja 
már lenyelni. Némelyek azt is tud-
ni vélték, hogy emiatt másfél  évre 
bezárják az idén hároméves, im-
pozáns építményt. Aztán a városi 
közgyűlés március 25-én elfogadta 
a költségvetést, melyből 17 mFt-ot 
szavaztak meg az uszoda üzemel-
tetésére. 

- Sok  ez, vagy kevés? - kérdez-
tem Molnár Istvánt, a fürdőkomp-
lexum vezetőjét. 

- A bezáráshoz, pontosabban az 
állagmegóváshoz sok, de a szokott 
módon történő üzemeléshez sajnos 
kevés, ehhez mintegy 24 mFt-ra 
lenne szükség. 

- Milyen  változtatásokra  kény-
szerülnek? 

- Április 1-től egy órával csök-
ken a nyitvatartási idő, este 6-kor 
már zárunk. Ezt követően a vízi-
labdacsapatnak sem áll módjába 
edzeni, így két óra üzemidőt, 
csúcsidei energiafelhasználást  ta-
karítunk meg, ami nem jelentékte-
len. 

- Ezek  szerint megszűnik  a póló 
csapat ? 

- Sajnos igen, ők az első áldo-
zatok. 

- Hallottam,  hogy a személyzet-
ből  is küldenek  el embereket?! 

- Küldünk, de nem az utcára, 
hanem a vállalat egyéb munkahe-
lyeire helyezzük át őket - többek 
között a szennyvíztisztító telepre 
- , ahol képzettségüknek megfelelő 
munkakört biztosítunk részükre, és 
még anyagilag jobban is járnak. 
A 34 főből  8 személy kerül április 
1-től áthelyezésre. 

- A maradók  győzik  majd  a 
munkát,  pláne ha a szabadtéri 
strand  is üzemel? 

- A korábbi módon termé-
szetesen nem. Éppen ezért további 
változtatásokra van szükség, ame-
lyek terveink szerint a követke-
zők: 

A nyári időszakban, pontosab-
ban az iskolai év befejezése  után 
három hétre - a szokásos karban-
tartás idejére - bezárjuk a fedett 
uszodát. Július 1-vel csak a két 
nyitott medence üzemel majd, a 
fedett  rész felől  nc:r. nyitjuk meg 
a bejáratot, értelemszerűen ar. öl-
tözők is zárva maradnak. Ezzel 

egy garnitúra személyzetet meg-
spórolunk. A szabadtéri rész öltö-
zői több mint ezer főt  fogadhat-
nak. Augusztus 1-től ismét bezár-
nánk egy hónapra - most már ta-
karékossági okokból - a fedett 
részt, hacsak a Polgármesteri Hi-
vatal nem biztosít addig megfelelő 
összeget az üzemeltetéshez. 

Szeptembertől megszűnik a sza-
badtéri rész felőli  bejárás, és is-
mét a fedett  felől  történik a ven-
dégek fogadása. 

- Emelkednek  a belépőjegyek 
árai? 

- Igen, de nem drasztikusan. A 
3 év előtti nyitás óta nem emel-
tünk, most erre is rákényszerü-
lünk. A felnőttjegy  2 5 - Ft-ról 
35,- Ft-ra, a diák-katona belépő 
10,- Ft-ról 2 0 - Ft-ra. A felhőtt 
heti bérlet 150,- Ft-ról 190,- Ft-
ra, a diákoké 50,- Ft-ról 100,- Ft-
ra, de a nyugdíjas 80,- Ft-ról csak 
100,- Ft-ra drágul. Remélem to-
vábbi korlátozó intézkedésekre 
nem kerül sor, kijövünk a pénz-
ből, és nem kell a Vízmű nyere-
ségéből, az ott dolgozók zsebéből 
elvonni forintokat.  -bacskay-

Nagykanizsa 
városközpontban 

egy 27 
négyzetméteres 
irodahelyiség 

és egy 57 
négyzetméteres 

terem bérbeadó. 

Érdeklődni 
munkanapokon 

8-11 óráig 
a TECHNIKA KFT. 
Ady út 1. szám alatt 

munkaidő után 

a 12-126-os 

telefonon. 
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Magyar Hitel Bank Rt. 
Nagykanizsai Igazgatóság 

Tisztelt olvasók! 
Értesítjük  Önöket,  hogy a Magyar  Hitel  Bank Rt. 

Nagykanizsai  Igazgatósága 
gróf  Széchenyi  István  - a legnagyobb  magyar -

születésének  200. évfordulójának  tiszteletére 
rendezvénysorozat  megtartására  vállalkozott. 

Programok: 

1991. április 10-én 17.30 óra 
ÉRMEKIÁLLÍTÁS MEGNYITÁSA 
a Helyőrségi Művelődési Otthonban, 
ahol a kiállítás anyaga: 

- a magyar bankélet kanizsai emlékei 
- Széchenyi István 
- török idők 

- napjaink magyar történelme érmekben 

Nyitvatartás: 
1991. április 10-től április 30-ig naponta 15-20 óráig 

Rendhagyó módon a Mindszenty, Köztársasági és más 
emlékérmék, valamint a Mindszenty peranyagot tartal-
mazó füzet  a helyszínen megvásárolhatók, illetve meg-
rendelhetők. 

E rendezvényben közreműködik a Thury György Mú-
zeum Nagykanizsa és a TRADORG-E Kft.  Budapest. 

1991. április 11-én 13 óra: 
A bank előtti Deák téren felállításra  kerül Széchenyi 
István bronz mellszobra. 

1991. április 15-től: 
A diákok vetélkedője kezdődik Széchenyi István életé-
ről és a bankvilágról. 

1991. május 23: 
Az ünnepségsorozat zárásaként a diákok 
vetélkedőjének döntője a Városi TV közvetítésével. 

JELENLÉTÉVEL  TISZTELJE  MEG 
RENDEZVÉNYEINKET! 

J g M k t ^ 
Nagykanizsa, 1991. április 5. JFW^mmmBANK  RT 

NAGYKANIZSAI IGAZGATÓSÁG 



Privatizáció előtt - Kanizsán (2,) 
KANIZSA ^ 1 0 1991, április 5. 

Legutóbbi lapszámunkban, 
cikkünk elsó részében a közel-
gő privatizáció, szorosabban 
véve az előprivatizáció kap-
csán a Nagykanizsát érintő há-
rom zalai vállalat egyes veze-
tőitől nyert részleges tájékoz-
tatást közöltüké 

Ezúttal a vállalatok néhány 
kanizsai egységében az érin-
tett dolgozók véleményére 
voltunk kíváncsiak, s megszó-
lalt a témában a hatóság, a vá-
ros Polgármesteri Hivatalának 
munkatársa is. 

Zala Megyei Vendéglátó 
Vállalat 

A Béke út 17. szám alatti 
107. számú Csengery  Italbolt 
lesz az első „fecske"  a kani-
zsai előprivatizáció keretében. 
A borozó névre is hallgató 
egyszemélyes üzlet vezetője, 
az 50 éves Horváth  János  az 
április 30-ra meghirdetett ár-
verés előtt így látja a helyze-
tet: 

- A vendéglátás beivódott a 
vérembe, hisz ifjú  korom óta 
űzöm ezt a szakmát. Már tíz 
éve, 1981 óta vezetem ezt az 
egységet, bérleti alapon. Ezek 
után érthető, hogy ragaszko-
dom ehhez a bolthoz, s nem 
titkolom, hogy az árverésen 
én is indulok. Én is, ugyanis 
már többen voltak tájékozód-
ni az üzletben. Az értékesí-
téssel kapcsolatban egyéb-
ként soknak tartom az 1,6 
millió forint  bérleti jogdíjat, 
akárcsak a 160 ezer forint 
privatizációs költséget, ame-
lyekhez jelentős bankhitel 
felvételére  lesz szükségem. 
Számomra gondot jelent az 
is, hogy a vállalat nem bo-
csátotta rendelkezésemre az 
üzlethelyiség jövőbeni bérleti 
díját, amely a kalkulációnál 
és a licitnél szerepet játszik. 
Remélem, hogy a kezelő 

IKKV-tól addig megkapom az 
irányadó összeget. 

Zala megyei Iparcikk Ke-
reskedelmi Vállalat 

A zalaegerszegi székhelyű 
vállalat nagykanizsai kiren-
deltségének két boltjában tájé-
kozódtunk. 

A Fő út - Csengery út sar-
kán, a sokak által „Szomolá-
nyinak" nevezett hétszemé-
lyes, jövedelemérdekeltségű, 
7. számú felnőtt  divatáru  üzlet 
vezetője, az 51 esztendős Feigl 
László így vélekedett, miután 
a napokban az Állami Vagyo-
nügynökség által megbízott 
szerv elvégezte a bolt felmé-
rését, a május-június hóna-
pokban sorrakerülő árverés 
előtt: 

- Nekünk kereskedőknek 
kedvezőtlen a privatizáció, 
nem így a pénzes „kalan-
doroknak". Tisztes és a jelen-
legi kereskedői fizetéssel  kép-
telenség nekem vagy a bolt-
személyzet bármelyik tagjának 
részt venni az előprivatizáció-
ban. Egyébként is köztudott, 
hogy erre az egységre az OTP 
helyi fiókja  tart igényt, amely 
szervvel - véleményem szerint 
- pénzes magánvállalkozók 
sem tudnak majd kedvező ki-
látással harcba szállni a licit 
során. Ami az én és munka-
társaim jövőjét illeti, jelenleg 
nincs semmi elképzelésem. Ha 
a vállalat nem tud segíteni, 
könnyen előfordulhat,  hogy 
munkanélkülivé válunk! 

A Fő úti, tízszemélyes, jól 
menő 35. számú illatszerbolt 
hírek szerint csak a jövő év 
második felében  kerül kala-
pács alá. 

- Minket is foglalkoztat  a 
privatizáció. A nemrég felújí-
tott és átalakított boltban ren-
geteg munkánk fekszik,  amely 
másfél  év múlva semmivé vál-

hat. Mivel én öregségi nyug-
díjba távozok, s az üzlet többi 
dolgozója sem kíván - tőke 
hiányában - pályázni, a sze-
mélyzet sorsa teljesen bizony-
talan lesz, még akkor is, ha 
az utód „tulaj" nem változtatja 
meg a profilt.  Nem biztos 
ugyanis, hogy kolléganőimet 
foglalkoztatni  óhajtja. Arról 
nem is beszélve, ha netán ven-
déglátós győz az árverésen... 
- mondta Mátyás  Erzsébet 
boltvezető. 

- Én abban bízom, hogy a 
jövő évi árverés után korked-
vezményes nyugdíjba mehetek 
- mondta a jelenleg 51 éves 
Tálosi  Jánosné  boltvezető-he-
lyettes. 

- Elszomorító számunkra ez 
az új helyzet, ugyanis a mun-
kanélküliség réme hamarosan 
itt lebeg a fejünk  felett  - nyi-
latkozott az eladók nevében 
Honfi  Imréné. 

Zala megyei Élelmiszer 
Kereskedelmi Vállalat 

A kanizsai székhelyű „cég" 
néhány egy-két személyes üz-
letének vezetője elzárkózott a 
nyilatkozat tételétől. Ketten 
azonban „kötélnek álltak". 

A Sneff  (Múzeum) tér bejá-
ratánál lévő egyszemélyes, 
szerződéses 82. számú'  do-
hánybolt  vezetője, a 40 éves, 
kétgyermekes, Nagy  Lászlóné 
a vállalat tulajdonában lévő 
„mini" üzletben - ahol egyéb-
ként a dohányárukon kívül 
számos csecsebecse is kapható 
- már öt éve dolgozik. Tavaly 
2,3 millió forintot  forgalma-
zott. 

- Mi  lesz a jövöben? - kér-
deztük a júniusban árverésre 
kerülő üzlet vezetőjétől. 

- Sajnos a merev jogsza-
bályhoz kell alkalmazkodnom. 
Én" abban bíztam, hogy a rég-
óta alkalmazott szakem-
bereknek helyzeti előnyük lesz 
az előprivatizációnál, ez azon-
ban csak ábránd maradt. Ez az 
egészségtelen kis bolt nem mi-
nősíthető normális eladóhely-
nek, amelyet bizonyára figye-
lembe vesz majd az értékbecs-
lésnél az Állami Vagyonügy-
nökség. Én - mivel nem aka-
rok az utcára kerülni - pályáz-
ni szeretnék, s ehhez várom a 
vállalat mielőbbi tájékoz-
tatását. Jó volna minél előbb, 
hogy a szükséges hitel banki 
felvételét  is előkészíthessem -
hangzott a válasz. 

A piacon lévő háromszemé-
lyes, 25. számú élelmiszerbolt 
vezetője, Vágó  Tibor  így fej-
tette ki véleményét: 

- Magát a privatizációt okos 
dolognak tartom, azonban a 

mi helyzetünkben - a piac 
régóta vajúdó sorsa miatt -
teljes a bizonytalanság. Ennek 
a boltnak 1992. december 31-
én jár le a szerződése, s így 
még van időm felkészülni  az 
árverésre, a hitelfelvételre.  De 
vajon megéri-e befektetnem? 
Ha ugyanis az üzletsort - ben-
ne ezt a boltot is - néhány 
éven belül lebontják, kárba 
veszne anyagi ráfordításom 
egy jelentős része. Ezekre az 
üzletekre az előprivatizáció 
során kivételes eljárást kellene 
foganatosítani! 

Polgármesteri Hivatal 
A Polgármesteri Hivatalban 

a Termelés-Ellátásfelügyeleti 
Osztály helyébe lépett Hatósá-
gi Osztályon dr.  Müller  János 
csoportvezetőt arról faggattuk, 
hogy az önkormányzatnak, il-
letve a hivatalnak milyen be-
folyásoló  lehetősége van a vá-
rosban hamarosan beinduló 
előprivatizáció során. 

- Az ezzel kapcsolatos 
1990. évi LXXIV. törvény 3. 
paragrafusát  tudnám idézni, 
mint az egyetlen hatósági elő-
írást. E szerint: „A gyermek 
és munkahelyi étkeztetést el-
látó vendéglátó üzlet, a jel-
lemzően élelmiszert árusító 
üzlet és a könyvesbolt a tele-
pülési önkormányzat hozzájá-
rulásával, annak a vállalkozó-
nak értékesíthető, aki az üzlet 
értékesítésére, hasznosítására 
kötött szerződésben vállalja, 
hogy az üzlet üzletkörét meg-
határozott ideig, de legfeljebb 
öt évig csak a települési ön-
kormányzat hozzájárulásával 
változtathatja meg." Ez a tör-
vény tehát öt évig biztosítékot 
jelent a lakosság számára 
gyermek- és munkahelyi ét-
keztetést végző vendéglátó 
egység, élelmiszerüzlet és 
könyvesbolt esetében. Utána 
azonban „szabad a vásár", 
akárcsak már mostantól fogva 
bármely más üzletkörű kiske-
reskedelmi, vendéglátóipari és 
fogyasztási-szolgáltatási  tevé-
kenységet végző állami válla-
lat vagyonának privatizálása 
során - mondta. 

Ez pedig gyakorlatilag azt 
jelenti, hogy a közelgő árve-
rések során például egy jól 
bedolgozott iparcikk vagy ru-
házati bolt elkel, s az új tu-
lajdonos italbolttá, eszpresszó-
vá, vagy bármely más üzletté 
alakítja át az egységet (meg-
történhet ez fordítva  is), a 
profilhoz  szokott lakosság ku-
tathat, „keringőzhet" a bolthá-
lózatban!... 

Tihanyi István 
Vajon két év múlva Is ilyen képet mutat majd a Fő úti 

illatszerbolt? 
(Erdei András felvétele) 
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Bencze Péter 1977-ben, friss 
diplomásként került a Kani-
zsai Üveggyárba a Kandó Kál-
mán Műszaki Főiskola elvég-
zése után. Művezető, majd 
üzemvezető helyettes a hőálló 
hutában, később technológiai 
osztályvezető, 1987-től a gyár 
főmérnöke,  s 1990. április 1-
től a Pannonglast Ipari Rt. el-
nök-vezérigazgatója őt vá-
lasztja a jelöltek közül a meg-
üresedett igazgatói posztra. 

- Tudta  mit vállal,  amikor 
elfogadta  a kinevezést? 

- Igen, hiszen jó egy évti-
zedet húztam le különböző 
munkakörökben, megismertem 
szinte a gyár valamennyi terü-
letét. Amikor idekerültem, a 
cég még úgymond jó passzban 
volt. Az akkori beruházások-
nál hivatalból ott voltam, így 
szinte együtt lélegeztem a 
megújuló gyárral. A mai gon-
dokat nem elődöm - Somoskei 
István  - hozta össze, hanem a 
megváltozott gazdasági, piaci 
körülmények. 

- Csak  nem a KGST  össze-
omlása? 

- Sajnos, jórészt igen. 
Hosszú évekig, sőt évtizede-
kig a KGST, azaz a Szovjet-
unió és a volt szocialista or-
szágok jelentették a biztos pi-
acot. Termékeink felét  expor-
táltuk a keleti  szektorba. 

- Ez egy kényelmes  dolog 
volt,  nemde? 

- Valóban, hiszen tudtuk 
előre, hogy pl. 30-50 mFt ér-
tékben biztos volt a laborüveg 
értékesítésünk, ezt előre beter-
vezhettük korábban. Miután 
megváltozott a helyzet, ez a 
biztos piac egyik napról a má-
sikra megszűnt. 

- Mennyire  versenyképesek 
termékeik,  ha korábban  egyál-
talán lehetett  ilyenről  beszélni? 

- Becsülettel megállták a 
helyüket, nem kellett szégyen-
keznünk. Az igaz, hogy ver-
senyképességünket csak úgy 
tudtuk megőrizni, különösen a 
80-as években, hogy a tőkés 
exportra - másokhoz hasonlóan 
- állami támogatást kaptunk. 
Vonatkozik ez elsősorban a 
hőpalack és a hőkancsó terme-
lésre. Most, hogy megváltoz-
tak a gazdálkodási körülmé-
nyek - nincs az exportra álla-
mi dotáció - több millió fo-
rinttól estünk el, s keresni kell 
a megoldást a termékek minő-
ségének javítására, a termelé-
kenység növelésére. Új vevő-

ket kell felkutatnunk,  hogy ha 
egyelőre nem is nyereséges, 
de veszteséges se legyen ezen 
termékek gyártása. 

- A hőkancsó  és hőpalack 
csak töredéke  termékskálájuk-
nak, és a többivel mi a helyzet? 

- Valóban, ez a 20-25 féle 
hőkancsó és hőpalack szinte 
kizárólag tőkés exportra ké-
szül - jórészt Németországba -
ám éppen ezért izgalmas téma 
számunkra. Termékeink nagy 
részét laboratóriumi és háztar-
tási célú hőálló üvegedények 
teszik ki. Több mint ezer fajtát 
készítünk belőlük, mintegy 
1200 tonnás mennyiségben. A 
harmadik profil  az ampullagyár-
tás, amelyből 60-70 félét  ké-
szítünk különböző méretben 
és típusban. E két utóbbinak 
felére  a hazai piac a vevő, a 
másik 50%-ra meg kell keres-
nünk az értékesítési lehetősé-
get külföldön,  ami nem 
könnyű. Korábban a csehszlo-
vákok voltak a legnagyobb ve-
vőink az ampullákra, de mi-
után létrehoztak egy ampulla-
gyárat, új vevőket kell talál-
nunk a mintegy 140-150 mil-
lió db szabványos ampullára, 
amit a hazai gyógyszergyárak 
már nem tudnak elfogadni. 

- Manapság  a többlábon ál-
lás és a rugalmasság,  a gyors 
termékszerkezetváltás  jelenti 
olykor  egy cég életben mara-
dását.  Automata, vagy félauto-
mata gyártósoraikat  hogy tud-
ják ehhez átalakítani?  Alkal-
masint berakják  a sarokba, 
vagy eladják  a MÉH-nek,  ha 
a velük  gyártható  termékre 
már nincs szükség? 

- Erről szó sincs. Szeren-
csére jól képzett műszaki gár-
da van nálunk, akikben van 
spiritusz.  Az kétségtelen, hogy 
a hőpalack, hőkancsó és am-

pullagyártó automata, illetve 
félautomata  gépsorainkhoz ne-
hézkes a típus-, vagy széria-
váltás., de nem megoldatlan. 
Friss példa erre a hőpalackfú-
vók átalakítása lámpabúra 
gyártásra. Műszaki kollégáink 
összedugták a fejüket,  s a 
gépsort alkalmassá tették lám-
pacilinder gyártására is, ami 
egyre keresettebb a nyugati 
piacon, miután Európában 
több cég leállt ezek előállítá-
sáról, mondván, hogy ki 
használ ma petróleum lámpát? 
Reklám és díszvilágításnál vi-
szont egyre népszerűbb, s van 
rá igény. Azt azért tudni kell, 
hogy a mi fő  profilunk  a hő-
álló üveggyártás, ami java-
részt kézi munka. 

így rendkívül rugalmasan 
tudunk alkalmazkodni az igé-
nyekhez, és jóval magasabb 
áron adhatók el, mint a gépi 
gyártású termékek. 

- Van  elegendő  megrendelé-
sük, azaz tudnak  folyamatosan 
munkát  biztosítani  a dolgozók-
nak? 

- A lekötött rendelések mér-
téke profilonként  változik, de 
jellemző, hogy 3/4 évre vala-
mennyi területen el vagyunk 
látva megbízásokkal. A hőálló-
üveg-termelésünknél a korábbi 
években is az volt a gyakorlat, 
hogy 4-5 hónapos rendelésál-
lományt görgettünk magunk 
előtt. Ezt már megszoktuk, ag-
godalomra semmi ok nincs. A 
hőpalackgyártás területén a 
korábbi években az első ne-
gyedév végére már le volt köt-
ve az éves kapacitás. Sajnos 
ez már tavaly sem volt így -
idén sincs másképp - , de a 
közeljövőben várható újabb 
megrendelés hőpalackra, illet-
ve lámpa cilinderre. A hőpa-
lack tekintetében a legkedve-

zőbb a helyzet, október végéig 
van szerződésünk, így a to-
vábbi megrendeléseknél már 
szelektálni is tudunk. 

- Hosszabb  távú szerződése-
ket  nem tudnak  kötni? 

- Tudnánk, hiszen több ve-
vő is jelentkezett Nyugat-Eu-
rópából. Az előnye mellett 
megvan az a hátránya, hogy 
alacsonyabb árat kérhetünk a 
termékekért. Ha mi is élő 
piachoz akarunk kapcsolódni, 
akkor átmenetileg vállalni kell 
a kockázatát a mostani értéke-
sítési és piaci lehetőségeknek. 
Ha elfogadtuk  volna a meg-
rendelők által ajánlott korábbi 
- alacsonyabb - árakat, akkor 
már le lenne kötve a kapaci-
tásunk év végéig. 

- Van  lehetőség  beruházás-
ra akár  a minőség,  a haté-
konyság  növelésére,  akár  a 
foglalkoztatottság  biztosí-
tásához? 

- Sajnos nagy beruházásra 
nincs lehetőségünk, ezt tudo-
másul kell venni, örülhetünk, 
ha apróbb korszerűsítéseket 
végre tudunk hajtani. Egy 2 
mFt-os berendezést tudunk 
megvásárolni a közeljövőben 
a keverékkészítés korszerűsíté-
sére. Várhatóan július végéig 
üzembe helyezhetjük az 5 mFt 
értékű vezérlő berendezést a 
hőkancsóbetét-termelés minő-
ségének javítására. Ha sikerül 
forrást  szereznünk az új ke-
mence beszerzésére, év végé-
re, vagy jövő év elejére sze-
retnénk azt is üzembe állítani. 
Ez biztosítéka lehet, hogy az 
elkövetkező években a terme-
lés gazdaságos lesz, nem be-
szélve a dolgozók megfelelő 
foglalkoztatási  lehetőségéről. 

- Sikk  ma az üveggyárban 
dolgozni? 

- Valamikor a 60-as, 70-es 
években az volt - magasak 
voltak a bérek az átlaghoz vi-
szonyítva - , aztán volt egy kis 
visszaesés, de úgy látom idén 
már sikerült felzárkózni,  és re-
mélem hamarosan ismét sikk 
lesz nálunk dolgozni. Január 
1-től 25%-os béremelést haj-
tottunk végre, s még terve-
zünk az idén. 

- Van  alapja? 
- Megfelelő  nyereséget kell 

produkálnunk. Ehhez azonban 
kemény munkát kell végezni 
vezetőknek, fizikaiaknak,  a 
gyár 950 fős  kollektívájának. 

Bacskay Zoltán 

A KGST biztos piac volt 
iíiiíiKiiji:̂  * ' 

Üveggyár: Vigyázat, törékeny! 
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Keresztrejtvény 
A kereszténység eredete 

Vízszintes: 1. A megfejtés 
első része. 11. Vasútállomást 
hívták így. 12. Világhírű lab-
darúgó volt. 13. Hozzájut. 14. 
Szóösszetételekben: fül  jelen-
tése. 15. Orosz férfinév.  17. 
Nemcsak nyugaton, de ... is. 
20. Néha ez is esik. 21. „Ha-
lál"-patak. 22. Búvár volt ő is. 
23. Választ keverve (-ék.) 25.' 
RBY. 26. Fér még egy ...? 27. 
Imre Tamás. 28. Kiütéses győ-
zelem. 29. EP. 30. ő is ha-
sad? 32. Kérdőszó élőlényre. 
35. Méhek éneke. 36. Bő lére 
eresztett. 37. Habzó ital. 39. 
Egy pártból... 42. Tiltószó. 

Függőleges: 1. Verdi operá-
ja. 2. Kalauz nélküli járat. 3. 
Bányásztelepülés. 4. Hang-
szermárka. 5. EHÉ. 6. Dunán-
túli népviselet. 7. ...labor 
együttes. 8. ...ép lélek. 9. Új 

honfoglaló.  10. Fordított ket-
tősbetű. 14. Elérhető ár. 15. 
Zeneszerző (vezetékneve kev.) 
18. Izraeli légitársaság. 21. A 
megfejtés  befejező  része. 23. 
Formázó. 25. Rejtjel. 27. 
Szovjet TGK típus. 30. Sza-
mos azonos betűi. 32. Dunán-
túli gyógyfürdő.  33. Hirtelen-
szőke. 35. Háztartásbeli. 37. 
Vörös angolul. 39. Szolmizá-
ciós hang. 40. Germánium 
vegyjele. 

Hegyi Attila 

Lapunk 12. számában közölt 
keresztrejtvény megfejtése: 
Minden magyar legyen pol-
gára a hazának. 

Helyes megfejtést  küldtek 
be: Kökényes Zoltánná és Ti-
hanyi Zsuzsanna nagykanizsai 
olvasóink. A könyvjutalmakat 
postán juttatjuk el. 

Könyvajánlat 

Narancsos hússaláta 
Hozzávalók:  1 púpozott evő-

kanál tubusos majonéz, 1/2 dl 
tejföl,  1/2 sült csirkemell, 1 ki-
csi narancs, néhány salátalevél, 
kevés citromlé, csipetnyi cu-
kor, 1 mokkáskanál mustár. 

A majonézt a tejföllel,  a 
mustárral, a citromlével meg a 
csipetnyi cukorral simára ke-
verjük, és a kicsontozott, lebő-
rözött, vékony laskára vágott 
pecsenyét beleforgatjuk.  A na-
rancsot meghámozva, kis koc-
kára vágva adjuk hozzá és leg-
alább egy órára lehűtjük. Tála-
lás előtt kisebb darabokra vágott 
salátalevelet keverünk bele. 

Megvásárolható az 
Almanach Könyvesboltban! 
Nagykanizsa, Zrínyi u. 20. 

(A volt lengyel piac mellett.) 

CSIP-TOTO pályázat 
IV. forduló 

1. Mi a PRINT 4*10/5*2 parancs 
eredménye? 

2. 16 
x. 400 

2. Milyen számot fogad  el az 
alábbi programrészlet? 

10 INPUT X 
20 IF XINT(X/2)*2 THEN 100 
1. Párosat 
2. Páratlant 
x. Egészet 

3. Mit jelent az LCD? 
1. Folyadékkristály kijelzőt 
2. Utasítás a számítógép részére 
x. Lokális hálózatok létrehozá-

sát 
4. Mit jelent a CHR$(X)? 

1. Gépi kódú programozást 
2. Rajzolási lehetőséget biztosít 

a számítógép számára 
x. Karakterfüggvényt,  ahol a 

karakterkód táblázat megfelelő 
számértékét kell x helyére írni 
5. Ml az EPROM? 

1. Programnyelv 
2. A lemezegység memóriája 
x. Égetett memória 

6. Mi a GARTRIDGE? 
1. Bővítő csatlakozás a számí-

tógéphez 
2. Számítógép típus 
x. Csatlakozóvezeték típusa 

7. Mi a modem? 
1. Számítógép kiegészítő a gra-

fikus  jelek visszaadására 
2. A számítógép belső jeleit ké-

pes hangfrekvenciás  impulzusokká 
alakítani és viszont 

x. Modell készítéséhez használt 
utasítás 
8. Mi a VERIFY utasítás értel-
me? 

1. Ellenőrzi valamely periférián 
elmentett program megeggyezik-e 
a memóriában tárolt programmal. 

2. Gyorsítja a program keresését, 
x. Ellenőrzi, hogy a program 

beírása megfelel-e  a szintaktikai 
követelményeknek. 

9. Milyen jelsorozatok lehetnek 
a SZTRING konstansoké 

1. Csak alfanumerikusak 
2. Csak grafikusak 
x. Mindkettő 

10. Mi történik a COMMODO-
RE gépeken, ha egyszerre nyom-
juk meg a SHIFT és a C-bíllen-
tyűt? 

1. A képernyő színe megválto-
zik 

2. A nagybetűk kisbetűkre vál-
toznak és megfordítva* 

x. A nagybetűk grafikus  jelekre 
változnak 
11. Mi az idézőjelen kívül írt 
pontosvessző szerepe a BASIC 
nyelvben? 

1. Minden esetben új sort kezd 
megjeleníteni 

2. A PRINT utasítás után a gép 
nem kezd új sort 

x. Csak a PRINT utasítás után 
kezd új sort megjeleníteni 
12. Mit jelent hajlékony lemezek 
esetén a 2D vagy DD jelölés? 

1. Kétszer törölhető az adat 
2. Kétszeres írássűrűséget 
x. Meghatározza, hogy milyen 

lemezmeghajtóban használható a 
lemez. 
13. C-64-es gépeken milyen ha-
tása van a POKE 53281,7 utasí-
tásnak? 

1. A munkaterület alapja (hát-
tér) sárgára változik. 

2. Az utasítás után beírt jelek 
sárgák lesznek. 

x. Sárga színűre változik a tel-
jes kép. 
+1. Mi a SIMONS' BASIC? 

1. Programozási nyelv 
2. A C-64 BASIC kiterjesztése 
x. Számítógép típus 
* Az első forduló  helyes tipp-

jei: x,2,l,2,x,1,2,1,x,x,l,x,2,2 
Könyvjutalmat  kapott  Töreki 

István, Murakeresztúr. A jutalmat 
postán küldjük el. 

PÁLYÁZATI 
SZELVENY 
IV. forduló 

kérdés tipp 
1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
12. 
13. 
+1 

Név: 

Cím: 

Beküldési határidő: 
április 19. 
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FIATALOKNAK - FIATALOKRÓL 

Vége - így egyszerűen! 
Egy palack  úszott  a víz 

felszínén.  Csendes  magány-
ban lebegett  a nagy kékség-
ben. Az éles fénytől  a felü-
letére  tapadó  moha védte. 
Bent a hűvösben egy üzenet 
volt.  Az Üzenet.  Felírva  egy 
cédulára  a Nagy  Titok. 
Úszott,  és nem tudta  senki, 
hogy mit hordoz  magában 
az üveg. S már majdnem 
partot  ért, amikor  hatalma-
sat rázkódott  a Föld,  a tüz 
és a víz  összeolvadt.  Az 
üveg apró szilánkokra  tört, 
elsüllyedtek  a cserépdara-
bok, a Nagy  Titok  eltűnt  a 
mélységben.  Felébrendtem. 

Ugyanígy fog  eltűnni az 
Élet értelme is a nagy óceán-
ban. S azt, hogy miért is va-

gyunk, mit is rejt a lelkünk, 
mire képes az Elme,  soha 
nem tudjuk meg. Nem lesz 
senki, aki megfejtse  ezt a rej-
télyt. Mind elpusztulunk. Egy 
újabb háború atomfelhói  már 
ott úszkálnak fenn  az égen, 
nincs már sok hátra, hogy ki-
törjön a vihar. Talán öt-hat 
év? Vagy öt-hat hónap? = 
Közhelyek. De én félek  tő-
lük, nagyon félek.  Elismerem 
a Halál hatalmát, de miért 
így támad rám? S nemcsak 
rám! Lesznek kisgyerekek 
Akkor is, alig pár hónapos 
tudatlan és semmiről sem te-
hető csecsemők. A jövő zálo-
gai. Jövő sem lesz. Groteszk. 
Talán az enyém is köztük 
lesz. Ott lesz anyám, testvé-

rem, a barátaim, a sok-sok 
ismeretlen. Miért kell meg-
halniuk nekik? Az ártatlanok-
nak? Ki az az őrült, aki meg 
akarja nyomni azt a bizonyos 
piros gombot? Ki az az em-
beri testbe burkolt lény, aki 
el akar pusztítani mindenkit, 
csak mert tudatát kizárólag a 
hatalomvágy tölti ki? 

Én nem így képzeltem el a 
halált. Mindig is hittem, 
hogy lassan, csendesen jön el 
értem. Csókja édes lesz, sza-
va szelíd és csábító. Álmom-
ban visz el. Nem fog  fájni  a 
léttől való elszakadás. Örülni 
fogok,  hogy eltűnhetek a 
Semmiben.  De az a tudat, 
hogy meg fognak  ölni (töb-
bek között) engem, egyszerűen 

kiborít, kiforgat  hitemből. Én 
csak egy Úrat ismerek el ma-
gam fölött,  életemmel csakis 
ő rendelkezhet, másnak ek-
kora hatalmat nem engedek 
át. 

Hol  itt az igazság,  hol itt 
az a bizonyos, és állítólag  lé-
tező  szeretet?  Hol  a barát-
ság, közösség,  hol vagytok  ti, 
emberek?  Nem  látok  senkit. 
Egyedül  vagyok,  nagyon 
egyedül.  Nemcsak  én, min-
denki  magányos. Hányódunk, 
mint palack  az óceánon. Egy-
szer csak a Föld  megrázkó-
dik,  az őrület  hullámai  ma-
gasra csapnak, s aztán: Vé-
ge. így,  egyszerűen. 

Kele Renáta 
/ 

• • 

Oreg vagyok 
Életem második évtizedének 

utolsó harmadát taposom. S mint 
ilyen - sajnos?! - nem kerülnek 
el bizonyos szokások sem, melyek 
korosztályom tipikus velejárói. 
Gondolok itt pl. arra a bizonyos kö-
zös verem-re, amit a költik egysze-
rűen csak szerelemnek neveznek. 

Kergetjük a rózsaszín ábrándo-
kat - minden irónia nélkül - , les-
sük a léttelen perceket - hisz szár-
nyalni mindenki szeretne - , mo-
solygunk a Rigon-fagógázzal  teli 
levegőbe, színes szemmel csillo-
gunk egymásra, várjuk ŐT - és 
rágjuk a rágógumit. Tartalmas be-
szélgetéseket folytatunk  a színház 
látogatóinak frizurájáról.  Eszmét 
cserélgetünk egy-egy tartalmas 
könyv vaskosságáról. Megpróbá-
lunk testileg-lelkileg hasonlítani 
egy eszményi popsztárhoz. Meg-
értjük egymást - szavakban... és 
szerelmesek vagyunk. De vajon 
hogyan lehetne definiálni  ezt a 
szót? A szépség keresése? A nyu-
galom várása? Kalandvágy? Vagy 
csak egy viszonyítási pont kialakí-
tása agyunkban? Egy olyan Ponté, 
amelyhez visszatérhetünk egy unal-
mas fizikaórán,  amelyre buszon ül-
dögélve gondolhatunk. S ez a Pont 
segítségünkre van akkor is, ha saját 
helyzetünket akaijuk kikémlelni 
egy baráti társaság körében. S ha 
nem értünk el babérokat, hát Iste-
nem, új viszonyítási alapot kere-
sünk! S ez az ördögi körforgás  le-
hetővé teszi, hogy mindig új kér-
désekkel terheljük agyunkat. Pl.: 
„Hogy hívnak? - Hol laksz? - Sze-
reted a zenét? - Szép időnk van!" 

S hogy mennyire igazunk van, azt 
mi sem bizonyíthatja jobban egy 
Kosztolányi-versnél: „Élni először 
itt, e világon/ s élni utolszor./ Lát-
ni a földet,  látni csak egyszer/ és 
soha többé..." 

Vagyis csak tessék-tessék! Egy 
életem, egy halálom - mindent (és 
mindenkit?) ki kell/lehet próbálni! 

Természetesen olyan, mint 
misztikum, valóság és racionaliz-
mus fölötti  - szóba se jöhet! Hát 
ki ér rá érzelgősködni? Szentimen-
talizmusból elég volt az iroda-
lomórán is! Bőven! Olyan, mint 
például Szent Klára és Szent Fe-
renc légies kapcsolata, enyelgéseik 
a Holdról... Vagy Héloise és Abe-
lárd különös összetartása... Ugyan 
már! Ez már a XX. század, vagyis 
majdnem a XXI. Ma már elég egy 
gombnyomás, és olvasni sem kell... 
Na és kapualj sem szükséges! 

Jé!: „hát te mit kerestél/ ezen 
a földön?  Mily kopott regéket/ mi-
féle  ringyók rabságába estél,/ mily 
kézirat volt fontos  tenéked,/ hogy 
annyi nyár múlt, annyi sok deres 
tél/ és annyi rest éj/ - s csak most 
tűnik szemedbe ez az estély." 

Ez is Kosztolányi? Ez is! Létra 
felfelé,  abból a közös veremből? 

Nekem már tériszonyom van, de 
behunyom a szememet — bár ké-
nyelmesebb lenne rágózni. Ha a 
gondolatok ragyogását érzem, vá-
gyom „menni a hegyre/ az éter 
elébe." S csak ha már kimásztam 
ezáltal a társadalmi Gödörből, 
csak azután vad  zuhanással ösz-
szeomolni. 

- N a -

A mozdony füstje 
Szeretem a vasutat. Szeretem 

ezt a füstös  világot, a szótlan ka-
lauzokkal, a tovapöfögő  mozdo-
nyokkal. Láthatatlan erő köt ide: 
régmúlt találkozások és elválások, 
vidám és fájdalmas  emlékeim. A 
vasút az életemet jelenti, megál-
líthatatlanságával, a koszos pero-
nokkal, az újabb és újabb állomá-
sokkal. 

Szeretem a vasutat. Nekem 
egyet jelent a nyári csavargások-
kal, a novemberi fagyokkal,  a hó-
torlaszokkal. Úr és szolga keve-
redik: itt mindenki csak utas. 
Megveszi a jegyét, felszáll,  uta-
zik, aztán megérkezik valahova. 
Közben dühöng a gyenge világí-
tás, a mocskos padló és a meleg 
sör miatt. Ha célhoz érnek, cso-
magjaikat összekapva el is felejtik 
az egészet. 

Megsimogatom a mozdonyt, a 
kezemre rátapad a por. Emlék-
szem, apu ilyenkor mindig rám-
szólt, s előkapva egy zsebkendőt, 
gyorsan megtörölte a kezem. Most 
nincs mellettem senki, aki a ke-
zem megtörölje, de nem baj. Ma 
már vállalom a vas nehéz szagát, 
nem tudom letörölni kezemről. 

öregapám is vasutas volt, neki 
ma is ünnep, ha vonatra száll. Fe-
hér inget húz, frissen  vasalt nad-
rágot, majd zakót. A cipőjét kifé-
nyesíti, s végül az ünnepi kalapját 
teszi a fejébe.  A kötelességtudás 
mintaképe az öreg, most is fülem-
be csengenek a szavai: „Fiam, a 
vasút mindig biztos megélhetést 
jelent!". Emlékszem, talán tíz éves 
lehettem, mikor a születésnapomra 

- tudva, hogy gyűjtöm őket - egy 
jelvényt adott nekem. Nemrég új-
ból a kezembe került, s döbbenten 
vettem észre az aranykoszorús jel-
vény feliratát:  „30 é v - a vas-
úton!" Istenem, ezzel a fél  életét 
nekem adta az öreg... 

Apám mesélte, micsoda élmény 
volt neki a vasút: tizenegy éves 
fejjel  látta először, azután, hogy 
a vásárban sikerült túladni a csi-
kókon és a teheneken. Szinte lá-
tom magam előtt: egy tátott szájú 
parasztgyerek áll a vágányoknál, 
és sehogyan sem tudja megérteni, 
hogyan indulhat meg egy ekkora 
gép mindenféle  segédlet nélkül. 
Én pedig már természetesnek vet-
tem, hogy feküdni  lehet az ülésen, 
s a szülői szigor miatt csak az ál-
lomásokon húzhatom le az ablakot. 

Robog velem a vonat. Nem tu-
dom megállítani, és nem is aka-
rom. Állok a peronon, kinyitom az 
ajtót, gyönyörködöm az elsuhanó 
tájban: a Csónakázó-tó, a dombol-
dalak, s igen, ott az örök emlék: 
a Balaton. A szél az arcomba vág, 
de inkább csak simogat. Monoton 
zakatol a vonat, az előbb még a 
szemembe ötlött egy úttörőtábor, 
most már csak a végtelen, nagy 
vizet látom. Igen, most sikerült 
megfognom  a pillanatot! De már 
érzem, sejtem, előre tudom, nem 
lehet az enyém, be kell már csuk-
nom az ajtót, ha majd szól a ka-
lauz. Azért én még hiszek abban, 
hogy az életben minél több lesz 
a nyitott ajtó, s minél kevesebb a 
kalauz... 

Skoda László 
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Gallov Rezső Nagykanizsán 

A múlt héten Zala megyei látogatása programjaként Nagyka-
nizsára is ellátogatott Gatlov Rezső, az OTSH elnöke, államtit-
kár-helyettes. A kíséretében lévő dr. Molnár István főosztály  ve-
tető társaságában a Polgármesteri Hivatalban találkozott a vá-
ros sportvezetőivel, valamint a város polgármesterével. A közel 
egyórás beszélgetés során az OTSH elnöke tájékozódott a váras 
sportéletéről, a négy kiemelt egyesületben Végzendő munkáról. 
Az egyestiletl tájékoztatók otán az OTSH etoöke tájékoztatta a 
jelenlevőket az országos helyzetről, amely cseppet s««n szívderí-
tő. Gallov Rezső kifejtette,  hogy rendkívül nehéz Időszakot él 
át a sportmozgalom. Kifejezte  reményét, hogy ez az időszak 
csak átmeneti, talán vér veszteség nélkül ki lehet kerülni a mai 
helyzetből... A sporttörvény 1992 első negyedévére várható, ad-
dig a finanszírozási  törvényt szerelnék a parlament elé vinni. 
Szóba körűit a társadalombiztosítás 450 milliójának felosztási 
rendszere Is. Itt a pályázatok benyújtására ösztönözte a Jelen-
lévőket. Az OTSH sokat vár a szerencsejáték törvénytől, amely-
nek elfogadása  után egy új játék beindítására lenne lehetőség. 

A városi sportvezetőkkel való konzultáció után Gallov Rezső 
dr. KereskaJ István polgármester társaságában látogatást tett a 
Mindenki Sportpályáján és a Városi Vivócsarnokban. 

-kz-

Kézi labda 

Kosár labda 

Harc a további élvonalbeli 
szereplésért 

A MAV NTE NB l-es női ko-
sárlabdacsapata számára a hét vé-
gén kezdődik a sorsdöntő fordula-
tot jelentő, playoff  rendszerű küz-
delemsorozat időszaka. A tét nem 
kevesebb, mint a további élvonal-
beli szereplés biztosítása. 

- A három kieső helyre négy 
csapat „pályázik", s ebben a kör-
ben sajnos érdekelt a csapatunk is, 
három fővárosi  együttes társaságá-
ban (Ferencvárosi Vasutas, Köz-
gáz-Masped, BKV Előre). Az is-
mert körülmények, a sérülések, 
betegségek miatt együttesünk az 
őszi-tavaszi rendszerű bajnokság-
ban várakozás alatt szerepelt, 
majd a kétfordulós  rájátszásban 
már többen is felépültek  és ren-
delkezésemre álltak. A befejező 
két mérkőzést kivéve, a csapat 
hozta a várt eredményeket, s már 
abban bíztunk, hogy talán nem 
kell harcba indulni a bentmaradá-
sért. Végül is az eredmények úgy 
alakultak, hogy most, ebben az 
április hónapban kell bizo-
nyítanunk, hogy képesek vagyunk 
a további NB l-es szereplésre. 
Mindenesetre nehéz lesz, de én bí-
zok a játékosokban - vélekedett 
Lázár Béla, a vasutasok szakveze-
tője. 

A playoffban  kedvező a kani-
zsaiaknak, hogy a riválisok ellen 
előnyben vannak, hiszen a három 
mérkőzés közül két alkalommal 

lesznek pályaválasztók. Egyébként 
az a csapat jut tovább, amelyik 
két győzelmet szerez. 

A vasutasok az első körben a 
Ferencvárosi Vasutas ellen mér-
kőznek. Az első találkozót holnap 
(szombaton) Nagykanizsán vívják 
17 órai kezdettel. A 2. mérkőzésre 
12-én kerül sor a fővárosban. 
Amennyiben a kanizsaiak nyernek, 
akkor nem lesz újabb mérkőzés, 
ám vereség esetén 14-én újra Ka-
nizsán találkozik a két csapat (a 
tervezett kezdési idő 15 óra). 

A MÁV NTE-F. Vasutas talál-
kozó győztese a Közgáz-Masped-
BKV Előre győztesével mérkőzik. 
Mi nagyon reméljük, hogy a ka-
nizsai lányok sikerrel veszik a 
vasutas-rangadót, s akkor a másik 
ág győztesével mérkőznek az NB 
l-es folytatásért.  Az első mérkő-
zést Kanizsán rendezik meg ápri-
lis 20-án, a másodikra a főváros-
ban kerül sor 26-án, míg a min-
dent eldöntő mérkőzésre újra Ka-
nizsán kerül sor 28-án. Az élvo-
nalban tehát az a csapat folytat-
hatja majd, amelyik a két győzel-
met eléri. 

A kanizsaiaknál a bentmaradás 
kiharcolását a következő keretta-
goktól várják: Szabó, Simonné, 
Keresztény, Gyarmati, Petényi, 
Bogyai, Móró, Szakács, Farkas, 
Pintér, Golecz. 

-gh 

Nagy előnyt kaptak 
minőségi kézilabdacsapataink 
A kézilabda NB l-es liga javas-

latára a Magyar Kézilabda Szövet-
ség az elmúlt héten - többek kö-
zött - úgy határozott, hogy az él-
vonalban, mind a nők, mind a fér-
fiak  mezőnyében a jelenlegi 14-
14 csapatos létszámot 16-16 csa-
patra emelik fel. 

Az MKSZ döntése szerint úgy 
alakul a helyzet, hogy az NB I B 
Nyugati- és Keleti csoport női-
férfi  bajnoka feljut  az NB I-be, 
míg az NB I B második helyezett-
jei mérkőznek az NB I 13-14. he-
lyezettjével, s ebből a 4-4 csapa-
tos mezőnyből kettő-kettő folytat-
ja az élvonalbeli szereplést. 

Az Olajbányász NB l-es csapa-
ta, az utolsó helyen álló női 
együttes tehát előnyt kapott ah-
hoz, hogy továbbra is az élvonal-
ban szerepelhessen. 

— Több megoldást javasoltunk a 
szövetségnek, végül is többségi 
szavazattal született meg a döntés. 
Nekünk tehát az osztályozón 
kell(ene) kiharcolni a további NB 
l-es szereplést, amelyre jó esélyt 
kaptunk. Ugyanakkor fontosnak 
tartom, hogy tisztázni kell a ho-
gyan továbbot, el kell dönteni, 
hogy kell-e NB l-es csapat, s ha 
igen, akkor meg kell ennek terem-
teni a feltételeit  - hangoztatta De-

regi László, az olajosok szakveze-
tője. 

A férfiak  mezőnyében, az NB I 
B Nyugati csoportjában az MKSZ 
döntés minden bizonnyal „feldob-
ja" a Tungsram gárdáját, amely-
nek most igazán jól jött a kapott 
lehetőség. 

- Mi már régóta „bombázzuk" 
a szövetséget, hogy változtatni 
kell az NB l-es mezőnyben. Örü-
lünk, hogy végre 16 csapatra fel-
emelték a létszámot, ám nekünk 
volt olyan ötletünk is, hogy a ké-
zisek térjenek át az ismert kosár-
labda sportág rendszerére. A mos-
tani döntés is jól jött, de tudni 
kell, hogy a mi csoportunkban 
hallatlanul kiélezett a küzdelem. 
Legalább 4 csapat esélyes az 1-2. 
helyre, köztük mi is a Honvéd 
Szondy, a III. kerület és a Dunai 
Kőolaj csapatával együtt. A sor-
solásunk sajnos kedvezőtlen, a ri-
válisokhoz megyünk, ám ennek el-
lenére is harcba indulunk, hiszen 
jó csapat kezd kialakulni, amely 
bravúrokra is képes. Nos, most a 
tavaszi idény 11 fordulóján  át 
hosszú hajrát nyitunk, s nagyon 
boldogok lennénk, ha sikerülne a 
nagy bravúr. Jó lenne élni a lehe-
tőséggel - magyarázta Pintér Ist-
ván szakágvezető. 

(-logh) 

Futószalagon... 
Asztalitenisz. 
A Megyei Asztalitenisz Szak-

szövetség a Béke úti bútorgyári 
csarnokban rendezte meg az újonc 
Tízek-bajnokságot, a zalai tehetsé-
gek rangos versenyét. A kanizsai 
és a városkörnyéki versenyzők 
nagyszerűen álltak helyt, akik 
mind a két mezőnyben kitűntek. 
A fiúknál  az üveggyári Radics Bá-
lint nyert a miháldi Sipos Norbert 
és az üveggyári Lakics László 
előtt, míg a leányoknál Szabó 
Melinda végzett az élen, Mátés 
Eszter és Bakos Ildikó (mind Bú-
tor) előtt. 

Teke 
Székesfehérváron  bonyolították 

le a női tekézők területi döntőjét, 
melynek során 4 sörgyári verseny-
ző harcolta ki a Vidék-bajnokság-
ba való kerülést: Vágvölgyiné 
427, Majorosné 405, Tubolyné 
404, míg Csillag Mária 392 fás 
teljesítménnyel jutott be a vidéki-
ek legjobb mezőnyébe. 

A sörgyári lányok, az NB II. 
Nyugati-csoportjának listavezetői 
holnap (szombaton) vívják a záró-
fordulót,  amelyre Oroszlányban 
kerül sor. A kétpontos előnnyel 
vezető kanizsaiak tulajdonképpen 
már NB l-es csapatként kezdenek, 
akiktől nem lehet elvenni az 
aranyérmet! 

Kosária bda 
Néhány héttel ezelőtt a Tungs-

ram SE NB Il-es asztalitenisz férfi 
csapata lépett vissza a küzdelmek-
ből, megszűnt a szakosztály. Most 
újabb rossz hírt kaptunk, újabb 
NB Il-es csapat „dobta be a tö-
rülközőt": a tavaly óta már ön-
fenntartó  MÁV NTE férfi  kosara-
sai léptek vissza a további küzdel-
mekből az NB II Nyugati-csoport-
jában, mivel a működési feltételek 
nem voltak biztosítva. A sor vár-
hatóan folytatódik,  mégpedig egy 
olyan élvonalbeli női csapatnál, 
amely évek óta az NB I „A" cso-
portjának legjobb vidéki csapata, 
a Duna Kupa győztesei Ébresztő 
kanizsaiak! 

(Balogh) 
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Kepe (sötét mezben) fejese  útban a BKV Előre kapujába. 
(Erdei András felvétele) 

NB Il-es labdarúgó mérkőzés. 
Nagyon fontos  mérkőzés várt a 

piros-kékekre, akik a Dunaferr  el-
leni rendkívül gyenge produkció-
jukat is feledtetni  szerették volna. 
Úgy indult a mérkőzés, hogy nem 
lesz különösebb gond begyűjteni a 
két pontot. Már a 8. percben si-
került a kapuba találni, miután a 
Horváth ellen elkövetett szabály-
talanság után Dómján büntetőt lő-
hetett - sikerrel. A gyorsan beka-
pott gól nem vette el a vendégek 
kedvet, akik továbbra is .játszot-
tak". Amikor a jól játszó Kovács 
kilőtte a bal felső  sarkot, már 
érezni lehetett, ezen a délutánon 
nem adja meg egykönnyen magát 
a BKV Előre. Az Olajbányász -
Kepe révén - gyorsan fordítani  tu-
dott, de a vendégek még ebben a 
játékrészben kiegyenlítették a ha-
zaiak előnyét. Fordulás után Hege-
dűs gyorsan előnyt szerezhetett vol-
na, de fejese  gyengére sikerült, így 
maradt a döntetlen. Ebben az idő-
szakban a vendégek gyorsak, ügye-
sek voltak, védelmük nagyon jól 
zárt, így nehéz dolguk volt az ola-
jos legényeknek. Már csak negye-
dóra volt vissza, amikor Skublics 
és Fuisz is hibázott kecsegtető 
helyzetben. Végre a 84. percben si-
került a vendégek kapujába találni, 
amikor egy jó Visnovics lövést kö-

Kc/.ila bda 

Tatai HSC-Tungsram 
SE 14-31 (6-12) 

NB I B-s férfi  kézilabda mér-
kőzés. A kanizsaiak legjobb do-
bói: Krichenbaum (11), Becskei 
(6), Szentes (5). 

Az őszi idényből elhalasztott 
mérkőzésen a lámpagyáriak tarta-
lékosan szerepeltek, akik közül 
hiányzott a sérült Tiba. Ugyanak-
kor most mutatkozott be a kanizsa-
iaknál az új szerzemény. Becskei, 
aki jól illeszkedett be a csapatba. 

- Az élcsoportban tanyázó, a 4. 
helyen álló együttesünk a várako-
zásnak megfelelően  állt helyt a ta-
lálkozón. Tulajdonképpen csak az 
első 10 perc volt kiegyenlített, 
majd csapatunk egyre jobban be-
lelendült és 7-5-ös állás után biz-
tosan húzott el, s jelentős előnnyel 
zárta az első félórát.  Szünet után 
a srácok tovább fokozták  az ira-
mot és helyenként látványos játé-
kot nyújtva arattak fölényes  győ-
zelmet. A csapat jó teljesítményt 
nyújtott, s ez biztató a soron kö-
vetkező, nehéznek ígérkező idő-
szakra - összegezett a mérkőzés-
ről Pintér István, a kanizsaiak 
szakágvezetője. 

B. A. 

vetően Domjánnak nem okozott 
különösebb gondot a labdát a ka-
puba juttatnií. A rendes játékidő 
lejárta utáni első percben ismét 
Dómján volt a főszereplő,  a Fuisztól 
kapott labdát 18 méterről nagy erő-
vel lőtte a kapu bal sarkába. 

Vélemények: 
Dómján József,  aki a három 

góljával jelentős érdemeket szer-
zett: 

- Amikor már a mérkőzés ele-
jén büntetőt lőhettünk, tudtam, 
hogy nekem kell végrehajtani, hi-
szen a mester engem jelölt az első 
számú ítéletvégrehajtónak. A má-
sik két gólom közül az elsőnél 
nem volt különösebb dolgom, csak 
az üresen maradt kapuba kellett 

Sporthétvége 

PÉNTEK: 
Kosárlabda 

NB II Női: MÁV NTE II-
ZTE-Ságvári, MÁV NTE mun-
kacsarnok, 18.00. 

SZOMBAT: 
Kézilabda 

NB I B. Férfiak:  Tungsram 
SE-Pestlőrinc, Olajbányász 
munkacsarnok, 11.00. 
Kosárlabda 

NB I. Női mérkőzés a bent-
maradásért: MÁV NTE-Fe-
rencvárosi Vasutas, MÁV NTE 
munkacsarnok, 17.00. 
Labdarúgás: 

NB III: MÁV NTE-Csurgó, 
MÁV NTE pálya, 16.30. 

betalálnom. A negyedik egy szép 
akcióból indult, majd amikor Fu-
isztól megkaptam a labdát, sike-
rült jól eltalálnom, amely meg-
akadt a bal sarokban. Nagyon örü-
lök góljaimnak, végre nekem is 
kijött a lépés, bár tudom, a szur-

kolók rendre ilyen teljesítményt 
várnak. Úgy érzem, fontos  győzel-
met szereztünk. 

Gerlinger  Sándor,  az Olajbá-
nyász utánpótlás edzője a szünet-
ben: 

- A kezdeti rohamok után sike-
rült előnyt szerezni, ezt követően 
még újabb gólt lehetett volna el-
érni. Úgy láttam, hogy mindkét 
gólt jobb oldalunk gyengesége 
miatt kaptuk. A mi góljaink szép 
támadásokból születtek, tehát lát-
szik, hogy elöl jók vagyunk, ott 
kellene többet birtokolnunk a lab-
dát, vagyis az ő térfelükön  játszani. 

Németh  Lajos, az Olajbányász 
edzője a szünetben: 

- Két ilyen „óvodás" gólt csak 
az Olajbányász tud összehozni... 

Gergely  Károly,  a BKV Előre 
edzője a találkozó után: 

- Védelmünk gyengeségeit csa-
társorunk nem tudta „kiegyenlíte-
ni", főleg,  miután legjobb csatá-
runkat súlyos sérülés érte. 

Németh  Lajos a találkozó után: 
- A múlt héten a Dunafermél 

„égtünk", ma viszont - főleg  a 
második félidőben  - villogtunk. 
Egyébként mindkét csapat nyílt si-
sakkal játszott, így jó mérkőzést 
láthatott a közönség. 

-kápolnás-

Kettős győzelem 
a megyei bajnokságban 

A hét végén mindkét megyei labdarúgócsapatunk sikerrel 
vette az akadályokat. A klskanlzsalak házal pályán győz-
ték le a mumusnak számító Cseszfcreget,  míg a H. Thury 
legénysége többheti sikertelen szereplés után győzni tudott 
Zalaszentgyörgyön. 
Képűink a Klskanlzsa-Csesztreg mérkőzésen készült. A ha-
zaiák első gólját Anek szerezte, lövése útban a kapuba. 
- (Erdei András felvétele) 
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NAPTAR 
KANIZSA VAROS 

TÖRTÉNETE 

Kiadja a Izcraü. 

KA.MKM.l.V, 
h'VOWAIUTT MAItKÜHEllUt J. UüTÍÍIVEU 

130 évvel ezelőtt, 1861-ben 
jelent meg Horváth Gyula ügy-
véd és hírlapíró „Kanizsa város 
története és annak jelen viszo-
nyai" c. könyve. 

E különös sorsú, mindenkor 
magyar és ellenzéki, örökké bo-
lyongó és bújdosó férfi,  tanul-
mányai befejezése  után újság-
írásból élt. írt újságot Szombat-
helyen, Budapesten, Veszprém-
ben és Székesfehérvárott.  írt 
tárcaleveleket a „Győri Köz-
löny"-be. írt humorisztikus cik-
keket és verseket az „Üstökös"-
be. írt „Görcs lovag" név alatt 
a „Bolond Istók"-ba. Nagy port 
kavart a „Göcseji Gyula" álné-
ven írt „Költői levél egy kövér 
emberhez" c. cikke a „Magyar 
Újság"-ban. „őszinte szavak", 
1868-ban megjelent humoros 
cikkéért sajtóperbe fogták.  Az 
esküdtszék nyolc hónapra ítélte, 
amely büntetést le is kellett töl-
tenie. 1860-ban és 1861-ben vá-
rosunkban élt. Abban a forron-
gó két évben, amikor az ország 
és Kanizsa is a magyar alkot-

mányosságért küzdött. Akkor, 
amikor a „rebellis" Kanizsa -
1848 után - 1861-ben először 
választott királypárti képviselőt 
az országgyűlésbe, akkor, ami-
kor 1861-ben Teleki László ön-
gyilkos lett. Horváth Gyula te-
vékeny részese volt az alkotmá-
nyos küzdelemnek Kanizsán. A 
Teleki László halálára szerve-
zett városi gyászünnep megtar-
tását ugyan megtiltotta a rend-
őrség, de egy mulatság bevéte-
léből a nagy politikus arcképét 
megfestette  az ellenzék. Hor-
váth Gyula tanulmányt írt és je-
lentetett meg „Teleki László ha-
lálára" címmel. Szakonyi Jó-
zsef,  városi rendőrkapitány a 
képet elkobozta, Horváth Gyu-
lát letartóztatta. (Mihelyst más 
oldalról fújt  a történelem szele 
- Deák Húsvéti cikkének meg-
jelenése után - , Szakonyi József 
a Teleki-arcképet a rendőrség 
épületének falára  akasztotta és 
a Soproni utcát Teleki utcának 
neveztette el.) 

1861-ben adta ki a kanizsai 
Markbreiter Nyomda Horváth 
Gyula „Kanizsa város története 
és annak jelen viszonyai" c. 
munkáját. A kötet mindkét fe-
jezete különös jelentőséggel 
bírt. Elsőként írta meg a szerző 
Kanizsa város nagyszerű múlt-
ját, majd ennek kontrasztjaként 
mutatta be az irónia eszközeivel 
(pl. olyan iparosokat említ, akik 
már régen nincsenek, de leszár-
mazottaik sem élnek Kanizsán) 
az 1848 utáni halott magyar vá-
ros viszonyait. Könyve minden-
képpen úttörőmunka és haza-
fias,  politikai tett volt. 

Horváth Gyula elhagyta Ka-
nizsát. Szombathelyen szerkesz-
tette, de Kanizsán nyomtatta a 
„Zuhany"-t. Tudunk arról is, 
hogy súlyos betegen feküdt  va-
lamikor Zalaegerszegen. És ál-
lítólag Kanizsán halt meg a Mi-
háld utcában. 

Kulturális ajánlat 
Városi Televízió 

Mozicsatorna: 
Április 8-án 18 és 20 óra: film-

vetítések. 

VTV-csatorna: 
Április 8-án 18 órától: a vá-

rosi közgyűlés közvetítése fel-
vételről. 

Április 11-én 19 órától: Maga-
zinműsor, benne hírhét és aktuális 
riportok. 

Hevesi Sándor Művelődési 
Központ 

Április 5-21.: Kafka  Albert 
(1902-1932) festőművész  emlékki-
állítása. 

Április 5-én 18 óra: Találkozás 
a képviselővel: Tamóczky Attila 
országgyűlési képviselő lakossági 
fóruma  a felnőtt  klubban. 

Április 8-án 19 óra: A Nemzeti 
Filharmónia bérletes hangver-
senye. Budapesti Madrigálkórus. 

Április 9-én 14 óra: Szabó 

Magda: A sziget - zenés mesejá-
ték a Kanizsa Színpad előadásá-
ban. Rendező: Bedő Csaba (a be-
lépés díjtalan). 

Április 9-én 18.30 óra: „Mondd, 
szeretsz Te engem?" - Csákányi 
Eszter és Kulka János zenés estje. 

Április 11-én 18 óra: A Költé-
szet Napja alkalmából a TUNGS-
RAM Hevesi Sándor Versmondó-
körének irodalmi estje: „Csokorba 
kötve". Közreműködik az Igricek 
együttese. 

Minden szombaton 18-21 óráig 
és minden szerdán 16-18 óráig 
S. O. S. telefonos  lelkisegélyszol-
gálat a 12-214-es telefonszámon. 

Erkel Ferenc Olajipari 
Művelődési Ház 

Április 6-án 18 óra: Rock and 
roll klub. 

Április 7-én 10-12 óra: Számí-
tógépes játék és videó gyerekeknek. 

Helyőrségi Klub 
Kiállítás „A magyar bankélet 

nagykanizsai emlékeiből", Széche-
nyi István emlékére. Megnyitó 10-
én 17 órakor, tartja: Lovrencsics 
Lajos, a MHB Rt. helyi igazgató-
ja. A kiállítás megtekinthető: va-
sárnap kivételével naponta 15-20 
óráig a Mini Galériában. 

Ifjúsági  Ház 
Április 10-én 17.30 óra: Humor-

bérlet. A vendég: Sóder Duó. 
Minden szombaton: 10-12 óra: 

LUTRA csere-bere klub. 

Kodály Zoltán Művelődési 
Ház* 

Április hóban: Várótermi tárlat 
a vasútállomás kultúrvárótermé-
ben: „Kertészet és könyvészet" ki-
állítás és könyvvásár. 

Április 10-én 14 óra: Nyugdíjas 
Klub és Videó Klub filmvetítéssel. 

Thury György Múzeum 
Hétfő  és kedd kivételével na-

ponta 10-18 óráig: az „Erdő és az 
ember Zalában" című állandó ki-
állítás. 

Városi Képtár 
Április hóban: Kotnyek István 

helyi festőművész  kiállítása a 
Vasemberházban. Megtekinthető: 
szerdán és csütörtökön 10-14 órá-
ig; pénteken, szombaton és vasár-
nap 14-18 óráig. 

Móricz Zsigmond 
Művelődési Ház 

Április 6-án 20 óra: Nosztalgia 
bál a Nosztalgia zenekar részvéte-
lével. 

Április 9-én 16 óra: Ügyességi 
gyermekfoglalkozás  (papírhajtoga-
tás, gyöngyfűzés,  sárkánykészítés). 

APOLLÓ FILMCENTRUM 
Apolló mozi: 

Előadások kezdete: 16, 18 és 20 
óra. 

Április 5-8: Keresztanya (ame-
rikai). 

Április 6-7-én 14 óra: Mélyten-
geri szörnyeteg (amerikai). 

Április 9-11: Egyenesen át 
(amerikai). 

Stúdiómozi: 
Előadások kezdete: 16.30 és 

18.15 óra. Csütörtök: Filmbarátok 
napja. 

Április 5.: Holt költők társasága 
(amerikai). 

Április 6-8.: Vad angyalok (vi-
deó, amerikai). 

Április 9-10.: Terroristák (vi-
deó, amerikai). 

Április 11.: Régi idők focija 
(magyar). 

Erotikus filmek  20.15 órától, 18 
éven felülieknek: 

Április 5-7.: Fénytörés (videó, 
amerikai). 

Április 8-11.: Pornósztár volt 
őnagysága (videó, magyar). 

Matiné (gyermekeknek, 14 órá-
tól): 

Április 7: Hamupipőke. 

Apróhirdetés 

Játékautomaták, videojá-
tékok megrendelhetők, el-
adók vagy bérbeadók: 
PSCHER 
Telefon:  (93)17-113. 

110LF 
ASZTAljOOnU* WÜXAUCOZA8 

Lakóházépítők, 
-korszerüsítők, figyelem! 

ABLAKOT  a BOLF 
Asztalosipari 

Vállalkozástól! 
NÁLUNK 

A LEGOLCSÓBB! 

Hőszigetelt bukó-nyíló 
ablak thermopán 

üvegezéssel! 
90 x 120 cm ablak 4.400,- Ft 
90 x 150 cm ablak 5.200,- Ft 

120 x 120 cm ablak 5.200,- Ft 
120 x 150 cm ablak 5.992,- Ft 
150 x 120 cm ablak 5.992,- Ft 
150 x 150 cm ablak 6.380,- Ft 

Ingyenes házhoz szállítás! 
Vegye fel  velünk a kapcso-

latot, ügynökeink az ön szá-
mára alkalmas időben felkere-
sik lakásán! 

Bolf  Asztalosipari 
Vállalkozás 

8800 Nagykanizsa, 
Tornyos köz 2. 

Telefon:  (93)19-212 
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MEGJELENIK: MINDEN PENTEKEN 
Választások után, 
választások előtt... 

Ismét választás volt. Igaz, 
országunknak csak egy egész 
kis szeletéről adott informá-
ciót az eredmény, pontosab-
ban az eredménytelenség, 
mégis adhat gondolkodniva-
lót. Vajon csodálkozhatunk-e 
a nagyfokú  kiábrándultsá-
gon, a hivatalos politika ily 
kemény kritikáján. Ha elte-
kintünk a nagy politikusok 
némelyikének öntömjénező, 
messianisztikus, máskor 
szélsőséges, demagóg meg-
nyilvánulásainak hatásától, 
még mindig lehetőségünk 
van szűkebb környezetünk 
politikai történéseiből követ-
keztetéseket levonni. Hisz 
nekünk is vannak, idestova 
már fél  éve, általunk szaba-
don és demokratikusan meg-
választott elöljáróink. És 
ahogy dicső honatyáink 
gyakran tán az utókornak is 
szóló bölcs referendumait  a 
Magyar Televízióban láthat-
tuk, úgy a VTV jóvoltából, 
ha nem is éppen csúcsminő-
ségű technikai színvonalon, 
nyomon követhetjük város-
atyáink sorsunkat jobbító te-
vékenységét. Ezekből az ál-
dásos és/vagy átkos közvetí-
tésekből azután sokkal több 
kiderül, mint holmi szűkre 
szabott, kozmetikázott sajtó-
tudosításokból. Hogy például 
a viták hangneme, némi za-
lai íztől eltekintve, alig kü-
lönbözik a jelenkori magyar 
parlamentben szokásos stí-
lustól. Vagy, hogy néhány, 
tán a város jövője szempont-
jából kevéssé, de egyes em-
berek egzisztenciája felől 
nézve annál jelentősebb dön-
tések meghozatala mennyi 

időt rabol el más fontosabb 
ügyek tárgyalásától. Megle-
pő volt az is, hogy képvise-
lőink szakirányú végzettsé-
ge, az adott témában való 
jártassága mily kevés fontos-
sággal bír. Hiába, nem tu-
dom felmérni,  miért kell 
minden ügyben speciális 
szempontok  alapján politikai 
döntést hozni. És a döntés-
hozatal kapcsán, miért kell 
leképezni a parlamentbeli 
pártcsatározásokat, sőt azt 
továbbfejlesztve  a frakción 
belüli egyet nem értésig vin-
ni. Bár ez utóbbi még ma-
gyarázható is azzal, hogy a 
képviselő egyéni meggyőző-
dését részesíti előnyben a 
frakciófegyelemmel  szem-
ben, csak az a furcsa,  hogy 
azonos ideológiai platformon 
állók, azonos programot hir-
detők ilyen gyakran  véleked-
nek eltérően. 

Bizony jó lenne, ha a pár-
tok nemcsak nevükben, szlo-
genjeikben szerepeltetnék is-
mérveiket, hanem gyakorlati 
tetteikben is ráismerhetnénk 
fennen  hirdetett eszményeikre. 

Nos, ezen benyomásaim 
ellenére mégis azt mondom, 
hogy ez az önkormányzat a 
mi önkormányzatunk, a mi 
szavazásunk és nem szavazá-
sunk eredménye, hát szur-
koljunk neki. Bízzunk ab-
ban, hogy kilábal ezen és 
más gyermekbetegségeiből, 
és felnő  nem éppen kicsi 
feladatához.  Mert az egy-
szerű állampolgár, a választó 
előbb-utóbb megkérdi, mire 
használták az általa kinyilvá-
nított bizalmat. 

-ács -

HL évf.  15. sz. 1991. április. 12. 

Kárpótlás és privatizáció 
Információk 

a Kanizsai Körzeti 
Földhivataltól 

A kárpótlási törvény terveze-
tének várható elfogadása  és a 
közelgő privatizáció kapcsán -
azok ürügyén - a napokban 
meglátogattuk a 26 fős  appa-
rátussal dolgozó Nagykanizsai 
Körzeti Földhivatalt. Az ügyfe-
lek sokaságára, sőt sorbanállá-
sára számítottunk, azonban az 
ügymenet megfelelt  a szokásos 
hétköznapi forgalomnak. 

- Bár a lakosság érdeklődése 
napról napra fokozódik,  a hi-
vatal kollektívája minden külö-
nösebb megterhelés nélkül, ál-
talában 8-15 napon belül dol-
gozza fel  az ezekkel kapcsola-
tos beadványokat. Tavaly 
egész évben 112 ilyen jellegi! 
kérelemmel foglalkoztunk,  az 
idei év első három hónapjában 
azonban már 170 ügyet intéz-
tünk. Ezek a számadatok el-
enyészőek a sokezer érintett-
hez viszonyítva - mondta be-
vezetőben dr.  Fitos  József  hi-
vatalvezető. 

Az összesített 282 ügy sta-
tisztikailag 60 lakóházat; 26 
lakóházat, egyéb építményt és 
földet;  196 pedig kizárólag föl-
det érintett. Mivel Zala megyé-
ben, így Nagykanizsán is csak 
úgynevezett telekkönyves alap-
bizonylatok vannak, csak a tu-
lajdont tudták igazolni, a terü-
leti mértéket nem. 

- A beadott kérelmek gyak-
ran hiányosak, s ezért pótlást 
kell kémünk. Az örökösök, il-
letve a tulajdonosok például 
nem tüntetik fel  szüleik vagy 
anyjuk nevét, s nem csatolják 
a régi tulajdoni iratokat. Ne 
féljenek,  nem vesznek el ná-
lunk. Hangsúlyozni kívánom, 

hogy az állampolgárok várják 
ki a kárpótlási törvény fejle-
ményeit, s ne bocsátkozzanak 
felesleges  időtöltésbe, munká-
ba és illeték-költségekbe. Elő-
fordulhat  ugyanis, hogy telek-
könyvi szemléink illetékmente-
sek lesznek. Ha a törvény ha-
tályba lép, a kárpótlási hivatal 
Zalaegerszegen lesz, ahová 
várhatóan 90 napon belül kell 
majd benyújtani az okiratokkal 
felszerelt  igényt, a megyei hi-
vatal pedig hat hónapon belül 
rendezi és dolgozza fel  a be-
adványokat - tájékoztatott dr. 
Fitos József. 

Látogatásunk során még két 
érdekes hírről értesültünk: 

- Április 15-én a kanizsai 
hivatalból leválik az önálló, 
nyolc fővel  megalakuló Lete-
nyei Körzeti Földhivatal, 
amelynek székhelye Letenyén, 
a Polgármesteri Hivatal épüle-
tében lesz. A munkarészek lel-
tározása és az iratok átadása 
folyamatban  van. Említést ér-
demel, hogy a közigazgatásilag 
Letenyéhez tartozó Rigyác 
község továbbra is a kanizsai 
hivatalhoz kapcsolódik. 

- Kevesen tudják azt az 
1990-ben megjelent rendelke-
zést, hogy az mgtsz használa-
tában lévő és még meg nem 
váltott ingatlanok saját tulaj-
donba átvihetők! Az érintett 
megtsz ezt nem tagadhatja 
meg. Ezzel a lehetőséggel több 
városkörnyéki településen, így 
például Nagyradán már mint-
egy negyvenen éltek, Nagyka-
nizsán azonban még senki sem 
folyamodott  a földhivatalhoz... 

(tihanyi) 
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B e s z é l j ü n k r ó l a 

Nagytakarítás 
Látta On inár >af>)kanl/sat  tisztán...'.' Lehetne játszani az Is-

mert sláger első sorának némi átírásával, mert sajnos » város, 
• városkörnyék nem mutatja a kedve/6 változások Jelelt. Rend-
szerváltás Ide vagy oda, ágy tűnik a szemit az marad. Persze 
ludasak vagyunk ebben, ml Itt lakók is. Mindez akkor Jutott 
eszembe, mikor az elmúlt napokban Pozsony felé  utazva, de már 
szlovák foldon.  lesújtó képit mutatott • környezet. Nem tudni, 
csak sejteni miért, mert ha a* osztrák határt átlépjük, mintha 
már egy más világban Járnánk. Az utcák, terek, erdők tiszták, 
rendesek. Ok nemcsak beszélnek róla, de igazán környezetvédők! 
Ehheí úgy érzem, elsősorban nem az anyagiak a legfontosabbak, 
hanem a rendszerelő emberek összetartása. Pedig mennyivel kel-
lemesebb a séta, a pihenés, a/ utazás, a munka ilyen környezet-
ben. Jobb a kedv, s a dicsérő s/o is Jól esik. 

Emlékszem a régebbi időkre Soprik a kanizsai utcát... 
Milyen Jó lenne látni újra - TÉNYLEG söprlk a kaniassal 

utcát... Rend van a portankun. 
Hegyi Attila 

E j n y e , e j n y e ! . . . 
Kiadónk, az Almanach Kft.  már 

hetek óta komoly erőfeszítéseket 
tesz lapunk terjesztése tekinteté-
ben. A KANIZSA ennek követ-
keztében egyre nagyobb példány-
számban kel el az olvasók táborá-
ban, sőt nőtt az előfizetők  száma 
is. 

A kiadó törekvéseit, munkáját 
sokan támogatják városunkban. A 
postai pavilonokban történő árusí-
tással azonban elégedetlenek va-
gyunk: az itteni újság, stb.-árusí-
tók egy része érthetetlenül, szinte 
„eldugja" a KANIZSÁT az olva-
sóközönség elől. A legtöbb pavi-

D E L - Z A L A I H E T I L A P ^ 

KANIZSA 
Felelős szerkesztő: 

Dóró János 
Szerkesztő: 

Horváth Krisztina 
Felelős kiadó: 
az Almanach 

Könyvkereskedelmi 
Vállalkozás 

és Információs  Kft. 
ügyvezető-igazgatója. 

Szerkesztőség: 
8801 Nagykanizsa 
Ady Endre u. 1. 

Telefon/fax:  93/12-305 
Computertechnika: 

SZÜV - Zalaegerszeg 
Nyomtatás: 

Zalai Nyomda 
Felelős vezető: 

Galla József  igazgató 
Terjeszti: 

a Magyar Posta és 
az Almanach 

Könyvkereskedelmi 
Vállalkozás 

és Információs  Kft. 
Előfizetési  díj: 

egy hónapra 48 forint. 

Ion ablakán nem látjuk propagálni 
hetilapunkat, a külső vagy belső 
pultokon is csak elvétve van szem 
előtt az újság! Bezzeg a különbö-
ző méregdrága, színes, országos 
heti vagy havilapok rendszeresen 
ott kelletik magukat... 

E fonák  ügyben az elmúlt hó-
napokban már többször kértük a 
pavilonosok felettes  szervét, a he-
lyi postahivatal hírlaposztályát a 
helyzet megváltoztatására - mind-
hiába! Az ígéreteket nem követték 
hatékony tettek. Ejnye, ejnye!... 

(tih-i) 

Óvodai, bölcsődei 
és általános iskolai 

beiratkozások 
Nagykanizsa város bölcsődéi-

ben, óvodáiban és általános isko-
láiban a beiratkozásokat 
1991. április 15-16-án naponta 

8-17 óráig tartják. 
Beiratkozásra jelentkezni a la-

káshoz legközelebb eső, illetve a 
szülő által választott intézmény-
ben lehet. Túljelentkezés esetén a 
gyermekek felvételéről  bizottság, 
illetve az iskola igazgatója dönt. 

Bölcsődébe jelentkeztethetők a 
gyermekek 6 hónapos kortól. 

Óvodai felvételre  jelentkezhet 
minden kisgyermek, aki 1991. de-
cember 31-ig betölti a harmadik 
életévét. A beiratkozáshoz a gyer-
mek születési anyakönyvi kivonata 
vagy a szülő személyi igazolványa 
szükséges. 

Az általános iskola első osztályá-
ba felvételt  nyelhet minden kis-
gyermek, aki 1991. december 31-ig 
betölti a hatodik életévét és isko-
laérettségét az óvoda vagy a Ne-
velési Tanácsadó vizsgálata iga-
zolja. 

A beiratkozáshoz szükséges 
okmányok: 

- születési anyakönyvi kivonat 
vagy személyi igazolvány 

- iskolaérettséget igazoló óvo-
dai szakvélemény 

A tavasz üzenete 
Végre itt 

van a tavasz! 
Lehet, hogy 
még lesznek 
talajmenti fa-
gyok, lehet, 
hogy jég fog-
ja megszomo-
rítani a gaz-

dák életét, de már semmi nem 
akadályozhatja meg a tavasz 
eljöttét! 

Ilyenkor az ember lelke is 
felvidul  és csodálattal szemlél-
jük a természet megújulását. 

„Isten a szeretet" - ezt hir-
deti minden virág, minden 
egyes fűszál!  A madarak zen-
gő éneküket hallatják; a gyen-
géd virágok tökéletes szépsé-
gükben kellemes illatukkal 
töltik be a léget; az erdő ma-
gas fái  dús lombozatukkal 
mind-mind hangos bizo-
nyítékai Isten szeretetteljes 
gondoskodásának! Atyai gon-
doskodással boldoggá akar 
tenni bennünket! A napfény  és 
az eső, amely felüdíti  és meg-
termékenyíti a földet,  a he-
gyek, völgyek és folyóvizek 
mind az Alkotót dicsőítik. 

Magában a megújult termé-
szetben megtaláljuk a remény 
és a vigasz hírnökeit. 

Titokzatos élet jellemzi az 
egész természetet! Ez az élet 
tartja fenn  a végtelenségben 
szétszórt bolygókat; ez segíti 
fel  a parányi rovart a tavaszi 
szél hátára; ez irányítja a fecs-
ke röptét és táplálja a károgó 
varjúfiókát;  ez teszi lehetővé, 
hogy kipattanjon a bimbó és 
terméssé váljon a virág! 

Ugyanez az erdő tartja fenn 
a mi életünket is! 

Lehetnek problémáink; ér-
hetnek tragédiák; talán nem 
mindig úgy sikerül, ahogy el-
képzeltük; talán éppen az bán-
tott meg, akitől a legkevésbé 
vártuk! Ne csüggedjünk! 

Még nőnek a virágok a tö-
viseken, és a tüskéket rózsák 
fedik! 

A szerető Isten a tenyerén 
hordoz bennünket és ha a ki-
csiny fűszálra  gondot visel, 
mennyivel inkább gondosko-
dik rólunk, gyermekeiről! 
Csak azt kéri, hogy újuljunk 
meg mi is most tavasszal, és 
pezsdüljön fel  az életünk a 
szerető Isten szolgálatában! 

Kormos Tivadar 

ARVERESI 
HIRDETMÉNY 

NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VÁROS 
POLGÁRMESTERI HIVATALA 

nyilvános árverésen üzemeltetésre bérbe adja 
a Nagykanizsa, Erzsébet (Szabadság) téri, Széchenyi téri, 

Zrínyi utcai és Sétakerti nyilvános illemhelyeket. Az üze-
meltetési idő 4 év, de ha az üzemeltető a felújítást  is vál-
lalja, úgy 8 évre szóló szerződés köthető. 

Az illemhelyek külön-külön kerülnek árverésre a követke-
zők szerint: 
Illemhely Kikiáltási ár Minimális Kötelező 
megnevezése egy évi üze- licit nyitva-

meltetésre tartás 

Erzsébet 
(Szabadság) 
téri 
Széchenyi téri 
Zrínyi utcai 
Sétakerti 

40.000,- Ft 
25.000,- Ft 
35.000,- Ft 
15.000,- Ft 

2.000,- Ft 
1.500,- Ft 
2.000,- Ft 
1.000,- Ft 

naponta 7-18 ó. 
naponta 7-18 ó. 
naponta 6-14 ó. 
napi 8 óra 

Az árverés helye: Nagykanizsa, Városháza, 
Erzsébet tér 7. sz. alagsori terem. 

Az árverés ideje: 1991. április 22. (hétfő)  15 óra. 
Az illemhelyek nyitvatartási idejük alatt, illetve 1991. áp-

rilis 15-én 8-12 óra kőzött megtekinthetők. Előzetes infor-
mációt az érdeklődők a Polgármesteri Hivatalban a Telepü-
lésellátási és Fejlesztési Osztályán kérhetnek. 

Az árverésre előzetesen írásban, vagy az árverés napján 
személyesen 14.30 óráig lehet jelentkezni, megpályázott il-
lemhelyenként 10.000,- Ft óvadék befizetésével. 

Nagykanizsa, 1991. március 28. 
NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VÁROS 

V POLGÁRMESTERI HIVATALA 



1991. április 12. KANIZSA 11 
A csalódottság 

újabb jele... 
Mindössze heten je lentek meg Tarnóczky Attila 

országgyűlési képviselő újszerű lakossági fórumán! 

Annak ellenére, hogy a sajtóban (megyei napilap, városi he-
tilapa, VTV, városi műsorfüzet)  megfelelően  propagálásra került 
Tarnóczky Attila országgyűlési képviselő városi és városkörnyé-
ki lakossági fóruma,  április 5-én kora este az MDF vezetőkön 
és a sajtó küldöttein kívül mindössze heten(!) jelentek meg 
Nagykanizsán, a HSMK felnőtt  klubjában. 

Ez az alacsony részvételi szám elkeserítő, s a lakosság csa-
lódottságát  jelzi az MDF és a kormány politikája, a parlament, 
s talán Tarnóczky Attila személye iránt is! Ezt nem lehet más 
kifejezéssel  indokolni. Pedig nem volt zavaró körülmény: az 
ideális pénteki (18 óra kezdési) időpont, a „kiskabátos" tavaszi 
időjárás, a városközponti hely kiválasztása kedvező alapfeltéte-
leket teremtett... 

A kialakult helyzetet, az MDF-tagság távollétét a képviselő 
úr (képünkön) a tőle megszokott higgadtsággal viselte el, s 
külön dicséri, hogy a lakossággal való újszerű, minden hó első 
péntekén való találkozásának nyitányát megtartotta - a részvét-
lenség miatti elköszönés helyett... 

A mini-fórum  egyébként érdekes volt. Tarnóczky Attila rész-
letesen ecsetelte, s dicsérte a parlament törvényhozó munkáját, 
megemlítve negatív vonásait is. Elemezte a kormány tevékeny-
ségét, amelynek főleg  művelődési-oktatási vonala kritizálható. 
Kupa Mihály pénzügyminiszter bekapcsolódása után az irányító 
színvonal sokat javult. Érintette a rendszerváltás hiányosságait 
(a pártállam vezetői leváltásának, felelősségre  vonásának, elszá-
moltatásának elmulasztása), majd az általános gazdasági és po-
litikai helyzetről - azok aggasztó jeleiről - adott tájékoztatást. 

A beszámolót követő vitába bekapcsolódott az előadói asztal-
nál helyet foglaló  Schmidt István, a helyi MDF és képviselői 
iroda vezetője is. A jelenlévők dicsérték a nemrég végrehajtott 
nyugdíjemelést, viszont erősen bírálták a folyamatosan  „adagolt" 
áremeléseket, köztük a tej- és tejtermékekkel kapcsolatosakat 
is. Szóba került az olajipar termelésének visszafogásával  járó 
tömeges elbocsátási hullám, a vízlépcsők leállítása, az 1995-ös 
világkiállítás megrendezése, a déli autópálya építésének helye, 
a privatizálás, a kárpótlás, a magyar sajtónál szükséges „nagy-
takarítás", a kitüntetések visszaszorítása, a kötelező szerződéses 
gépjárműfelelősség-biztosítás  anyagilag eltűrhető rendezése, s 
még sok más kérdés, amelyekhez a képviselő úr fűzött  rövid 
magyarázatot. 

A két és fél  órán át tartó fórum  mintegy százezer állampolgárt 
képviselő kis csoportja végül is elégedetten távozott a színhely-
ről, Tarnóczky Attila pedig abban bízott, hogy egy hónap múlva 
a jobb szervezés és előkészítés révén több választójával és la-
kossal találkozhat... 

(tih-i) 

Június 2.: Időközi választás Kiskanizsán 
és Bajcsán - Csordásné Láng Éva 
MDF-képviselő utóda: Magyar József 

Ülést tartott 
a Városi Választási 

Bizottság 
Április 8-án a Polgármes-

teri Hivatal tanácskozó ter-
mében ülést tartott a Városi 
Választási Bizottság. Az 
ülésnek két napirendje volt. 

Mivel Bolf  György, a 
KDNP képviselője nemrégi-
ben lemondott önkormány-
zati mandátumáról, a 14-es 
egyéni választókerületben 
(Kiskanizsa északi része és 
Bajcsa városrész) utódlása 
kapcsán időközi választás 
vált szükségessé. A bizott-
ság június 2.-ára (vasárnap) 
tűzte ki a választás idő-
pontját, s megállapította az 
időközi választás előkészí-
tésének menetrendjét is. 

A március 25-i városi 
közgyűlésen Csordásné 
Láng Éva képviselő lemon-
dott mandátumáról. Utóda 
az MDF helyi szervezete 
pártlistáján soronkövetkező 
Magyar József  Nagykani-
zsa, Olaj utca 10. szám 
alatti lakos lett, aki elfo-
gadta a megbízást. Magyar 
József  egyébként az április 
8-i közgyűlésen Farkas 
Zoltán alpolgármestertől át-
vette megbízólevelét és 
nyomban bekapcsolódott az 
önkormányzat munkájába. 

( t - i ) 
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NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VÁROS 

POLGÁRMESTERI HIVATALA 
nyilvános árverésen üzemeltetésre bérbe adja 
a következő fizető  parkolókat üzemeltetésre; 

Erzsébet téri és Városháza előtt 102 férőhelyes 
Aisotcmplom előtti 73 férőhelyes 
Deák téri 37 férőhelyes 
Piac mögötti (Vasemberház udvari) 79 férőhelyes 

A bérlet kezdeté: 
Bérleti idő: 
Kikiáltási ár: 
Minimális licit: 

1991. május 2. 
4 év 
6000 , - Ft/férőhely/év 

2 0 0 , - Ft/férőhely 

Az árverés Időpontja: 
1991. április 26. (péntek) 14.00 óra 

Az árverés helye: Nagykanizsa, Városháza, 
Erzsébet (Szabadság) tér 7. sz. 

Előzetes információt  az érdeklődők 
a Polgármesteri Hivatalban, 

a Településellátási és Fejlesztési Osztályán 
kérhetnek. 

Az árverésre előzetesen írásban, vagy az árverés 
napján személyesen 13,30 óráig lehet jelentkezni, 
50 .000, - Ft óvadék befizetésével. 
Nagykanizsa, 1991. április 2. 

NAGYKANIZSA MEGYEI JOG*! VÁROS 
POLGÁRMESTERI HIVATAL 

(Fotó: Erdei András) 



Önkormányzati morzsák 
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Mikor az éjszakába nyúló, 
április 8-i városi közgyűlés 
másnapján írógéphez ültem, 
hogy valami olvasható rend-
szert alkossak tudósítás gya-
nánt, eszembe ötlött, mi lenne, 
ha sporttudósítás mintájára ír-
nék az eseményekről. Például 
így: 

... Az MDF listás színeiben 
pályára lépő Magyar József 
lámpaláz nélkül, rutinos öreg 
róka módjára osztogatta a 
„pettyest", bár tértölelő átadá-
saiba néha hiba csúszott... 

Hamar rájöttem azonban, 
hogy ez megoldhatatlan fel-
adat, hisz a játékosok nem két 
csapatot alkotnak, sőt a három 
sem biztos! Igaz, van több 
olyan sportág, ahol több klub 
játékosai is egyszerre pályára 
(salakra, hóra, jégre) lépnek, 
de egy hosszútávfutás  tudósí-
tása közel sem tudja visszaad-
ni egy városi közgyűlés min-
den izgalmát. Valószínű, az 
írott szöveg sem versenyezhet 
persze a Városi Televízió köz-
vetítéseivel. 

így maradtam a hagyomá-
nyos formánál,  vállalva, hogy 
ez rajtam kívül még sokaknak 
nem tetszik. 

Jópár városi közgyűlést vé-
gigülve, egyre nagyobb csodá-
lattal adózom a képviselők-
nek. Magabiztosan, lehengerlő 
logikával (néha egymásnak is 
ellentmondva) igazodnak el a 
problémák, a várost érintő 
döntések kusza halmazában. 
Agatha Christie legyen a tal-
pán, aki ezt a fordulatokban 
gazdag, de mindig a jó győ-
zelmével végződő eseménysort 
utánuk tudja csinálni! 

Hétfőn  például négy olyan 
napirend is szerepelt az előter-
jesztésben, amit már második-
harmadik-negyedik alkalom-
mal kellett a képviselőknek 
tárgyalni. Nem is mondhatja 
senki, hogy a problémákat 
gyorsan és felületesen  intézik 
el. Bár az igaz, hogy a „Köz-
területhasználati díjak mérté-
kéről" és a „Piacokról és vá-
sárokról szóló többszörösen 
módosított önkormányzati ren-
delet" azért került újra tárgya-
lásra, mert az érintettek - utó-
lag megtudva a korábbi dön-
téseket (sic!) - hatékonyan til-
takoztak a díjemelések mérté-
ke ellen. Hosszas vita után, 
mindkét ügyben új döntés szü-
letett a csökkentett díjakról, 
ha nem is biztosan végleges. 

Lehota János, az Oktatási-
Kulturális Bizottság elnöke 

betegsége miatt nem lehetett 
jelen a közgyűlésen. A testület 
mégsem ezért, hanem informá-
cióhiányra hivatkozva vette le 
a napirendről a Zrínyi és 
Cserháti kollégiumok irányítá-
sának, összevonásának vagy 
szétválásának ügyét. Akik netán 
olvasták korábbi lapszámainkat, 
tudják, hogy ez ügyben nem 
elhanyagolható személyi ellen-
tétek is súlyosbítják a kérdést, 
így talán érthető a képviselők 
húzózkodása. 

A már szokott módon né-
hány rövid napirendre is sor 
került. Szinte vita nélkül fo-
gadták el a Városüzemeltetési 
Bizottság előterjesztését a Vá-
rosgazdálkodási és Kommuná-
lis Szolgáltató Vállalat átala-
kulására. Megtévesztő lehet a 
napirend címe, hisz csupán ar-
ról volt szó, hogy a későbbiek-
ben mit kell tennie az említett 
vállalat vezetésének az átala-
kulás megkezdésére. 

Kimondta a közgyűlés a Pa-
lini Napközi Otthonos Óvoda 
szakmai önállóságát, sőt fel-
kérte az Oktatási-Kulturális 
Bizottságot, hogy a többi ha-
sonló intézmény ügyében is 
vizsgálja meg és terjessze a 
képviselők elé a szakmai önál-
lóság ügyét. 

A Népjóléti Bizottság kapta 
meg a közgyűléstől az első la-
káshoz jutáshoz adható támo-
gatások elbírálásának jogát. 

A testület már a költségve-
tési vitában elfogadott  egy 
300 ezer Ft-os tételt, melyet 
1991-ben három - kórházi 
gép-műszer beszerzési, kör-
nyezetvédelmi, közművelődési 
- alapítvány támogatására for-
dít. Valószínűleg ezért sem 
volt nagy vita a hétfői  ülésen 
elfogadott  „Nagykanizsa város 
környezetvédelméért" és a 
„Nagykanizsai Kultúráért" ala-
pítványok ügyében. Egyedül a 
kuratóriumok felállítása  oko-
zott némi polémiát. Végül az-
tán a környezetvédelmi alapít-
vány kuratóriumába elnöknek 
a mindenkori polgármester, a 
közgyűlés környezetvédelmi 
bizottságának négy tagja, a 
Városüzemeltetési Bizottság 
elnöke, a Vízmű és a Sörgyár 
mindenkori igazgatója került, 
és egy tagsági helyet egy ké-
sőbbi, nagyobb összeget ado-
mányozónak tartottak fenn.  Az 
alapítvány célja egyébként; 

„Elősegíteni a környezeti és 
gazdasági érdekek összehan-
golásával a településen és kör-
nyezetében az egészségesebb 

életkörülmények kialakulását, 
a környezeti károk felszámo-
lását, illetve keletkezésük 
megakadályozását." 

A kulturális alapítvány ku-
ratóriumába lényegesen keve-
sebb képviselő került be, 
mindössze a polgármester -
mint elnök - és a területért 
felelős  bizottság elnöke. A 11 
tagú bíráló testületben ráadá-
sul négy helyet még üresen 
hagyott a közgyűlés. 

„Az IKKV 1991. évi lakó-
házfelújítási  címjegyzéke" na-
pirendben az építész szakma 
(Balassa B., Jancsi Gy., Kré-
mer J., Palotás T. összeállítás-
ban) csapott össze az előző 
közgyűlésen kinevezett önkor-
mányzati biztossal. Marton 
Istvánnal. Az elfogadott  költ-
ségvetésben egy árva fillér 
sem szerepel a bérlakások fel-
újítására, a folyamatban  levő 
IKKV beruházások finanszíro-
zására, ezért az önkormányzati 
biztos két alternatíva megtár-
gyalását kérte a testülettől. Az 
elsőben 11 millió Ft értékű fo-
lyamatos finanszírozást  kért a 
várostól a munkák elvégzése 
érdekében, a másik esetben 
pedig ugyanezt az összeget 
önkormányzati tulajdonok ér-
tékesítéséből kívánta előterem-
teni. A nem túl hosszú, de an-
nál hevesebb vitában többen 
megkérdőjelezték a kért ösz-
szeg jogosságát, hisz szerintük 
az önkormányzati biztos nem 
arra kapott felhatalmazást, 
hogy az eddigi magas „rezsi-
órabér" mellett tartsa fenn  a 
vállalat működőképességét, 
hanem pont ellenkezőleg, úgy 
szervezze át a „céget", hogy 

Németh Lajos, a Nagyka-
nizsai Kereskedői Kamara 
alelnöke: 

- Az előző  közgyűlésen  az 
volt  a célunk,  hogy felfüg-
gesszék  a közterülethasználati 
díjakról és a piacokról, vásá-

más vállalkozókkal is verseny-
képessé váljon a piacon. A vi-
ta mellékvágányának bizo-
nyult az a feltevés,  hogy az 
IKKV üres kasszája miatt erre 
a pénzre az elbocsájtandó dol-
gozók végkielégítése miatt 
van szükség. Ez azért is igaz, 
mert a közgyűlés végül úgy 
határozott, hogy a kért 11 mil-
liót megkapja a vállalat, de 
azzal a feltétellel,  hogy csakis 
az előterjesztésben megjelölt 
négy épület felújítására  hasz-
nálhatja. 

Este tíz óra tájban került sor 
az egyebek tárgyalására. Ezek 
között két határozati javaslatot 
is elfogadtak,  mindkettőt a 
KDNP javaslatára, Palotás Ti-
bor előterjesztésében. 

így az általános iskolát el-
végzett, de középfokú  intéz-
ménybe fel  nem vett fiatalok 
helyzetéről, lehetőségeiről má-
jus elejéig kimutatás kerül a 
közgyűlés elé. 

A másik határozat pedig 
már szinte slágertémának szá-
mít. A közgyűlés több lépcső-
ben, az egész oktatási ágazat 
koncepciójával, terem-, lét-
szám-, helyiségigényével együtt 
újra megvizsgálja az Ifjúsági 
Ház ügyében hozott költségve-
tési döntését. A képviselők 
úgy döntöttek, hogy a kérdés 
lezárásáig, a korábbi döntésü-
ket felfüggesztik,  és az összes 
érintett intézmény érdekeivel 
együtt kezelve hoznak majd új 
határozatot. 

Az április 8-i közgyűlés a 
következő összejövetel idő-
pontjának és napirendjeinek 
elfogadásával  ért véget. 

na-im 

rokról hozott határozatukat a 
képviselők. Ezt akkor el is ér-
tük. A mai, módosított határo-
zat eredményét ki kell vinni a 
többi kereskedő elé, és ki kell 
értékelni. 

(Folytatás  az 5. oldalon.) 

Vajon mikor lesz a vásárlóknak 
hasonló érdekképviseleti szervezete? 

A díjak csökkentek 
A közterülethasználati  díjakról,  már a legutóbbi  közgyűlésen 

is nagy vita volt.  Az esetenként  9000%-os emelés hullámai  azóta 
sem ültek  el. A megalakult  kanizsai  Kereskedői  Kamara  nyo-
mására, április 8-án újra napirendre  került  ez a téma a piaci 
helyhasználati  díjakkal  együtt.  Mindkét  esetben új döntés  szü-
letett,  a kritikus  tételeknél  alacsonyabb díjfizetési  összegekkel. 
A két  napirend  után Németh  Lajost, a Kereskedői  Kamara  al-
elnökét  és Krémer  József  képviselőt  kérdeztük  a döntésről,  ál-
talában és részleteiben. 
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Kuratóriumok, 
ha találkoznak... 

(Folytatás  a 4. oldalról) 
Az ő véleményük alapján 

tudjuk megmondani, hogy elé-
gedettek vagyunk-e vagy sem. 

- Önök három, koncepcióér-
tékü  javaslatot  terjesztettek  a 
közgyűlés  elé. Az egyikben  a 
régi 1982-es árakhoz  mért inf-
láció beszámítását  javasolták, 
a másodikban,  nyugati példá-
ra azt kérték,  hogy a használt 
terület  piaci értékét  három év-
re leosztva fizesse  meg a bér-
lő,  a harmadikban  pedig  a 
végleges  megvásárlás  lehető-
ségét  tanácsolták.  A közgyűlés 
ezzel szemben pontról  pontra 
a korábbi  döntés  tételeit  tár-
gyalta. 

- Elég szomorú, hogy a mi 
javaslatainkat nem is vették fi-
gyelembe, pedig a három kö-
zül mindegyik alkalmas arra, 
hogy egy tisztességes terület-
használatot lehessen megálla-
pítani. Készülünk arra, mivel 
hamarosan a területhasználati 
díjszabásrendszer teljesen új 
koncepcionális kidolgozásban 
az önkormányzat elé kerül, 
hogy védjük érdekeinket. Ne-
künk addig védekeznünk kell, 
amíg sértik az érdekeinket. 

Krémer József  képviselő: 
- Egyetértek Kovács Zoltán 

úrral, az illetékes osztály ve-
zetőjével, hogy a piac, az jó 
lenne, ha élelmiszerpiac ma-
radhatna. De nem mindenben 
sikerült érvényesíteni a ma-
gam elgondolásait. Ezért meg-
próbáltam a szavazáskor olyan 
helyekre csatlakozni, ahol 
még kompromisszummal, de 
el tudtam fogadni. 

- Már  a döntés  után va-
gyunk.  100 Ft-ot  kell  fizetni 
az élelmiszer-,  zöldség-,  gyü-
mölcsárusítás  esetén, ugyan-
úgy, mint a virág, szaporító-
anyag, termény, iparcikk  áru-
soknak  is. Ezek  szerint a 
„Lagzi Lajcsi" kazetta  ugyan-
az a kategória  mint a sárga-
répa vagy a krumpli.  De az 
országos vásárok  esetében mi-
ért van különbség  a kanizsai 
és nem kanizsai  kereskedő  ál-
tal  fizetett  piaci díj  között? 

- Én úgy mondanám, hogy 
kedvezményben részesítjük a 
kanizsaiakat, mert ők itt élnek 
és az egyéb jövedelmüket is 
itt költik el, magyarul itt 
adóznak. Tehát ők többet tesz-
nek le a városnak, mint aki 
Siófokról  vagy Kaposvárról 
idejön egy alkalommal és utá-
na elviszi a bevételét. A tény-
leges és fizetendő  díj az, amit 
a nem kanizsaiaknak kell majd 
fizetnie.  Újra ki szeretném 
hangsúlyozni, nem a vidékie-
ket sújtottuk szerintem ezzel, 
hanem a kanizsaiaknak adtunk 
kedvezményt. 

Nagy Imre 

Napjainkban sokan keresik 
az élés, a túlélés lehetőségeit 
és feltételeit.  Ez különösen ér-
vényes a sportra. A Zalaeger-
szegi Dózsa Vívó Szakosztá-
lya már több, mint egy éve a 
saját lábára volt kénytelen áll-
ni, mert a sportköri támogatás 
teljesen elapadt, ők viszont lé-
tezni akartak. A szakosztály 
vezetősége, az edzők felelős-
séget éreztek a gyerekekért, a 
jövő társadalmának egészséges 
neveléséért. A szülők ebben 
méltó partnerek voltak, és je-
lenleg is azok kiváló vezetőik-
kel. A közös összefogás  ered-
ménye az lett, hogy biztosítani 
tudják a működés legminimá-
lisabb feltételeit  a Santelli ala-
pítvánnyal. 

A MÁV NTE vívói Vivere 
néven hoztak létre ugyancsak 
alapítványt azonos célzattal a 
jövő lehetőségeit figyelembe 
véve, a maguk útját keresve. 

A két szakosztály vezetősé-
ge és kuratóriuma a sportered-
ményeken túl (talán azok elé 
is helyezve) látja az embert, 
a jövő emberét. Azt tartja 
szem előtt, hogy valahol spor-
tolhasson az ifjú,  edzhesse 
testét, a sok tanulás mellett 
kikapcsolódjon. Az edzésidőt 
(szabadidejének egy tekinté-
lyes részét) jó környezetben 
töltheti, ahol fegyelmet,  tisz-
teletet, emberséget, sportszerű-
séget tanulhat (és talán a ver-
senysport nagy jelentőségét 
ebben is látni kell). 

A Vivere Alapítvány meghí-
vására Nagykanizsán találko-
zott először a két kuratórium. 
Edzők, szülők, a vívást szere-
tők nemes együttléte volt ez 
az alkalom a Rózsa úti vívó-
teremben. 

Az együttlét, a kapcsolat kí-
vánása általános emberi jel-
lemző, a jelen esetben ez sok-
szorosan is az. 

Nemes célról, célokról folyt 
az eszmecsere. Közösen keres-
te minden résztvevő azt az 
utat, amely üdvözítő lehet. 
Kölcsönösen megfogalmazó-
dott a két szakosztály együtt-
működése (bár eddig is példa-
értékű volt egymás támogatá-
sa, segítése), összehangoltabb 
tevékenysége. 

A találkozáson nem történ-
tek világmegváltó megállapo-
dások, de a kölcsönös tájékoz-
tatás, az új keresése feltétlen 
hasznos volt. 

Egy találkozás nem oldja 
meg a problémákat, de lehet 
figyelemkeltő,  másokat is az 
ügy mellé állíthat, hiszen kö-
zel 200 vívópalánta sorsáról 
van szó. „Jót s jól! Ebben áll 
a nagy titok" - írta Kazinczy. 
Az este után valahogyan ez az 
érzés töltötte el a kuratóriu-
mok tagjait, ez a gondolat fo-
galmazódott meg. A legfőbb 
jó pedig az, hogy mindez -
önzetlenül - gyerekekért tör-
tént. 

Horváth György 

Örökség 
- Az intézet vezetőjét 

keresem. 
- A párihelyiségbcn 

tanácskozik - tájékoz-
tat a titkárnő. 

- PártheI> iséj>I)en?! 
- Igen, a megszokás... 

örökség, de nem ko-
moly. 

- Szerencsére. 
Sz. .). 

Receptötlet 
Kocsis saláta 

Végy egy alighasznált Tra-
bantot, még 10 évnél fiatalab-
bat, hogy ne legyen nagyon 
rágós. Tegyél hozzá négy 
ütemben egy friss  motort. Vi-
gyázz, hogy tényleg friss  le-
gyen, mert a régebben füstöl-
teknek már elég rossz az íze, 
a szagáról meg jobb nem is 
beszélni. Az egészhez adj hoz-
zá 20-25 liter benzinkeveré-
ket, amikor olcsó a világpia-
con. Ha nem elég olcsó, ke-
ress magadnak, hátha literen-
ként olcsóbban is megvehető, 
akár csak a tej az őstermelők-
től. Az egészet jól keverd 
össze, amúgy KGST módra, 
jobbról balra. Az így előkészí-
tett alapanyagot fűszerezd  egy 
csipetnyi kötelező gépjármű 
biztosítással, egy evőkanál 
benzin áremeléssel, egy tubus 
méregdrága alkatrésszel. Né-
hány hónapig tedd egy előme-
legített garázsba, hogy kellő-
képp összeérjenek az ízek. Ha 
mindez kész van, ünnepi al-
kalmakkor tálalhatod a csalá-
dodnak a vasárnapi zsíroske-
nyér mellé. Jó szívvel ajánlom 
mindenkinek, aki az idegeit és 
a pénzét fogyasztani  akarja, 
^k i egyszer megkóstolja, so-
sem felejti  el, mert különleges 
zamatával örök emlék marad. 

Nagy János 

HOLSTEN 
Söröző-Étterem 

Szeretettel várjuk újjáalakított üzletünkben 
házias ízekkel, étel- és italkülönlegességek 

széles választékával. Hideg HOLSTEN sört csapolunk! 

Szórakoztatásáról háromtagú zenekarunk gondoskodik, 
mindennap 20 órától éjjel 2 óráig. 

HOISTEN 
Rendezvények lebonyolítását is vállaljuk, 

kedvezménnyel! 
Nyitvatartási 0-24 óráig NON-STOP 

Tel.: 13-167 
^ ^ ^ • ^ • • • • • • • • • • ^ • • • • • • • • • • • • • • • i ^ B ^ B 
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A múlt hét közepén kóstolóval egybekötött továbbkép-
zést tartottak Nagykanizsa város alsófokú  oktatási Intéz-
ményeinek éieimezésvezctől részére. A Hunyadi János Ál-
talános Iskolában megtartott rendezvényen Fehér Ferenc-
né a budapesti Egészségügyi Főiskola adjunktusa szólt a 
gyermekkori egészséges táplálkozásról. Ezt követően szak-
mai vitára, majd gyakorlati bemutatóra került sor, ami 
szemmel láthatóan jói sikerűit. (Képeinken) Ezekután már 
csak két kérdés marad. Mikorra kerül csemetéink aszta-
lára a szójás makaróni, illetve az egyre emelkedő árak 
mellett lesz-e még üzemi kosztot igénylő gyerek? 

(Erdei András felvételei) 

A város is profitál  az önállósodásból 
Nemcsak a névtábla változott a Kanizsatexnél 

Április 1-től ismét önálló 
ruházati nagykereskedelmi 
vállalata van városunknak, 
Kanizsatex néven. Megbízott 
igazgatója Velenczei Ferenc, 
1976-ban végzett a Budapesti 
Könnyűipari Műszaki Főisko-
lán. 1979-től a Kanizsa Bútor-
gyár anyagellátási osztályán 
helyettes, majd osztályvezető. 
Két éve pályázat útján került 
az akkor még Uránia nevet vi-
selő ruházati nagykereskedel-
mi vállalat nagykanizsai lera-
katának élére. 

- Évtizedekkel  ezelőtt  már 
volt  önálló  textil-nagykereske-
delmi  cég Kanizsán.  Gondo-
lom nem a nosztalgia  miatt 
kérték  az önállósodást. 

- Korántsem. 1954-ben ke-
rült összevonásra a szombat-
helyi és a kanizsai vállalat 
Nyugat-textil néven, majd lett 
Uránia a neve. A kétszer 65 
fős  lerakat a vasi megyeszék-
helyen lévő 40 fős  igazgató-
ság irányítása mellett műkö-
dött, s az idők folyamán  elő-
kelő helyet vívott ki magának 
a nagyker vállalatok között. 
Nem volt ez a felállás  alapjá-
ban véve rossz az ittenieknek, 
de arra törekedtek, hogy még 
jobb legyen. Már idekerülé-
semkor is felvetődött  az önál-
lósodás kérdése, hiszen az 
igazgatóság távolsága miatt 
olykor nem tudtunk rugalma-
san reagálni a megváltozott 
piaci igényekhez, a számos in-
tézkedéshez a központ jóváha-
gyása kellett. 

A múlt évben megjelent a 
vállalati törvény módosítása -
az a bizonyos 22-es törvény 
- , ami lehetővé tette a kül-
döttértekezlettel irányított, 
önigazgató állami vállalatok-
nál az elkülönült egységek 
önállósodását, ha az ott dol-
gozók legalább kétharmada 
aláírásával is megerősíti a 
szándékot. Nos, az itteni mun-
katársak valamennyien az 
önállósodásra szavaztak, így a 
vállalati küldött-értekezlet elé 
került az ügy. A 21 küldöttből 
7 volt a kanizsai, de 14 igen 
szavazatot kaptunk az önálló-
sodásra. Hogy a szombathelyi 
kollégák közül kik álltak mel-
lénk szavazataikkal nem tud-
juk, de köszönjük nekik. 

- Ez november 2-án volt. 
Utána  aztán felgyorsultak  az 
események. 

- Felgyorsultak, de nem oly 
mértékben, ahogy szerettük 
volna, hiszen mi már január 
1-től akartuk az önálló életet 
élni, de a vagyonmegosztási 

huzavona következtében csak 
március 28-án kerültek a jó-
váhagyó aláírások a miniszté-
rium és egyéb szervek által az 
alapító okiratra. 

- Mit  profitálhat  a város, il-
letve a lakosság  abból, hogy 
önállóak  lettek? 

- Több területen is kedvező 
hatása lesz véleményem sze-
rint. Eddig az itt dolgozóknak 
kellett megtermelni az igazga-
tóság létszáma felének  - 20 
főnek  - a bérét. Ez az összeg 
most már itt marad, bérfejlesz-
tésre is fordítható.  A nagyobb 
bérekből több jut adó formá-
jában az önkormányzathoz, 
nőnek a város bevételei. 
Egyes munkákat korábban a 
központ szombathelyi cégek-
kel végeztetett, mi nyilván he-
lyieket bízunk meg ezekkel. 
Tervezzük a készleteink csök-
kentését, s a felszabaduló  te-
rületen munkahelyet alakítunk 
ki, ahol embereket tudunk 
foglalkoztatni.  Egyelőre idő-
szakos jelleggel, a vállalat te-
rületén kiskereskedelmi boltot 
nyitottunk, ahol a lakosság 
diszkont áron vásárolhatja 
meg az általunk forgalmazott 
termékeket. Ha beválnak szá-
mításaink, és a vásárlók tet-
szését is megnyeri, állandó 
jelleggel üzemeltetjük a bol-
tot. 

- Melyek  az önálló  élet  leg-
fontosabb  célkitűzései,  elkép-
zelései? 

- Az első célkitűzésünk a 
zökkenőmentes átállás volt, ez 
sikerült is. Amit eddig a köz-
pont intézett, ezentúl nekünk 
kell. A felvett  öt új dolgozónk 
hamar megismerkedett az itt 
folyó  tevékenységgel, és ma 
már olajozottan működik a 
számlaírás, a nyilvántartás, a 
szállítók és a megrendelők 
felé  az ügyintézés. 

Induláskor már rendelkez-
tünk egy számítógépes rend-
szerrel, így az egyes osztályo-
kon lévő terminálok segítségé-
vel az ott dolgozók napi in-
formációt  szerezhetnek kész-
letre, forgalomra,  árra vonat-
kozóan. Távlati tervünk a vo-
nalkódos azonosítási rend-
szer bevezetése, ami gyor-
sabbá, könyebben áttekinthe-
tővé teszi forgalmazási  tevé-
kenységünket. Szeretnénk 
egy bemutató termet létre-
hozni, ahol nem mi kínál-
nánk az árukat, hanem azok 
saját magukat. 

- Manapság  erősen  lecsök-
kent  a fizetőképes  kereslet.  Az 
emberek  többsége a gyomrán 

és a ruházkodásán  spórol. Ho-
gyan sikerül  ilyen piaci körül-
mények között  a talpon mara-
dás? 

- Mintegy három éve kez-
dődött ez a forgalom  vissza-
esés. Ma inkább kínálati piac 
van. Nem nekünk kell rohanni 
a termelőkhöz, válogatási le-
hetőségünk van. így olyan 
árut veszünk meg, amire van 
kereslet, nem marad hónapo-
kig a nyakunkon. Régi vevő-
ink, a tömegcikkeket vásárlók 
mellett igyekszünk újabb réte-
geket megnyerni, például úgy, 

hogy a forgalmazott  textili-
ánkból az általunk kiválasztott 
divatos termékeket legyártat-
juk. Erre vállalkozhat a né-
hány fős  gmk-tól kezdve a ru-
haipari szövetkezet, mint 
ahogy már volt is ilyenre 
példa. Az eddigi partnerekből 
- a szombathelyiekből - kon-
kurrensek lettek, így éleseb-
bé vált a piacokért folyó 
harc, de mi vállaljuk ezt is 
vevőink minél színvonala-
sabb és elégedettebb kiszol-
gálásáért. 

Bacskay Zoltán 

Gyermekélelmezés minden 
mennyiségben? 
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Partnervárosi kapcsolatok 
Kanizsai küldöttség 

a háromszéki Kovásznán 
A Kanizsai Közéleti Klub 

és az Igricek együttes az el-
múlt héten a romániai Ko-
vászna testvérvárosba látoga-
tott. A küldöttség tagja volt 
Balogh Tibor az önkormány-
zati testület képviselője, ki 
hivatalos megbízást kapott a 
városi közgyűléstől a két vá-
ros kapcsolatának további 
ápolására. 

A küldöttséget a Kovásznán 
működő híres Körösi Csorna 
Sándor Közművelődési Egye-
sület hívta meg azzal, hogy 
részt vegyenek a Körösi Cso-
rna emlékünnepségen, amit a 
világhírű tudós születésének 
évfordulójára  rendeztek. Köz-
tudott, hogy Körösi Csorna 
Sándor tibetológus a Kovász-
na melletti Csomakőrösön szü-
letett és iskoláit Kovásznán 
végezte. Az ünnepség kereté-
ben megemlékezések, koszorú-
zás, kultúrműsor, tudományos 
szimpózium került megrende-

zésre. A rendezvények mozgó-
sították a környék lakosságát, 
hazai szemmel nézve lenyűgö-
ző volt az a tömeg, ami ez 
alkalommal összegyűlt. Az ün-
nepség színvonalát fémjelezte, 
hogy azon részt vett Románia 
indiai nagykövete, az angol és 
a magyar nagykövetség kultu-
rális megbízottja, Háromszék 
református  püspöke, a magyar 
Körösi Csorna Társaság elnö-
ke. Koszorút helyeztünk el 
Csomakőrösön és Kovásznán 
Körösi Csorna Sándor szobrá-
nál Nagykanizsa város nevé-
ben, az Igricek együttes nagy 
sikerrel szerepelt a városi kul-
turális műsoron, valamint a 
szombati csomakőrösi bálon. 

Balogh Tibor városi képvi-
selő, Jászberényi László a Ka-
nizsai Közéleti Klub elnöke, 
Pintér Béla igazgató tárgyalá-
sokat folytatott  Kovászna vá-
ros alpolgármesterével, Miklós 
Andrással. A kovásznai alpol-

gármester köszönetét fejezte 
ki városunk polgárainak és a 
Kanizsai Közéleti Klubnak az 
elmúlt évben nyújtott segít-
ségért, reményét fejezte  ki, 
hogy kapcsolataink tovább bő-
vülnek. Kanizsai részről meg-
erősítették a fenti  kívánalmat, 
hangsúlyozva, hogy az intéz-
ményes kapcsolatok mellett a 
két város polgárainak szemé-
lyes barátságon alapuló köz-
vetlen találkozások szervezé-
sére kell a hangsúlyt helyez-
ni. 

Megbeszéléseket folytattak 
a Körösi Csorna Sándor Köz-
művelődési Egyesülettel, Ko-
vászna Bútorgyár igazgatójá-
val - a DOMUS Áruház meg-
bízásából - , a Kovásznai Lí-
ceum igazgatójával, tanáraival, 
az egyházak képviselőivel és 
a város értelmiségi köreivel. 
Megállapodás történt, hogy a 
Kanizsai Közéleti Klub elmúlt 
évben szervezett családos 
üdültetését a nyár folyamán 
folytatják.  (A KKK erről bő-
vebben fogja  tájékoztatni a 
város lakosságát.) Dr. Benkő 
Gyula kovásznai orvos fel-
ajánlotta, hogy minden évben 

30 db kopjafát  ajándékoz a 
város legjobb harminc gimna-
zista tanulójának. A kopjafákat 
ő készíti, és az átadásra a bal-
lagási ünnepségek keretében 
kerül sor. 

A tárgyalások eredménye-
ként április 10-től városunkba 
látogat egy kovásznai kultúr-
csoport Gazda József  író veze-
tésével. A csoport április 11-én 
műsort ad a HSMK színházter-
mében, melyre szeretettel hív-
ják a városunk polgárait. 

Végezetül a száraz tények 
felsorolása  mellett el kell 
mondani, hogy küldöttségün-
ket olyan szeretettel fogadták, 
hogy azt szavakban nem lehet 
kifejezni.  A csoport minden 
tagja példás leckét kapott az 
emberi tiszteletből, barátság-
ból, humanizmusból. A részt-
vevők egy életre szívükbe zár-
ták a háromszéki tájat és az 
ott lakó embereket. Reméljük, 
hogy városunk polgárai meg-
értik ezt a ragaszkodást és a 
jövőben sokan fognak  elláto-
gatni erre a csodálatos vidékre. 

Jászberényi László 
KKK-elnök 

Május végén népes puchheimi küldöttség látogat 
Nagykanizsára és Zalakarosra 

A puchheimi gimnázium 

Április 8-án a Polgármesteri 
Hivatalban sajtótájékoztatóra 
került sor, ahol Gerencsér Ti-
bor művelődési főelőadó,  az 
eddigi testvérvárosi kapcsola-
tok fő  szervezője érdekes hí-
rekkel szolgált. 

- Május utolsó előtti heté-
nek végén Nagykanizsa, Zala-
karos és a közel húszezer la-
kosú bajor Puchheim városa 
közti partnervárosi kapcsolato-
kat rögzítő okmányok aláírá-
sára kerül sor. A München 
közvetlen közelében lévő né-
metországi település vezetői 
1989-ben határozták el, hogy 
magyarországi kapcsolatokat 
építenek ki, s több dunántúli 
város jelentkezése, majd meg-
látogatása után esett választá-
suk Nagykanizsára és Zalaka-
rosra - mondta bevezetőben. 

Akik figyelemmel  kísérték a 
két zalai és a bajor település 
között eddig kialakult partner-
kapcsolatokat, azok előtt isme-
retes, hogy 1990-ben egy szűk 
körű zalai tanácsi küldöttség 
járt náluk, majd ők látogattak 
el Kanizsára és Karosba. Ez-
után - tavaly októberben - ka-
nizsai művészeti csoportot fo-
gadtak a németek. Néhány 

héttel ezelőtt Nagykanizsa 
polgármestere és alpolgármes-
tere is tett már rövid bemutat-
kozó látogatást Puchheimben. 

- Amíg a korábbi rend-
szerben a testvérvárosi kap-
csolatok általában vezetői 
szintre korlátozódtak, a mos-
tani és jövőbeni partnervárosi 
találkozások a lakosság bevo-
násával szélesednek, s csalá-
dokat, egyházakat, egyesülete-
ket is érintenek majd. Német 
barátaink 1990-ben családok-
nál szállásoltak el bennünket, 
s most ránk is hasonló felada-
tok hárulnak. Várhatóan népes 
küldöttség, mintegy 220-230 
vendég önköltséges családi el-
helyezéséről és teljes ellátásá-
ról kell gondoskodnunk, 
amelyhez ezúton is kérjük a 
kanizsai és zalakarosi csalá-
dok jelentkezését. A kijelölt 
családoknak rövidesen lehető-
ségük nyílik német kapcsola-
tok kialakítására, s puchheimi 
viszontlátogatásra - informált 
a főelőadó. 

Megtudtuk, hogy a bajorok 
május 23-án, csütörtökön este 
személygépkocsikkal érkeznek 
Kanizsára, s 26-án, vasárnap 
délután utaznak vissza. A ven-

déglátók tartalmas programot 
állítottak össze részükre, ame-
lyeket május hóban majd rész-
letesen ismertetünk. 

A német partnerváros kül-
dötteinek látogatását megelő-
zően május 9-én az ottani fér-
fi  kórus látogat el városunkba. 

- Érdekesség, hogy német 
barátaink széles körű gazdasá-
gi, kulturális és sport kapcso-
latokat szeretnének kiépíteni, 
s máris tudomásunkra hozták, 
hogy 1992 tavaszán megye-

székhelyükön, a Fürstenfeld-
bruck városában sorra kerülő 
kiállításon Nagykanizsának 
külön kiállító pavilont bizto-
sítanak - mondta befejezésül 
Gerencsér Tibor, aki hozzá-
fűzte,  hogy az erdélyi, főleg 
magyarlakta Kovászna, az 
osztrák Gleisdorf  és a bolgár 
Kazanlak partnervárosokkal is 
folyamatos  kapcsolatokat kí-
vánnak ápolni, illetve felújíta-
ni. 

T. I. 
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Lépéshibák a Csárdásban 
Kaposvári operett Kanizsán 

Az operett ma nem tartozik 
a népszerű színházi műfajok 
közé, sőt sokan lebecsülik. 
Egyedül talán a Fővárosi Ope-
rett Színháznak sikerült a mű-
faj  nívóját megőrizni, s kö-
zönségét kialakítani. 

Próbálkozások persze más-
hol is vannak. Legutóbb a 
Csiky Gergely Színház tűzte 
műsorára Buday Dénes Csár-
dás című operettjét. A század 
első felének  népszerű kompo-
nistája, zeneigazgatója 1890-
ben, 100 éve született. Az év-
forduló  adhatta az ötletet a 
kaposvári társulatnak, hogy 
ebben az évadban előadja a 
szerző 1936-ban bemutatott, 
legjobb, de ma már porosnak 
ható operettjét, a Csárdást. 
Ám a darabot nem sikerült le-
porolni... 

Miről is szól a történet? 
Az alföldi  faluban  élő Vi-

rág Rozika beleszeret László-
ba, a szomszédos kastély fia-
tal, bohém grófjába,  akinek 
épp meg kell nősülnie, hogy 
örökségét megkaphassa. Az 
ifjú  elhatározza, azt veszi fe-
leségül, akivel először talál-
kozik. És mint a mesében 
(mint az operettben), ez a nő 
Rozika lesz. Az eskövő utáni 
napon azonban a gróf  - fe-

leségét elhagyva - kedvesével 
elutazik. 

Rozikát évekkel később lát-
juk viszont Párizsban világhí-
rű, ünnepelt operaénekesnő-
ként. Egy svéd herceg akarja 
feleségül  venni, de ez csak 

akkor lehetsé-
ges, ha Rosi-
na Salvi (azaz 
Rozika) elő-
ször névhá-
zasságot köt. 
Természete-
sen, amikor 
meghallja ezt, 
nem fogadja 
el az ajánla-
tot, de amikor 
kiderül, hogy 
a jelölt a 
megint pénz-
zavarban lévő 
László, hozzá-
megy. Most 
már egyikük 
sem akar vál-
ni, a herceg 
pedig Ma-
gyarországon 
érti meg a 
csárdást néz-
ve, hogy Ro-
sinának ez a 
hazája. 

Az ősbemu-
tató főszerep-
lőj s Honthy 

Hanna volt 
(nem csoda, 
hogy akkora 
siker volt!), 
hétfő  este Né-
meth Judit  öl-
tötte magára 
Rosina jelme-
zét. Kettejük 
összehasonlí-
tása felesleges 
és nem is cél, 
hiszen Honthy 
maga volt a 
műfaj,  mégis 
meg kell je-
gyezni, Né-
meth Judit 
nem prima-
donna alkat. 
Fiatal falusi 
lányként hite-
les volt 
ugyan, de 
amikor sztár, 
csillag volt a 
párizsi operá-
ban, akkor 
nem volt 

sztár. Sem csillag. Pedig sztá-
rallűröktől sem volt mentes a 
darab szerint, a cigarettát és a 
poharat ki kellett venni a ke-
zéből. 

A Lászlót alakító Rátóti 
Zoltán  korrektül játszott, őt 
ismerhetjük, ha nem a József 
Attila Színházból, ahonnan 
szabadúszóvá vált, akkor a té-
véből, ahol hasonló karakterű 
figurákat  vitt sikerre. Ennek 
ellenére Rátóti sem tudta igazi 
operetthőssé formálni  a grófot. 
A svéd herceg szerepében 
Kulka  Jánost  láthattuk. A 
Szomszédokban szerzett nép-
szerűsége, a sorozatból való -
immár másodszori - kiválási 
szándéka határozottan nem 
tesz jót neki. Ezúttal ícnignált 
volt, s itt is zavarta a közön-
ség felmorajlása  színre lépése-
kor. Pedig pár évvel ezelőtt 
még Pécsett Mister X-ként va-
lóban hódított - igaz paróká-
ban - a Cirkuszhercegnőben. 
Kristóf  Kata szubrettként vé-
gigrikácsolta az előadást, a 
különben tehetséges Spindler 
Béla most túljátszottá magát. 

A Bezerédy  Zoltán  rendezte 
operettnek voltak pillanatai 
(az első felvonás  végén a 
cserbenhagyott Rozika ledo-
bott úri ruhájának megvilágí-
tása), de a sok öncélú és meg-
fejthetetlen  momentum (a 

Kulka - Magenheim mint svéd herceg 

színházi ügyelők egyenmozdu-
latai), a teljesen felesleges  ak-
tualizálás miatt (célzás a vá-
lasztásokra) a Csárdás csak 
botladozott. 

A hétfői  előadás közönsége 
jórészt diákokból állt; hozzá-
juk nem talált utat a darab. 
De tartok tőle, ez az előadás 
más számára sem nyújtott 
könnyed szórakozást. 

Horváth Ilona 
Fotó: Erdei András 

Amatőr csoport 
a profik  között 

1989-ben vált ki a nagy-
kanizsai hagyományőrző ci-
gányegyüttesből a FLACI-
LOR folklór  csoport (képün-
kön). Amikor a HSMK el-
pártolt tőlük, magukra ma-
radtak, az Amalipe kultúra 
és hagyományőrző egyesület 
vette pártfogásába  őket. 
Ezek után részt vettek 
Sátoraljaújhelyen az Orszá-
gos Folklór Fesztiválon, 
ahol kitűnő eredményt értek 
el. Nemrégiben meghívták 
őket a Nemzetiségi Folklór 
Fesztiválra is, ahol neve-
sebbnél nevesebb folklór 
együttesek szerepeltek. 

Nem vallott szégyent e 
csoport, sőt elismerésben ré-
szesült, hiszen a cigányok 
közül az Andro Drom mel-
lett ők mehetnek a Nemzet-
közi Cigányfesztiválra, 
Franciaországba. Hamarosan 
megjelenik első kazettájuk, 
amelyet a dél-zalai Beás-da-
lokból állítottak össze. 

Orsós Ferenc 
Fotó: Erdei András 

Németh Judit - Rozika és Rátóti Zoltán -
László 
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Műsor közben a Madrigál kórus Szekeres Ferenc 

Kisszámú, de válogatott és 
lelkes közönség előtt lépett fel 
a HSMK-ban április 8-án este 
a Budapesti  Madrigálkórus  -
Szekeres  Ferenc  vezényletével 

Takács  Klára  operaénekes-
nő és zongorakísérője, Ha-
razdy  Miklós. 

A M adrigálkórust nem elő-
ször hallhatta a kanizsai kö-
zönség. Bizonyára vannak 
még, akik emlékeznek két ré-
gebbi előadásukra, Gluck Or-
feójára  és Rossini Kis miséjé-
re. A mostani koncerten rövi-
debb lélegzetű műveket éne-
keltek, mintegy keresztmetsze-
tet adva gazdag repertoárjuk-
ból. A műsor első felében  mo-
tetták és madrigálok hangzot-
tak el, köztük több olyan mű, 
amelyeket kanizsai kórusoktól 
is gyakran hallottunk; a máso-
dik részben pedig huszadik 
századi művek szerepeltek: 
Bartók, Bárdos Lajos és Far-
kas Ferenc kórusai. 

Talán szokatlan, hogy egy 
kórus ülve helyezkedjen el 
fellépés  közben: a Madrigál-
kórus tudatosan választotta ezt 
a szereplési módot, ezzel is a 
koncert kamara jellegét, házi-
muzsikálás voltát kívánta 
hangsúlyozni. A hangzás iga-
zolta törekvésüket: életteli, 
rendkívül hangulatos éneklést 
hallhattunk tőlük, aminek az 
értékéből nem vont le az a né-
hány kisebb szépséghiba, ami 
a belépéseknél fordult  elő, 
csak az alt-szólam volt kicsit 
halványabb a többinél. 

Takács Klára, aki - talán 
nem indiszkréció egy ilyen 
meghitt hangulatú koncert 
kapcsán szóbahozni - a Mad-
rigálkórus karnagyának, Sze-
keres Ferencnek a felesége, 
mindkét műsorrészben egy-
egy blokkot énekelt Harazdy 

Miklós zongorakíséretével. Az 
énekesnő, aki néhány héttel 
korábban még Mozart Figaro 
házasságában lépett fel  a 
Salzburgi Ünnepi Játékokon, 
a HSMK színpadán is világ-
színvonalú teljesítményt 
nyújtott. 

Koncert után beszélgetésre 
kértük Szekeres Ferencet, a 
Budapesti Madrigálkórus ala-
pítóját és karnagyát. 

- Mint  a koncert  összekötő-
szövegében is említette,  mura-
keresztúri  születésű.  Milyen 
emlékeket  őriz  szülőfalujáról 
és Nagykanizsáról? 

- Apám vasutas volt, sokat 
helyezték ide-oda, így sok he-
lyen lakott a család: Csáktor-
nyán, Murakeresztúron, Bar-
cson. Gyermekkoromban Mu-
rakeresztúron laktunk, s vo-
nattal jártam Kanizsára iskolá-
ba, a piarista gimnáziumba. 
Zenei tanulmányaimat is a ka-
nizsai zeneiskolában kezdtem. 
Ivánkovics Ferencnél tanultam 
hegedülni, majd áttértem a 
zongorára. Azután Kőszegen 
tanultam tovább, majd a Ze-
neakadémiára kerültem. 

- Erre  az időre  nyúlik 
vissza a Madrigálkórus  meg-
alakítása  is. 

- Zeneakadémista társaim-
mal először csak a magunk 
örömére jártunk össze énekel-
ni. Azok között, akiket magam 
köré gyűjtöttem, volt énekes-
nek, zongoristának, zeneszer-
zőnek készülő egyaránt. A Ze-
neakadémia befejezése  után is 
folytattam  ezt tovább, s ké-
sőbb, amikor ugyanott a tanár-
képző szak vezetője lettem, a 
hallgatók közül bőven tudtam 
szép hangokat válogatni. A 
nagy énekesek közül többen 
az én kórusomban kezdték: 
László Margit, Barlay Zsuzsa, 
Takács Klára. Külföldi  szerep-
léseinket kezdettől az Inter-
koncert szervezi. Harmincöt 
év alatt nagyon sokat jártunk 
külföldön,  nemsokára a száza-
dik külföldi  turnénkra fogunk 
utazni, ami még szólista ese-
tében is nagy szám, hát még 
egy kórus életében. 

- A régizene,  a historikus 
előadásmód  előtérbe  kerülése 
volt  valamilyen hatással a kó-
rusra? A koncert  nekem azt 
bizonyította,  hogy a Madrigál-
kórus  nem ezt az utat követi. 

- Valóban, az az út, amin 
mi járunk a reneszánsz és a 
barokk zene előadásában, egé-
szen egyedi. Mi olyan élő ze-
nét szeretnénk csinálni az év-
századokkal korábban leírt 
hangjegyekből, ami a mai kor 

emberéhez szól. Nem az a lé-
nyeg, hogy keletkezésükkor 
pontosan hogyan énekelték 
őket, hanem az, hogy a mai 
közönségnek adjunk élményt 
vele. Azt hiszem, hogy a si-
kerünknek is ez a titka. 

- Ön foglalkozik  zenetörté-
neti kutatásokkal  is, elsősor-
ban Vivaldi  művei és az olasz 
zene területén.  Honnét  eredt 
ez az „ olasz szerelem"  ? 

- Zeneakadémiai tanárom, 
Szabolcsi Bence hívta fel  a fi-
gyelmemet erre a területre, 
amely akkoriban nagyon elha-
nyagolt része volt a zenetör-
ténetnek. A milánói Ambro-
siana könyvtárban, a velencei 
San Marco könyvtárban és 
még több helyen kutattam és 

találtam meg lappangó Vivaldi 
kéziratokat. Ezeket először re-
konstruálni kellett, ami nem 
kis munka volt, mert Vivaldi 
kézírása meglehetősen kusza, 
és sokszor egész éjjel töpreng-
tem, hogy egy-egy ária ho-
gyan is folytatódik.  A Madri-
gálkórussal több Vivaldi-mű-
vet mi szólaltattunk meg elő-
ször Olaszországban. 

A kanizsai zeneiskola egy-
kori növendéke Itáliában, a 
muzsika hazájában az olasz 
zene kutatásáért és terjeszté-
séért magas elismerésben ré-
szesült. Az Olasz Köztársaság 
Lovagkeresztjével tüntették ki 
1976-ban. 

Kocsis Katalin 
Fotó: Erdei András 

Serdülő fiú  tenisz 
Tizek-bajnokság 

Nagykanizsa, 1991. április 19-20-21. 
Olajbányász Vár utcai teniszpálya. 
Kezdés mindennap 9.00 órakor. 

Április 17-20.: 
IX. KÖGÁZ Kupa 
hőlégballonverseny 

A KÖGÁZ Hőlégballon Klubja április 17-20. között Za-
lakaroson és térségében rendezi meg a IX. KÖGÁZ Kupa 
hőlégballonversenyt. A viadalra 6 külföldi  (svájci, angol, 
belga, osztrák, 2 német) és 11 magyar csapat nevezett, kö-
zöttük a KÖGÁZ két 4-4 fős  együttese is. 

A verseny központjában, a karosi Napfény  szállóban 17-én 
este lesz a megnyitó, a reggeli és késő délutáni - a remélt 
szélcsendes - órákra ütemezett versenyekre pedig április 
18-20. között kerül sor. Az ünnepélyes eredményhirdetést 
és a díjak átadását 20-án (szombaton) este tartják. 

A szervezők az időjárástól függően  Nagykanizsa feletti  -
bemutató jellegű - átrepülést is terveznek. 
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Minden gyermeknek joga van családban felnevelkedni... 

Mit is jelent a csecsemőotthon 7 \ 
Számos vendéget fogadott  a 

nagykanizsai Csecsemőotthon 
a múlt hónap közepén az in-
tézmény kezdeményezésére 
megtartott tapasztalatcserén. A 
köztársasági megbízott területi 
hivatalának képviselőjén, a 
megyei önkormányzat illetékes 
munkatársán kívül, a Gyer-
mek- és Ifjúságvédő  Intézet 
családgondozói és nevelőszülő 
felügyelői,  s természetesen a 
Csecsemőotthon dolgozói ül-
tek le beszélgetni, vitatkozni. 
A hatékonyabb munkakapcso-
lat kialakításán kívül, a sze-
mélyes kapcsolatok elmélyíté-
se, a még eredményesebb 
együttműködés elérése vezé-
relte a szervezőket. Minderről 
az intézmény vezetőjét, dr. 
Békefi  Ottónét  kérdeztük, aki 
készséggel állt rendelkezé-
sünkre. 

- A város lakói  nagyon ke-
veset tudnak  a Csecsemőott-
honról. Sokan  azt sem tudják 
hol van, mások valamiféle  ár-
va gyerekek  menhelyének  tart-
ják.  Kérem,  mutassa be az in-
tézményt  az újság olvasóinak! 

- Csecsemőotthonunk 1986. 
november 23-tól működik je-
lenlegi helyén, miután a kór-
ház melletti Kossuth térről -
az űrhajós úti bölcsőde meg-
felelő  atalakítása után - ide 
költöztünk. 

Szeretném tudatosítani, 
hogy itt nem árva gyerekek él-
nek. A legtöbb kisgyermek 

szociális indokból, a gyámha-
tóság határozata alapján kerül 
hozzánk. Ugyanakkor az is 
előfordul,  hogy az egész-
ségügyi hatóságok utalnak be 
hozzánk gyermeket, a gyer-
mek vagy a szülő betegsége 
miatt. Természetesen a családi 
viszonyok rendeződése után a 
gyermekek visszakerülhetnek 
a családjukhoz. Mi nem tud-
juk vállalni és nem is felada-
tunk a testileg és szellemileg 

visszamaradott gyermekek 
gondozása. A pózvai és rigyá-
ci egészségügyi gyermekott-
hon beindulása lehetővé tette, 
hogy a beteg, károsodott, fo-
gyatékos gyermekeket két-
eves koruk után áthelyezhes-
sük. 

Ha a szülők lemondanak 
gyermekükről, akkor lehet szó 
örökbefogadásról  vagy nevelő-
szülőkhöz való kihelyezésről. 

- Jelenleg  hány kisgyermek 
gondozottja  van a Csecsemő-
otthonnak,  milyen életkorúak? 

- A jelen pillanatban az 56 
férőhelyre  55 gondozottunk 
van, tehát a kihasználtság jó-
formán  100%-os. Életkorukat 
tekintve a 2 hónapostól a 6 
évesig találhatók nálunk gyer-
mekek. Zömében 3 év alattiak 
és az utóbbi időben a fiatal 
csecsemők száma növekszik 
intenzíven. Sajnos, ahogy az 
ország, a szülők szociális 
helyzete romlik, úgy növek-
szik a veszélyeztetett kisgyer-
mekek száma. 

- Dr. Surján  László minisz-
ter úr elképzelései  szerint 
csökkenteni  kell  az intézmény-
hálózatot,  s ahelyett  a nevelő-
szülői  rendszert  kell  fejleszte-
ni. Egyetért  Ön ezzel az el-
képzeléssel? 

- Egyetértek, hogy minden 
gyermeket családban kell fel-
nevelni, de nem mindenáron 
és sajnos nem minden család 
alkalmas erre a feladatra.  A 
gyerekek szempontjából né-

melykor sokkal kedvezőbb az 
intézeti gondozás, mint az 
évekig tartó testi, lelki meg-
nyomorítás. Következetes 
munkával, fanatikus  hittel 
végzett munkánk eredménye 
ez a mai állapot, amikor is 
többségükben ép, személyiség-
torzulásoktól mentes gyerme-
keket tudunk saját, örökbefo-
gadó, illetve nevelőszülői csa-
ládokba segíteni. 

- Mi  lesz a sorsa az innen 

kikerülő  kisgyermekeknek, 
meddig  tudják  figyelemmel  kí-
sérni életük  alakulását? 

- Általában az örökbefoga-
dó szülők, akik jószívvel 
visszajönnek hozzánk, részben 
megmutatják, hogy hová fejlő-
dött a csemete, részben taná-
csot kérnek tőlünk. Tudni kell 
azt is, hogy az idekerülő gyer-
mekek túlnyomó részé cigány 
származású. A nevelőszülők-
höz kihelyezett gyermekekről 
a GYIVI munkatársai tájékoz-
tatnak bennünket. Az utóbbi 
évek során sokkal nyitottabbá 
vált az intézmény. Mindent 
megteszünk, hogy a látogató 
szülők és gyermekek kapcso-
lata minél zavartalanabb le-
gyen. Elenyésző mértékben 
van csak példa arra, hogy 
egy-egy gyermeket tovább 
kell adnunk intézménybe, mert 
sorsát nem tudtuk megnyugta-
tó módon rendezni. Ez akkor 
fordulhat  elő, ha a család nem 
mond le róla, tehát nem örök-
beadható vagy nevelőszülőhöz 
helyezhető, de a családhoz va-
ló visszakerülés sem lehetsé-
ges. , 

- Úgy  tudom,  néhány kis-
gyermek  külföldre  került 
Önöktől.  Van-e  valami vissza-
jelzésük  róluk? 

- Egyetlen egy olyan gye-
reket sem adtunk külföldre, 
akit magyar család örökbe fo-
gadott volna. Valamennyi kül-
földre  adott gyermek cigány 
származású volt, akit már 
többször megnézett magyaror-
szági család. A külföldre  ke-
rült gyermekekről ez idáig 
csupa pozitív visszajelzést 
kaptunk. Mind a levelek, mind 
a fényképek  azt bizonyítják, 
hogy jó helyre kerültek. 

- Végezetül  engedjen  meg 
egy személyes jellegű  kérdést. 
Mint  a Csecsemőotthon  inté-
zetvezetője,  hogyan (téli  meg 
a pályafutását?  Milyen  mun-
kahelyi  sikerek,  esetleg  kudar-
cok érték  az elmúlt  évek so-
rán? 

- Több mint 30 éve dolgo-
zom az egészségügyben, ebből 
24-et kórházban. Ennél szeb-
bet, mint ami itt van, nem kí-
vánhatok magamnak. Mint ve-
zető sem kívánok mást, mint-
hogy aktív pályafutásomat  itt 
fejezhessem  be. Úgy gondo-
lom, hogy az egészségügy 
semmilyen más területén sem 
kerülhettem volna ennyire kö-
zel a hivatásomhoz. Itt egy 
nagyszerű kollektíva alakult 
ki. A több műszakot igénylő 
munka mellett csak olyan em-
berek maradnak meg, akik 
ugyanúgy gondolkodnak, aho-
gyan én. Ez segít abban, hogy 

az esetleges kudarcokon minél 
előbb túltegyük magunkat, és 
az eljövendő feladatokra  kon-
centráljunk. 

- Köszönöm  a beszélgetést! 
További  sok sikert,  jó erőt  és 
egészséget  kívánunk  e nemes 
munkához! 

Nagy János 

Hogyha felnősz 
Zsuzsának 

Hogyha felnősz  kicsi lányom 
elmondom majd teneked, 
hogyan lettél te én nékem 
oly kedves kisgyermekem. 

Amikor te megszülettél, 
téged anyád eldobott, 
rád vigyáztak intézetben 
gondoskodó gondnokok. 

Mivel úgy volt, hogy gyermekünk 
minekünk már nem lehet, 
úgy döntöttünk kicsi lányom, 
hogy elhozunk tégedet. 

Akkor még oly kicsi voltál, 
hogy mindezt te nem tudod, 
hogy van egy néni meg egy bácsi, 
kik szeretnek oly nagyon. 

A néni most a te anyukád, 
bácsi meg az apukád, 
azért vannak veled ketten, 
hogy vigyázzanak most reád. 

Vigyázunk és óvunk téged, 
hogy semmi bajod ne legyen, 
nem úgy mintha hoztunk volna 
intézetből tégedet. 

De ha felnősz  kicsi lányom 
néked is lesz gyermeked. 
Néha azért meglátogatsz 
gyermekeddel engemet? 

Engem és a jó anyádat, 
aki téged felnevelt, 
kik mást nem is várnak tőled, 
csak azt, hogy néha elgyere. 

De ha felnősz  kicsi lányom, 
minket azért ne felejts, 
mert amikor kicsi voltál, 
már szerettünk tégedet. 

És ha felnősz  kicsi lányom, 
mi akkor is szeretünk, 
ezért mi csak arra kérünk, 
hogy legyél néha mivelünk. 

Ha elolvasod azt a könyvet, 
amit anyád neked ír, 
ne szégyelld, ha hull a könnyed, 
ha az igazságba betekintsz. 

1988. május 8. 
Dobosi György 

Nagykanizsa, Kisberki u. 17. 
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Pajtából, virágzó asztalos kisüzem! 
Bolf  László: „A nagy családi vállalkozásokban látom a jövőt..." 

Bolf  László 
1956 nyarán látott napvilágot 

Nagykanizsa nyugati városrészében, 
„Sáskaországban", Bolf  László. Pa-
rasztcsaládból származik, annak 
ellenére, hogy édesapja két évti-
zeden át az üveggyár munkása 
volt. Amíg háztartásbeli édesanyja 
- aki 1959-ben Mária nevű húgá-
nak is életet adott - a háztáji kerti 
földön,  a fóliasátrakban,  no és a 
helyi piacon serénykedett, addig ő 
az életre készült. 

- A Tanácsköztársaság téri ál-
talános iskola nyolc osztályának 
elvégzése után a helyi szakmun-
kásképző intézetbe, illetve a Ka-
nizsa Bútorgyárba kerültem aszta-
los tanulónak. A pötrétei szárma-
zású asztalosmesternek, Kulics 
Gyula szakoktatónak nagyon sokat 
köszönhetek. A szakma alapjait ő 
sújkolta belém, s bizony ma is so-
kat merítek a tőle tanultakból. 
1975-ben szereztem szakmunkás 
bizonyítványt, azonban akkoriban 
nem a szakma, hanem a kerék-

pározás volt érdeklődésem közép-
pontja. A MÁV-nál, majd az 
IKKV-nál, aztán a bútorgyárban 
dolgoztam, az Olajbányász SE-nél 
pedig első osztályú szintig vittem 
a „bringázást". 1982-ben fordult  a 
kocka. Felhagytam az aktív spor-
tolással és a szülői ház Tornyos 
köz 2-ben lévő pajtájában beren-
dezett kis műhelyre asztalos ipar-
igazolványt váltottam ki - kezdte 
pályafutása  vázolását. 

Eleinte kisebb-nagyobb lakossá-
gi munkák mellett a római kato-
likus egyháznak dolgozott sokat a 
városban és a városkörnyéken, sőt 
Dunántúl-szerte is. 1984-ben az 
építőanyag-kereskedelemmel kö-
tött „házasságot" és lakóépületi 
nyílászárók - ajtók, ablakok -
gyártására és értékesítésére specia-
lizálta magát. Műhelyét fokozato-
san bővítette és fejlesztette,  s ma 
már kisüzemi alapon tevékenyke-
dik. Alkalmazottainak száma meg-
haladja a 30 főt.  Univerzális szak-
munkások, tehergépkocsivezetők, 
TMK-sok, betanított- és segéd-
munkások, telepőrök, adminisztrá-
torok munkáját szervezi, irányítja; 
s jelenleg két, ősztől kezdve pedig 
kilenc fő  szakmunkástanulót is 
foglalkoztat. 

- 1986 januárjában teljes egé-
szében leégett a műhelyem és rak-
táram, s így elölről kellett min-
dent kezdenem. Űj piaci területe-
ket tártam fel  a Balaton-mentén és 
a fővárosban,  s ma már 20 TÜ-
ZÉP-teleppel vagyok üzleti kap-
csolatban. Idén felkerestek  alföldi 
tanyákról is, s a megrendeléseket 
nem utasítottam vissza. Úgy lát-
szik az ingyenes házhozszállítás 
sokaknak vonzói Az öt tehergép-
kocsi ritkán pihen, a munkások 
pedig szorgalmasan, becsületesen, 
és jól megfizetve,  két műszakban 

Az Erzsébet (volt Szabad-
ság) téren működő „Pannónia" 
Cipóipari Szövetkezet homlok-
zati épülete előtt napközben 

H 

A tüz után újjáépített müh'ely 

végzik dolgukat. Vállalkozásom 
anyagellátása főleg  svéd, finn,  ro-
mán, német és osztrák importból 
biztosított - mondta. 

Családi életével kapcsolatos, 
hogy nemrégiben elvált, de két 
fiúgyermekének,  a 13 éves Ákos 
és a 6 éves Ádám neveléséről ő 
gondoskodik a telephelyén lévő 
tágas lakóházban. 

- Nyugati iparosok mintájára a 
nagy családi vállalkozásokban lá-
tom a jövőt, s ezért szeretném, ha 
gyermekeim és húgom gyermekei 
is az asztalos szakmát tanulnák ki. 
Jövőjük itt biztosított leheti - vé-
lekedett a búcsúzásnál. 

T. I. 
(Fotó: Erdei András) 

Munka közben az asztalosműhelyben 

Lakossági igényeket teljesítenek... 
Cipővásár 

az Erzsébet téren 
már hónapok óta cipősdobo-
zok tornyosulnak, s a szövet-
kezet két dolgozója a járóke-
lőknek cipőket árul (képün-
kön). 

A napokban felkerestük  az 
árusítóhelyet. Mivel az eladói 
tevékenységet végző asszo-
nyok elzárkóztak a tájékoz-
tatástól, felkerestük  Sabján 
Gyulát, a szövetkezet kereske-
delmi osztályvezetőjét , aki 
készséggel nyilatkozott a cipő-
értékesítési tevékenységről: 

- 1990. október közepén in-
dultunk az ügylettel, amellyel 
régi lakossági igényt teljesí-

tünk, hiszen termékeinkhez 
eddig nem juthattak hozzá a 
kanizsai polgárok. Szombat és 
vasárnap kivételével naponta, 
reggel fél  kilenctől délután fél 
ötig árusítjuk az exportból 
visszamaradt másodosztályú és 
biztonsági tartalék női cipő-
ket, csizmákat, szandálokat és 
télen férfi  csizmákat is, vala-
mennyi méretben. Termékeink 
jóval olcsóbbak a kiskereske-
delemben alkalmazott áraknál, 
s ennek köszönhetően az el-
múlt közel fél  év alatt több 
mint három és fél  millió forint 

értékű árut forgalmaztunk.  Ez-
zel elégedettek vagyunk -
mondta. 

Az osztályvezetőtől megtud-
tuk, hogy május hóban a szö-
vetkezet ugyanott fedél  alá, 
kulturált körülmények közé, 
boltba helyezi az árusítást. Az 
ezzel kapcsolatos épület-
átalakítási munkák már folya-
matban vannak, örvendetes , 
hogy a tervek szerint szomba-
ton délelőtt is, nagyobb vá-
lasztékkal fogadják  majd a vá-
sárló közönséget! 

(tihanyi) 
Fotó: Erdei András 
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Keresztrejtvény 
Horatius - az anyagiasságról 

Vízszintes: 1. A nagy római lí-
rikus megállapításának első sora 
(zárt betűk: N, N). 14. Bács-Kis-
kun megyei község. 15. Nagyszülő 
megszólítása lehet. 16. Becézett 
angol férfinév.  17. Meleg, földkö-
zi-tengeri szél. 19. Gitárnúrok 20. 
Sportlapunk, rövidítve. 21. Kád 
szélei! 22. Megszűnt fővárosi  ne-
velő sportegyesület. 23. Kínai au-
tójel. 25. Nagylemez ismert rövi-
dítése. 27. Iráni pénzegység. 29. 
Közelmúltbeli ismert labdarugó, a 
ZTE-ben is játszott. 31. Nyugtalan 
... (Stefan  Zweig regénye). 33. 
Nem egészséges. 36. Csaknem tel-
jesen kizárl 38. Időegységek. 40. 
Szemével érzékel. 41. Görög szi-
get. 42. Helyrag. 43. Igekötő. 44. 
Kevert sav! 45. Egyik ősünk je l -
zője. 46. Kiejtett betű. 47. ... Táj-
védelmi körzet (Szekszárd közele-
ben). 49. Szicíliai nagyváros. 51. 
Fordított kettős betű. 52. Német, 
svéd autójelzés. 54. Szovjet repü-
lőgéptípus. 55. Bécsi tojás! 62. 
Szaloniki sportegylet. 63. Űrlap 
része! 64. Villámgy orsan startol. 
66. Elem! 67. Labdát magasan ka-
pu elé küldő. 69. Visszajuttat! 71. 
Textilipari munkás igéje. 74. Ma-
gával ragad. 77. A megfejtés  má-
sodik sora (zárt betű: E). 

Függőleges: 1. Keletnémet gép-
kocsitípus. 2. Férfinév.  3. Fogoly. 
4. Hidrogén, kén. 5. Magyar film-
színésznő (Erika). 6. Sportautók 
neve utáni rövidítés. 7. New ... 8. 
Önkiszolgáló - zsargonban. 9. Vi-
lágtalan. 10. Piactér, az ókori 

Athénban. 11. Kettős betű. 12. 
Agy betűi keverve. 13. Német 
gépkocsimárka. 18. Számtani mű-
velet. 21. Nyögd már ki! (két 
szó). 24. Fiatal háziszárnyas. 26. 
Tébolyult. 27. Kamionjelzés ford. 
28. Luxemburgi, belga gépkocsi-
jelzés. 29. Azonos be:űk. 30. Vég-
telenül szép! 32. Muzsikáló auto-
mata, szórakozóhelyeken. 34. Nem 
gyakorlati. 35. Útszakasz. 37. Va-
lami felett  átrakó. 38. A megfejtés 
befejező  sora (zárt betű: M). 39. 
Női kiegészítő öltözékek. 41. Bi-
ciklikerék tartozékai. 48. Csapat-
bajnokság. 50. Kamion páros be-
tűi. 53. Ebbe az irányba. 56. ... 
Miklós, az egykori GM '49 pope-
gyüttes vezetője. 57. Becézett len-
gyel férfinév.  58. Megbabonáz. 
59. Kontra - magyarul. 60. Oleg 
... (szovjet filmszínész).  61. Áruba 
bocsátá. 65. Szupermarket - ma-
gyar módra. 67. Zamata. 68. Pusz-
tító. 70. Száraz italok angol elne-
vezése. 72. Esni kezd! 73. Kén, va-
nádium. 75. Fél sajt! 76. ...-móg. 

-sziró-

Lapunk 13. számában közölt ke-
resztrejtvény helyes megfejtése: 
Vajon lábon, lóháton, vagy vo-
naton keltek útra? 

Helyes megfejtést  küldtek be: 
Sajni József,  Szabadi Sándorné és 
Tihanyi Zsuzsanna nagykanizsai 
olvasóink. A könyvjutalmakat pos-
tán juttatjuk el. 

A tartalomból: 
>• A grillezés 

magasiskolája 
>• Mikrohullám, 

avagy a világ 
leggyorsabb szakácsa 

>• Az elektromos 
palacsintasütő 

>• A gépi fagylaltkészítés 
szabályai 

>• Krumplisütés -
olajszag nélkül 

>• És természetesen 
sok-sok recept! * 

Megvásárolható 
az ALMANACH 
Könyvesboltban! 

Nagykanizsa, Zrínyi u. 
20. (A volt lengyel piac 

x mellett.) 

C S I P - T O T O 
1. Milyen utasítással állíthatjuk 

alaphelyzetbe C-64-es gépün-

1. POKE 53281,6 
2. SYS 64738 
x. Csak RESET gombbal 

2. Mi a NEW utasítás hatása? 
1. A gépet alapállapotba hozza 
2. Törli a képernyőt 
x. Töröl a programtárból min-
den programot 

3. Mi az OUTPUTJA a követke-
ző programnak? 
10 A=9 : B=25 
20 A=B : B=A 
30 PRINT A,B 
1. 25 25 
2. 25 9 
x. 9 25 

4. Mi a következő program fu-
tásának eredménye? 
10 A=1 : B=2 : C=3 
20 PRINT C=A+B 
1. 3 
2. 0 
x. Hibajelzés 

5. Mi a LED? 
1. Utasítás 
2. Fénykibocsátó dióda 
x. Folyadékkristály kijelző 

6. Hogyan állíthatunk elő vélet-
len számot BASIC program-
ban? 
1. RND-függvény  segítségével 
2. Nincs külön ilyen utasítás 
x. Csak külön segédprogram se 

gítségével 
7. Mi az ID szerepe a lemezek 

esetében? 
1. Indítást segítő jelölés 
2. A lemez azonosítója 
x. VALIDATE utasítás rövidítése 

8. Mi a DELTEX? 
1. Számítástechnikai termékeket 

forgalmazó  vállalat 
2. Számítástechnikai híreket köz-

lő televíziós rendszer 
x. Szövegszerkesztő program 

neve 

V. Forduló 
9. Mi a folyamatábra? 

1. A program műveleteinek áb-
rázolása szabványos jelekkel 

2. A számítógép hasznalatának 
helyes sorrendje 

x. Folyamatos nyomtatási ciklus 
10. Mi a szintaktikai hiba? 

1. Téves utasítás a programo-
zásban 

2. Színek keveredése a képer-
nyőn 

x. A programozási nyelv szabá-
lyainak be nem tartása 
miatt fellépő  formai  hiba 

11. Mi a felhasználói  függvény? 
1. A felhasználót  segítő beépí-

tett függvények 
2. A felhasználó  által definiált 

függvény,  amely egyetlen 
programban érvényes 

x. Minden a felhasználó  által 
használt függvény  együttes 
neve 

12. Mi a változó? 
1. Szimbolikus névvel ellátott 

adat 
2. Csak LET utasítással jelölt 

adat 
x. Csak az INPUT utasítással 

bekért adatok 
13. Mi a CAM? 

1. A számítógép memóriájának 
része 

2. Számítógépes technológiák 
összessége, melyek figye-
lemmel kísérik az árut a 
tervezéstől a gyártásig 

x. Tervezés, konstruálás és fej-
lesztés a számítógép segít-
ségével 

+1. Milyen program a SCAN? 
1. Játék program 
2. Zenei programok szerkeszté-

sét segítő utasítások 
x. Víruskereső 

A második forduló  helyes tipp-
jei: 1, x, 1, 1, x, 2, 2, 1, x, 
2, 1, x, 1, 2 
Beküldési  határidő:  április 26. 

Helyes megfejtés  sajnos nem ér-
kezett. 

PALYAZATI 
SZELVÉNY 

V. forduló 
kérdés tipp 
1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
12. 
13. 
+1 

Név: 

Cím: 

Beküldési határidő: 
április 26. 

Könyvajánlat 



Nyolc  éve járok  Olajbányász 
meccsekre,  ami 19 éves koro-
mat figyelembe  véve rengeteg 
idö.  A nyolc év alatt  láttam 
kiiitéses  győzelmet,  megalázó 
vereséget,  drámai  meccseket, 
blróüldözést  és egyéb sztori-
kat.  Most  az egyéb kategóriá-
ból szeretnék  átnyújtani néhá-
nyat. 

* 

A legősibb. Valamikor ré-
ges-rég, úgy 1983 körül még 
jól ment a csapatnak. A most 
említésre kerülő meccsen, is 
2:l-re vezetett az Olaj. Úgy 
öt perc lehetett hátra, amikor 
a saját tizenhatosánál találko-
zott három Bányász-játékos. 
És a közönség nagy megrökö-
nyödésére elkezdtek beszélget-
ni. Talán az időjárásról? Vagy 
már a jövő heti meccsről? So-
se derül ki. Egy negyedik, 
hajtósabb típusú játékos közé-
jük rúgta a labdát. Erre szét-
rebbentek, de összeszedték 
magukat, és lecsaptak a lab-
dára. Hárman, egyszerre. Bur-
leszk, anno 1983. Na igen, ak-
kor megengedhették maguk-
nak. 

• * • 

Edzőmeccs. Az ellenfél  egy 
jugoszláv csapat. Barátságos 
meccs ide vagy oda, a jugók 
hatosa igencsak rúgdalja fel  a 
mieinket. Több szurkoló nem 
nézi ezt jó szemmel, és bekia-

bálnak: „M., lépj oda neki!" 
M., a keménységéről ismert 
Bányász-játékos kipillant a pá-
lyáról és bólint. Megvárja, 
míg a bíró nem néz oda, és 
akcióba lép. A hatos elterül, 
az értetlenkedő sípmesternek 
elmagyarázzák, hogy rosszul 
lépett. Olyannyira rosszul, 
hogy már nem is tudja foly-
tatni a játékot. A szurkoló elé-
gedetten dől hátra és konsta-
tálja: íme a játékos, aki ki-
szolgálja a nézőt. 

* * * 

Két-három éve - e^y idény 
erejéig - ismét egy jo Olajbá-
nyász örvendeztette meg a 
szurkolókat, akik ellepték a 
lelátókat, és mindenféle  mó-
don biztatták kedvenceiket. 
Egy ilyen ötletes eszköz volt 
a füstpetárda  is, melynek ha-
tására a játéktér szép piros 
ködbe öltözött. A játekvezető 
ezt nem nézte jó szemmel, ki-
szólt a főrendezőnek,  az egyik 
játékos meg eközben nagy 
lendülettel kirúgta a vétkest  a 
pályáról. Rendünk egyik éber 
őre erre még nagyobb lendü-
lettel visszarúgta. Talán vicc-
ből? Vagy nosztalgiázott a ré-
gi idők fociján?  Vagy pedig 
nem tudta, hoj>y a fociban  azt 
a kerek labdat kell rúgdalni, 
ott ni?! Mindenesetre par per-
cig nem volt nála népszerűbb 
ember a pályán kívül és be-
lül... 

* * * 

Elérkeztünk a jelenhez. Fuisz, 
a csapat villámgyors balszél-
sője labdát kap, elfut  a szélen, 
és - belelövi egy védőbe. Dü-
hösen lelassít, megáll az alap-
vonalon, és - háttal a pályá-
nak - elkeseredetten panasz-
kodik az ellenfél  kapuja mö-
gött melegítő (helyesebben: 
tanyázó) klubtársainak. A lab-
da eközben elpattan a védőtől, 
és csak gurul, csak gurul -
egyenesen hősünk háta mögé. 
A közönség üvölt, Fuisz szé-
les mozdulatokkal magyaráz, a 
labda meg még mindig gurul. 
Az idillnek  az ellenfél  védője 
vet véget, aki rohanva érke-
zik, hogy jóvátegye hibáját. A 
lihegés balszélsőnknek is fel-
tűnik, megfordul,  - de elkésik. 
Nincs hozzászokva, hogy hát-
rafelé  startoljon egy labdára. 

* * * 

Krimi a meccsen! A focis-
ták rúgnak egy nagyot a lab-
dába, ami egyenesen az álló-
hely bejárata elé száll. Egy 
néző odarohan, hóna alá kapja 
a labdát - és kirohan vele, az 
Alsótemplom felé.  Egy rendőr 
ezt jóindulattal szemléli, majd 
kapcsol, bevágódik a rendőr-
autóba, fényszórót  bekapcsol-
ja, padlógázzal indít: nyomás, 
utána! Kis szünet, majd fél 
perc múlva hasonló sebesség-
gel, de hátramenetben érkezik 
vissza a kocsi. A bejárat előtt 
virtuóz módon, farolva  meg-
fordul,  beront a pálya melle, 
kiszáll a rendőr, és büszkén, . 
mint egy szent ereklyét, mu-
tatja fel  a labdát, sokszáz né-
ző tetszésnyilvánításától kísér-
ve. Derűs, megható, felemelő 
pillanat. 

Sz. L. 
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FIATALOKNAK - FIATALOKRÓL 
Anti-cikk 

Épp az izé - utcán ballagtam lefelé  (tudják, amit épp 
most neveztek át). Langyos, tavaszt idő volt, gyenge szellő 
fújdogált.  Ez ugyan lényegtelen, nem Is érdekel senkit, de 
azért leirom: ennyivel is több pénztet kapok a cikkért. 
Mert hát valamiből meg kell élnie szegény újságírónak, 
nem igaz? Hehe. 

No, szóval hát éppen ballagtam, sétáltam, ődöngtem(?), 
mikor hallom ám, hogy egy Jólöltözött úr, szürke öltöny' 
ben, fekete  bajjal és cipővel, sötétkék zokniban és csikós 
alsónadrágban eztet mondja: 

- Nekem nem tetszik ez a Kanizsa! 
No, szűzfehér  lelkemet mingyán tarajos hullámok borí-

tották el. Mingyán előkaptam gépesített Jegyzetfüzetem 
(Ja, a zsebmagnómat), és az illető torkára forrasztottam 
a kérdést: 

- Oszt' ezt mér mondja? 
- Mert ollan kies. Vidékies. Ollan degenerált. (Ezt ám 

nem is mondta, viszont tudom, mit Jelent magyarul!) 
No, erre aztán felkaptam  a vizet, és egy kukafödelet, 

melyből kifolyólag  Jobb létre penderült a kapu aljába, 
ájulástól környékezve. Mer' Ilyet nem lehet csinálni a Ka 
nlzsával! Nohát. 

-szalal-

Pályán innen, pályán túl 

Fiú a padon 
A felkelő  nap nyomai még alig hatoltak át a reggel szürkeségén, 

a fák  kókadt lombkoronájukkal zsengtek a napfényért.  A rideg ház-
falak  merev vigyázállásban fogták  közre a kis teret. A tér egyik 
sarkában, a fák  között ősrégi szökőkút állt, mellette egy koszos pad. 

A Fiú egyedül volt a téren; a padon ülve egy kopott gitárt pen-
getett. 

A hajnal csendjét először egy villamos csüingelése törte meg; 
megérkeztek a munkába indulók első csoportjai. A forgalom  monoton 
dübörgése felébresztette  álmából a várost, az emberek törődötten in-
dultak napi útjukra. Megérkeztek a térre az első járókelők. Furcsán 
néztek a Fiúra, nem értették, mit keres ott reggel korán. Szenvtelen 
arccal, elfordított  fejjel  rohantak el mellette, ő azonban szótlanul 
játszott tovább. A nap egyre magasabbra hágott az égen; lassan eltelt 
a délelőtt. Az emberek vattacukorért, frissítőkért  álltak sorba, több-
ségük még egy pillantásra sem méltatta a Fiút. Az öregek, nyugdí-
jasok hitetlenkedve néztek rá; szemükből sütött a kérdés: mit akar 
ez itt...? Ahelyett, hogy dolgozna, mint másl Rendes ember itt csak 
szórakozik, idejét vesztegeti... Mi lesz így belőle, hova jut így...? 

A Fiú nem figyelt  a közhelydagasztó mormogásra. Csak a gitár-
jának, a zenéjének élt. Aki sokáig figyelte  volna, észrevette volna, 
hogy mindig ugyanazt játssza. Ugyanazt a fájó,  bús, megható és 
újjáéledő dallamot. De ilyen ember nem akadt. 

Délután, mikor a hőség már kissé alábbhagyott, néhány fiatal  állt 
meg a pad előtt. Egyikük sem ismerte a Fiút, de szótlanul, megigézve 
bámultak rá: próbálták megérteni, mit is akar mondani nekik a ze-
néjével. Idővel egyre többen lettek, hangtalanul körbevették a padot 
és a szökőkutat. Néhányan, akiknek különösen tetszett a dallam, úgy 
gondolták, tartozásuk van a Fiúval szemben. De mivelhogy nem volt 
kitéve, a földre  szórták az aprópénzt. 

A csoportosulásnak egy kutyás rendőr megjelenése vetett véget. 
Szavakra alig volt szükség: gyorsan, lehajtott fejjel  oszlott szét a 
tömeg. Ki tudja miért, csak a Fiú maradt a téren, egyedül a gitár-
jával. 

Eljött az este, majd az éjszaka. A távolból részegek duhajkodása 
hallatszott; a város elgyötörten hajtotta álomra a fejét.  A hold is 
feljött,  majd a csillagok. Sápadt fényük  megcsillant a szökőkút vi-
zében, de a koszos padra hiába szórták fényüket:  az egymagában, 
elhagyatottan bújt meg a sötétben. 

A Fiút senki sem látta többé. Senki sem tudta, honnan jött és 
hová ment, s ő senkitől sem köszönt el amikor elment, hóna alatt 
kopott gitárjával. Még a pénzt is csak napok múlva szedték össze 
az utcagyerekek. 

Skoda László 
s J 



Visszapillantó 
Kézilabda 

Tungsram-Pestlőrinc 
34-22 (15-13) 

NB I B-s férfi  kézilabda-
mérkőzés. A lámpagyáriak 
legjobb dobói: Rodek (10), 
Krichenbaum (6), Kurusta 
(5), Szentes (4). 

Az „eltévedt" lőrinciek, 
majd a játékvezetők miatt 
közel egyórás késéssel kez-
dődött a találkozó, melynek 
kezdeti percei a vendégeké 

Kosárlabda 
MAV NTE-

Ferencvárosi Vasutas 
70-52 (36-33) 

NB l-es női kosárlabda-mér-
kőzés a 17-20. helyért. A ka-
nizsaiak legjobb dobói: Gyar-
mati 19, Simonné 16, Bogyai 
15, Szabó 11. 

A playoff-rendszerű  versen-
gés első találkozóján a kani-
zsaiak az első 20 percet gyen-
gén adták elő. A félidő  köze-
pén még a vendégek vezettek, 
amely után feljöttek  a hazaiak 
és minimális előnyt szereztek. 
A II. félidő  elején nem ment 
a lányoknak a játék, s a 7. 
percben a fővárosiak  46-40-re 
elhúztak. Nos, ezután a lelkes 
hazai közönség támogatásával 
feltámadt  a MÁV NTE, soro-
zatban érték el „góljaikat". A 
kanizsaiak 7 perc alatt 16 
pontot „szórtak", míg ők pon-
tot sem kaptak, s ez döntőnek 
bizonyult. A befejező  öt per-
cet a hazaiak 4 pontos előny-
nyel kezdték, akik remek be-
fejezést  produkáltak. 

Labdarúgás 
Sabária-N. Olajbányász 

1-0 (0-0) 
NB Il-es labdarúgó-mérkőzés. 
Az Olajbányász legénysége 

az egyik pont megszerzésének 
reményében utazott Szombat-
helyre, és mindössze két perc 
hiányzott a terv teljesítéséhez. 
A találkozó jelentős részében 
a küzdelem dominált. Az ed-
dig jó eredményeket felmutató 
Sabária sehogy sem bírt a jól 

voltak. A kanizsaiak 4-4-ig 
szenvedtek, figyelmetlenek 
voltak, de aztán összeszedték 
magukat, „elmentek" 5 gól-
lal, majd ezután megint szó-
rakoztak. A második félóra 
elején - a szünetben tartott 
fejmosást  követően - újra 
eredményesek lettek, elhúz-
tak 6 góllal, de a lendület 
megint megtört. A záró sza-
kaszban, az elfáradt  lőrinciek 
már kevés ellenállást tanúsí-
tottak, amikor könnyen szü-
letett meg a fölényes  győze-
lem. 

Petényi szerez labdát a palánk 
alatt 

(Erdei András felvétele) 
Lázár Béla szakvezető: -

Ma lesz a második mérkőzés, 
amelyen újabb győzelmet vá-
rok a lányoktól, s ha ez még-
sem sikerül, akkor vasárnap 
lesz a döntő, harmadik össze-
csapás. A lányokban feltétlen 
bízom, ami azt jelenti, hogy 
ebből a körből nekünk kell to-
vábbjutnunk - vélekedett az 
edző. 

(-gh) 

záró kanizsai védelemmel, sőt 
egy-két esetben még gólszer-
zési lehetősége is adódott a 
piros-kékeknek. Az első játék-
részben Skublics, majd szünet 
után rajta kívül Farkas hagyta 
ki a mérkőzés legnagyobb 
helyzetét, amikor 4 lépésről a 
jobb kapufa  mellé helyezte a 
labdát. Már-már mindenki el-
könyvelte a reális döntetlent, 
amikor az Olajbányász védői-
nek egyetlen megingása elég 
volt a hazai győzelemhez. 

-kázé -

Képünkön Rodek növeli a gólok számát 

Amikor drágább a leves, 
mint a hús! 

Kellemes, Igazi tavaszi Idő volt az elmúlt hét szombatján. Na-
gyon sokan ki is használták a lehetőséget a hegyen, hétvégi tel-
keken ilyentájt szükséges munkák végzésére. Mintegy másfélszá-
zán a természet és a kerti munka helyett a sport élvezetét he-
lyezték előtérbe, jelenül a Tungsram NB I B-s férfi  kézilabdacsa-
pat soros bajnoki találkozójának megtekintését, A II órára kiírt 
mérkőzés azonban csak nem akart elkezdődni az Olajbányász-
csarnokban, nem volt ugyanis jelen az ellenfél,  a Pestlőrinc gár-
dája. Negyed 12 tájban aztán megérkeztek, s a déli harangszó 
előtt nem sokkal végre cl is kezdődött a mérkőzés. 

- Útközben volt valami probléma, vagy netán eltévedtek Kani-
zsán? - kérdeztem Kalmár Sándort, a vendégcsapat edzőjét. 

- Nem volt semmi gond az úton, gyakorlatilag Időben ideér-
keztünk, de mi a szövetség által megadott címre, a Kinizsi u. 
97-hez mentünk. A gyári portán égett a villany, de nem volt ott 
senki, aki felvilágosítást  adott volna. 

- Hogy találtak végül is ide? 
~ Van ott a közelben egy rendőrségi segélykérő, azzal kihívták 

a járőrkocsi t, de a rendőrök sem tudták, hol lesz a meccs. Vet-
tünk egy Zalai Hírlapot, abban meg az állt, hogy 17 órakur kez-
dődik a találkozó. Egyik játékosunk aztán elment a rendőrökkel 
és egy helyi lakos segítségével elkalauzoltak a helyszínre. 

- Nem jártak még soha itt? 
- Még nem, mivel korábban a Keleti-csoportban játszottunk, 

az NB U-ben, Tavaly bajnokok lettünk, és az NB I B Nyugati-
csoportjába osztottak bennünket. 

- Legközelebb már tudják, hová kell jönni? 
- Igen, hacsak a Tungsram fel  nem kerül az NB I-be, s akkor 

Ismét nem leszünk egy csoportban vciuk, 
- Nem adták meg a Kézilabda Szövetségnek a találkozók hely-

színét? - e z t már Pintér Istvántól, az izzősok szakvezetőjétől kér-
deztem. 

-Dehogynemi Megadtuk az egyesület címét is - ez a Kinizsi 
h. 97. és hogy a mérkőzéseket az Olajbányász Stromfeld  (Zár-
da) úti csarnokában játsszuk. Nem értem, hogy a lőrinci sport-
társak miért ne»> tudták ezt. 

Az „izzósok" végül biztosan nyerték a találkozót a mindvégig 
kitartó, közei 150 néző nagy megelégedésére Is. A bevételből -
mintegy 1200 Ft - azonban még egy órai terembért, azaz 2000 
Ft-ot sem tudtak kifizetni.  Talán ásványvízre elég vo|t (üvegbetét 
nélkül). Meglehet, ennek is betudható, hogy Ismét fontolgatják 
egy sportcsarnok - és nem munkacsarnok - építtetését; amit már 
évekkel ezelőtt te terveztek. Nosza! Karnyújtásnyira Kvő egyesü-
leti munkacsarnokok, fedett  uszoda után igazán megérdemelne 
városank sportszerető közönsége egy olyan létesítményt, amely a 
nézőkért is van! 

-bézé-
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SPORT • SPORT • SPORT 
Csutorás Béla és Béres Sándor 

sikere az I. Fedettpályás Veterán 
Világjátékokon 

Még márciusban Budapes-
ten, az Olimpiai Csarnokban 
rendezte meg a Magyar Vete-
rán Atlétikai Szövetség az I. 
Fedettpályás Veterán Világjá-
tékokat, amelyen 22 ország 
mintegy 400 atlétája indult el, 
több korcsoportban. 

A zökkenőmentesen lebo-
nyolított hangulatos versenye-
ken önköltséges alapon rajthoz 
állt két nagykanizsai veterán 
atléta is, akik remekül szere-
peltek. 

A 45-50 évesek kategóriájá-
ban Béres Sándor  három ver-
senyszámban (távol: 595 cm, 
hármas: 12,14 m, 60 m gát: 
9:68 mp) egyaránt 2. helye-
zést ért el. 

Az 55-60 éveseknél 7 in-
duló kőzött súlylökésben állt 
dobókörbe Csutorás  Béla, aki 
8,88 méteres legjobb dobásá-

val a dobogó legfelső  fokára 
állhatott, aranyérmet nyerve 
ezzel (képünkön). 

Csutorás Bélával szerkesztő-
ségünkben beszélgettünk atlé-
tikai pályafutásáról,  sikereiről, 
terveiről: 

- ötven évvel ezelőtt a 
helyi vasutasoknál, majd a 
MAORT, illetve az Olajbá-
nyász SE színeiben sportol-
tam. Az atlétika mellett a tor-
na és az úszás is erősségem 
volt. Atlétikában a tízpróbát, 
a gátfutást  és a távolugrást űz-
tem versenyszerűen, amelyek-
ben első osztályú minősítést 
értem el. Többször voltam Or-
szágos Vidék- és Bányász-baj-
nok, s számtalan Zala megyei 
csúcsot állítottam fel.  Úgy tu-
dom, hogy a 400 méteres gát-
futásban  még most is megyei 
csúcstartó vagyok. Tagja vol-

tam a felnőtt 
válogatott ke-
retnek, a cí-
meres mezt 
azonban nem 
sikerült felöl-
tenem. Az ak-
tív verseny-
zést 1968-ban hagytam abba. 
Néhány éve, 1984-től, a vete-
ránok vetélkedésének létreho-
zása óta újra edzésbe álltam, 
s az országos bajnokságokon 
eddig összesen 17 arany, 24 
ezüst és 13 bronzérmet, az 
Európa-bajnokságokon pedig 2 
ezüstérmet nyertem - infor-
mált sugárzó arccal. 

A DKG egykori szakmunká-
sa, majd az IKKV közterület 
felügyelője  1985-ben súlyos 
betegségen esett át, s azóta 
rokkantsági nyugdíjas. Már 
évek óta, télen-nyáron a Dó-

zsa György úti otthonához kö-
zel fekvő  Thury SE sporttele-
pét és - erőszerző futásokra  -
az egykori 7-es utat veszi 
igénybe az átlagban napi két-
órás, kitartó edzéseire. Ha 
egészsége engedi, július köze-
pén - Béres Sándorral és 
Steindl Józseffel  együtt - ott 
lesz a Finnországban lebonyo-
lításra kerülő Szabadtéri Vete-
rán Világbajnokságon. 

A veterán „fiúknak"  további 
sikereket kívánunk! 

Tihanyi István 
(Fotó: Erdei András) 

Teke 
Újra NB I-ben 
a női tekézők 

Befejeződött  a bajnokság a 
teke NB II. Nyugati csoport-
jának női mezőnyében, amely-
ben a kanizsai színeket a Sör-
gyár együttese képviselte. A 
„sörösök" Oroszlányban 4-4-re 
végeztek a Bányász ellen, s 
nagyszerű tavaszi teljesítmé-
nyükkel, 1 pontos előnnyel 
nyertek bajnokságot. így há-
rom évi második vonalbeli 
szereplés után újra az NB I-be 
jutottak. Gratulálunk! 

B. A. 

S 

Úszás 
Holló Adrienn 

sikere Olaszországban 
A Vízmű úszószakosztályá-

nak kiválósága a magyar után-
pótlás válogatott tagjaként 
Olaszországban versenyzett, 
ahol a kontinens legjobb kor-
osztályos versenyzői mérték 
össze tudásukat. A Trentóban 
megrendezett „Gyermekúszók 
XXVII. Európai versenyén" a 
kanizsai úszósport üdvöskéje 
nagyszerű sikert ért el, kor-
osztályában a 2. helyen vég-

zett a 100 m-es mellúszásban. 
Gratulálunk a nagyszerű nem-
zetközi sikerhez! 

-k-

Sporthétvége 
PÉNTEK 

Kosárlabda: 
NB II. Nők: MÁV NTE II. 

-Bajai TK, MÁV NTE mun-
kacsarnok, 18.30. 

Egyéb: 
Határmenti sporttalálkozó -

teremlabdarúgás (DKG, RO-
TARY, Nafta  Lendava), Olaj-
bányász munkacsarnok, 16.30. 

SZOMBAT 
Asztalitenisz: 
NB I. Nők: Kanizsa Bútor-

gyár-BSE, Béke úti csarnok, 
11.00. 

Tenisz: 
Barátságos nemzetközi mér-

kőzés: Olajbányász-Nafta 
Lendava (jugoszláv). Vár úti 
sporttelep, 9.30. 

VASÁRNAP 
Labdarúgás: 
NB II.: Olajbányász-Sopro-

ni SE, Olajbányász pálya, 
16.30. 

Kosárlabda: 
NB I. Női mérkőzés a 17-

20. helyért: MÁV NTE-Fe-
rencvárosi Vasutas, Nagykani-
zsa, MÁV NTE munkacsar-
nok, 15.00. 

Sport-
akrobatika 

Sikerek 
Németországban 

A Hevesi Diáksport Egyesület 
tagjai 1991. március 30-án a né-
metországi Wilhelmshavenben 
húsvéti tornán vettek részt, ahol 
tíz ország versenyzői nyolc sport-
ágban vetélkedtek. Sportakrobati-
kában Magyarországot az ifjúsági 
válogatott kanizsai női páros, Gaj-
csi Réka - Ramocsa Kornélia, ve-
gyespárosban a Kreiner Aida -
Ramocsa Krisztián, leány hármas-
ban Farkas Alexandra - Miskó 
Anett - Pernecz Paula képviselték. 
Eredmények: női párosban Gajcsi 
- Ramocsa K. első, vegyespáros-
ban Kreiner A. - Ramocsa K. el-
ső, női hármasban a Farkas A. -
Miskó A. - Pernecz P. egység má-
sodik. Csapatversenyben is a HE-
VESI DSE győzedelmeskedett. 

A versenyzők hazaérkezésük 
után egy nappal utaztak a Debre-
cenben megrendezett szertorna 
diákolimpia országos döntőjére. A 
fiúcsapat  nagyszerű szereplését a 
2. hely bizonyítja, a lányok az 5. 
helyen végeztek. A korábbi diák-
olimpiákhoz viszonyítva az idén a 
rendezés és a bíráskodás is sok 
kívánnivalót hagyott maga után. 

A két csapat összetétele: Fiúk: 
Ramocsa Krisztián, Aranyos Imre, 
Vízvári Krisztián, Király András, 
Szíjártó Csaba, Sziklai Gábor. 

Leányok: Holicska Andrea, Farkas 
Alexandra, Holicska Renáta, Kiss 
Edit, Pernecz Paula, Gajcsi Réka. 

A sportakrobatika és a szertorna 
fiú  és lánycsapatot Sósné Kutasi 
Margit és Gajcsi József  készítették 
fel. 

- d -

Pályán az utánpótlás 
Kanizsai kosaras sikerek 
Az elmúlt két héten két dunán-

túli területi döntőnek adott helyet 
a MÁV NTE munkacsarnoka, ahol 
előbb a leány minicsapatok, majd 
legutóbb a serdülő-csapatok küz-
döttek az országos fináléba  jutá-
sért. A kanizsai kislányok mind a 
két területi versenyen jól szerepel-
tek, biztosan vívták ki a döntős 
szereplést. A mini-csapatok verse-
nyében a MÁV NTB együttese 
(Péczeli, Kiss, Zadravecz, Béli, 
Horváth, Simon, Hujber, Németh, 
Bognár, Tizedes, Gurdonyi, Mol-
nár) az összesítésben a győztes Z. 
Petőfi  mögött a 2. helyet szerezte 
meg, s ezzel jogot szerzett a dön-
tőben való szereplésre. 

Az Országos Serdülő Kupában 
8 csapat szerepelt, amelyek több-
szakaszos rendszerben mérkőztek. 
A kanizsai csapat (Mayer, Bodzái, 
Bedő, Hajdó I., Molnár, Kovács, 
Pintér, Hajdó II., Radics, Fáczán, 
Simon, Csordás) a bronzérmet sze-
rezte meg a ZTE-DSK elleni 53-
41 arányú győzelemmel, s ezzel 
bejutott a nagykőrösi országos 
döntőbe. 

(b) 
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\ IMNÁN'ITLI M.MiVAIi Nl::i' MŰVÉSZETE 
(VIÍSZPRIÍM. ZAI.A. SOMOISY. TOLNA) 

75  évvel  ezelőtt,  1916. áp-
rilis  22-én  halt  meg Buda-
pesten Malonyai  Dezső  (ró, 
művészettörténész,  tanár,  ka-
nizsai  kisdiák.  1866. május 
3-án született Pesten. Kani-
zsán volt kisdiák, majd a ko-
lozsvári egyetemen szerzett 
magyar-francia  tanári okle-
velet és filozófiából  dokto-
rált. Egy évig tanított, majd 
1893-tól művészettörténeti 
tanulmányokat folytatott  Pá-
rizsban. 1897-től pár évre új-
ra tanári állást vállalt Pesten, 
majd a Pesti Hírlap műkriti-
kusa és művészeti rovatveze-
tője lett. 

Legjelentősebb művészeti 
munkái: a Munkácsy Mihály 
élete és munkái (Bp. 1898), 
a Mednyánszky (Bp. 1905), 
A Magyar képírás úttörői 
(Bp. 1905) és a Színyei 
Merse Pál (Bp. 1910) önálló 
kötetben jelent meg. 

Oroszlánrészt vállalt „A 
magyar nép művészete" (I-
V. Bp. 1907-1922) c. soro-

VÁROSI TELEVÍZIÓ 
Mozicsatorna: 

Április 15-én 18 és 20 óra: 
filmvetítések. 

VTV-csatorna: 
Április 18-án 19 órától: Ma-

gazinműsor, benne hírhét és 
aktuális riportok. 

Hevesi Sándor 
Művelődési Központ 

Április 12-21.: Kafka  Al-
bert (1902-1932) festőművész 
emlékkiállítása. 

zatból is, amelynek negyedik 
kötetét szerkesztette és nagy-
részt írta is. 

írt regényt - Az utolsó 
(Bp. 1895). A tartódi med-
vehajtás (Bp. 1902) - , de 
színművet is, Rákosi Viktor: 
Elnémult harangok c. regé-
nyéből. 

Jelentősek voltak néprajzi 
gyűjtései. 

Az 1910-es években járt 
újra Kanizsán. Népművészeti 
tárgyakat, gyermekkori emlé-
keket, a nagybátyja, Malo-
nyai István piarista nyomait 
jött keresni. 

Voltak barátai is a város-
ban. Győrfiné,  kanizsai fes-
tőművésznő és Nagy Samu, 
a Zala szerkesztője, akit 
1913-ban magával vitt Buda-
pestre, a Budapesti Hírlap 
szerkesztőségébe. 

1914-ben, ötvenhárom 
éves korában, mint tartalékos 
főhadnagy  önként vonult 
hadba. Hazatérése után, 
1916-ban hunyt el. 

Április 12-én 19-24 óra: A 
Berkes trió műsora. 

Április 13-án 16 órakor: 
Gyermekteaház. Program: Jó-
nás Tamás bűvész műsora. Já-
ték a bőrrel. 

Április 17-én 19 órakor 
(Bródy-bérlet) és 18-án 19 
órakor (Rátkai-bérlet) színházi 
rendezvény: Renzo Tarabusi: 
Kaviár és lencse - vígjáték 
három felvonásban,  a zala-
egerszegi Hevesi Sándor Szín-
ház előadásában. 

Minden szombaton 18-21 

óráig és minden szerdán 16-
18 óráig S. O. S. telefonos 
lelkisegélyszolgálat a 12-214-
es telefonszámon. 

Helyőrségi Klub 
Április 12-30.: Kiállítás „A 

magyar bankélet nagykanizsai 
emlékeiből" Széchenyi István 
emlékére. Megtekinthető a Mi-
ni-Galériában vasárnap kivéte-
lével naponta 15-20 óráig. 

Április 12-, 13-, 14-én: Or-
szágos Vidék Bridzsbajnok-
ság. 

Ifjúsági  Ház 
Április 15-én 18 óra: Városi 

Diákklub ülése. 
Április 16-án 14.30 órakor: 

Csecsemőgondozás. Vetélkedő 
általános iskolásoknak. 

Április 18-án 15 órakor: 
BMX-verseny, ált. iskolások-
nak. 

Minden szombaton: LUTRA 
csere-bere klub, 10-12 óráig. 

Kodály Zoltán 
Művelődési Ház 

Április hóban: Várótermi 
tárlat a vasútállomás kultúrvá-
rótermében: „Kertészet és 
könyvészet" kiállítás és 
könyvvásár. 

Április 17-én 14 óra: Nyug-
díjas és Videó Klub, filmvetí-
téssel. 

Thury György Múzeum 
Hétfő  és kedd kivételével 

naponta 10-18 óráig: az „Erdő 
és az ember Zalában" című ál-
landó kiállítás. 

Városi Képtár 
Április hóban: Kotnyek Ist-

ván helyi festőművész  kiállí-
tása a Vasemberházban. Meg-
tekinthető: szerdán és csütör-
tökön 10-14 óráig; pénteken, 
szombaton és vasárnap 14-18 
óráig. 

Móricz Zsigmond 
Művelődési Ház 

Április 16-án 10 órától: 
Ügyességi gyermekfoglalkozás 
(papírhajtogatás, gyöngyfűzés, 
sárkánykészítés). 

APOLLÓ 
FILMCENTRUM 

Apolló mozi: 
Előadások kezdete: 16, 18 

és J20 óra. 
Április 12-18.: Reszkesse-

tek betörők (amerikai). 
Április 13-14-én 14 óra: 

Tangó és Cash (amerikai). 
Stúdiómozi: 

Előadások kezdete: 16.30 és 
18.15 óra. Csütörtök: Filmba-
rátok napja. 

Április 12-15.: A vég utáni 
idők (videó, amerikai). 

Április 16-17.: Selyemgubó 
(amerikai). 

Április 18.: Vattatyúk (ma-
gyar). 

Erotikus  filmek  20.15 órától, 
18 éven felülieknek: 

Április 12-14.: Pornósztár 
volt őnagysága (videó, ma-
gyf)-

Április 15-18.: Cicciolina, 
csokoládé és banán (videó, 
magyar). 

Matiné  (gyermekeknek, 14 
órától): 

Április 14.: Robotrix I. (vi-
deó). 

f  • \ 
Teljesítmény-

kényszer 
Mindig örömmel találko-

zom volt tanítványaimmal. 
Most éppen Andival futot-
tam össze. Szó'vá tettem, 
hogy milyen rosszul indult 
a középiskolában, mennyit 
rontott tavaly óta. - Mit 
szóltak  otthon? - kérdez-
tem. - Nem  örültek  - ennyi 
volt a lakonikus válasz. 
Ennyi, s nem több. Andi ta-
lálkozásunkkor, és máskor 
is, nemcsak divatos, hanem 
szuper elegáns volt. Nem 
baj, ha nem is teljesít! 

Elég,  ha a szülök  teljesí-
tésre készek,  és teljesíteni 
tudók! 

Büki E. 
V J 

Autóvásár 
új helyen! 

Áprilistól a minden hó-
nap 3. vasárnapjára üte-
mezett autóvásárt a Zrí-
nyi úti vásártéren tartjuk. 

Polgármesteri Hivatal 
Nagykanizsa 

v . 
Apróhirdetés 

Játékautomaták, video-
játékok megrendelhetők, 
eladók vagy bérbeadók. 
PSCHER. Tel.: 93/17-113. 

Rover 2600-as személy-
gépkocsi igényesnek el-
adó. Érdeklődni: Kanizsa 
Extra Szerkesztőség. 
Helyőrségi Klub. 
Tel.: 14-199. 

Lakásomon gépelést vál-
lalok! Diplomamunkák, 
német nyelvű fordítás.  Ér-
deklődni: Nagykanizsa, 
őrtorony u. 44. 16 óra 
után. 

Kulturális ajánlat 



MEGJELENIK: MINDEN PENTEKEN 

Ünnepi események 
gróf Széchenyi István 

születésének 
200. évfordulója tiszteletére 

Érmekiállítás a Helyőrségi Klubban 
Szoboravatás a Deák téren 

Gróf  Széchenyi István szüle-
tésének 200. évfordulója  tisz-
teletére ünnepi eseményekre 
került sor az elmúlt héten 
Nagykanizsán. A Magyar Hitel 

Bank Rt.. Nagykanizsai Igaz-
gatósága és a Nagykanizsai 
Thury György Múzeum, a bu-
dapesti TRADORG-E Kft.  köz-
reműködésével 1991. április 

Pillanatkép a Széchenyi-mellszobor leleplezéséről. Balról 
jobbra: Lovrencsics Lajos az MHB Rt. nagykanizsai igazga-
tója és dr. Mohácsi László az MHB Rt. elnök-vezérigazgatójának 

általános helyettese. 
(Erdei András felvétele) 

# 
w 10-30. között a 

Helyőrségi Klub-
ban érmekiállítást rendez, 
a magyar bankélet helyi 

emlékeiből, az egykori papír-
pénzekből, gróf  Széchenyi Ist-
ván tetteiről stb. - emlékérmék 
bemutatásával is. 

A tárlat megnyitójára április 
10 -én délután került sor a klub 
Mini-Galériájában. A termet 
teljesen megtöltő érdeklődők 
előtt Lovrencsics Lajos, az 
MHB Rt. nagykanizsai igazga-
tója tartott ünnepi beszédet, 
vázolva gróf  Széchenyi István 
életútját. 

- ... a nép iránti szeretete, 
az emberi haladásba vetett hi-
te, akaratereje, alkotó szenve-
délye egy nemzet tiszteletét 
vívta ki, és méltán nevezte őt 
Kossuth a „legnagyobb ma-
gyarénak. Széchenyi István 
szellemében 1879. szeptember 
12-én nyitotta meg kapuit vá-
rosunkban az Osztrák-Magyar 

. évf.  16. sz. 1991. ápr. 19. 

Bank, a már működő négy ta-
karékpénztár mellett - mondta 
bevezetőben, majd részletesen 
taglalta a kanizsai jegy-, nem-
zeti- és hitelbank történetét. 

A megnyitón felszólalt  Esz-
tergály  Előd,  a TRADORG-E 
Kft.  (Budapest) igazgatója is. 

A hó végéig rendezett kiál-
lítás naponta 15-20 óra között 
tart nyitva, ahol az érdeklődők 
többek között láthatják a Szé-
chenyi emlékérmeket, pápa ér-
méket, török témájú érméket, 
Mindszenty érmét és füzetet, 
az '56-os forradalom  érméjét, 
a Vasfüggöny  és a Berlini Fal 
lebontása emlékérmét; a kora-
beli sajtó bankvilággal foglal-
kozó anyagát, a helyi Pénzügyi 
Palota - a mai MHB Rt. - Hu-
bert József  építész által terve-
zett homlokzati rajzait. 

A kiállított érmék a nyitva-
tartási idő alatt megvásárolha-
tók. 

Folytatás  a 3. oldalon. 

Sajtótájékoztatón hallottuk: 
Pályázatot nyert a kanizsai 

Fortuna-lnfo Kft. 
A pécsi székhelyű Dél-du-

nántúli Gazdasági Kamara 
nemrégiben pályázatot hirdetett 
a Kamara Tanácsadó Irodája 
címre, abból a célból, hogy a 
vállalkozások infrastruktúrája 
és a gazdasági tanácsadás mi-
nőségileg új feltételek  közé ke-
rüljön. A pályázatot 18 dél-du-
nántúli pályázó közül az 1990 
novemberében osztrák részvé-
tellel alakult, s azóta külkeres-
kedelmi jogot is szerzett For-
tuna-lnfo  Kereskedelmi  Szol-
gáltató  és Termékgyártó  Kft. 
(Nagykanizsa)  nyerte el. Az öt-
tagú kft.  ügyvezető igazgatója 
Szabó Imre  kanizsai vállalkozó. 

A tanácsadó iroda részletes 
programjáról a kamara Zala Me-
gyei Bizottsága a társasággal 
közös sajtótájékoztatót szerve-
zett, amelyre április 15-én dél-
után Nagykanizsán, a Vasember-
ház klubtermében került sor. 

A mintegy kéttucat érdeklő-
dő előtt tartott rendezvényt 
Hartmann  Miklós  megyei ügy-
vezető nyitotta meg, majd 

Czotterné  Ivády  Zsuzsa,  a ka-
nizsai kft.  hivatalvezető-mene-
dzsere tartott tájékoztatást, 
mely során részletesen vázolta 
a tevékenységi köröket, ame-
lyek a már működő számlave-
zetés és adótanácsadás, piacku-
tatás és vámtanácsadás, vám-
bonyolítás mellett hamarosan 
fordítási,  vagyonértékesítési, 
értékbecslési, biztosítási és tár-
sadalombiztosítási tanácsadói 
szolgáltatásokkal bővülnek. El-
határozták a helyi Vállalkozók 
Klubjának létrehozását is, tervek 
szerint a Helyőrségi Klubban. 

A Vállalkozói Iroda ügyfél-
szolgálata Nagykanizsán, Deák 
tér 5. szám alatt, az IKKV 
épülete földszintjén  található, 
ahol az ügyfélfogadási  idő 
munkanapokon 9—12 és 14-18 
óra között van (telefon  és te-
lefax:  93/13-395). Az ügyviteli 
szolgáltatások a Fő (Lenin) út 
21. szám alatti emeleti iro-
dáikban történnek (telefon: 
93/14-634). 

(tihanyi) 
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Jó Föld-Napot! 
Ma, április 22-én van az 1. 

Mérték: a Föld Napja: a zöl-
dek, a környezet- és embervé-
dők világünnepe, mely remél-
hetőleg most az egész kicsiny 
kék bolygónkat átfogja! 

Csokonai mondta 200 évvel 
ezelőtt: 

„Látod-e, mely kicsiny itt a 
Föld, félrésze  vizekkel 

Béfoglalva  setét zöldes, fél-
része világos 

S mint félérésű  citrom hin-
tálva tulajdon 

Terhe nyomásától, lóg a 
nagy semminek ágán." 

Bizony fontos  lenne a világ 
szoros összetartozásának, egy-
ségének a belátása. Sajnos, 
ennek az egységnek a felisme-
rését nem az összefogás  jó le-
hetőségeinek biztató távlatai 
vezetik, hanem a pusztulás fe-
nyegetése kényszeríti az em-
berre. Sokan nem hiszik, de a 
„lenni vagy nem lenni" kérdé-
se VÍ lóban, tudományos té-
nyekkel alátámasztottan itt le-
beg előttünk az aerban. 

Ha észbe kap az emberiség, 
de nem eléggé időben, azaz 
nem rögtön, még akkor is 
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egy hónapra 48 forint. 

csak úgy változhat át ez az 
alternatíva, hogy: gázálarcban 
lenni vagy nem - lenni. 

A szó persze kevés. A Föld 
Napján elhangzó prédikációk, 
riogatások csak a tetteket elő-
ző gondolkodást, a szemléletet 
befolyásolhatják.  Vagy azt 
sem. Egyelőre úgy látszik, 
csak az ingerküszöbök har-
sány túllépésével lehet átha-
tolni a közömbösség falain. 

Vigyázat! Itt kollektív ön-
gyilkosság készül! 

Ha ez pusztába kiáltott szó 
marad, és strucctechnika rá a 
válasz, akkor bizony egyre 
jobban ellehetetlenül az elhá-
rítás. Budapesten például: ha-
marosan megfulladnak,  ami 
szintén megoldás lehet, de 
nem elég vonzó. 

A felvilágosodás  hitét, hogy 
csak le kell ülni és megbeszél-
ni a dolgokat, rég elfújták  a 
század keserves tapasztalatai. 
A környezetvédelem világszer-
te kisebbségben van (lásd a 
magyarországi pártjaink prog-
ramjait!), még akkor is, ha so-
kak szerint divatos jelenség 
jószándékú dilettánsok fülsike-
títő lármájával kísérve. Pedig 
a 3. évezredre világszemléletet 
kell változtatni a glóbuszon! 

'Változtasd meg élted, mert 
hallani, ahogy a Föld kopik!' 

'Ne hagyjuk meggörbülni a 
Föld gyémánttengelyét!' 

Mindannyiunk számára fon-
tos kell, hogy legyen a föld-
szerelem és a bolygómentő 
harc. Tudományos tényekkel 
alátámasztott, hogy biológiai 
Földanyánk a pusztulás szélé-
re jutott. S ha elpusztul a 
Föld, a bioszféra,  az az ember 
halálát is jelenti, mert mi ma-
gunk is részei vagyunk kör-
nyezetünknek. A Föld Napja 
tehát az egész emberiség, s 
egyben a reménység napja is 
kell, hogy legyen! 

„Ki mondta, hogy nem tu-
dod megváltoztatni a világot? 

Legalább próbáljuk meg!" 
Most csak egy példát a kör-

nyezetszennyezés káros hatá-
sára: a levegőszennyezés kü-
lönböző formáival  elértük, 
hogy a földi  üvegházhatást 
annyira fokoztuk,  hogy a be-
következő hőmérsékletemelke-
dés könnyen akár 3 Celsius 
fokos  is lehet az elkövetkező 
évtizedekben, s az így előálló 
jégolvadás több méteres ten-
gerszint-emelkedésre vezetne. 
A velejáró tartós és időszakos 

özönvizek egy milliárd embert 
tehetnének földönfutóvá,  a 
Föld termőterületének 1/4-ét 
fenyegetné! 

Vigyázat! Az emberiség 
bolygónkkal akaratlanul is egy 
nem ellenőrzött kísérletet hajt 
végre, amelynek végső kime-
netele világkatasztrófával  fe-
nyeget! 

Tehát: látva a makrovilág 
beteg voltát, mindenkinek a 
maga mikrokozmoszában kell 
végrehajtania egy szemléleti 
forradalmat,  és megtalálnia 
egyéni életében azokat az 
akciólehetőségeket, amelyekkel 
segíthet a Világ sorának jobb-
rafordításában.  Az egyes ember 
is képes tenni valamit a Föld 
harmóniájának megőrzésében. 

Nem kell itt mindig nagy 
dolgokra gondolni. Mindenki 
megtalálhatja a saját életében 
azt a területet, ahol segíthet 
magán és környezetén ilyen 
szempontból. Talán színpa-
diasnak tűnik, de én tényleg 
komolyan gondolom: Úgy ün-
neplem a Föld Napját, hogy 
mától szeretnék leszokni a ci-
garettáról. Tudom, ezt nem 
kell közönség elé hozni, s 
nem is mindig szükséges és 
legégetőbb e kérdés, de talán 
példaértékű. 

Vagy még egy személyes 
dolog, a múlt héten a lányom-
mal ültettünk egy fát  a lakó-
telepi házunk mellé. Ha min-
den család ültetne legalább 
egy fát,  az már több tiszta 
csepp lenne a tengerben. Itt 
juthat eszünkbe: az őserdők 
teljes területének minden év-
ben 1%-a, több magyarország-
nyi része tűnik el. 

A Földre, Magyarországra, 
Nagykanizsára vonatkozó fájó 
információk  sokaságát lehetne 
sorolni még, ahogy még hal-
lanak is belőlük. 

Kedves kanizsai polgárok! 
Tehát mi egyének is tehetünk 
ebben a zaklatott világban 
Földünkért. Legalább annyit, 
hogy nagyobb részt vállalunk 
személyesen is környezetünk 
védelméből: életszemléletünk-
kel és viselkedési kultúránk-
kal: egyéni példánkkal. Hiszen 
a Föld nemcsak a miénk, ha-
nem gyermekeinké, unokáin-
ké, akik majd öröklik tőlünk. 
Az élethez való jog megőrzése 
tehát mindenki kötelessége! 

Úgy legyen! 
Balogh László 

VOKS HUMANA 

v 
Beszéljünk róla 

Nosztalgia 
Régi-új utcaneveket ízlel-

get * Városunk lakossága. A 
fiataloknak  persze még egy 
kis időbe telik, míg megtanul-
ják, de a <5-50 éves korosz-
tály fellélegzik,  hiszen ki-
mondhatja már, amire eddig 
Is rájárt * száj; Ez * Síq«i«-
lányl bolt a Csengery utcá-
ban; ez a Rltter-reia bolt a 
Fő úton... 

Hajdanában e nevek fogai, 
raak voltak. A vott tulajdoni*. 
sok leszármazottal tatán bej-
egyeznének, hogy e boltok ki-
rakatainak valamelyik sarká-
ban Ismét feltűnnének  a régi 
nevek, a portálok főié  » haj-
dan volt cégérek. 

Az izraelita templom körül 
kialakításra kerülhetne egy 
kis park apró üzletekkel, és 
ez ne csak álom tegyen, de 
valóság Is. A templom kultu-
rális célú hasznosítása, meg-
mentése elsőrendű feladatunk 
keltene* hogy legyes. A lokál, 
patriotizmus erősödését az 
matatná meg a legjobban, h» 
a városlakó egy kis pihenőre 
betérhetne a KISKORONÁ-
BA, s azt húzná a cigány a 
füléhe:  „Megy a gőzös, megy 
a gfl/os  Kanizsára 

^ Hegyi Attila^ 

OSZTV-döntő 
Kanizsán 

1991. április 22-24-e között 
lesz Nagykanizsán a középiskolás 
tanulók egyik legrangosabb erőfel-
mérő próbája, az Országos Szak-
mai Tanulmányi Verseny, melyen 
az ipari gépész szak legjobbjai 
vesznek részt. 

A rendező Cserháti Sándor 
Szakközépiskola 81 iskolából 201 
döntőbe jutott versenyzőt vár, 
akik kilenc szakmacsoportban 
(gépszerelő, gépészet, gépgyártó, 
gépipar, erősáramú, gyengeáramú, 
vegy-, könnyű- és nyomdaipari) 
mérik majd össze tudásukat. 

Április 22-én délelőtt 11 órakor 
nyitóünnepéllyel kezdődik az 
OSZTV, és e napon még az írás-
beli versenyre kerül sor. Kedden 
délelőtt a gyakorlati, délután pe-
dig a szóbeli fordulót  bonyolítják 
le. Az eredményhirdetés és a díj-
kiosztás 24-én fél  12-kor lesz az 
iskola tornacsarnokában. 

Kanizsai diákok is bejutottak a 
döntőbe: a Zsigmondy-Winkler és 
a Cserháti Szakközépiskolát egya-
ránt hárman-hárman képviselhetik. 

A verseny igazi győztese pedig 
az a 90 tanuló lesz, aki felvételi 
nélkül tanulhat tovább felsőoktatá-
si intézményekben. 

Horváth Ilona 



Ünnepi események 
gróf  Széchenyi István születésének 

200. évfordulója  tiszteletére 
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Az érmekiállítás megnyitója a Helyőrségi Klubban. A mik-
rofon  korút (balról): dr. Horváth László a helyi Thnry 
György Múzeum igazgatója, Lovrencsícs Lajos az MHB 
Rt. Nagykanizsai Igazgatóságának igazgatója, és Esztcrgáty 

Előd a TRADORG-E Kft.  (Budapest) igazgatója. 
(Fotó; Erdei András) 

Folytatás  az 1. oldalról 

A Széchenyi-ünnepségek 
másnapján, április 11-én a déli 
órákban a helyi Olajbányász 
Fúvószenekar pattogó ritmusai 
csalogatták a kanizsaiakat a 
Deák tér keleti peremére, ahol 
pontban 13 órakor a „megy a 
gőzös, megy a gőzös Kanizsá-
ra..." csendes dallamaira, majd 
a Himnusz elhangzása után, 
többszáz érdeklődő előtt Hor-
váth István  versmondó Berzse-
nyi Dániel: „A pesti magyar 
társaság" című költeményét 
szavalta el. Ezután Lovren-
csics Lajos, az MHB Rt. helyi 
igazgatója tartott ünnepi be-
szédet: 

- ... gróf  Széchenyi István 
életének 69 éve alatt rengete-
get tett az előrehaladás, a re-
formok  érdekében. Gondolatai 
és tettei irányt mutatnak most 
is... Amikor elhatároztuk, 
hogy mellszobrával adomá-
nyozzuk meg a várost, Nagy-
kanizsa polgárai azt tisztelet-
tel fogadták  és saját közér-
dekű munkájukkal is hozzájá-
rultak e szép alkotás létreho-
zásához. Külön köszönet a 
szolnoki Pataki Béla bronz-
szobrászművésznek és Temesi 
László nagykanizsa-miklósfai 
műkövesnek, akik térítés nél-
kül készítették el a szobrot, a 
helyszínre szállítás illetve el-

A gróf  Széchenyi István 
születésének 200. évfordulója 
tiszteletére rendezett ünnepsé-

helyezés tekintetében pedig a 
sörgyárnak és Halász Károly 
vállalkozónak - mondta töb-
bek között. 

Ezután dr.  Mohácsi  László, 
az MHB Rt. elnök-vezér-
igazgatójának általános helyet-
tese lépett a mikrofon  elé és 
méltatta Széchenyi István 
munkásságát és jelentős szere-
pét a hazai bankélet kibonta-
koztatásában. Rövid beszéde 
után, az alapzaton nemzeti szí-
nű szalaggal átfont  babér vi-
rágkoszorút elhelyező Lovren-
csics Lajossal együtt - a je-
lenlévők nagy tapsa közepette 
- leplezte le a kőtalapzatra he-
lyezett remek bronz mellszob-
rot. A Fő utcára tekintő alko-
tást dr.  Kereskai  István  pol-
gármester vette át és köszönte 
meg a város lakói nevében. 

Az ünnepélyes avatás a Szó-
zat akkordjaival zárult. 

A kanizsai Széchenyi-ün-
nepségek az iskolákban foly-
tatódtak: április 15-én diákok 
több hétig tartó vetélkedője 
kezdődött Széchenyi életéről 
és a bankvilágról. 

Az ünnepségsorozat zárása-
ként május 23-án kerül sor a 
diákvetélkedő döntőjére, ké-
sőbb meghatározott helyszí-
nen, a Városi TV közvetítésé-
vel. 

Tihanyi István 

gek másnapján városunkba ér-
kezett dr.  Mohácsi  László, a 
Magyar Hitel Bank Rt., elnök-
vezérigazgatójának általános 
helyettese. Az MHB Rt Nagy-
kanizsai Igazgatóságán a dél-
előtt tartott területi és helyi 
vezetői munkaértekezlet után 
a KANIZSA szerkesztősége 
interjút kért a magyar pénz-
ügyi körökben elismert ban-
kártól, aki készséggel vála-
szolt kérdéseinkre. 

KANIZSA: - Kérjük, mutas-
sa be dióhéjban az MHB Rt.-t 
olvasóinknak. 

DR. MOHÁCSI: - Örömmel 
teszek eleget a kérésnek. Ban-
ki részvénytársaságunk 1987. 
január 1-i megalakulása óta 
eredményesen dolgozik. Jelen-
tős hazai ügyfélkörrel,  150 

milliárd forint  mérlegkészlet-
tel indultunk. Az ügyfélkör 
kezdetben csak belső kiszolgá-
lásra számíthatott, majd foko-
zatosan bővült lakossági és 
nemzetközi tevékenységgel. 
Jelenlegi mérlegkészletünk 
250 milliárdot tesz ki, amely 
a teljes apparátus jó munkáját 
dicséri. Eddig minden eszten-
dőben nyereségesen és jelen-
tős tartalékalappal zártunk. 

KANIZSA: - A banknak 
vannak-e fejlesztési  elképzelé-
sei? 

DR. MOHÁCSI: - Jelentős 
fejlesztési  koncepcióink van-
nak. A Dunántúlt sűrűn hálóz-
zák be igazgatóságaink, a Du-
na-Tisza közén és a Tiszán-tú-
lon sok a fehér  folt.  Ezért a 
kiegyensúlyozott hálózati 
rendszer érdekében az ország 
középső és keleti részén új 
igazgatóságokat kívánunk lét-
rehozni. Fejlesztéssel kapcso-
latos az a döntésünk, hogy a 
Világbanktól 60 millió dollár 
értékű hitelt veszünk fel  ügy-
feleink  technológiai és egyéb 
fejlesztéseihez  és pénzváltó 
automaták felállításához. 

KANIZSA: - Milyen a 
bank-központ kapcsolata a ka-
nizsai igazgatósággal és mi a 
megítélés munkájukról? 

DR. MOHÁCSI: - A kani-
zsaiak legjobb igazgatósá-
gaink közé tartoznak, amely-
ben jelentős érdeme van 
Lovrencsics Lajos igazgató 
úrnak. Kezdeményezőkészsé-
gét, a hálózati testületben ki-
fejtett  munkáját nagyra érté-
keljük. A körülötte tevékeny-
kedő apparátus tevékenysége 
is dicséretes. 

KANIZSA: - Az elmúlt na-

pokban olyan hírek röppentek 
fel  az országban, hogy a ke-
reskedelmi bankoknál akado-
zik a vállalkozók egzisztencia 
hitellel való ellátása. Ez vo-
natkoztatható-e az Önök bank-
jára is? 

DR. MOHÁCSI: - A hírek 
alaposak, de ránk nem vonat-
koznak. Amíg több banknál -
az országos konstrukció kiala-
kulatlansága folytán  - akado-
zik az egzisztencia hitel-rend-
szer, addig nálunk rendben 
mennek a dolgok. A kevés 
igényt eddig kielégítettük. Az 
ezzel kapcsolatos belső sza-
bályzat elkészítése is folya-
matban van. 

KANIZSA: - A Széchenyi-
ünnepségek vonatkozásában 
miként ítéli meg a kanizsai 
igazgatóság szerepét? 

DR. MOHÁCSI: - Egy 
banknak nemcsak készlettel, 
hitelezéssel, osztalékképzéssel 
kell foglalkozni,  hanem szoros 
kapcsolatban kell lennie kör-
nyezetével, a település vezeté-
sével és a lakossággal is. Há-
rom éve indítottuk be a kis-
vállalkozási üzletágat, amely-
hez nevet kerestünk. Gróf 
Széchenyi Istvánt választottuk. 
Kanizsai kezdeményezésre ta-
valy Budapesten, a központi 
székház előtt avattuk fel  az el-
ső Széchenyi-szobrot, amely-
nek hasonmása a mai napon 
itt felavatásra  kerülő bronz 
mellszobor. Ez az alkotás 
újabb „hidat" jelent az MHB 
Rt. és Nagykanizsa városa kö-
zött. 

KANIZSA: - Köszönjük az 
interjút! 

T. I. 
(Fotó: Erdei) 

Kérdéseinkre válaszolt: 
Dr. Mohácsi László, 

az MHB Rt. elnök-vezérigazgató 
általános helyettese 
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A fokozatosan  megszűnő 
10 és 20 filléresek  nyomában... 

Az elmúlt héten a rádió egyik híradásából megtudhattuk, hogy a 
Pénzügyminisztérium 1992. január 1-től történő fokozatos  bevezetéssel 
ki akarja vonni a forgalomból  a 10 és 20 filléreseket,  s így ezután 
a legkisebb pénzcímlet az 50 filléres  lenne. 

Az érdekes hírrel párhuzamban Nagykanizsán is felröppent  egy má-
sik hír: a Zala Megyei Élelmiszer Kereskedelmi Vállalatnál - megye-
szerte, s így városunkban is - foglalkoznak  a 10 és 20 filléresek 
részleges kiiktatásával. 

A témában felkerestük  a kettéosztott vállalati központ Ady Indre 
út 1. szám alatti irodájában Tegzes  László gazdasági igazgató helyet-
test, aki a következő tájékoztatást adta: 

- Az élelmiszerek zöme 1990. évtől a gúzsbakötő hatósági árak 
felszabadításával  szabadáras termékké vált, s így lélegzethez jutott a 
szakma. A költségek állandó növekedése folytán  hosszú éveken át 
csak csekély volt a jövedelmezőségünk. A fejlesztések  és a jogos 
bérigények elmaradtak, s így a kereskedelemnek ez a húzó ága nálunk 
is „gödörbe" jutott. A rögzített árak felszabadításával  vállalatunknak 
nagyobb lehetősége nyílott az árpolitizálásra. Mi éltünk is a lehető-
séggel. Azoknál az árucikkeknél, amelyek nem tartoznak a napi fo-
gyasztási cikkek kategóriájába, áreltérítéseket alkalmaztunk - követve 
a területünkön működő, hasonló profillal  rendelkező más kereskedelmi 
szervezeteket. Többek között ezzel a módszerrel is - az árrésszint 
növelésével - a korábbinál normálisabb gazdálkodási eredményt értünk 
el. Több jutott az égetően szükséges beruházásokra és felújításokra, 
s jelentősen növeltük dolgozóink jövedelmét is. A gyakori árváltozások 
egyébként nagy tehert jelentenek a bolthálózatban foglalkoztatottakra 
- mondta. 

A vállalati hatáskörben alkalmazott áreltérítésekkel kapcsolatos a 
ZÉKV által 1991. április 9-én kiadott, április 15-én hatályba lépett 
4. számú igazgatói utasítás is, amelynek tartalma következő: 

„Közöljük, hogy vállalati elhatározás alapján a jövőben minden áru-
féleség  fogyasztói  ára 50 fillérre  illetve egész forintra  kell, hogy 
végződjön. Ez alól kivételt képeznek az 5,- Ft fogyasztói  ár alatt 
szereplő termékek, valamint a hatósági áras élelmiszerek, mégpedig a 
2 kg-os fehér  kenyér, valamint a 28 százalékos zsírtartalmú tej. A 
többi áru tekintetében a kerekítést el kell végezni: 10-től 40 fillérig 
50 fillérre,  41-től 90 fillérig  pedig 1 forintra." 

- A kereskedelemben és az életben az elmúlt években a fillérek 
szerepe rendkívül lecsökkent, szinte elértéktelenedett. Dolgozóinknak 
az ár alkalmazásánál - különösen a pénztárosoknál, az árucikkek árai-
nak memorizálásánál - jelent komoly leterheltséget a fillérek  alkal-
mazása is. Ez motiválta elsősorban a vállalati vezetést a fogyasztókat 
csekély mértékben érintő áreltérítésre. A fogyasztókat  kompenzálandó 
szándékkal, és különösen a kisjövedelmű rétegek egyre szélesedő tö-
megének segítése érdekében április 12-én Nagykanizsán, az Erzsébet 
(Szabadság) téren, április 16-án pedig Zalaegerszegen, a Kossuth úton 
nyitottunk újabb diszkont áruházakat, ahol az egyébként alkalmazott 
fogyasztói  áraknál lényegesen alacsonyabban - általában tíz százalék-
kal olcsóbban - vásárolhatnak kedves vevőink. 

- Dolgozóink egyébként megyeszerte, s így Kanizsán is az elmúlt 
hét végén nyújtott műszakkal, túlórákkal, jobb napközi munkaidő ki-
használással végezték el az átárazást, s így hétfőtől  árucikkeink zömén 
már az új árjelzést tapasztalhatják a vásárlók - tájékoztatott befeje-
zésül Tegzes László. 

(tihanyi) 

Védett pályázók 
A városi kö/.«\illés 7/1991. szűnni rendeletével létrehozta a Polgármesteri Hivatal új 

szervezeti rendjét, majd ezzel együtt megbízta a polgármestert, írjon ki nyilvános pályá-
zatokat a / e^yes osztályok vezetői állásaira. A pályázatok beérkezési határideje múlt héten 
lejárt.' 

Mivel m i h a n o s pályázatokról van szó, a polgármestertől érdeklődtünk a pályázatot 
beküldök személyéről. Ő azonban a személyiségi jogok védelmére, illetve a pályázók ké-
résére Imatkoz.ya iiém adott információt.  Hoppon maradásunk okán elgondolkodtatónak 
tartjuk, hogy az iij osztályvezető jelöltek ódzkodnak a nyilvánosságtól. Mártsak azért is, 
mert ha befutók  lesznek, a köz szolgálatára esküsznek fel.  (Bár lehet, hogy azt is titkosan.) 
Igy azután a kö/ . \éiéménynek megmarad a találgatások, folyosói  pletykálkodások joga. 
Nem tévedünk nagyot, ha kimondjuk, hogy az egyes vezetői posztokra kiírt pályázatok 
esetében - sajnos nemcsak a régmúltban - a teljes nyilvánosság hiánya több kárt okozott 
a közvélemény ben. mint megnyugvást. 

Ezért azt ajánljuk olvasóinknak - nyugodtan találgassanak tovább, sőt kössenek foga-
dásokat a lehetséges befutókra!  Másra egyelőre nem telik. 

A „Kanizsa" tippjei: 
Hatósági Osztály: l)r. Spingár László 
Humán Osztály: Oerencsér Tibor 
Gazdasági Osztály: < sérti Tibor 
Településéllátási es Fejlesztési Osztály: Karmazin József 
Titkárság: Dr. Sic fán  Beáta 
Városi főépítés/.:  Karmazin József 

így jártunk! 
Olvasóink megnyerése 
okán, úgy gondol tuk „be-
csüle tkasszás" terjesztés-
sel is megpróbá lkozunk. 
Sajnos kevés s ikerrel , hi-
szen a múlt héten a má-
sodik önkiszo lgá ló stan-
dunkat is szétverte vala-
ki. Azért nem adjuk fel. 

C  s 

A Polgármesteri Hivatal ér-
tesíti a kulturális szerveze-
teket, hogy a „Kulturális 
Alap" támogatásának elnye-
résére 1991. április 25-ig le-
het pályázatokat benyújta-
nia a városházára. 
A pályázatokat az Oktatá-
si és Kulturális Bizottság 

fogja  elbírálni. 

Két kanizsai bronzérem 
az idei bridzs 

vidékbajnokságon 
Az elmúlt hét végén a Kanizsai 

Helyőrségi Klub adott otthont az 
1991. évi Országos Bridzs Vidék-
bajnokságnak. A 122 résztvevő 
között (ezen belül 61 pár és 28 
csapat) asztalhoz ültek az 1982 
óta működő kanizsai bridzskör tag-
jai is, akik közül a párosversenyben 
- pécsi és dunaújvárosi párosok 
mögött - a Gőcze-Szabolcs pár 3. 
lett és bronzérmet nyert. A kani-
zsai kettős a csapatverseny „C"-
csoportjában is azonos eredményt ért 
el. Gratulálunk! 

E. K. 
(Fotó: Erdei) 
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Megújuló tenisz szakosztály 
a Nagykanizsai Olajbányásznál 

Az 1991. IV. 15-én tartott 
szakosztály gyűlésen az új 
szakosztály elnök dr. Füle La-
jos ismertette az éves progra-
mot. 

A működési feltételek  bőví-
tését a megalakult „Nagykani-
zsa Város Tenisz Alapítvány" 
ill. az ellenzőrző és finanszí-
rozó „Kuratórium" garantálja. 

Dr. Füle Lajos úr alapkon-
cepciót fogalmazott  meg, mely 
szerint népszerűsíteni kell a 
sportágat a város lakossága kö-
rében. (Tömegsport fejlesztésé-
nek tárgyi feltételei  adottak.) 

A versenyzők és edzők ki-
emelt feladataként  szerepel a 
női és férfi  csapat II. osztály-
ba történő feljutása,  valamint 
a kiemelkedő tehetségek racio-
nális versenyeztetése a beha-
tárolt anyagi lehetőségek is-
meretében. 

A „Kuratórium" képviseleté-
ben Cseke Zoltán a takarékos 
és professzionista  szellem ki-
alakulását várja a szakosztály-
tól a sportág magas költség-
igényei miatt. 

Hangsúlyt kapott az edzők 
és szülők „közteherviselése" a 
versenyprogramon kívül fon-
tosnak vélt egyéni versenye-
ken történő versenyeztetések 
biztosítására, a gyermek, 
újonc, serdülő és ifjúsági  kor-
csoportoknál egyaránt. 

Egy megoldás 
beázás ellen 

Szocialista településfejlesz-
tésünknek köszönhetően, Ka-
nizsán is tömegével találha-
tunk többemeletes, lapostető-
vel épített tömbházakat. 
Visszatérő gond, hogy a tetők 
beáznak, azokat tízévenként 
menetrendszerűen fel  kell újí-
tani. A Petőfi  lakásszövetkezet 
végleges megoldást keresett, 
és úgy tűnik talált a problé-
mára. Már meg is kapták az 
előépítési engedélyt ahhoz, 
hogy a lapostető fölé  építendő 
tetőrészben 6 lakást alakítsa-
nak ki. A közel 70 négyzet-
méteres lakások a mostani kal-
kulációk szerint 1 millió 400, 
1 millió 600 ezer forintba  ke-
rülnek majd, ami a mai OTP 
lakásárak mellet igazán nem 
nevelhető soknak. Sőt! 

Az elhatározás megszületett, 
a tervezés megkezdődött, most 
már csak a remélhetőleg ne-
hézségmentes hivatali proce-
dúra van hátra az építés meg-
kezdéséig. 

N. 

A logikusan felépített  „szak-
mai, működési modell" ellen-
őrzése a szakosztály elnök ill. 
a „Kuratórium" feladata  lesz. 
A korcsoportos foglalkozások, 
valamint a szakosztályértekez-
leteken az edzés ill. munkater-
vek felülvizsgálata,  értékelé-
sek, az eredményesebb kollek-
tív munkavégzést szavatolhat-
ják. A kiemelkedő versenyek 
közül a szakosztály rendezi 
április 19-20-21-én a Serdülő 
Fiú Tízek bajnokságot, vala-
mint április 26-27-én a Me-
gyei Korosztályos Egyéni baj-
nokságot. Jelentős versenynek 
minősül az „Újonc leány 14-
ek" bajnoksága, amely április 
19-20-21-én kerül lebonyolí-
tásra Csongrádon. Az Olajbá-
nyász tehetséges versenyzőjét 
Novát Editet edzője, Russay 
Olivér készíti fel  a nagy erő-
próbára. 

Viola György 

NELKA -
A CÉGBÍRÓSÁG 

KÖZBESZÓLT 
Bár formai  hibára hivatkozva, 

de a Zala Megyei Cégbíróság 
megsemmisítette a Nagykanizsai 
Elektromos Karbantartó Vállalat 
közgyűlésének azon döntését, 
mely szerint Nagy Lajost, a vál-
lalat igazgatóját felmentik  tisztsé-
géből. 

Nehéz a megvétózott döntés 
előzményeiről véleményt alkotni, 
de tény, a NELKÁ-nál már hóna-
pok óta érzékelhető volt a belső 
feszültség,  nagy volt a megosztott-
ság a vezetők között. Március 8-
án ezért hívtak össze közgyűlést, 
mint most a cégbíróság végzésé-
ből kiderül, törvénysértő módon. 
Ugyanis, ha a vezető felmentésé-
ről kell dönteni, akkor a közgyű-
lés összehívására a vezetőség 
megbízott tagja jogosult. Márpe-
dig a NELKA esetében ezt a mun-
kaügyi döntőbizottság elnöke tette 
meg. így az ezen a közgyűlésen 
hozott határozatokat most meg-
semmisítették, és egy újabb válla-
lati tanácskozás összehívását írták 
elő. Erre április 30-án kerül sor, 
de időközben azért választ kell, 
hogy kapjanak az érdekeltek né-
hány kérdésre. Azaz mi a jogállá-
sa a régi igazgatónak ebben az 
esetben, illetve mi a helyzet a sza-
bálytalanul összehívott közgyűlé-
sen megbízott új vezetővel? No 
meg az sem mellékes, hogy ezen 
előzmények után volt-e joga be-
osztásából felmenteni  és elbocsá-
tani a megbízott igazgatónak a ré-
gi igazgatóhelyettest? Mindemel-
lett persze az sem ártana, ha va-
laki meg tudná mondani, hogy 
amíg a vállalaton belül folyik  a 
veszekedés, ki figyel  a munkára? 

-molnár-

Rendszámtábla-háború 
az egerszegi és a kanizsai 

autóklub között 
A Zalai Hírlap április 4-1 számában, az utolsó oldalon 

Kis magyar „maffia"-történet?  feleimmel,  Zalaegerszegi 
rendszámcsata címmel riport indult ei útjára. így kezdő-
dött: 

„Tegnap azzal a panasszal futott  be a szerkesztőségbe 
Dóczi Zoltán, a zalaegerszegi autóklub vezetője, hogy a 
megyei közlekedési intézetben eldugják előlük az új rend-
számokat, s ezért nem tudják ügyfeleiket  kiszolgálni. 
Aranyszabály, hogy meg kell hallgatni a másik felet,  s 
ezt is tettem. Hogy ebből aztán egy kis rendszámcsata 
kerekedett? Hát ilyen az élet." 

Ezek után az olvasók Kerényi Zoltánnak, a Zala Me-
gyei Közlekedési Intézet vezetőjének és Dóczi Zoltánnak 
a szópárbaját olvashatták, amelybe belekeveredett Nagy-
kanizsa is* í&v* 

DÓCZI ZOLTÁN: „Kollégáimtól tudom, hogy csak a 
győri, a szombathelyi és a zalaegerszegi közlekedési in-
tézetnél van baj, másutt annyi rendszámot adnak, ameny-
nyit csak akarnak a vizsgáztatók. Tudom jól, hogy a 
kanizsai autóklub hónapok óta nem fizet,  de mi igen. Ne 
minket büntessenek." 

KERÉNYI ZOLTÁN: „Tényleg vannak cégek, amelyek 
nem fizetnek.  Tőlünk a Plaket (ez forgalmazza  az új 
rendszámtáblákat) nyolc napon belül leemeli egyszám-
lánkról a rendszámokért járó összeget..." 

A másnapi számban Folytatódik a rendszámcsata cím-
mel újabb szállal gazdagodott a történet: 

A tegnapi számunkban megjelent „Zalaegerszegi rend-
számcsata" című írásunkra reagált a Magyar Autóklub 
Nagykanizsai Szervezete, s Arszln György titkár az aláb-
biak közlését kérte telexüzenetében: 

„... a Nagykanizsai Autóklub bizonyítottan teljesíti fi-
zetési kötelezettségét a Közlekedési Intézettel szemben és 
kérjük közölni annak a nevét, aki ezt kijelentette, ugyanis 
hitelrontás címén polgári pert kezdeményezünk. Egyetér-
tünk a maffia  kifejezéssel,  ami a nyilvánosság tájékoz-
tatását, illetve félretájékoztatását  illeti". 

Tegnap ismét beszéltünk Dóczi Zoltánnal, a zalaeger-
szegi autóklub titkárával, s elmondtuk, hogy a kanizsai 
kollégája miképpen fogadta  a példálózgatását. 

- „Azt, hogy a kanizsaiak késve fizetnek,  egy utazás 
alkalmával maga Arszin György említette nekem. Azt el-
ismerem, hogy nem több hónapon keresztül nem fizettek, 
de azt a kolléganőmtől tudom, hogy fel  kellett hívni a 
kanizsaiakat nagypénteken, hogy fizessék  ki a számlát, 
mert különben nem kapnak rendszámot. Mi ezt hallottuk, 
ezért mondtam, amit mondtam. Kérem, hogy a Közleke-
dési Intézet mutassa meg a listát, ki mikor fizetett,  illetve 
nem fizetett.  Egyébként pedig Arszin György indítson el-
lenem pert, ha akar - mondotta Dóczi Zoltán." 

A történet innen lapunk hasábjain folytatódik.  A Zalai 
Hírlaphoz a következő telexet jutatta el Arszin György 
kanizsai klubtitkár. Ez azonban nem jelent meg! 

„Főszerkesztő úr részére. A rendszámcsata cikksorozat-
tal kapcsolatosan egy utolsó észrevételt és pontosítást kér-
jük szíveskedjenek közzé tenni: A Magyar Autóklub 
Nagykanizsai Szervezetének a Zala Megyei Közlekedési 
Intézettel való hatósági és üzleti kapcsolata korrekt, tisz-
tességes. A maffia  kifejezést  kizárólag a tudósító tényke-
désére vonatkoztatjuk, ugyanis miféle  tájékoztatás az, 
amikor csak az egyik fél  nyilatkozik? Dóczi Zoltán április 
5-i nyilatkozata újfent  nem fedi  a valóságot, nagypénte-
ken ugyanis együtt voltunk egy értekezleten. Az ominózus 
esetről következő kedden szereztem tudomást, következés-
képp nem beszélhettem róla. Tisztelettel: Arszin György 
titkár." 

A „csata" azonban ezzel még nem ért véget. A legfris-
sebb fejleményei:  a kanizsai autóklub elállt a polgári per 
kezdeményezésétől, Dóczi Zoltán a ZH április 16-1 szá-
mában - a Postánkból rovatban - elnézést kért a nagy-
kanizsai szervezet vezetőitől és tagjaitól, a Magyar Au-
tóklub Elnöksége és Jogi Osztálya viszont e héten Buda-
pestre hívatta a két zalai klubtitkárt... 

(tih-i) 
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„A jazz a XX. század népzenéjé" 
( Y e h u d i M e n u h í n ) 

Jazz őrület a HEK-ben! 
- avagy az őrületről szebben...-

Tiborcz Iván 

Inoka Zsolt 

- Mindenképpen szeretnénk 
kanizsai zenekar maradni, persze 
ez nem azt jelenti, hogy meghí-
vásokat nem fogadunk  el, a na-
pokban kaptunk például egy meg-
hívót Triesztbe illetve „Nyugat-
Berlinbe" három fellépésre,  me-
lyeket reméljük teljesíteni tu-
dunk, de várnak minket több fő-
iskolára és egyetemre is. Tervez-
zük egy jazz-alapítvány létreho-
zását, amely többek között tech-
nikai segítséget nyújtana a jazz 
„művelőinek", s ezek mellett le-
hetőséget adna arra, hogy a ha-
zaiakon kívül a nemzetközi me-
zőnyből is meghívhassunk vendé-
geket városunkba. 

- Ha  jól tudom,  nem üzleti  ala-
pon zenéltek. 

- Technikára és egyéb segítség-
re nálunk is nagy az igény, de 
megpróbálunk a problémák mellett 
is foh  íamatosan dolgozni. 

Befejezés  helyett, pedig folytas-
suk jövő szerdán 18.00-kor a 
HEK-ben. 

Hercz Gábor 

Minden szerdán este hat órától 
játszi* a Tiborcz-jazz kvartett a 
Helyőrségi Klub presszójában. 

Estéikről általában ugyanaz a 
kb. 70 főből  álló törzsközönség 
távozik elégedett arccal, a zenekar 
tagjai pedig a koncertekből merí-
tett intuíciókkal készülnek újból 
és újból a következő bulira. 

Tiborcz Ivánt, a zenekar veze-
tőjét kértem, hogy mutassa be az 
együttest. 

- A kvartett kb. fél  éve alakult. 
Zenei stílusában talán a new bop 
a meghatározó, amely lehetőséget 
nyújt az együttesben az önálló ze-
nei gondolatok kifejezésére.  Az 
együttes tagjai: Inoka Zsolt, dob; 
Pusztai Titusz László basszusgitár; 
Sinkovits István zongora és jóma-
gam szaxofon. 

- Miért  pont itt,  pont ezt? 
- Korábbi ismeretségek folytán 

alakítottam ki ezt a felállást,  s ez-
zel régi vágyam teljesült. A Hely-
őrségi Klub presszójának üzemel-

tetője, a Kristóf  és Kristóf  Kft. 
szívesen adtak helyet a fellépések-
nek. Ebben egyébként régi bará-
tom, Milassin Tamás a kft.  egyik 
szervezője is segítségemre volt. 
Ezek természetesen csak az ala-
pok, hisz nem beszéltem a közön-

Sinkovlts István 

ségszervezésről, mert hiába volt 
Nagykanizsán „klasszikus" műfaj 
a jazz, régi közönségtáborát már 
nem könnnyű megmozgatni. 
Törzsközönségünk nagyrészt belő-
lük állt, s aztán örömünkre csat-
lakoztak újabb jazz kedvelők is 
hozzájuk. Próbálunk mindig új 
műsorral előállni, ami szintén sok 
próbát igényel, bár a zenekar tag-
jai meglátásom szerint képzett 
profi  zenészek, de mindennapi 
munkájukat nem mind ezen a te-
rületen végzik. 

- A „nóták"  szerzői? 
- Sinkovits István és jómagam 

részben „jazz-standardok" felfris-
sítésével részben önálló, saját szá-

mokkal próbáljuk „untatni" a kö-
zönséget. 

- Ha  jól tudom  5 évig az USA-
ban zenéltél.  Mi  a tapasztalatod 
az ottani jazz-életröl? 

- Valóban a jazz-tanszakon el-
töltött 1 év után, többek közt a 
buffaloi  Colored Musicians Club-
ban zenéltem, s amit igazán meg-
tanultam, az az, hogy a jazz szem-
pontjából a technikai képzettség 
mellett a legfontosabb  a közönség 
és a zenekar kapcsolata, melynek 
nem feltétlen  kedvező tényezője a 

Pusztai Titusz. László 

PÓDIUM. Egy jól működő klub-
ban, ahol 40-50 ember közvetlen 
kapcsolatban áll szinte minden 
„hangjeggyel", sokkal jobb a han-
gulat. Egy ekkora helyen az im-
provizáció lehetősége MINDENKI 
előtt ott áll. 

- Példakép? 
- Talán Keith Jarettet említhet-

ném a sok közül. 
- Tervek? 

Az egyenesen át 
- egy filmről  -

Játék a halállal, ö t orvos-
tanhallgató úgy akar híres len-
ni, hogy megválaszolja a kér-
dést: mi vár ránk az út végén. 
Négyen közülük, szépen egy-
más után el is jutnak a klini-
kai halál állapotába, ö n s z á n -
tukból. Kalandvágyból. 

A halál. 
A szívgörbe a műszeren ki-

egyenesedik. Az agyhullámok 
úgyszintén. Egy test megszűnt 
biológiai értelemben létezni. 
Valaki már az egyenesen túl 
jár. 

30 másodperc. Négy orvos-
tanhallgató nézi az órát. Sá-
padtak. Sikerül-e az újjáélesz-
tés? Szabad-e játszani a halál-

lal? 60 másodperc. A halott 
lát. A múltat . Egy nagy bűn, 
ballépés emlékeit. Hol van az 
a „fény",  az a „mennyei bol-
dogság?" 90 másodperc. Iz-
zadt egyetemisták. Elektromos 
kisülés a mellkasra. Adrenalin 
a vérbe. 120 másodperc. Szív-
masszázs. Mesterséges légzés. 
Visszatér-e az életbe? És a 
másik három? Aztán azok a 
szörnyű emlékek. Amelyek a 
halálból visszatérve tovább kí-
sértenek. Hallucinációk? Meg-
bocsátanak-e azok az élők, 
akikkel szemben nagy bűnt 
követtünk el valamikor? És a 
halottak? Tőlük hogyan kér-
jünk bocsánatot? A sírjuknál 

zokogva? Vagy.. . ismét utaz-
nunk kell az egyenesen át, és 
a halottat a halálban keresni? 
Másodszor is van visszatérés? 

Ez a film  nemcsak az öt or-
vostanhallgatóról szól. Ró-
lunk, emberekről, ateistákról 
is. Akik, vagy nem hiszünk a 
racionálison túliban, és csak 
nevetünk a feltámadt  Lázárok 
beszámolóján, vagy valami 
mennyei boldogságot várunk 
utolsó szívdobbanásunk után, 
s ennek reményében legyin-
tünk bűneinkre. 

„De mi van akkor, ha az út 
végén szembe kell néznünk 
bűneinkkel?" - kérdezi ez a 
film.  - „Ha ott majd mi ülünk 

a fa  tetején, és minket dobál 
majd kővel az a valaki, aki 
17 évvel ezelőtt miattunk esett 
le a fáról,  és halt meg 6 - 7 
évesen!" Mert nagyon sokunk-
nak vannak ilyen rejtett és el-
titkolt bűneink. És nem min-
denki olyan bátor, hogy csak 
azért meghaljon másodszor is, 
hogy bocsánatot kérjen egy 
halottól, megkockáztatva, 
hogy esetleg másodszor nem 
tudják visszahozni. . . 

Jókor készítették ezt a fil-
met. Talán még nem késő. 
Mert nekünk, embereknek, hí-
vőknek és ateistáknak csak 
egy életünk van. És azután? 

Szalai László 



Az örök témáról, a férfi  és 
a nő kapcsolatáról szólt Csá-
kányi Eszter és Kulka János, 
a két népszerű színművész pó-
diumműsora. 

Ifjúság,  egymásra találás, 
viharos, elsöprő szerelem, 
együttélés, szétválás, házas-
ság, gyermekáldás, monoton 
hétköznapok, unalmas, semmit 
sem hozó évek, veszekedések, 
távolodások, és az öregség új-
ra egymás mellé simító évei 
elevenedtek meg a nézők előtt 
prózában, dalban, versben a 
két művész előadásában. 

Csákányi Eszter a tőle meg-
szoko't vitalitással, tempera-
mentummal, a lírainak induló 
jelenetekben is nevetésre in-
gerió fanyar,  groteszk humor-
ral vonultatta fel  a női rafiné-
ria kifogyhatatlan  kelléktárát. 
Szándékosan csúnyának mutat-
ja magát, mégis kedves, dara-
bos mozgású, mégis nőies, ri-
adt, félszegnek  tűnő, mégis 
céltudatos, magabiztos, ezerar-
cú nő. 

Kulka János nagyvonalú, 
hanyag eleganciával játszott, 
de úgy, hogy hagyta észreven-
ni a benne rejlő pajkos, élet-
vidám, vagány kamaszt. 

Remek humorérzéküket, te-
hetségüket összeszokott, egy-
másra figyelő  játékban mutat-
ták meg. Mindketten tősgyö-
keres pestiek, és mindketten 
„vidéki" színészek lettek. Csá-
kányi Eszter a népszerű Csá-
kányi László színművész lá-
nya olyannyira kaposvári, 
hogy néhány éve, amikor a 
színház élvonalbeli színészei 
rendezőstől Budapestre szer-
ződtek, ő akkor is maradt. 

- Ez az első és egyetlen 
munkahelyem. Nem tagadom, a 
szüleim kezdetben féltettek,  ne-
hezen engedtek vidékre szer-
ződni, de én makacs voltam. 
Szeretek Kaposváron lenni, 
megtaláltam a számításomat. 

- Az élet furcsa  fintora, 
hogy a közismert, tehetséges 

színész tehetséges lányát nem 
vették fel  a főiskolára.  Hála 
Isten nem hagyta magát, azért 

- Kulka János ugyancsak 
ízig-vérig pesti. Hogyan lesz 
a híres fővárosi  sebészpro-

is színész lett. Ez a tény, és 
az, hogy édesapja neve vala-
milyen módon kötelezte, nem 
zavarta? 

- Nem zavar sem egyik, 
sem másik. Apámmal nagyon 
jó a kapcsolatom, örül a si-
kereimnek, minden bemu-
tatómra lejön, segítőkész sze-
retettel vesz körül. Kellemet-
len emléket csak diákkorom-
ból őrzök a színészgyerek vol-
tom miatt. Színészként semmi-
féle  gátlást nem okozott. 

fesszor  fiából  vidéki színész? 
- Ugyanazt tudom mondani, 

mint Eszter. Azért vagyok Ka-
posváron, mert itt érzem jól 
magam, itt találtam meg a szá-
mításomat. Pécsett kezdtem, 
négy évig dolgoztam Szegvári 
Menyhérttel. Az egy nagy len-
dülettel kezdő színház volt, de 
kifáradt.  Az igényesség hiány-
zott. Átszerződtem Kaposvár-
ra, mert több esélyt láttam a 
fejlődésre. 

- Mi a titka a kaposvári 

színház színészeket megtartó 
és összetartó erejének? 

- Ezt nagyon nehéz megfo-
galmazni - mondja Csákányi 
Eszter. Talán az igaz, őszinte 
légkör, az egymás kölcsönös 
tisztelete. 

- És az igényesség egymás-
sal és önmagunkkal szemben 
- teszi hozzá Kulka János. 
Mindezek tudatában elfogad-
juk egymástól a legkeményebb 
kritikát is. 

- Sértődés nélkül? 
- Sértődés nélkül, mert 

alapvetően jószándékú segítés-
nek fogjuk  fel.  Általában a fő-
próba után szednek ízekre 
bennünket, vesézzük ki egy-
mást. Óriási viták vannak, de 
az ügy érdekében fontos  ezt 
megtenni. Az a szakember, aki 
kívülről néz bennünket, job-
ban észreveszi a hibát, ami 
ilyenkor még javítható. 

- Szeretem, ha bírálnak -
mondta Csákányi Eszter - . így 
fejlődhetek  a főpróba  idején. 
A szerep vonatkozásában már 
majdnem kész, de mégis kép-
lékeny, formálható  állapotban 
vagyunk, tehát jól jön a szak-
mai tanács. 

- A kétlakiság, az állandó 
utazgatás nem fárasztó?  És a 
Szomszédok rendszeres forga-
tása nem terheli nagyon Kulka 
Jánost? 

- Egyáltalán nem. Megszok-
tam ezt az életformát,  tudok 
és szeretek így élni. A forga-
tások egyébként kéthetente 
vannak, semmi gondot nem 
okoz. 

Csákányi Esztert is több té-
véjátékban, filmben  láthattuk, 
legutóbb Csehov Sirályának 
tévéközvetítésében. Mégis leg-
szívesebben arra a bohóc-sze-
repre gondol a művésznő, 
amelyet édesapjával együtt 
játszott. Velünk együtt re-
ménykedik, hogy valamikor 
megismételik a meghatóan 
kedves produkciót. 

H. M. 

Az címűit hét csütörtökén 
Sors szele sir címmel a 
kováv/nai Ipari Líceum 
Diákszínpadának előadá-
sát láthatták az érdekW-
d<ík a HSMK színházter-
mében. Ugyanezen nap es-
téjén a Tungsram Hevesi 
Sándor Versmondóköre és 
az Igricek együttes küxös 
Költészet napi mösorá-
ra is sor került. 

(Fotó: Erdei András) 

Groteszk romantika 
Csákányi Eszter és Kulka János a HSMK színpadán 
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Még mindig a ráckerti 
zártkertek 

Két héttel ezelőtt a kiskanizsai Ráckertbe vezető, ma már 
egyetlen földút  sorsáról írtunk. A cikkben Bolf  László - mint 
az egyik érintett - , valamint az útfelügyelet  munkatársának in-
formációira  hagyatkoztunk. 

Most a Bajcsai útról nyíló bekötőút mellet lakó két család 
véleményét olvashatják, akik egyben helyreigazításra is lehető-
séget kértek. 

Szak Jenő: 
- Mi ugyanott kérjük a helyreigazítást, ahol megjelent a „fel-

jelentés" szó, tehát a címlapon. Nem feljelentésről  van szó, 
hanem a tulajdonosok közötti érdekellentétről. Mi nem azért 
tiltakozunk, hogy ne járjanak le akik jogosultak, hanem az ipar-
szerű használatot nem akarjuk engedni. Mezőgazdasági célra, 
alkalmilag lemenni, - semmi kifogásunk. 

Miilei Józsefné: 
- Én azt kérem, hogy maradjon az út eredeti formájában. 

Időtlen idők óta ez mezőgazdasági célra használatos út volt. 
Ezután is maradjon az! 

Szak Jenőné: 
- A Ráckert teljes beépítésének, más szervek melléfogásának 

a végeredményét ne mi szenvedjük meg. 
Sz tk Jenő: 
- A régi papírok szerint kilenc tulajdonos volt a Ráckertben. 

Ezeknek volt „szolgalmi" joga itt lejárni. A bajcsai útról nyíló 
kapuhoz nekik volt kulcsa. Ez a TSZ megalakulásával szűnt 
meg. 

Miilei Józsefné: 
- Azoknak a gazdáknak, akik lejárnak, nincs szüksége az 

átalakításra. A Bolf  Lászlónak meg nem oldódik meg a szállítási 
gondja, mert nagyobb teherautóval nem tud itt behajtani. Akkor 
meg miért akarja ő egyedül megcsinálni? Talán később mégis 
fuvarozni  akar? 

Szak Jenő: 
- Itt alapvetően az épületeink állagának védelméről van szó. 

Mi nem az ellen szólunk, hogy őt itt lemegy, hanem az, hogy 
itt tehergépkocsival iparszerűen használja az utat. 

Az eddig kialakult képből úgy tűnik itt nemcsak az egymással 
szembenálló feleknek  kell a megoldást keresniük, hanem néhány 
kérdésre más illetékeseknek is választ kell keresniük. 

- Hogyan, milyen fejlesztéssel,  építések engedélyezésével si-
került a Kiskanizsa szívében álló Ráckertet ilyen tökéletesen 
körbeépíteni? 

- Az építési engedélyek kiadásával együtt miért nem sikerült 
a terület megközelíthetőségét is megvizsgálni? 

- Mi lesz a ma már szinte értéktelen - nemcsak a beépítés, 
de a magas talajvíz miatt is - alig eladható területek sorsa? 

(na-im) 

Rendhagyó módon, de utolsó esetben tettünk kivételt, és anél-
kül, hogy erre bírósági végzés kötelezne bennünket, helyt ad-
tunk Szakék és Milleiék tiltakozásának cikkünk ellen. 

írásainkra reagálásokat, ellenvéleményeket persze továbbra is 
szívesen közlünk, erre a Pf.:154  című oldalunk olvasóink ren-
delkezésére áll. 

Az út ügyét ezennel továbbadjuk az illetékeseknek, döntsenek 
most már ők. 

Magámiyomozók vagy 
vagyonőrök? 

A néha nem túl csendes és 
egyre „bizonytalanabb" kani-
zsai éjszakában új vállalkozás 
kezdte meg munkáját. Nem 
pillangók vagy nehézfiúk  áll-
tak össze, a nagyobb haszon 
reményében, hanem az ország-
ban gombamódra szaporodó -
jobb szó híján - , magán köz-
biztonsági őrjáratok egyikéről 
van szó. 

- Munkájuk  során a magyar 
állampolgárokra  vonatkozó  jo-
gok,  kötelességek  mellett  mi-
lyen eszközöket  tudnak  hasz-
nálni? 

- Velünk azért kötnek a 
megbízóink szerződést, hogy 
az egyszerű állampolgári köte-
lezettségeken túl nyújtsunk a 
„mozgásunkkal" egy plusz vé-
dettséget. Ha járőreink rendel-
lenességet észlelnek, mindig 
az adott szituáció határozza 
meg a döntésüket. Erőfölény 
esetén akár a rendőrség meg-
érkezéséig is ott tarthatják a 
behatolókat, de más esetben is 
hasznos információkat  tudnak 
adni - személyleírás, gépkocsi 
rendszám - a nyomozáshoz. 

Arra nem vállalunk garanciát, 
hogy az általunk felügyelt  he-
lyiségekbe nem törnek be. Azt 
vállaljuk, hogy ha az üzletbe 
betörnek és mi észleljük, nyil-
vánvaló egyikünk ott marad és 
biztosítja a helyszínt, a másik 
pedig értesíti a rendőrséget, il-
letve a megbízónkat. Mi azt 
garantáljuk, hogy a betörés és 
a nyomozás megkezdése kö-
zötti időt amennyire lehet le-
rövidítjük. Míg például mi 1 
óra 7 perc alatt tettük meg 
ezt, egy másik esetben éjjeli 
őr által őrzött területen a be-
törés és a nyomozás megkez-

dése között 4 és fél  óra telt 
el. 

- Milyen  jövőt  képzel  el a 
vállalkozásnak? 

- Ha megfelelően  működik 
ez a jelenlegi felügyeleti  rend-
szer az egész várost behálóz-
va, abban a pillanatban fel 
tudjuk ajánlani az önkormány-
zatnak, hogy lássa el olyan 
garanciákkal ezt a kis csopor-
tot, amely alapján hivatalos 
közegként tudnak dolgozni. 
Ha ezt jelen pillanatban ez az 
önkormányzat nem tudja el-
vállalni, mi nagyon szívesen 
együttműködünk minden olyan 
csoporttal, szervezettel, akik 
hajlandók tenni a város köz-
biztonságáért. 

Bizony ez a beszélgetés 
Szekeres Györggyel, a vállal-
kozás vezetőjével kissé 
reklámízűre sikeredett. Tevé-
kenységük, vállalkozásuk 
azonban egy olyan működési 
hiányt pótol, melyre bizony 
egy normálisan működő társa-
dalomban nem lenne szükség. 
Sajnos ma még (már) itt tar-
tunk, hogy bár kifizetett  adóink-
ért jogosan várhatnánk el biz-
tonságunk védelmét, azért 
nyugodt éjszakáinkat még kü-
lön is meg kell fizetnünk. 

Nagy Imre 

- Önök hirdetéseikben  üzle-
tek,  irodák,  vállalati  helyisé-
gek  felügyeletét  vállalják.  Ma-
gánszemélyek  védelmére  vál-
lalkoznak-e? 

- Majd ha fel  leszünk rá ké-
szülve, akkor nagyon szíve-
sen. Minden munkát csak úgy 
tudunk elvégezni, ha profi 
módon képesek vagyunk telje-
síteni. 

ARVERESI HIRDETMENY 
NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VÁROS 

POLGÁRMESTERI HIVATALA 
nyilvános árverésen üzemeltetésre bérbe adja 
a kővetkező fi/ttó  parkolókat üzemeltetésre: 

Erzsébet téri és Városháza előtt 102 férőhelyes 
Alsótcmplora előtti 73 férőhelyeit 
Deák téri 37 férőhelyes 
Piac mögötti (Vasember ház udvari) 79 férőhelyes 
A bérlet kezdete: 1991. május 2. 
Bérleti idő: 4 év 
Kikiáltási ár: 6000,- Ft/férőhely/év 
Minimális licit: 200,- J-t' rérőhely 

A z árverés időpontja: 
1991. április 26. (pénteki 14.00 óra 

Az árvert-s helye: Nagykanizsa, \ari»shá/a, 
lírzséhet (Szabadság) tér 7. sz. 

Előzetes információt  uz érdeklődők 
u Polgármesteri Hivatalban, 

a Telcpüléseliatasi és Fejles/lcsi Osztályán 
kérhetnek. 

Az árverésre előzetesen írásban, vagy ai árverés napján 
személyesen 13.30 óráig lehet jelentkezni, 50.000,- Ft óva-
dék befizetésével.  Nagykanizsa, 1991. április 2. 

NAGYKW1ZS \ MEGYEI JOGL VAROS 
POLGÁRMESTERI HIVATAL 
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Jól  akarja magát  érezni? 
Kellemesen  akar szórakozni? 

M i n d e r r e l ehe tősége nyí l ik a C s ó n a k á z ó - t ó n á l 
1991. m á j u s 1-től 

a K a n i z s a S ö r g y á r Kft. 

KORONA FOGADÓJÁBAN. 
Legyen Ön is a vendégünk! 

OLCSÓ VÁSÁRLÁSI LEHETŐSÉG! 
A KANIZSA SÖRGYÁR KFT. ÉRTESÍTI FOGYASZTÓIT, 

hogy 1991. április 15-től Zala megyében már 7 helyen vásárolhatják meg 
termékeinket nagykereskedelmi áron, készpénzért! 

Nagykanizsa, Béke u. 113. 
Nagykanizsa, Halis köz 13. 
Nagykanizsa, Néphadsereg u. 44. 
Zalaegerszeg, Zrínyi u. 18. 

Keszthely, Bástya u. 2. 
Borsfa,  Zrínyi u. 62. 
Pacsa, Csány u. 2. 

És ez még nem minden! 
HOLSTEN söreinkre a fenti  helyeken még 
2 , - Ft kedvezményt adunk palackonként! 

Nálunk  érdemes  vásárolni! 
Kanizsa Sörgyár Kft. 
8800 Nagykanizsa, Béke u. 111. 
Tel.: 93/12-010, Tx: 33-242, Tfax:  93/12-975 



Akár 16 magánpatika is lehetne a városban? 
Gyógyszertár ügyben az önkormányzat nem kérte ki a gyógyszerészek véleményét. 

Keserű pirula lesz a privatizáció? 

10 KANIZSA 1991. április 19. 

GYÓGYSZER(T)ARAK 
(Erdei András felvétele) 

Hazánkban a gyógyszerek 
árát úgy alakították ki, hogy 
a tényleges ár 15%-át a lakos-
ság állja, a 85%-ot a társada-
lombiztosítás adja hozzá. 

Idén közel 40 milliárd fo-
rintba kerül a mindennapi 
gyógyszerünk. , Az Ország-
gyűlés 35,8 milliárd forintos 
gyógyszerkeretet engedélye-
zett, ebből kimondottan 
gyógyszerre jut 31,3 milliárd, 
a többit gyógyászati segéd-
eszközökre biztosítják. A la-
kossági hozzájárulás 3,7 mil-
liárdot tesz ki, így a pénz kb. 
októberig elég. A hiányzó 
több mint 2,5 milliárd forintot 
újabb áremeléssel - a lakosság 
zsebébe nyúlásával - kívánják 
előteremteni, amire várhatóan 
júniustól kerül sor. Ezzel pár-
huzamosan előkészületek foly-
nak az állami gyógyszertárak 
privatizációjának megvalósítá-
sára is. A kanizsai állapotok-
ról, a patikák magánkézbe 
adasának lehetőségeiről be-
szélgettem a közelmúltban ki-
nevezett új területi főgyógy-
szerésszel Winkler Ágnessel, 
és a város legnagyobb gyógy-
szertárának az Erzsébet (Sza-
badság) térinek megbízott ve-
zetőjével Fitos Attilával. 

- A város 6 gyógyszertárá-
ban 16 gyógyszerész és száz-
nál is több asszisztens végzi 
ezt a lakosság széles rétegét 
érintő, egészségügyi alapellá-
tást szolgáló tevékenységet. 
Milyen érzelmekkel, érzésekkel 
fogadták  a privatizáció hírét? 

- Megmondom őszintén, 
nem a legkellemesebb gond-
jaink közé tartozik - kezdi 
Winkler Ágnes. A gyógysze-
rész szakma évtizedekig 
rosszul fizetett  volt és a 
gyógyszertárak sosem tartoz-
tak a nagy nyereséget hozó in-
tézmények közé. Ez valóban 
egészségügyi alapellátás, ami 
mindent elárul. Itt nincsenek 
gazdag emberek - jóllehet ta-
valy végre rendezték a fizeté-
sünket akik milliókkal ren-
delkeznének egy-egy patika 
megvásárlásához, bérbe véte-
léhez. A gyógyszereknek álla-
milag meghatározott, fix  áraik 
vannak, az alapanyag- vagy 
energiaárak növekedésével in-
dokolva mi nem emelhetünk 
önkényesen árat. Kevesebbért 
sem adhatjuk, hogy idecsalo-
gassuk a betegeket a nagyobb 
forgalom  érdekében, mert ak-
kor meg a társada-

lombiztosítás hozzájárulását 
kellene növelni, ami szintén 
nem megy. 

- Nincs is haszon a gyógy-
szer forgalmazáson? 

- Természetesen van, hiszen 
a központi ellátó szervünk 
úgymond nagyker. áron vásá-
rolja a termékeket a gyógy-
szergyáraktól, de a jelenlegi 
kb. 28%-os árrés a hálózat 
fenntartási  költségeit hivatott 
fedezni.  A tervezett gyógysze-
rár emelés egy részét ennek az 
árrésnek a csökkentésével kí-
vánják kompenzálni. Ha ez 
így lesz, még nehezebb hely-
zetbe kerülünk, különösen a 
már eddig is veszteségesen 
működő gyógyszertárak. 

- Van nyereséges gyógy-
szertár is? 

- Igen, de csak mintegy két 
éve, mióta bevezették a forga-
lom szerinti érdekeltségi rend-
szert - veszi át a szót Fitos 
Attila. - Leginkább a nagyfor-
galmú egységekre vonatkozik. 
A zöm jó esetben önfenntartó, 
de leginkább veszteséges, kü-
lönösen a kislétszámú, falusi 
patikák. Jószerivel ez utób-
biakat érintheti kellemetlenül 
a privatizáció, hiszen egy 
adott települést látnak el, a 
forgalom  növekedése nemigen 
várható, sőt ha egy beteg el-
megy szakrendelésre valamelyik 
városba, legtöbbször a gyógy-
szert is ott váltja ki, gondolván, 
hogy így biztosabban hozzájut, 
mint a helyi gyógyszertárban. 

- Arról nem is beszélve -
folytatja  Winkler Ágnes fő-
gyógyszerész hogy jelenleg 
a központ végzi a nagykeres-

kedőkkel a szerződéskötése-
ket, a beszerzést, a szállítást, 
a bérelszámolást, a TB felé  a 
jelentést, és a többi, amit 
ezentúl a tulajdonosnak kell. 
De mikor? Ha létszámot nö-
vel, akkor meg nem biztos, 
hogy meg fog  élni. Egy 
gyógyszertárat pedig nem le-
het olyan egyszerűen bezárni, 
mint egy zöldséges boltot, ha 
nem jövedelmez az üzlet! 
Ezen nem gondolkoztak el, 
akik a privatizációt így kita-
lálták? Zala, Somogy, Vas 
megye is köztudottan aprófal-
vas településekből áll, ez a 
gond itt fokozottan  jelentke-
zik, de ugyanez elmondható a 
városi kis gyógyszertárakról 
is. Ebbéli aggályainkat előad-
tuk a Megyei Gyógyszerész 
Kamara képviseletében az or-
szágos értekezleten is, hogy 
adják meg nekünk a választás 
jogát, nem tudom lesz-e foga-
natja. Mi szerettünk volna 
együtt maradni, akár rt., vagy 
kft.  formájában,  de ezt nem 
engedték, egyelőre csak a sze-
mélyi jogú privatizáció van 
napirenden. Számunkra ez 
nem megnyugtató. 

- A közelmúlt egyik önkor-
mányzati ülésén szó volt új 
gyógyszertárak létesítéséről a 
városban. Ott is kifejtették  el-
képzeléseiket? 

- Kifejtettük  volna, ha meg-
hívnak - mondja kissé kesere-
detten Fitos Attila - , de sem 
a főgyógyszerészt,  sem egyet-
len gyógyszertárvezetőt nem 
kértek fel  a véleménynyilvání-
tásra, holott sok más témában 
ott van a szakterület képvise-

lője, légyen szó a piacról, az 
iskolák helyzetéről, vagy a 
szennyvíztelepről. Úgy látszik 
gyógyszertár ügyben mindenki 
szakértő a testületben. Persze 
lehet, hogy azért voltunk „per-
sona non grata", meri nem a 
mi ajánlatunkat tárgyalták, ha-
nem egy kiskunmajsai kft.  ál-
tal létesítendő gyógyszertárak-
ról volt szó, ami a keleti vá-
rosrészben és a Vasemberház-
ban kerül kialakításra. Koráb-
ban a központunk is kérte fi-
ókgyógyszertárak nyitását az 
önkormányzattól - miután erre 
megnyílt a lehetőség - , így a 
privatizáció során esetleg fe-
leslegessé váló embereknek 
tudtunk volna munkalehetősé-
get teremteni. A kiskunmajsai 
kft.  nem biztos, hogy innen 
biztosítja a szakember-gárdát. 

- Akárhogy is alakul a hely-
zet, a betegek, a lakosság 
gyógyszerellátása mennyiben 
fog  változni? 

- Remélhetőleg legalább 
ilyen, vagy még jobb lesz a 
privatizáció után. Az egyes 
gyógyszertárak igyekeznek 
megtartani, vagy még növelni 
a hozzájuk látogató betegek 
körét, hiszen a forgalom  ará-
nyában nő a nyereségük. Fel 
kell kutatniuk a minél olcsóbb 
beszerzési forrásokat,  mivel 
egyre több cég foglalkozik 
már gyógyszerforgalmazással, 
és törekedni kell a gyógy-
szerskála szélesítésére, megfe-
lelő készlet tartására is, s 
hogy minél kevesebb legyen a 
hiánycikk, ami jelenleg 60-90 
fajtánál  fennáll.  Lehet színesí-
teni a palettát különféle  koz-
metikai cikkek, egészségügyi 
felszerelések  árusításával, ami 
elősegítheti a talponmaradást. 
A legnagyobb problémát a mi 
részünkről az anyagi fedezet 
előteremtésében látom, hiszen 
pl. az egzisztencia hitel a ma-
gas kamat miatt nem a legal-
kalmasabb erre a célra. A 
gyógyszerellátás, akármilyen 
privatizáció is történik, sosem 
lesz olyan jól jövedelmező üz-
let, mint egy belvárosi butik 
- összegezte Winkler Ágnes. 

- Egyik, most már nyugdí-
jas gyógyszerész kollégám 
mondogatta mindig, akinek 
valamikor saját patikája volt a 
városban: egy gyógyszertárból 
esetleg meg lehet élni, de 
meggazdagodni nem - tette 
még hozzá Fitos Attila. 

Bacskay Zoltán 
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A Pf.  154. Című rovatunkban megjeleni olvasói levelek tartalmával közlésük esetén sem 
biztos, hogy egyetértünk. A nyilvánosságot azonban - ha ezt a levélíró feltétlenül  kívánja 
- lehetőségeinkhez képest biztosítjuk. Ha pedig a fölvetődő  problémák azt Indokolják, 
magunk is utánajárunk. 

Tisztelt Kanizsa Újság! 
Mindenekelőtt a segíteniakarás, a közérdek figyelembe-

vételének szándéka vezetett levelem megírásához. 
Sokak előtt Ismert tény, hogy városunk egyik legforgal-

masabb és egyben legveszélyesebb forgalmi  csomóponija 
lett a nem is olyan régen kialakított Magyar utca, és az 
M-7-es forgalmi  utak kereszteződése. A véletlen folytán  -
rendszeresen közlekedek e vonalon - többször voltam már 
szemtanúja ott történt közlekedési baleseteknek. Legutóbb 
a forgalmi  lámpa kikapcsolása után fél  órával később volt 
súlyos karambol. Az első kérdés ilyenkor: hol egy telefon, 
ahonnan hívható a mentő, a rendőrség, esetenként a tű-
zoltóság? Ha éppen nincs ott környékbeli - különösen éjjel 
- ezt bizony senki nem tudja, Amíg hosszas tanácstalan-
ság, találgatás után kiderül, hogy van egy nyilvános tele-
fonfülke  az Alpári utcában, vagy lehetne telefonálni  a TÜ-
ZEI' telepről, netán akad egy közeli telefontulajdonos  -
már késő lehet. A város több pontján - nem is olyan 
forgalmas  helyek - van már úgynevezett segélyhívó tele-
fon,  itt is elkelne, de sürgősen. Végül nem elhanyagolható 
a másik kérdés sem: ha s«k a késő esti, vagy az éjszakai 
baleset, miért nem működnek olyankor is a lámpák? 

Tudom, hogy javaslatom, felvetésem  megvalósítása sok-
ba kerül, de ennél többröl van szó; az emberélet ennél 
is drágább. 

Tisztelettel: 
Magyar János gépkocsivezető 

Nagykanizsa 
Nagykanizsa, 1991, április 6. 

Bizalmat vesztve 
hittem = ige egyes szám el-

ső személy, MÚLT  idejű  szó. 
Hittem, hogy 1990-ben el-

kezdődik a nagy változás. 
Hittem, hogy az általunk 

megválasztott képviselőink és 
a helyi önkormányzati tiszt-
ségviselők meghozzák az any-
nyira várt megújhodási prog-
ramot és cselekedetet. 

Hittem, hogy oly gondosan 
felépített  centralizált államap-
parátus helyébe egy a válasz-
tókhoz közelebb álló testület 
lép, amely képes helyi szinten 
humánusan, jogszerűen dönte-
ni. 

Hittem, hogy a szabad vá-
lasztások után a józan ész ál-
tal diktált hozzáértő szakem-
berek kerülnek az irányítói 
testületbe. Hittem, hogy ez a 
változás nem arra megy ki, ki 
áll közelebb a tűzhöz, hanem 
a szakértelem, rátermettség 
dönt majd. Hittem, hogy nem 
a párttagság ténye dönt, és a 
régiek közül mindenkit kisö-
pörni - függetlenül  a fent 
megnevezett tulajdonságoktól 
- úgysem fognak.  Hittem, 
amit elhitettek másokkal is: 
szebb lesz, jobb lesz, - csak 
szavazz rám. Hittem, hogy 

lasztottam. Hittem, hogy az 
ember fontosabb  tényező lesz 
a pénznél. Hittem, hogy az 
ember nem lesz saját ellensé-
ge úgy, hogy elpusztítja, ahol 
él: a Földet, a környezetét. 

Hittem, hogy ... Eh, már azt 
sem tudom, mi mindenben hit-
tem! Illetve egy dolgot biztosan 

tudok: hittem, hiszek,  hinni fo-
gok.  Hinni fogok  ezután is Is-
tenben, akitől rosszat nem kap-
tam, nem kapok, nem fogok 
kapni, csak azt, ami egy emberi 
lény számára nélkülözhetetlen: 
egy igaz hitet, egy igaz, szere-
tetteli hitet.  Ez pedig nem ke-
v® s ' Mezriczky Lajos 

amit ígértek, azt igyekeznek 
meg is tartani. 

Hittem, hogy rendeződik 
végre az oktatásügy, az egész-
ségügy, a szegények ügye... 

Hittem, hogy gyönyörű dolog 
ifjú  házasnak lenni, függetlenül 
élni a szülőktől. Hittem, hogy 
az országnak szüksége van a 
családokra, a gyerekekre. Hit-
tem, amit hirdettek: támogatni 
kell a fiatal  pályakezdőket, az 
ifjú  házasokat, a családi gyerek-
nevelést, mert gyermek nélkül 
elfogy  a társadalom, elfogy  az 
ország. És akkor majd kinek 
fognak  ígérgetni? 

Hittem, amit hirdettek: a 
kommunista elnyomó társadal-
mi rendszerben nem lehetett 
nyíltan véleményt formálni 
sem, nem lehetett nyugodtan 
élni sem, mert állandóan be-
csaptak, félrevezettek.  Most? 

Hittem, hogy a helyi képvi-
selőtestületek rugalmasabbak. 
Hittem, hogy az annak idején 
apró részletességgel kidolgo-
zott falukoncentráció  elve 
megszűnik, minden szabadulni 
vágyó község visszanyeri 
önállóságát és jogos jussát. 
Hittem, hogy az önállóságtól 
jobb lesz. Hittem, hogy jól vá-

Zendülő katonák 
1930-31-ben voltam tényleges katona, s mint karpaszományos 

őrmester szereltem le a „vakfegyelmű"  hadseregből. A Rákosiék 
által az akkori hadseregre ráfogott  ún. „vakfegyelem"  mellett a 
magyar baka nemhogy nem „zendült" (kivéve az értelmetlen II. 
világháborút), de a szolgálatát tisztességesen látta el függetlenül 
attól, hogy milyen családi háttér volt mögötte, és a vonatban 
szabadságra menet, vagy arról jövet nem ősember módjára vi-
selkedett. Gondolom, utóbbiról nemcsak nekem vannak nem ép-
pen szívderítő emlékeim, élményeim. 

Ma talán furcsán  hangzik, hogy mikor 1930 augusztus 20-án 
a kanizsai Zrínyi sportpályán Hahn alezredes által felolvasott 
katonai eskü szavait elmondtuk, erre a komoly ünnepségre a 
város polgármesterén kívül egy szál civil sem volt meghíva. 
Ott volt viszont a katonazenekar, amely záró akkordként a ma-
gyar díszmenetindulót játszotta - amit 45 óta nem hallottam - , 
s hangjaira vertük a régi díszmenetet, nem pedig az oroszoktól 
átvett, nyújtott lábakkal való, semmi ügyességet, rátermettséget 
nem kívánó „előre topogást". Kádárék vezették be - naivul -
a néphadsereghez való nagyobb hűség és kötődés elérése remé-
nyében, hogy a nyírségi szülőknek szinte kötelességük volt meg-
jelenni fiaik  katonai eskütételén Kanizsán. Elég szép eredmé-
nyeket hozott ez a szülői és rokoni jelenlét kocsmai, illetőleg 
vendéglátói szinten, de csak ott! Lehet, hogy a szokások, „mó-
dik" változásának törvényszerű következtében is a mai szabad-
ságos katonák azonnal „megszabadulnak" - nagyapáiékhoz vi-
szonyítva - nagyon jó minőségű anyagú „angyalbőrükétől. Ré-
gen a sima parolis (rendfokozat  nélküli) katona is otthon büsz-
kén viselte egyenruháját. 

Már vagy ötödik éve a kanizsai sétakerti volt vendéglőben 
jó magyaros „nagyapai" mulatásunk közben egy másik asztalnál 
tényleges szolgálatukat töltő, búsuló katonáktól megkérdeztem, 
hogy nem óhajtanak velünk együtt énekelni, mulatni? Fájó szív-
vel hallgattam válaszukat, mely szerint: „Mi ezeket a katona-
és egyéb dalokat, nótákat nem ismerjük." Lehet, hogy a „sződd 
a selymet elvtárs", vagy „szép kedvesem jöjj ki a rétre, hol 
traktorok hangja zenél" szövegű párt-dalokba ők is bekapcso-
lódtak volna.... 

A „vasfegyelmű"  állampárti néphadseregnek két év óta de-
mokratikus utóda pedig már annyira „fejlődött"  a félreértett 
nagy liberalizálás eredményeként, hogy katonái békés viszonyok 
között meg merik tagadni a szolgálatot is, aminek „előszobája" 
az a rendelkezés, hogy aki nem akar katona lenni - pardon, 
fegyvert  fogni  - , az a kórházakban nem robbanó ágytálakat 
cipelhet! 

A kádári időkben két évet szolgáló egyik rokongyerek a „vas-
fegyelmű"  hadsereg lenti alakulatából minden engedély nélkül 
nem is egyszer „szabadságolta magát". Semmi baja nem lett, 
pedig akkor még nem volt „a mindent szabad demokrácia", ami 
sajnos - tán a vezetői torzsalkodások miatt is - a honvédségnél 
szinte anarchiává „fejlődött",  ahol az öregkatonák a „kopaszo-
kat" agyon is verik. 

Zendiíléseket produkáló és újoncokat megnyomorító agyonve-
rő honvédséggel körkörös védelmet tényleg nem lehetne kiala-
kítani, ha „véletlenül" erre kényszerülnénk, hanem félő,  hogy 
egyes, a Czinege-időket visszakívánó fegyveres  polgárőrök (én 
ugyanis hallottam róluk) egy szép napon az 56-os novemberi 
pufajkáikat  is felveszik! 

Nagykanizsa, 1991. április 
Dr. Pais János 
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Egy költőnk fenti  c. verséből 
idézünk: „Mióta szeretlek, eszmé-
letem minden/ percében Rád em-
lékezem./ Álmomban is Te őrzöl 
meg talán/ Rólad tudósít munka 
és magány," 

A folytatást  lásd a vízszintes 1. 
és a függőleges  16. sorokban. 

Ha a rejtvény megfejtése  után 
az alsó, különálló sort kitöltjük a 
számoknak megfelelő  betűkkel, 
megkapjuk a költő nevét. 

VÍZSZINTES: 
1. Az idézet első sora (zárt be-

tűk: E, N, K). 14. Pompás, nagy-
szerű - zsargonban. 15. Nagy szi-
get Ausztrália északi részénél. 16. 
Kő - angolul. 17. Svájci gépko-
csijelzés. 18. Romániai folyó.  19. 
Azonos betűk. 20. Emlékmű lehet 
ilyen. 21. Munkácsy inasa teszi. 
23. Háziállat, névelővel. 24. Torz 
torzó! 25. Iskolai kellékek. 27. 
Áramforrás,  28. Zita egynemű be-
tűi. 29. Nekem, engem - angolul. 
30. Éjszakai szórakozóhelyek. 32. 
Fohász. 33. Régi zeneiskola. 36. 
Szovjet űrállomás. 38. Igekötő. 
39. Téli sporteszköz. 40. Európai 
nép. 42. Fél láda! 44. Kevert sár! 
46. Hajigáló. 48. Máltai, norvég, 
osztrák autójelzés. 50. ... Presley. 
53. Nátrium. 54. Szovjet repülő-
géptípus. 55. Város, folyó  es tó 
is Ausztráliában. 56. Megtisztító. 
58. Fluor, nitrogén, ittrium. 59. 
-get párja. 61. Vízállásjelentésből 
ismert ukrán város. 62. Hóhér. 63. 
Y. J. 64. Mesterséges szerkezet. 
66. Helyrag. 67. Tulajdonomban. 
68. Két kontinens határának vidé-
ke. 71. Donor. 

FÜGGŐLEGES: 
1. Véka egynemű betűi. 2. 

Tönkretette. 3. Délkelet-ázsiai or-
szág. 4. Hullani. 5. Visszakönyö-
rög! 6. Lienz határai! 7. Lágyítás. 
8. Mohácsi Jenő. 9. Én - latinul. 
10. Mértani test. 11. Bizalom. 12. 
Mint a vízsz. 54. sz. 13. Modora, 
stílusa. 16. Az idézet második so-
ra (zárt betűk: Á, K, T). 17. Egy-
fajta  biztosítási forma.  21. Cipész-
szerszám. 22. Tok. 23. Gyakori 
arab férfinév.  25. A hét egy meg-
határozott napjára. 26. Fiókos 
szekrény. 29. Minőségellenőr. 31. 
Japán viselet. 34. Numero. 35. 
Megszűnik az eső. 37. Hazai fo-
lyó. 41. Banánban vanl 43. Birka-
mama. 45. Züllik. 47. Fáradó. 49. 
Szóösszetételekben művészetet je-
lent. 51. Üt. 52. Egyszer sem. 57. 
Ételízesítő. 58. Kőművesmunkát 
végez. 60. Szemlélő. 62. 
Münchausen ... kalandjai. 64. Ár-
vízvédelmi építmény. 65. Portu-
gál, svéd, luxemburgi autójelzés. 
67. Lehet fő-  és mellék- is. 69. 
Helyrag. 70. Pihe egynemű betűi. 
71. Vasútállomás. 72. Lomtárban 
van! 

Szirovicze Miklós 
Beküldési határidő: április 26. * 

Lapunk 14. számában közölt ke-
resztrejtvény megfejtése:  A keresz-
ténység neve a Krisztus szóból ered. 

Helyes megfejtést  küldtek be Vi-
rág József  és Wolf  Éva kanizsai ol-
vasóink. A könyvjutalmakat szer-
kesztőségünkben vehetik át a 
nyertesek. 

f  -V 

Könyvajánlat 

„A könyv szerzőjének az op-
timizmus a legfőbb  mondaniva-
lója. -.s nálunk, az olvasóknál 
is sikerült elérnie, hogy ezentúl 
több derűlátással és kevesebb 
eredendő gátlással vessük sze-
münket fel  a nyelvtudásnak - és 
általában a szellemi értékeknek 
- meghódítandó csúcsai felé." 

(S. Pál) 
- Lehet-e tizenhat nyelven 

tudni? 
- Miért nem vállal nyelvok-

tatást? 
- Kell-e nyelvtehetség ahhoz, 

hogy az ember ennyi nyelvet 
meg tüdjon tanulni? 

• 

Megvásárolható az ALMA-
NACH könyvesboltban! 

Nagykanizsa, Zrínyi u. 20. (A 
volt lengyel piac mellett.) 

1. Mi a LOGO? 
1. A legegyszerűbb programozási 

nyelv 
2. Számítógép típus 
x. Utasítás, melynek hatására a 

gép betölti a programot 
2. Ml történik a GOSUB 1000 
utasítás hatására? 
1. Hatására a számítógép kört rajzol 
2. A feltétel  teljesülése után az 

1000-es programsorra lép a 
program 

x. Feltétel nélkül vezérlésátadás 
jön létre az 1000-es programsor-
ra. 

3. Milyen számot ad eredményül 
az^SQR(9)? 
2. Hibás utasítás 
x. 3 
4. Milyen utasítással helyettesít-
hető a szóköz billentyű haszná-
lata a programban? 
1. Nincs ilyen utasítás 
2. SPCfa)  - ahol 'a' értéke az el-

mozdulás 
x. 3*SPC 
5. Mi a következő programsor 
hatása a képernyőn? 
10 INPUT X 
20 PRINT INT(x*100+0.5)/100 
1. A beolvasott számot egészre ke-

rekíti 
2. A beolvasott számot két tizedes-

re kerekíti 
x. A program minden értékét egész 

szamra kerekíti 
6. Hányszor fut  a következő cik-
lus? 
10 FOR K=0 TO STEP 2 
20 K=K+2 
30 NEXT K 
1. 20-szor 
2. 2-szer 
x. 6-szor 
7. Mit csinál a következő prog-
ram? 
10 INPUT A,B 
20 A=A+B : B=A-B : A=A-B 
30 PRINT A,B 
1. Kiírja az A,B változó értékét 
2. A beolvasott két számot felcseré-

li és fordított  sorrendben kiírja 

x. Kétszer kiírja az A változó érté-
ket 

8. Mit jelent a programkód ki-
fejezés? 
1. A program egyes sorainak listá-

ját abban a formában,  ahogy a 
program tárolódik 

2. A program gépi kódban történő 
átírását 

X. Egyes utasítások gépi kódban 
történő megfogalmazását 

9. Mit jelent a csatorna szó a 
számítástechnikában? 
1. Számítógépek közötti kapcsolatot 
2. Perifériák  közötti kapcsolatot 
x. A számítógép és a perifériák  kö-

zött megvalósuló fizikai  kapcso-
latot 

10. Mit jelent a többszörös uta-
sítás? 
1. Egy utasítássoiba írt és elválasz-

tójellel (:) elválasztott utasítások 
2. Szorzást tartalmazó utasítássoro-

kat 
x. Utasítások ismétlődését 
11. Mi a VEZERLOMODUL? 
1. Egy vagy több modul végrehajtá-

sának irányítója 
2. A számítógéprendszert irányító 

x. dsatlaícozó kábelek összefogásá-
ra szolgáló egység 

12. Mi az ALGOL-68? 
1. Számítógéptípus 
2. Programozási nyelv 
X. Számítógéprendszer neve 
13. Mit Jelent az ARGUMEN-
TUM? 
1. A számítógép teljesítményét 

meghatározó mértékegység 
2. A függvények  független  változó-

x. Számítógép utasítás, melynek ha-
tására függvényt  jelenít meg 

+1. Mi a BRAÍN? 
1. Színváltozást eredményező uta-

sítás 
2. Számítástechnikai eszközöket 

gyártó vállalat 
x. BOOT vírus 
A harmadik forduló  helyes tipp-
jei: 1, x, 1, x, 2, 1, 2, x, 2, 2, 
2, x, x 

Beküldési határidő: 
május 3. 

T ö r e d é k a s z e r e l e m b ő l 

CSIP-TOTÓ pályázat 
VI. forduló 

PÁLYÁZATI 
SZELVÉNY 

VI. forduló 
kérdés tipp 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
12. 
13. 
+1 

Név: 

Cím: 



Útközben -
avagy stoppolni jó! 

( . . . i s l e h e t . . . ) 

„Tudtam, hogy valahol, 
az töt"" lányok és 

látomások várnak rám, 
s mőg sok minden; 

valahol az úton kincset 
is találhatok." 

KKROUAC: Úton 

A stoppolás nem egy tevé-
kenység (a zoknié igen). A 
stoppolás fogalom!  A 60-as, 
70-es évek legkedveltebb köz-
lekedési módja volt az ifjabb 
(és örökifjú)  nemzedékek kö-
rében, annak ellenére, hogy 
családi körben pofonok  is ér-
ték ebbéli beszámolóik után 
az őszinte és gyermeteg fia-
kat-leányokat. 

- Ne tedd... - kérleltek az 
anyák 

- A nyakadra lépek! - ígér-
ték az apák. 

Tiltotta az „ország vezető 
ereje", mert olyan nyugati: 
más se kell, mint hogy a Coca 
Cola mámora és a kutyahúsból 
készült forró  fasírt  (a gyen-
gébbek így fordították  le a 
Hot Dogot) után még ez is 
bomlassza társadalmunk ifjú-
ságának tudatformálását! 

Később azért változott a 
helyzet: AUTÓSTOPPOS 
IGAZOLVÁNYT találtak ki 
országúti útlevélként. De mi 
már akkor jobban szerettünk 
(volna) igazolás nélkül utazni, 
igazolatlanul hiányozni, igazo-
lást hamisítani, igazat hallani 
és mondani. 

Mindezek ellenére a stoppo-
lás maradt a legolcsóbb utazá-
si módszer, sőt még gyorsasá-
gát tekintve sem jelenthet 
konkurrenciát neki sem a VO-
LÁN, sem a MÁV. (Azok az-
tán főleg  nem!) 

Hogy nem biztonságos? Sőt, 
veszélyes? Az is lehet, de ha 
betartod a stoppolok 3+1 
pontját (meg a Tízparancsola-
tot), nem kell tetőtől talpig 
stresszben lenned egy idegen 
járműben sem. 

A Stoppolok Három Pontja 
+ 1 (SHP+1): 

1. Légy határozott, ugyanak-
kor bizalomgerjesztő! (Az 
autós is ember...) 

2. Csak komoly dolgokról 

beszélgess! (Filozófiára  min-
denki hajlamos.) 

3. Ha a sofőr  többször is-
mételgeti kacsintgatva: aki 
mer, az nyer! - hivatkozz 
hányingerre és szállj ki! {Ta-
karítani senki sem szeret.) 

+1. Ne a felezővonal  tájé-
kán verj tanyát! (A Volvo-ka-
mion, a Wartburg de Luxe és 
a Simson motorkerékpár is 
kétvállra fektethet,  ha nem 
vagy elég jó formában.) 

Ezek után mire számíthatsz 
még? 

Kapcsolatba kerülhetsz - ha 
rövid időre is - olyan idegen 
embertársaiddal, akikkel az 
összezártság, illetve a közlési 
kényszer hatására szidhatod a 
kormányt, a nemzeti tizen-
egyet, a lakótársakat; megcsil-
logtathatod mindennapi mű-
veltségedet; megkonzultálhat-
játok a legutóbbi influenzajár-
vány hatásait, magatokon ész-
lelt tüneteit stb. 

Sőt! Aktív külgazdasági 
kapcsolatépítés egy narancsos-
ládákkal, sörösdobozokkal teli 
autóban is lehetséges, csak 
vállalkozó szellem kell hozzá! 
íme az elmélet gyakorlatba 
való átültetése: 

A minap sorstársaimmal 
igyekeztünk minél gyorsabban 
megtérni otthonunkba. Nosza, 
stoppoljunk! 

Három személy felvétele 
gondolkodóba ejti ugyan a 
legsegítőkeszebb pilótát is, de 
rövid időn belül mellettünk 
landolt egy osztrák felségjelű 
fehér  Opel, egy húsz éve ide-
genbe szakadt hazánk fiával. 
Áz úrnak gyors ismerkedés 
után kiadtunk egy nyaralót a 
nyári szezonra - nem tudom, 
ez legális-e, ha nem, vallomá-
somat tekintetes bíróság, tes-
sék semmisnek tekinteni. 

Gondolkodóba csak akkor es-
tünk, amikor a bizalma jeléül 
itthagyott, csak aláírásra vá-

Tisztelt 
Az alábbiakban közlünk 

egy hangulatformáló  cikket, 
melynek célja bemutatni, 
hogy rossz az Ön életvitele és 
nem használja föl  kellőképpen 
mindazon javakat, melyek 
rendelkezésére állnak. 

Adott: 1 db állampolgár. 
Speciális kiegészítők: ma-

gyarság; 23 év; 1 db diploma. 
Alanyunk álmodozó, élete 

vágya a számára normálisnak 
nevezett jólét, azaz: 1 db ko-
csi (autó), 1 db ház (lakhatás-
hoz szükséges tényező). 

(Tisztelt olvasó, van még 
ilyen.) 

Szóval főhősünk  elérheti a 
célokat. Taktika a következő: 

Bizonyítás: 
Kereset: 100,- Ft/óra 
1 hónap alatt kb.: 16.000,- Ft 
1 év alatt kb.: 192.000,- Ft 
Első cél (autó) elérhető te-

hát durván 5 év alatt, sőt ha 
azt vesszük, hogy kocsiban is 

ró szerződésekre ennyit mon-
dott: FAXOLD LE! ... Natür-
lich! 

Ki mondta, hogy a működő 
tőke hazánkba való becsaloga-
tása nehézkes? Megy majd az 
is! 

Szóval, fiatalok:  HELYZET 
VAN! Cserkésszétek be lehe-
tőségeiteket - a stoppolás 
hasznot is hozhat. 

De akinek nem szimpatikus 
e közlekedési forma,  az se 
csüggedjen, hiszen: Gyalogol-
ni (is) jó! 

Lukács Ibolya 

Olvasó! 
lehet aludni, már nem is já-
runk messze a végeredmény-
től. 

Második cél (ház) e számí-
tások alapján kb. 10 év alatt 
elérhető. 

Tehát a jólét mindössze 13 
év múlva létrejöhet. Ekkor hő-
sünk 36 éves... Lenne... 

Illetve annyi, ha fordított 
ételre, italra, bérlakásra (víz, 
gáz, fűtés),  mozira, színházra, 
könyvekre, utazásra, stb.-re... 
Ha kidobta tényleg 36, ha 
nem, akkor viszont nem él, de 
van háza és autója. 

Egyet azonban kifelejtettünk 
a számításokból! Mégpedig 
azt, hogy a magyar kormány 
10 éven(!) belül jólétet ígér 
ÉLETBENMARADÁSSAL! 

Gondoljanak csak bele, 
munka és álmodozások nélkül 
megúszunk 10 évet és a már 
említett 2 cél is megvalósul. 

Márpedig a kormány tud va-
lamit. Feltéve ha az ember, jó-
lét, 10 év fogalma  számára is 
ugyanazt jelenti, amit nekünk. 

Következtessen: Ne szidja 
a kormányt, hisz ha 4 év múl-
va megbukik, lehet, hogy 
újabb 10 évet kell várnunk. 

Aki nem hitt a bizo-
nyításnak, tönkre teheti azon 
embertársait, akik javaslatun-
kat elfogadták,  és ellenzékivé 
válhat. 

A cél csak együtt érhető el, 
feltéve,  ha nem vagyunk ön-
gyilkosok. 

Nem vagyunk? 
(A  cikkben  szereplő  főhős  és 

kiegészítői  nem valósak,  a va-
lósággal  bárminemíl  összeha-
sonlítása  törvénybe ütközik  -
kormányellenes.) 

Infláció 
alias 

Hercz Gábor 

' A FÖLD NAPJA? " 
Április 22. Egy nap a 365-böI. Ennyi jut fröccsöntött 

világunkban Glóbuszunknak, melynek különleges ismer-
tetőjele, hogy már nem hasonlft  eredeti önmagára. 

Az ember a maga képére formálta.  Szürke, hajszolt, 
ápolatlan lett. Káros szenvedélyekre szoktatták: gőzök, 
gázok, füst...  „Hova  tűnt  a sok virág?" 

Fűre lépni tilos, pedig az emberibb lenne, mint a beton. 
De vigyázni kell rá, mert egyre kevesebb a zöld. Egyre 
fogynak  az erdők, hiszen drága árucikk a fa  a világpia-
con. A vadakat rezervátumba zárják, a madarak villany* 
dróton gubbasztva emlékeznek a régi dalokra. 

Épülnek, sokasodnak a Falanszterek. 
Elasztikus ruhába bújt emberek művirágot tesznek a 

sírokra... 
Gyorsan el kell ültetnünk a remény magját (talán többet 

is), óvni, éltetni keil, hogy megerősödjön, virágot hozzon. 
„Ha  már elpusztul  a Világ,  legyen  a sírjára  virág." 
De biztos, hogy pusztulásra Ítéltetett? 
Felmentő ítéletre várunk! 

-lukács-
V J 

FIATALOKNAK - FIATALOKROL 
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Sí PORI r • SPORT • SPORT 
Labdarúgás Természetjárás 

Olajbányász-Sopron 3-1 (0-0) THURY KUPA KANIZSAN 

Skublics szabadrúgása útban a hálóba. Ezzel a góllal szerzett 
vezetést az Olajbányász. 

(Erdei András felvétele) 

NB Il-es labdarúgó-mérkő-
zés. Az Olajbányász legénysé-
ge fokozott  lelkesedéssel vá-
gott neki a 90 percnek, amely 
nagyon fontos  volt számukra. 
Már csak azért is, mert egy 
esetleges pont vagy pontok 
vesz.'.je rendkívül nehéz hely-
zetet teremtett volna a csapat 
házatáján. 

Nos, a nagy tét miatt kez-
detben nem alakulhatott ki jó 
játék, bár az Olajbányász 
azonnal magához ragadta a 
kezdeményezést. Negyedórá-
nyi eseménytelen játék után az 
Olajbányász volt a veszélye-
sebb, de nem sikerült a kapu-
ba találni. Már ekkor látni le-
hetett, hogy a piros-kékek 
előbb-utóbb feltörik  a soproni 
reteszt, különösen, ha figye-
lembe vesszük, hogy a hazai 
csatárok közül Skublics és 
Fuisz is javuló formáról  tanús-
kodott. 

Keszei  Ferenc,  a vendégek 
kanizr.-i származású mestere a 
szünetben: 

- Tulajdonképpen nem tör-
tént más, mint amire számítot-
tam. Az Olajbányász játékát 
ismerem, így különösebb meg-
lepetést nem tudtam okozni. 
Ami gondot okoz, hogy Skub-
licsék nagyon sokat változtat-
ják a helyüket, és nehezen 
tudjuk őket tartani. A hazaiak 
játszanak fölényben,  de ha 
egy kicsit pontosabban játsza-
nánk, még bármilyen ered-
mény is születhet. 

Dél-Zala tájainak, emberi 
alkotásainak, történelmének 
és népének alaposabb meg-
ismerését szolgálja, segíti a 
Thury Kupa, amelyet a hét 
végén - április 20-án ren-
deznek meg a Postás SE 
Természetbarát Szakosztá-
lyának aktivistái. Az általá-
nos iskolák felsőtagozatosai 
számára rendezendő túrán 5 
fős  csapatok indulhatnak, 
úgy, hogy egy iskola több 
csapatot is indíthat. Talál-
kozás az orosztonyi fűrész-
üzemtől délre a Thury kop-
jafánál  lesz reggel fél  8-ig. 
A túraverseny távja 16 ki-

lométer, a szintidő négy 
óra. A versenyen a túrázás 
mellett történelmi és a ter-
mészetjárással kapcsolatos 
elméleti kérdések is lesz-
nek, amelyhez a Nagykani-
zsa c. kézikönyvet javasol-
ják ajánlott irodalomként. 

A túraverseny első három 
helyezettje oklevél és 
tárgyjutalom díjazásban ré-
szesül. Az eredményhirde-
tést az orosztonyi Thury 
kopjafánál  tartják, ahol ko-
szorúzással egybekötött 
megemlékezést is tartanak 
a szervezők. 

-k-

A pihenő a hazaiaknak tett 
jót, hiszen már közvetlenül a 
szünet után sikerült a vezetést 
megszerezni. Továbbra is a 
hazaiak voltak fölényben  és 
egy szép góllal sikerült a-z 
előnyt is növelni. A vendégek-
nek ugyan még sikerült szépí-
teni, de a harmadik találat 
végleg eldöntötte a találkozó 
sorsát. 

Keszei  Ferenc  a találkozó 
végén: 

- Az első félidő  a Kanizsáé 
volt. Az első gólban sajnos a 
kapusunk is bent volt, majd 
egy szép támadásból növelni 
tudta előnyét a hazai csapat. 
A két gól után azt a játékot 
játszottuk, amit végig szeret-
tem volna látni. Sajnos bele-
estünk a támadó csapatok 
csapdájába, és egy kontra tá-
madás után az Olajbányász 
végleg eldöntötte a mérkőzést, 
amelyet végeredményben meg-
érdemelten nyert meg. 

Németh  Lajos, az olajosok 
edzője a találkozó után: 

- Mind a két csapatnak 
rendkívül fontos  volt, hogy 
győztesen kerüljön ki. Én az 
első játékrészben sem láttam 
nagy problémát, csak akkor a 
lehetőségeinket nem tudtuk ki-
használni. Szünet után rákap-
csolt a csapat és szép akciók 
után háromszor sikerült a ka-
puba találnunk. Úgy érzem, 
győzelmünk megérdemelt. 

-kázé-

ISMÉT NYERT A KISKANIZSA 
a Kiskanizsa-Lenti 
TSZ mérkőzésen 
(1-0). 

Lajtai (6) hibá-
zott óriási helyzet-
ben. A városrész 
labdarúgói tovább-
ra is az élbolyban 
tanyáznak. 

(Erdei András 
felvétele) 

Tenisz 

Rangos teniszverseny 
Nagykanizsán 

A Tenisz Szövetség meg-
bízásából, az újjáalakult 
Olajbányász Tenisz Szak-
osztálya nagyszabású orszá-
gos versenyt bonyolít le a 
Vár úti tenisz sporttele-
pen, 1991. április 19-20-
21-én naponta 9 órai kez-
dettel. 

A serdülő fiú  „Tizek baj-
nokság" izgalmas összecsa-
pásokat, látványos mérkő-
zéseket sejte* a nevezett 
versenyzők névsorá.iak is-
meretében. 

A korrekt versenykiírási 
feltételek  garantálják, hogy 
a legjobb formában  lévő 

sportolók nyerik el az EB-n 
való részvétel jogát. 

1991. június hóban Bar-
celonában megrendezendő 
korosztályos (16 éves ko-
rig) EB-n a verseny első 
két helyezettje képviseli 
Magyarországot. 

A Nagykanizsai Olajbá-
nyász tehetséges teniszező-
je, Füle Zsolt jó esélyekkel 
indul a háromnapos mérkő-
zéssorozaton. 

A szakosztály-vezetőség 
nagy körültekintéssel szer-
vezi a verseny és szabadidő 
programot kiváló szponzo-
rok bevonásával. 

Viola György 
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Újra NB l-es 
a Kanizsa Sörgyár női tekecsapata 

Asztalitenisz 
Bútorgyár-BSE 10-15 
NB l-es női csapatbajnoki 

mérkőzés. A kanizsaiak közül 
Gazsi 4, Bizó, Mausz és Sza-
bó 2-2 győzelmet szerzett. 

Az 1990/9 l-es bajnokság 
utolsó előtti fordulójában  a 
már biztos ezüstérmes főváro-
siak ellen búcsúzott a hazai 
közönségtől a bútoros-csapat. 
A lányok ugyan vereséget 
szenvedtek, ám ennek ellenére 
dicséretet érdemelnek, hiszen 
mintegy 3 órán át változatos, 
színvonalas játékot nyújtottak, 
s igazolták képességeiket. 

Végig szoros játék alakult 
ki, miközben négy körben is 
3-2-re végeztek, s ebből egyet 
a kanizsaiak nyertek, míg egy 
fordulón  keresztül csak Szabó, 
az egykori Európa-bajnok tu-
dott nyerni. 

Az izgalmas, és élvezetes 
összecsapásból kiemelkedett a 

Kézilabda 
. * 

H. Szondy SE-
Tungsram 22-26 (15-13) 
NB I B-s férfi  mérkőzés. A 

lámpagyáriak legjobb dobói: 
Kurusta (7), Rodek (5), Becs-
kei (4), Krichenbaum (3). 

A tavaszi idény 2. forduló-
jábar játszotta első rangadóját 
a dobogóra „felkapaszkodott" 
kanizsai gárda, amely előtt itt 
a nagy lehetőség, hogy végre 
az álmok valóra váljanak. 
Ugyanis a bajnoki rendszer 
újabb módosítása alkalmat ad-
hat arra, hogy legalább a má-
sodik helyen zárják a bajnok-
ságot, s ekkor osztályozón kí-
sérelhetik meg az élvonalbeli 
szereplés lehetőségének kihar-
colását. 

Kosárlabda 
Ferencvárosi Vasutas-

MÁV NTE 56-70 (25-37) 
NB l-es női mérkőzés a 17-

20. helyért. A kanizsaiak leg-
jobb dobói: Gyarmati 21, Bo-
gyai 19, Szabó és Petényi 12-
12. 

A playoff-rendszerű  folyta-
tásban a vasutas-rangadó má-
sodik összecsapásán is a kani-
zsaiak kerültek ki győztesként, 
akik ezzel megmenekültek a 
3. találkozótól, tehát frisseb-
ben várhatják a mindent el-
döntő folytatást,  a további NB 

fővárosi  Szigeti (mind az 5 
mérkőzését megnyerte), illetve 
a kanizsai éljátékos, Gazsi Il-
dikó, aki 4 győzelemmel járult 
hozzá a kanizsai helytálláshoz. 
Gazsi most remekelt, ragyogó 
mérkőzésen verte Káhnt és 
Bátorfi  Csillát, az Európa-baj-
nokot, akit 1 év után újra le-
győzött. 

Nos, a fiúk  az első félórá-
ban még változatos játékot 
nyújtottak, miközben hol ők, 
hol a fehérváriak  vezettek, sőt 
a II. félidő  elején már a ha-
zaiak elmentek 3 góllal. Ezt 
követően viszont izzót az Iz-
zó! Rodekék parádés játékkal 
lepték meg a listavezető hon-
védokat, s ebben a csapat 
óriási feljavulása  volt a meg-
határozó. Mindenki összeszed-
te magát, és védekezésben és 
támadásban is nagyszerűt 
nyújtottak. Mintegy 10 perc 
alatt a háromgólos hátrányból 
3 gólos előny lett, s ezután 
már magabiztos játékkal tar-
tották az előnyt, sőt a hajrá-
ban fokozták  is. 

A bravúros győzelemből 
mindenki kivette részét, ám 
Rodek,- Kurusta, Krichenbaum 
és Kálóczy külön is rászolgál 
a névszerinti kiemelésre. 

I-es szereplést jelentő újabb 
összecsapásokat. 

A fővárosban  sorra került 
találkozón végig a kanizsai lá-
nyok irányítottak, akik az él-
vonalban maradásért holnap 
kezdik meg a küzdelmet a 
BKV Előre csapata ellen. A 
párosból az kerül ki győztes-
ként, aki a három mérkőzésből 
kettőt megnyer. Mi bízunk ab-
ban, hogy a MÁV NTE siker-
rel veszi az akadályokat, 
amely mellett az is szól, hogy 
kétszer lehetnek Gyarmatiék 
pályaválasztók. 

-balogh-

A 70-es években végig az 
első osztályban szerepeltek. 
Tíz éve ilyenkor búsúltak, hi-
szen kiestek az NB I-ből. 
Nem széledtek szét, dolgoztak 
becsülettel, jártak edzésre, 
versenyekre, olykor 3 műszak-
ban dolgozva némelyikük. 
Közben gyerekeket szültek, s 
amint lehetett már ismét csa-
tasorba álltak. Öt év elteltével 
visszaküzdötték magukat a 
legjobbak közé. Egy idényre. 
Tavaly a cél előtt buktak el. 
Most ismét sikerült. Majoros 
Istvánná  a csapat játékos-
edzője különösen boldog. 

- Életem legnagyobb csaló-
dása lett volna, ha nem jutunk 
fel  idén sem. Keményen dol-
goztunk az elmúlt években, a 
4-5 fős  régi gárda mellé te-
hetséges fiatalok  zárkóztak 
fel.  Tavaly csak az a bizonyos 
hajszál hiányzott. Bevallom 
egy kis dac is dolgozott ben-
nünk ezután, mivel láttuk, 
hogy vetélytársaink sem job-
bak annyival nálunk. 

- Az öszi forduló  nem a leg-
jobban sikerült... 

- Valóban, hiszen csak a 
hazai mérkőzéseket nyertük -
igaz valamennyit 7-l-re - , 
idegenben vesztettünk. Ta-
vasszal aztán kijött a lépés, az 
5 mérkőzésből 4 győzelem, s 
a zárófordulóban  egy döntet-
len Oroszlányban. Egyébként 
ha kikapunk is, bajnokok va-
gyunk, de így szebb. 

- Mi  az elképzelés:  újabb 
egy év, vagy ismét egy évti-
zed  legalább  az első  osztály-
ban? 

- Nem szeretnénk átszállót 
váltani. Legfontosabb  célkitű-
zésünk az első évadra a bent-
maradás, aztán következhet a 
továbblépés. 

- Mennyit  kell  javulni a 
csapat dobóteljesítményének, 
hogy sikerüljön  a megkapasz-
kodás?  - kérdeztem Vágvöl-
gyiné Miklós  Gabriellát,  aki a 
legeredményesebb játékos 
volt, 409 fás  átlagot nyújtva 
a 10 bajnoki találkozón. 

- Szerintem legalább 10 fá-
val többet kell dobnunk eddigi 
teljesítményünknél. A 400 fa 
alatti átlag kevés lesz, csapat-
ban legalább 2350-2400 fás 
összteljesítmény kell a biztos 
bentmar adáshoz mérkőzésen-
ként. Idén egyszer sikerült 
2400 fölé  jutnunk, ráadásul 
idegenben. Jó a csapatszellem, 
bízom benne, hogy ez is je-
lenthet néhány pontot. 

A bázisvállalat, Kanizsa 
Sörgyár Kft.  jelenlegi ügyve-

zető igazgatója évek óta tagja 
a városi tekeszövetségnek. 

- Az egyik  szeme sír,  a má-
sik nevet? - kérdeztem Furák 
Zoltánt  hiszen az öröm mel-
lett  több gondot  és feladatot 
is jelent  egy első  osztályban 
szereplő  sportegyüttes. 

- Tulajdonképpen mindkét 
szemem nevet. Örülök mint 
sportvezető, de mint a kft. 
dolgozója is, és büszke va-
gyok a lányokra. Amikor 
időm engedte el-ellátogattam 
mérkőzéseikre, s magam is ta-
pasztaltam, hogy milyen lelke-
sedéssel, odaadással készültek 
a tavalyi kudarcnak számító 
ezüstérmes hely után. Manap-
ság már kevesebb pénz csor-
dogál sporttámogatásra, de 
ezek a lányok, asszonyok 
megérdemelnek az eddiginél 
nagyobb odafigyelést.  Az 
utaztatás, a pálya biztosítása 
természetes, de mi ennél töb-
bet is szeretnénk a jövőben. 
Új felszerelést,  melegítőket 
kapnak. Az az elképzelésünk, 
hogy ha megkapaszkodnak az 
első osztályban, a későbbiek-
ben szerződésileg is rögzítjük 
az elért eredményért járó elis-
merést, és úgy, hogy ha a Ka-
nizsa Sörgyár Kft.  netán más 
tulajdonba kerülne, ez akkor 
is teljesíthető legyen. 

-bacskay-

Sporthétvége 
SZOMBAT 

Asztalitenisz: 
Megyei serdülő Tízek-bajnokság 

(fiúk,  lányok). Béke úti bútorgyári 
csarnok, 8.30. 
Kosárlabda: 

NB I. Női mérkőzés a 17-20. 
helyért: MÁV NTE-BKV Előre, 
MÁV NTE-munkacsamok, 15.00. 
Labdarúgás: , 

NB IH7: MÁV NTE-Mázaszász-
vári Bányász, MÁV NTE-pálya, 
17.00. 

NB II-es ifjúsági  bajnokság: N. 
Olajbányász SE-Paksi Atom, Olaj-
bányász-pálya, 13.00. 

NB II-es serdülő bajnokság: N. 
Olajbányász SE-Paksi Atom, Olaj-
bányász-pálya, 11,30. 

VASÁRNAP 
Kézilabda: 

Országos Ifjúsági  Bajnokság -
férfi  mérkőzések (H. Szondy, 
GYÁÉV, Pilisvörösvár, Tungs-
ram), Olajbányász-munkacsarnok, 
8.00. 
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NAPTÁR 

Kulturális ajánlat 
VÁROSI TELEVÍZIÓ 

Mozicsatorna: 
Április  22-én 18 és 20 óra: film-
vetítések. 

VTV-csatorna: 
Április  25-én 19 órától: Magazin-
műsor, benne hírhét és aktuális ri-
portok. 

Hevesi Sándor Művelődési 
Központ 

Április  19-21.: Kafka  Albert 
(1902-1932) festőművész  emlékki-
állítása. 
Április  20-án: 19-02 óráig: VI-
RÁGBÁL. 21 órakor a műsor ven-
dége: Karda Beáta és Poór Péter. 
Zene: Nosztalgia Zenekar. 
Április  23-án: 10 és 14 órakor: 
HOLLÓ Együttes gyermekműsora. 
Minden szombaton 18-21 óráig és 
minden szerdán 16-18 óráig S. O. 
S. telefonos  lelkisegélyszolgálat a 
12-214-es telefonszámon. 

Erkel Ferenc Olajipari 
Művelődési Ház 

Április  20-án 17 óra: Beatrice-
koncert. 
Április  21-én 10-12 óra: Számító-
gépes játék és videó gyerekeknek. 
Április  23-án 19 óra: OMEN 
együttes koncertje. 

Helyőrségi Klub 
Április  19-én 19-02 óráig a szín-
házteremben VIGADÓ! Vendégek: 
Záray Márta és Vámosi János. 
Április  19-30.: Kiállítás „A ma-
gyar bankélet nagykanizsai emlé-
keiből" Széchenyi István emlék-
ére. Megtekinthető a Mini-
Galériában vasárnap kivételével 
naponta 15-20 óráig. Éremvásár. 
Április  20-án 19 óra: Műsoros 
„Alapítvány"-bál a KANIZSAI 
ZSINAGÓGÁÉRT (színházterem-
ben). 

Ifjúsági  Ház 
Április  19-én 14.30 óra: „Mit főz-
zünk szójából?" bemutató és kós-
toló általános és középiskolások-
nak. 
Április  19-én 14.30 óra: Zrínyi 
Miklós Általános Iskola alsótago-
zatos szavalóversenye. 
Április  22-én 10 óra: „A három 
szerencselovag" bábelőadás óvo-
dásoknak. 
Április  23-án 14.30 óra: Elsőse-
gélynyújtó verseny általános isko-
lásoknak. 
Április  25-én 14.30 óra: „A há-
rom szerencselovag" - A mesebér-
let sorozat előadása általános is-
kolásoknak. 
Minden  szombaton: LUTRA csere-
bere klub, 10-12 óráig. 
Kiállítás: A véletlen művészete 
(akvarell kiállítás a Hevesi általá-
nos iskola diákjainak munkáiból). 
Kodály Zoltán Művelődési Ház 

Április  hóban: Várótermi tárlat a 
vasútállomás kultúrvárótermében: 
„Kertészet és könyvészet" kiállítás 
és könyvvásár. 
Április  24-én 14 óra: Nyugdíjas és 
Videó Klub, filmvetítéssel. 

Móricz Zsigmond 
Művelődési Ház 

Április  23-án 10 órától: Ügyességi 
gyermekfoglalkozás  (papírhajtoga-
tás, gyöngyfűzés,  sárkánykészítés). 

Thury György Múzeum 
Hétfő  és kedd kivételével naponta 
10-18 óráig: az „Erdő és ember 
Zalában" című állandó kiállítás. 

Városi Képtár 
(Vasemberház) 

Április  hóban: Kotnyek István he-
lyi festőművész  kiállítása. Megte-
kinthető: szerdán és csütörtökön 
10-14 óráig; pénteken, szombaton 
és vasárnap 14-18 óráig. 

APOLLÓ FILMCENTRUM 

Apolló mozi: 
Előadások  kezdete:  16, 18 és 20 
óra. 
Április  19-22.: Tini nindzsa tek-
nőcök (amerikai). Péntek-hétfő: 
16, 18 óra, szombat-vasárnap 14 
órától is. 
Április  19-22.: Marslakó a mos-
tohám (amerikai). 

Április  23-25.: Piszkos alku (ame-
rikai). 

Stúdiómozi: 
Előadások  kezdete:  16.30 és 
18.15. Csütörtök: Filmbarátok 
napja. 
Április  19-21.: Oltalmazó ég (an-
gol). 
Április  22-23.: Szerelmes éjszaka 
(videó, amerikai). 
Április  24-25.: Henry és June 
(amerikai). 
Erotikus  filmek  20.15 órától, 18 
éven felülieknek: 
Április  19-21.: Cicciolina, csoko-
ládé és banán (videó, magyar 
szexfilm). 
Április  22-28.: Buffaló  Bili (vi-
deó, szex rajzfilm). 
Matiné (gyermekeknek, 14 órától): 
Április  21.: Robotrix II. (videó). 

Kétütemű Trabant 13 éves 
karosszériával, 7 éves mo-
torral, 1992-ig vizsgáztatva, 
garanciális akkumulátorral 
méltányos áron eladó. Ér-
deklődni: 17 óra után, 
Nagykanizsa, Attila u. 14. 
Balogh József. 

Szamara kiutalás közeli 
sorszámmal átadó. Érdek-
lődni este: 93/14-994-es te-
lefonon. 

/ \ 

BOLF 
ASZTALOSIPARI VÁLLALKOZÁS 

Lakóházépítők, korszerílsftők, 
FIGYELEM! 

Ablakot a BOLF 
Asztalosipari 

Vállalkozástól! 

Nálunk a legolcsóbb! 
Hőszigetelt 

bukó-nyiló ablak 
thermopán üvegezéssel! 

90 x 120 cm ablak 4.400,- Ft 
90 x 150 cm ablak 5.200,- Ft 

120 x 120 cm ablak 5.200,- Ft 
120 x 150 cm ablak 5.992,- Ft 
150 x 120 cm ablak 5.992,- Ft 
150 x 150 cm ablak 6.380,- Ft 

Ingyenes házhoz szállítás! 
Vegye fel  velünk a kapcsola-

tot, ügynökeink az ó n számára 
alkalmas időben felkeresik  la-
kásán! 

Bolf  Asztalosipari 
Vállalkozás 

8800 Nagykanizsa, 
Tornyos köz 2. 

Telefon:  93/19-212 

V J 

A zaneiskola a Királyi Pál 
utcában 

65 évvel ezelőtt, 1926-ban 
kezdődött meg az oktatás a 
városi zeneiskolában. A ze-
neiskolát a volt '48-as hon-
védlaktanya Királyi Pál utcai 
épületében helyezte el a vá-
ros 1926-ban, kezdetben há-
rom, 1928 szeptemberétől 
hét tanteremben. Az első 
tanévben 99, 1928-ban már 
209 növendék iratkozott be 
az intézménybe. A tantestü-
let az induláskor két rendes 
tanárból állt, de a tanszakok 
számának növekedésével már 
az első évben óraadókat kel-
lett alkalmazni. 1928-tól 
zongora, hegedű, magánének 
és fúvós  főtan-
szak, valamint 
zeneelmélet, 
kamarazene és 
karének mel-
léktanszak mű-
ködött az in-
tézményben. 

A zeneiskola 
első igazgatója 
Vannay János 
zeneszerző 
volt, aki 1886-
ban született 
Aradon. Ötéves 
korától tanult 

zongorázni, hegedülni és fu-
volázni, és nyolcéves korá-
ban már zeneszerzői hajlama 
is megmutatkozott. Szülei 
unszolására katonatiszti pá-
lyára lépett és mint hivatá-
sos tiszt vett részt az első 
világháborúban. A háború 
befejezése  után gyermekkori 
vágyának engedve, beiratko-
zott a zeneművészeti főisko-
lára, ahol Siklós Albert ta-
nítványa volt a zeneszerzési 
tanszakon. Friss diplomás-
ként kezdte meg 1926-ban a 
nagykanizsai zeneiskola 
szervezését. A zenepedagó-
gián kívül elsősorban zene-
szerzéssel foglalkozott,  de 
komoly sikereket aratott, 
mint zongoraművész és kar-
nagy is. Elnöke volt a Nagy-
kanizsai Zrínyi Miklós Iro-
dalmi és Művészeti Kör ze-
nei szakosztályának és kar-
nagya a kör szimfonikus  ze-
nekarának. Választmányi 
tagja volt az Országos Zene-
pedagógiai Egyesületnek, 
tagja volt az Országos Ma-
gyar Dalosszövetség művé-
szeti bizottságának és karna-
gya az Országos XIV. 
Dalosegyesületnek. Műveit 
elsősorban zenekarra írta, de 
több zongora- és gordonka-
darabja is maradt az utókor-
ra. Komponált misét és 
misztériumjátékokat is. Szá-
mos zenei tárgyú cikke je-
lent meg a korabeli helyi új-
ságban és szaklapokban. 

A zeneiskola tanári kara 1929-ben 

Apróhirdetés 
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MEGJELENIK: MINDEN PENTEKEN 

r Nagykanizsaiak, ébresztő! 
A pártállam széthullása után részben már megtörtént a 

rendszerváltás, s ízlelgetjük a demokráciát. Hazánkban a gö-
röngyös út egyik oldalán a kibontakozás szele lengedez, a 
másik oldalon viszont viharfelh<5k  tornyosulnak: gazdasági 
válság jelei, munkanélküliség fokozódása,  az infláció  roha-
mos növekedése miatt az életszínvonal általános és jelentős 
csökkenése; nem is beszélve a pártok közötti és azokon 
belüli harcokról, s a szélsőséges megnyilvánulásoktól. 

Mindezek Nagykanizsa városára is vonatkoztathatók. Az 
ifjú  Megyei Jogú Várost azonban még más jelzővel is lehet 
illetni: „alvó város"! 

Hogy miért nevezhető alvó városnak Nagykanizsa, íme 
egy csokorra való bizonyíték: 

- A veszprémi székhelyű, zalaegerszegi származású dr. 
Hegedűs Tamás köztársasági megbízottal még nem alakult 
ki megfelelő  kapcsolat (január 10-i bemutatkozása óta nem 
hallottunk róla)... 

- Tarnóczky Attila és Rudics Róbert országgyűlési kép-
viselők mélyén hallgatnak az országgyűlésben és az ország-
gyűlési bizottságokban is. A parlament idei ülésein nem hal-
lottuk őket interpellálni, s a tv-ben néha látható bizottsági 
értekezleteken is általában csendes szemlélői a témáknak... 

- A közgyűlés-centrikus helyi önkormányzatnak több mint 
féiéves  - erősen kritizálható - tevékenysége után nincs rö-
vid- és középtávú városi koncepciója, csak a közgyűlési 
munkamenetre koncentrálnak, s a városi képviselők gyakran 
pártközi csatabárdokat villogtatnak, és egyéni célokat is 
egyengetnek... 

- A megyei napilap és a Kanizsa hetilap hirdetési rovatai 
arról árulkodnak, hogy a közel 60 ezer lakosú városunkban 
- Zalaegerszeghez és Keszthelyhez viszonyítva - kevés a 
kívánatos vállalkozó, s a Kanizsai Extra közérdekű keres-
kedelmi hetilapban is gyakran zalaegerszegi, lenti, letenyei 
stb. hirdetésekkel töltik ki a hézagokat... 

- Városunk feltűnően  csekély számban képviseltette magát 
az idei egerszegi ipari kiállításon és vásáron... 

- Egy bő nézőteres városi fedett  sportcsarnok hiánya miatt 
(amely az egykori megyei és városi párt- és tanácsi vezetés 
közös bűne) egy-egy ipari vagy mezőgazdasági kiállítás és 
vásár, kiemelkedő nemzetközi sportesemény rendezése csak 
„álom" városunkban... 

-• A város gazdasági, társadalmi, oktatási, kulturális, sport 
ágazataiban óriási a bizonytalanság - talán azért, mert a 
legtöbb vállalatnál, szövetkezetnél, intézménynél, egyesület-
nél zavartalanul irányítanak az egykori MSZMP-s vezetők 
(káderek)... 

- A városkörnyéki településekkel még nem történt meg a 
szükséges kapcsolatfelvétel... 

Lehetne még sorolni a problémákat bőven, de nem 
tesszük. Kétségtelen, hogy az előző rendszer bénító öröksé-
gének kényszerű átvétele, a nehéz gazdasági-pénzügyi hely-
zet komoly akadályokat jelent a kibontakozásnál, de mindig 
csak ezekre hivatkozni tovább nem lehet. 

Hatékony városi összefogásra,  mozgosító erőkre lenne 
szükség, mégpedig mielőbb! 

Nagykanizsaiak, ébresztő! 
Tihanyi István 

III. évf.  17. sz. 1991. ápr. 26. 

így 
Karcsúsítják 

a Vállalatot 
2500-3000 Ft-os fizetésemelés 

a válságstáb öt tagjának 
Nagykanizsán az elmúlt napok-

ban közel száz fővel  gyarapodott 
a munkanélküliek száma. Megkez-
dődött az IKKV átalakítása. A 
márciusban kinevezett önkormány-
zati biztos, Marton István, nem 
változtatott az előző, ideiglenes 
vezetés elképzelésein, a létszámle-
építéssel kezdte a vállalat gazdasá-
gossá tételét. Ez a szinte teheteüen 
tömegként, majdnem 380 Ft-os re-
zsiórabérrel dolgozó IKKV eseté-
ben törvényszerű lépés, nem vitat-
ható. Persze az sem, hogy ilyen 
intézkedéseknél a dolgozók kedé-
lye sem nyugodt, kiegyensúlyozott. 
Április 19-én a Főépítésvezetőség-
nél tartottak munkásgyűlést, ahol 
mindkét fél  elmondhatta a vélemé-
nyét. Szerencsés egybeesésnek te-
kinthető, hogy pont aznap jelent 
meg interjú a vállalat vezetőjével 
a megyei lapban. 

Miként vélekednek hát a dolgo-
zók a munkásgyűlésen hallottak-
ról? 

- Nekünk az a véleményünk, 
hogy ugyanúgy kérjük a végkielé-
gítést, mint azok, akiket most bo-
csájtottak el. így, ahogy elhangzott 
a gyűlésen, - hogy nincs pénze a 
vállalatnak ez alapján mi va-
gyunk becsapva - mondja nem kis 
indulattal Hetési László. - A lé-
nyeg az, hogy létbizonytalanság 
van. Az átalakulás egy ismeretlen 
dolog számunkra. Aki 30 évig álla-
mi cégnél dolgozott, ilyet még nem 
élt át, annak ez teljesen új. Hogy 
ez miként alakul, nem tudjuk. 

- Annyit tudunk, hogy a válla-
latból minél több kft.-t  akarnak, 
szakmánként kialakítani. A cél. 

hogy minél kisebb létszámúak le-
gyenek - teszi hozzá Kovács La-

Tévedtünk! A múltkori ké-
pünkön a széles mosolyú 
Marton István nem volt mun-
kanélküli. Tisztes végkielégí-
téssel 1991. április 7-én járt 
le a felmondási  ideje, mint a 
KÖGÁZ alkalmazottjának. 

jos. - Ez a gyűlés is olyan volt, 
hogy megvolt, aztán mégse va-
gyunk okosabbak. Amit mondtak, 
azt nagyjából már eddig is tudta 
mindenki. A direktor úr szerint az 
átalakulás egy hónap alatt lezajlik, 
de addig még lesz egy ilyen gyűlés, 
ahol már több konkrétumot tud 
mondani. 

- A gyűlésen a Marton úr azt 
mondta, hogy a végkielégítést le-
het, hogy gépben, anyagban kapjuk 
meg, de pénzről nem volt szó, 
mert egyszerűen nincs rá fedezet 
- mondja Balogh Lajos. 

(Folytatás  a 3. oldalon) 
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Jó kis pletykás újság? 
Az újságíró kíváncsi. Nemcsak 

arra, amit lát, hall, hanem arra is, 
hogy hogyan vélekednek lapjáról 
az emberek. 

Járókelő a Kinizsi utcában: 
- Nem ismerem a Kanizsát. 

Csak a Zalát járatom, az is elég. 
Boltos az Ifjúság  utcából: 
- Felkérésre egy idő óta 20 pél-

dányt árusítunk a lapból. Általá-
ban fele  fogy  el. Jól látható helyre 
tettük ki, ajánljuk, de nem tukmál-
juk rá senkire. A „sztorit" keresik 
az emberek, ezért gyakran azt a 
választ kapjuk a kínálásra: ,.Miért? 
Van benne valami?" 

Jól szituált hölgy a Tungsramba 
igyekezve: 

- Majdnem minden számot 
megveszek. Jó kis pletykás lap a 
Kanizsa. Ebből tudom meg ki, 
hol, mit mondott, milyen érdekes-
ségek történnek az üzemekben, 
buszon. Én az ilyen típusú lapokat 
szeretem, nem a nagy eszmefutta-
tásokat. 

Tsz-elnök egy közeli faluban: 
- Miért? Van ilyen újság? 
Szomszédok a Magyar utcán: 
- Néha megvesszük. Mivel ál-

landóan nem olvassuk, ezért „iga-
zi" bírálatot nem is tudunk mon-
dani. Az igaz, hogy most vala-
hogy külsőleg nem tetszik. Régeb-
ben a városcímerrel, meg a piros 
szedés. olyan jellegzetes volt. 
Vagyis inkább azt szeretnénk 
megértetni, hogy jellege volt. Az 
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KANIZSA 
Felelős szerkesztő: 

Dóró János 
Szerkesztő: 

Horváth Krisztina 
Felelős kiadó: 
az Almanach 

Könyvkereskedelmi 
Vállalkozás 

és Információs  Kft. 
ügyvezető-igazgatója. 

Szerkesztőség: 
8801 Nagykanizsa 
Ady Endre u. 1. 

Telefon/fax:  93/12-305 
Computertechnika: 

SZÜV - Zalaegerszeg 
Nyomtatás: 

Zalai Nyomda 
Felelős vezető: 

Galla József  igazgató 
Terjeszti: 

a Magyar Posta 
és az Almanach 

Könyvkereskedelmi 
Vállalkozás 

és Információs  Kft. 
Előfizetési  díj: 

egy hónapra 48 forint. 

a kék pacni ott micsoda? Ja, az a 
megye akar lenni? De miért akar 
ez a lap dél-zalai lenni? Legyen 
csak kanizsai a Kanizsa. Hiszen 
már minden nagyobb településnek 
van újságja. Ugye Letenyének is? 
Maga is ebben az újságban ír? 
Jobbakat írjanakl Sok a fecni  az 
újságjukban. Meg az a randa pa-
pír! 

Fiatal értelmiségi nő, aki min-
dig megvásárolja a lapot: 

- Én egyre több érdekességet 
találok benne. Az azonban jól lát-
szik, hogy keresi helyét a iap, ál-
landóan váltogatja a profilját. 
Nem szeretem a sok hirdetést, plá-
ne „bújtatva", nem szeretem a 
pártcsatározásokat, de a párt kont-
ra újságíró polemizálást aztán 
egyáltalán nem. Én úgy képzelek 
el egy helyi lapot, ha az újságíró 
felvet  egy aktuális témát, akkor az 
érdekeltek válaszolnak rá. Ugye te 
is írtál a dolgozók általános isko-
lájáról, meg kollégád a kanizsai 
iskolai helyzetképről. Ha jól em-
lékezem, se az illetékes bizottság, 
se a polgármesteri hivatal felelős 
személyei nem reagáltak. Úgy vé-
lem, hogy ennek változnia kell. 
Ha egy városnak lapja van, nem 
elég azt engedélyezni, nem elég a 
közvéleményt megszólaltatni, a hi-
vatal állásfoglalásait  is várják az 
olvasók. 

12-14 éves gyerekek: 
- Jó lenne az a Csip-totó, ha 

nem lenne olyan nehéz. Mi nem 
értjük azokat az „átvitt" értelmű 
dolgokat, amit a FIATALOK ro-
vatban írnak. Ide olyanokat „szer-
kesszenek ki", amit mi is megér-
tünk. 

Haragos úriember a nyomda 
előtt: 

- Olvas maga Népszabadságot? 
A pénteki Hullámhossz melléklet-
tel együtt is csak 10,50 Ft. A ma-
ga lapja meg 16,70 Ft. Nem any-
nyi? Nem baj! Akkor sem ér 
13,30-at. 

Háziasszony a piacról: 
- Kedveském! Nézzen ide! Én 

egy szép, házias lapnak nagyon 
örülnék. Ha mindent megtalálnék 
benne, amire nekem szükségem 
van a világról, meg erről a város-
ról, akkor lemondanám a Zalai 
Hírlapot és erre fizetnék  elő. A 
kettőt együtt? Azt nem bírnám 
pénzzel. Az egyszerű emberekről 
írjanak többet, meg arról, hogy 
hol lehet a jövő héten olcsóbban 
vásárolni. Meg a szép szobrokról, 
házakról! 

Az entellektüel, aki még min-
dig 11 lapot fizet  elö: 

- Nézze, az én állásomban na-
gyon fontos,  hogy a Kanizsa is ott 
legyen az asztalomon. Ugyebár 
profilja  még nincs a lapjuknak. 
Ezt elfogadja?  Döntsék el már 
végre, hogy egy jó értelemben 
vett bulvár-lapot akamak, vagy 
valamilyen esemény top-listát ad-
nak közre, vagy netán egy politi-
kai vagy gazdasági léggömböt 
pukkasztanak szét. Szurkolok ma-
guknak! 

Büki Erzsébet 

ROTARY FÚRÁSI KFT. 
A nagykanizsai székhelyű, 

olaj-, gáz-, termálvíz- és vízkutak 
fúrásával,  kiképzésével és javításával 

foglalkozó 

ROTARY Fúrási Kft. 
felvételre  keres 

2 főt  külkereskedelmi ügyintéző 
munkakörbe. 

A munkakör betöltésének feltételei: 
- közép- vagy felsőfokú  végzettség, 
- számítógépes programfeldolgozói  ismeretek, 
- angol és német nyelvtudás. 

Részletes felvilágosítást 
RAJNAI MIKLÓS 

személyügyi osztályvezető ad. 

Cím: 
ROTARY  Fúrási  Kft. 
8800 Nagykanizsa, 
Erzsébet  tér 22. 
Telefon:  06193113-140118-66 

MÉG  TART  A SONKAVÁSÁR! 
Még tart az engedményes áruvásárlás 
a Kilimáni Húsüzem mintaboltjában. 

Nagykanizsa, Erzsébet (Szabadság) tér 12. 
Sertéshús 14%-kal olcsóbban 

Régi ár: Új ir: 
Virsli emészthető műbélben 200,- Ft 160,- Ft 
Párizsi 130,- Ft 110,- Ft 
Füstölt kolbász 120,- Ft 100,- Ft 
Lecsó kolbász 110,- Ft 90,- Ft 
Kenőmájas 100,- Ft 80,- Ft 
D. sajt 80,- Ft 60,- Ft 
S. máj 120,- Ft 80,- Ft 

Közületi  vásárlóknak  a fenti  árakból  + 5% engedményt  adunk. 
Legyen a vásárlónk! 

Húsüzemünk  megkezdte  az élő  állat  felvásárlását! 
Legyen a partnerünk! 

AJÁNLJUK AZ ARAINKAT! 
Román NEVADA étkező 52.000,- FT 
MONTANA PRIMÓ szekrénysor 44.203,- FT 

KANIZSA Domus Áruház 
Magyar u. 189. 

KANIZSA 
<P 

D O M U S ARUHAZ 

IGAZI OTTHONT TEREMT. 
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így karcsúsítják 
a vállalatot 

- Én itt vagyok tizennégy 
éve, ha mondjuk kapnék 115 
ezer forintot  és ezért nekem 
odaadnák a gyalugépet meg a 
marógépet, nekem nagyon jó 
lenne! Maszekban csinálnám to-
vább - vélekedik Árok Péter - , 
de itt már három hete nincsen 
munkánk, csak vagyunk. Mi-
lyen legyen a hangulatunk? 

Tényleg milyen legyen, le-
het ilyen helyzetben a hangu-
lat? Szükségszerű-e, hogy az 
elodázhatatlan átszervezés az 
összes dolgozó számára bizony-
talanságot jelentsen? Miért lát-
ják az átszervezés szinte egye-
düli jelének az elbocsájtáso-
kat, miért nem tudnak, tudhat-
nak többet a folyamat  végé-
ről? 

Az IKKV-nál két szakszer-
vezet is működik. A függetle-
nek képviselője, Farkas Ká-
roly ezekről a kérdésekről így 
vélekedik: 

- Szakszervezetünk és a 
vállalati „válságstáb" között 
semmiféle  kapcsolat úgyszól-
ván nincs. Április elején tar-
tottunk két egyeztető megbe-
szélést az elbocsájtások ügyé-
ben, de eredménytelenül. 

A vállalati fizetésemelések 
ügyében sem kérték ki a vé-
leményünket. Sőt! A másik 
szakszervezet ellenjegyzése 
nélkül kapott 2500-3000 Ft fi-
zetésemelést a válságstáb öt 
tagja. 

Megkezdődtek a felmondá-
sok, volt olyan nap, hogy 15 
ember számolt le. 20-ig a 
mostani listán szereplő 98 fő-
ből - bár a létszám óráról órá-
ra változik a nagy többség 
már rem dolgozik. 

- A dolgozók pénzbeli vég-
kielégítést kapnak, vagy az 
önkormányzati biztos által a 
Zalai Hírlapban közölt módon, 
„eszközben és gépben" jutot-
tak hozzá a járandóságukhoz? 

- A vállalat szegény, pénz-
ügyi gondokkal küzd. Bizo-
nyítani nem tudom, talán nem 
is lehetne, de a véletlen egy-
beesés miatt gyanítható, hogy 
a nemrég felvett  10 millió fo-
rintos kölcsönből, melyre fe-
dezetül a Zrínyi utcai telep 
szolgál, fizették  ki a dolgozó-
kat. A vagyontárgyak ellen a 
többség nagyon tiltakozik, a 
pénzt követelik. Az eszköz-
ben-gépben való végkielégítés 
azért rossz, mert a munka nél-
kül maradók nem tudnak sza-
badon vállalkozni. Mit kezdje-
nek a célgépekkel, egy fúró-
géppé', vagy daruval? Egyéb-
ként az érvényben levő kol-
l ek t ív szerződés konkrét pénz-

összegeket határoz meg végki-
elégítés címén. 

- Az átalakításnak milyen 
egyéb jele látszik? 

- A sörgyárnak bérbeadták 
az egyik Béke úti raktárépüle-
tet, az ott tárolt építési anya-
gok, főleg  nyílászárók így né-
hány napig a szabad ég alatt 
voltak. A központban egy iro-
dahelyiséget kapott a Fortuna-
Info  Kft.,  akik szinte napok 
alatt telefonvonalhoz  jutottak. 
Furcsának találom, hogy a 
bérbeadásoknál - bár tudom 
nem kötelező - nem volt ver-
senytárgyalás, vagy nyilvános 
meghirdetés. Teljes egészében 
megszüntették a gyorsjavító 
részleget, így a Zrínyi utcai 
telepünk „megszűnt, kihalt". 
Munkájukat a Főépítésvezető-
ség vette át. 

Annyit még az átalakításról, 
hogy az április 9-i munkás-
gyűlésre a szakszervezeteket 
hivatalosan elfelejtették  meg-
hívni. Pedig ott éppen a vál-
tozásokról volt szó. 

- Tud róla? Van munkája a 
vállalatnak? 

- Apróbb munkákon kívül a 
Budapest Bank épületének 
építése, és annak a négy épü-
letnek a befejezése,  amire az 
önkormányzat megszavazta a 
pénzt. Az Ady 4-6-ról csak 
annyit tudok, hogy az oda vett 
építési anyagok egy részét 
már értékesítették. A kis mé-
retű téglát például 4,30-ért! 

- Véleménye szerint június 
30-ig, vagy ahogy Marton Ist-
ván nyilatkozta, akár egy hó-
nappal korábban is, befejeződ-
het-e a vállalat átalakítása? 

- Nem tartom reálisnak, 
semmilyen szempontból. 

- Az Önök szakszervezete 
milyen lépéseket tervez? 

- Jogilag támadjuk a fel-
mondásokat, hisz vélemé-
nyünk szerint a március 1 
után érvényben levő jogszabá-
lyokkal ellentétesek. A válla-
lat vezetése arra hivatkozik, 
hogy a leépítés bejelentése 
már korábban megtörtént. Mi 
azt képviseljük, hogy a dolgo-
zók hivatalos értesítése szá-
mít, és akkor már teljesen más 
volt a helyzet. 

Mi is tudjuk, hogy szüksé-
ges a vállalat karcsúsítása, át-
szervezése, de a jelenlegi veze-
tés több hibát is elkövet. Nem 
mondják meg a dolgozóknak 
világosan, hogy mi lesz az át-
alakítás vége, milyen lépcsők-
ben, mit akarnak tenni. Dönte-
nek sorsok fölött  úgy, hogy se 
a mi, se a másik szakszervezet 
véleményét nem kérik ki. 

Mi szeretnénk ebben a hely-
zetben partnerek lenni, de 
egyáltalán nincs, vagy alig 
van fogadókészség  a vezetés 
részéről. 

A városi közgyűlés április 
29-én tárgyalja az IKKV ön-
kormányzati biztosának fel-
adatkörét. Nem a mi dolgunk 
eldönteni, hogy ezt a kineve-
zés előtt vagy után kell meg-
tenni. Egy biztos. Azt ma már 

mindenki tudomásul veszi, ha 
nehezen is, hogy bármelyik 
pillanatban az utcára kerülhet, 
de ennek a módja lehet ésszel 
belátható, az ember, a dolgozó 
érdekeit is figyelembe  vevő. 
Bízzunk abban, hogy az 
IKKV-nál a jó és átgondolt 
döntések végeredményeképp 
megnyugszanak a kedélyek, 
„sima lesz az ügy!" 

Nagy Imre 

Hol éri meg visszaváltani? 
(Erdei András felvétele) 

Miért olcsóbb 2 forinttal 
az üvegbetétek díja a Hevesi ABC-ben? 

- A vállalat vezetése döntött 
úgy, hogy Zalaegerszegen és 
itt Kanizsán egy-egy boltban 
bevezetik ezt a rendszert. -
kezdte a válaszadást Tiszai 
Ferencné üzletvezető helyet-
tes. Vásárláskor és visszavé-
telkor is 2 forinttal  kevesebbet 
számolunk fel  üvegenként, ki-
véve a konzerves üvegeket. 

Azért esett ránk a választás, 
mert mi külön üvegvisszavál-
tóval dolgozunk. Rettenetes 
mennyiségű üveget hoznak ide 
vissza, és nem biztos, hogy a 
vásárlók, hiszen nagy tételben 
is váltottak be üveget. Ott tar-
tottunk, hogy havi 1 millió fo-
rint értékű üveget kellett 
visszavásárolnunk. 

Raktározási gondjaink vol-
tak, a szállítók csak annyi 
üveget vittek el, amennyit 
hoztak. Ezek megszüntetésére, 
meg a visszaváltott mennyiség 
csökkentésére hozták be ezt az 
új rendszert. 

- De hát ez nem lehet vég-
leges megoldás üveg ügyben. 
Ettől még a forgalomban  levő 
üvegek száma nem változik, 
ráadásul az élelmesebb vásár-
lók hasznot is remélhetnek, ha 
itt veszik az üveget és máshol 
váltják vissza. 

- Nem tudom ez a rendszer 
mennyire lesz végleges. Az 
emberek előbb-utóbb rájönnek 
az ö n által említett lehetőség-

re, de a mi vásárlóinkat nem 
éri kár. 

Egy biztos, lényegesen 
csökkent azóta az üvegvissza-
váltás. 

Az olcsóbb üvegekről ennyit 
mondott Tiszai Ferencné üz-
letvezető-helyettes. A Zala 
Megyei Élelmiszer Kereske-
delmi Vállalat lépése nem 
meglepő, hiszen mint kiderült 
„üvegfronton"  függőségben 
vannak. Függnek a szállító 
vállalatoktól, gondjuk van a 
pénzforgalomban,  a göngyöleg 
az árualapot is terheli. Nem 
biztos, hogy az ő megoldásuk 
a legjobb, sőt biztos, hogy a 
rendszerben lévő többi cég 
nélkül, maguk aligha tudják 
megoldani az üvegvisszaváltá-
sok gondjait. 

nl 

A kanizsai Zsinagóga 
Alapítvány javára 

április 20-án 
jótékonysági bált 

rendeztek a Helyőrségi 
Klub színháztermében. 

A kellemes hangulatú 
esten fellépett  Csákányi 
Eszter és Kulka János, 

valamint a Vigadó 
zenekar. 



Pártok és párttagok 
az önkormányzat munkájáról 

Rost János, SZDSZ: 
- Az önkormányzat megítélése 

viszonyítás kérdése. Információim 
szerint a hasonló lélekszámú vá-
rosokkal összehasonlítva, Nagy-
kanizsa önkormányzata jobb az 
átlagnál, az Antall-kormányhoz 
képest tevékenysége lényegesen 
jobb, de az SZDSZ-nek az önkor-
mányzatokkal szemben támasztott 
követelményeitől elmarad. 

Ennek okai elsősorban azok-
nak a rendeleteknek hiánya, ame-
lyeket az MDF kormánya közel 
egy év alatt sem tudott megal-
kotni, másodsorban a képviselők, 
a polgármesteri hivatal vezetői-
nek esetleges szereptévesztése, 
tapasztalatlansága, harmadsorban 
a jelenleg átszervezés alatt álló 
apparátus osztályvezetőinek a 
nem megfelelő  „kiszolgáló" tevé-
kenysége. 

A Közgyűlés és a bizottságok 
hatalmas mennyiségű munkát vé-
geznek, ebből következik, hogy 
sok előkészítetlen napirend, és 
így több helytelen döntés szüle-
tik. amelyeket sokszor érzelmi 
alapon hoznak meg a képviselők. 

Az eddig eltelt időszakot át-
menetinek kell tekinteni, ugyanis 
a Polgármesteri Hivatal apparátu-
sának átszervezése, a bizottságok 
véglegesítése még nem történj 
meg, valamint az önkormányzatok 
mozgásterét biztosító rendeletek, 
törvények is váratnak magukra. 

Az önkormányzattal kapcsolat-
ban optimista vagyok, mert a tes-
tület, amely képes arra, hogy hi-

bás döntéseit felülbírálja,  tovább-
ra is megérdemli a bizalmat. Eh-
hez azonban az is szükséges, 
hogy néhány képviselő levetkőz-
ze a parlamenti közvetítésekből 
ismert sztár-allűröket. 

Marosi Attila, MDF: 
- Engem igazából az zavar, 

hogy a döntések tökéletesen elő-
készítetlenek. Vannak ugyan bi-
zottságok, de a döntésben részt-
vevők köre erősen leszűkül. Fel 
kellene vállalniuk, hogy még 
amatőrök, nem nekik kell a dön-
téseket előkészíteni, ne legyenek 
olyan szereptévesztések, hogy az 
üléseken akarnak mindent opera-
tívan megcsinálni. 

Szerintem az önkormányzat 
nem lehet hatalmi harc színtere. 
A szakszerűség domináljon, mi-
vel az önkormányzat önmagában 
nem politikai ügy, működtetése 
technikai kérdés. 

A döntési mechanizmusba be 
kell vonni minden érdekvédelmi 
szervezetet, létező szellemi kört. 
Fogadják el a képviselők, hogy 
a döntés folyamata  hosszú, ne 
rögtön előterjesztés meg szavazás 
legyen. Széles körben, még a 
szavazás előtt beszéljék „ki" a 
kérdést. 

A választások óta eltelt egy 
bizonyos idő, felül  kell vizsgál-
nunk a listáinkat, és azt, most 
kik vannak bent. Visszahívni 
ugyan nem lehet, de el lehet 
mondani: „Nézd! Te most nem 
idevaló lennél! Legjobb lenne 
Neked lemondani!" 

A képviselőknek föl  kell mér-
ni, hogy ez nem pöffeszkedés, 
szolgálatot kell vállalniuk. Az ő 
felelősségük,  hogy mi lesz a vá-
rossal. 

Lukács Ibolya, Takács Rita, 
Marton Krisztián, Horváth Zol-
tán - FIDESZ: 

L. I.: - Úgy néz ki, mintha 
színielőadást látnánk. Túl sok a 
primadonna, de kevés az olyan 
ember, akik együtt akarnak vala-
mit tenni. 

T. R.: - Én azt vettem észre, 
hogy a képviselőknél a döntés-
ben sokat számít a munkahelyi 
háttér. Például a Cserháti kollé-
gium ügye. 

M. K.: - Október óta nem na-
gyon látszik fejlődés,  sőt egyre 
inkább előtérbe kerülnek az önös 
érdekek. 

L. I.: - A határozatlanság, ami 
az elején úgy visszafogta  őket 
megszűnt, de attól, hogy na-
gyobb az önbizalmuk, belejöttek 
a szavazósdiba, a döntések még 
nem lettek jobbak. 

T. R.: - Nagyon megtanulták 
a gazdasági érdekekkel való ta-
karózást, különösen olyan szem-
pontok hátrányára, mint a peda-
gógia, közművelődés. Először 
számolnak mindig, és csak utána 
veszik sorra a többi érvet. 

H. Z.: - A polgármesternek 
egy beszélgetés során elmond-
tam, hogy egyre jobban az egyé-
ni és csoportérdekek párharca az 
önkormányzati ülés. Pedig azért 
vannak ott, hogy Kanizsa érde-

keit képviseljék, a városért dol-
gozzanak. Tulajdonképpen a pol-
gármester sem tudott válaszolni 
arra, hogyan lehet ezen változtat-
ni, de elismerte, hogy ez a prob-
léma létezik. 

Arszin György, KDNP: 
- Képviselőnek lenni egy 

olyan foglalkozás,  amit meg kell 
tanulni, nem megy egyik napról 
a másikra. Képviselőink felké-
szültsége, hozzáállása még nincs 
igazán a helyén. 

El kell gondolkodnunk, hogy a 
mai testület tevékenysége 
mennyire felel  meg a követelmé-
nyeknek, hisz az eddig visszalé-
pettek helyére nagyon nehezen 
találunk olyan embert, aki vállal-
ná. 

Óriási gond a bizottságok mű-
ködése. Az Ifjúsági  Ház ügyét, 
ahogy tárgyalták, az szerintem 
döbbenetes volt. Véleményem 
szerint a képviselők 80%-a ab-
szolút felkészületlen  volt, talán 
még az Ifjúsági  Házban sem járt. 
Nem tudták, hogy alkalmas-e az 
épület iskolának. Itt az Oktatási 
Bizottságnak kellett volna olyan 
anyagot előterjeszteni, ami a le-
hetséges döntések valamelyikéről 
meggyőzi a képviselőket. 

Ez egy átmeneti állapot, és 
minden ilyen káosszal jár. Én hi-
szem azt, hogy ez a testület ké-
pes lesz megbirkózni a feladattal. 
Hozzátartozik ehhez, hogy akik 
nem illeszkednek be a testületbe, 

(Folytatás  az 5. oldalon) 

Telt ház egy kézilabdameccsen. De ki szurkol az önkormányzatnak? 
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Folytatás  a 4. oldalról 

azok önmaguktól lemondanak, 
mert érzik, hogy a feladatra  nem 
alkalmasak. 

MSZP, Vári László, Kelemen 
Z. Pál, Martinecz Antal, Zib-
riczky István: 

K. Z. P.: - A helyhatósági ta-
gok az újságban leveleznek egy-
mással, ahelyett, hogy megbe-
szélnék a problémákat. Ez nagy-
jából azt is mutatja, ahogy a kor-
mánykoalíció alkalmatlan az or-
szág vezetésére, úgy az ellenzék, 
vagy egy része alkalmatlan az el-
lenzéki szerepre. Abban a pilla-
natban, mikor hatalomra jut, pon-
tosan úgy viselkedik, mint a kor-
mánypártok. Lásd Nagykanizsai 

V. L.: - Nincs eldöntve, hogy 
mit akarnak, semminek nincs fa-
zonja. Pártdolgokat képeznek le, 
amit a nagyoktól látnak. Itt azon-
ban döntően emberi motívumok 
vannak mögötte, nem látszik 
markánsan a pártok véleménye, 
sem az, hogy egységes testületről 
van szó. 

Ha az emberek azt tapasz-
talják, hogy éjjel-nappal csak 
üléseznek és nem történik sem-
mi, akkor ez nagyon veszélyes 
szituáció. Nagykanizsán, mivel 
kisvárosról van szó, igenis tessék 
megnevesíteni a lobbizást. Sok-
kal becsületesebb lenne, ha el-
mondanák; ezeket és ezeket az 
érdekeket kívánjuk képviselni. 
De így felemásan,  elmosódottan, 
pártok, ideológiák, eszmék mögé 
bujtatva nem szerencsés. 

Z. I.: - Úgy látom a vezérkar, 
az a három személy sem tudja 
mit akar. Nem eléggé határozott 
a polgármester, nem látszanak a 
fontos  és kevésbé fontos  kérdé-
sek. 

A demokrácia nemcsak azt je-
lenti, hogy mindent megszava-

zunk - először a zöldet, utána, 
hogy az piros - , hanem valami-
lyen elképzelésnek lenni kell. 

Belemásztak ebbe a nagy sár-
ba, dagasztják egymást minden 
ülésen, és nem tudnak ötről hatra 
lépni. Ez bizonyos dilettantiz-
must is feltételez,  mert a képvi-
selők szívvel-lélekkel akarnak, 
csak éppen nem tudnak. 

M. A.: Gazdátlannak érzem a 
várost. A képviselőknek venni 
kell a fáradságot,  és ki kell ta-
lálnia, az elkövetkező 4-5 évben 
mi tartja életben ezt a várost. 
Merre fejlődik,  mi mozgatja. 
Nem tudok róla, hogy valamilyen 
elképzelés kibontakozna, mit is 
akarunk ebből a városból; keres-
kedelmi, iparos, kulturális, ide-
genforgalmi  centrumot? Nem tu-
dom melyik jó, de legalább 
mondják már ki, és induljanak el 
valamilyen irányban. Meggyőző-
désem, hogy gazdátlan a város, 
ők elkülönültek egy légvárba, ott 
beszélgetnek, vitatkoznak, egy-
másnak tesznek alá. 

Vass József  - MSZMP: 
• - A városi TV-ben nézzük a 

szereplésüket, sok mindenről fo-
lyik a vita, de olyan átfogó  kér-
désekről, ami az embereket érde-
kelné, nem. Szép dolog az, hogy 
megváltoztatnak utcaneveket, de 
nem ez volna az alapvető kérdés, 
hanem hogyan tudnák működőké-
pessé tenni saját magukat. Nem 
a tudásukkal van baj, talán a 
módszerük nem jó. Sikert sajnos 
eddig nem nagyon könyvelhettek 
el maguknak. 

Nem vitakérdés például, hogy 
rend legyen a városban. Nem 
egyszerűen a közrendet értem, 
hanem általában a rendről, tisz-
taságról, kulturáltságról van szó. 
Ezt úgyszólván adminisztratív in-
tézkedésekkel meg lehetne olda-
ni. Ezzel szemben ők még a köz-

területfelügyelők  létszámát is le 
akarják építeni. 

Többet kellene foglalkozni  a 
szociális kérdésekkel. Meg kell 
keresni a hozzáértő embereket, 
jobban be kell vonni az egész-
ségügyi dolgozókat. Biztos va-
gyok benne, hogy ezek az embe-
rek ingyen, bérmentve, nagy hoz-
záértéssel vállalkoznának. 

Van a városban egy bizonyos 
keresztény kurzus. Mi is tettünk 
az önkormányzat felé  olyan jel-
zéseket, hogy például az egyik 
iskolavezető kijelentette, hogy 
csak katolikus gyerekeket vesznek 
fel.  Ez már olyan diszkrimináció, 
amit nem lehet megengedni. 

Pártunknak kevés beleszólása 
van ezekbe a dolgokba, de nem 
lehet szó nélkül hagyni, hogy 
ilyen kérdésekkel nem foglalkoz-
nak. 

Úgy néz ki, mintha a döntések 
nem lennének előkészítve. Ha 
egy bizonyos témát néhány órán 
belül egy testület, az előkészített 
anyag alapján nem tud megtár-
gyalni, akkor az a testület alkal-
matlan. 

Megfelelő  szakembereket kel-
lene igénybe venni, szaktudásu-
kat a város érdekében felhasznál-
ni. Ilyenek vannak, itt élnek vá-
rosunkban. A megkeresést ez az 
önkormányzat eddig elmulasztot-
ta. 

Goór Tibor, Szabadságpárt: 
- A testület tagjai a pártállam 

idején születtek, abban nőttek 
fel,  így megértem, hogy a de-
mokratikus rendszert tanulniuk 
kell. Vannak azonban olyan dol-
gok, melyek józan ésszel is meg-
oldhatók, és egy nagyrészt diplo-
másokból álló testületnek nem 
okozhatnak gondot. Az önkor-
mányzat elmulasztja, amire pedig 
már a tanács is vállalkozott, az 
előterjesztéseket megküldte a 

Tükörkép? 
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még kívülálló pártoknak, sajtó-
ban közzétette a napirendet, 
meghívta az érdeklődőket, akik 
véleményüket is elmondhatták. 

Közismert, hogy a választók 
76-87%-a nem - vagy nem rájuk 
- szavazott. Ekkora tömeget nem 
lehet félreseperni,  mert ez is 
egyfajta  szavazás volt. 

A taxisblokád megmutatta, 
hogy az érdekeltek meghallgatása 
nélkül nem helyes dönteni. A 
közterülethasználati díjak és az 
Ifjúsági  Ház ügyében mégis ez 
történt. Természetesen ezeket új-
ra kellett, kell tárgyalni. 

Az Ifjúsági  Ház vitája egyéb-
ként botrányos volt. Egy képvi-
selő közli, hogy rosszul értel-
mezte a polgármester szavait és 
kierőszakolja a határozat meg-
semmisítését. Felvetődik az érde-
kelt iskola igazgatójának meg-
hallgatása is, ám egy ügyes kép-
viselő a helyszínen kideríti, hogy 
az iskola áthelyezése ellen érvelő 
igazgatónőt (képviselőtársát) sem 
kérdezték meg 8 évvel ezelőtt, 
tehát a döntésnek nincs akadálya. 
Megértem a lemondott képvise-
lőt, bár én inkább azt látnám szí-
vesen a testületen kívül, aki 8 
év előtti módszert tart helyesnek. 

Ami a gazdálkodást illeti; én 
helyesnek tartottam azt a régi 
módszert, amikor a város a maga 
kezébe összpontosította a kom-
munális szolgáltatást. Nem he-
lyeslem tehát a bérbeadást, a 
Kft.-be  vitelt. 

Pártunk a választásokon létre-
jött testületeket átmenetinek te-
kinti, hisz „Szabadság és függet-
lenség csak ott lehet, ahol nem 
tartózkodik idegen megszálló 
csapat". Ebből következik, hogy 
valóban szabad és független  vá-
lasztást csak június 30-a után le-
het és kell tartani. 

N. I. 
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Hamarosan napirendre kerül 
az Erzsébet téri szovjet emlékmű sorsa! 

Beszélgetés dr. Kereskai István polgármesterrel 
Már csak néhány hét van vissza 

a hadinkból távozó utolsó szovjet 
katona távozásáig, a tervezett jú-
nius 30-i harangszóig, az ország 
legtöbb településén azonban még 
ott állnak a szovjet hősi emlék-

A megkurtított emlékmű 
napjainkban 

(Erdei András felvétele) 
művek, „felszabadulásunk"  jelké-
peként. 

így van ez Nagykanizsán is, 
ahol az Erzsébet (Szabadság) tér 
közepén a II. világháború után 
szovjet katonai közreműködéssel 
állították fel  a Rákosiéra leghűsé-
gesebb követői azt a hatalmas em-
lékművet, amelyet az '56-os for-

radalom bátor hazafiai  alaposan 
megtépáztak, a Kádár-korszak kö-
vetői később újjávarázsoltak, majd 
a közelmúlt rendszerváltása foly-
tán nemrégiben megkurtították az 
ötágú vörös csillagtól, majd a két 
ágyútól. De ott van még a CCCP 
felirat,  a szovjet címer, a felsza-
badító vörös katona-szobor, és a 
tér keleti oldalán néhány szovjet 
hősi halott katonatiszt jelképes 
vagy igazi (?) síremléke... 

Nagykanizsa polgárainak túl-
nyomó többsége alig várja már azt 
a napot, amikor a „keserű ízű" 
emlékek teljesen eltűnnek a város 
főteréről,  és az emlékmű helyén 
majd egy igazi magyar szobor dí-
szíti a teret, s állít nemzeti emlé-
ket. 

Vajon mikor érkezik el ez a 
nap? Erre a kérdésre kerestük a 
választ a legilletékesebbtől, dr. 
Kereskai  István  polgármestertől. 

— Bevezetőben elmondhatom, 
hogy 1990. márciusában a Képző-
művészeti Lektorátus tájékoztató 
körlevelet küldött még az akkor 
funkcionáló  Városi Tanács részé-
re. Azt írták, hogy az emlékmű-
veket országszerte meg kell őriz-
ni, s esetleges áthelyezésükről az 
új önkormányzatoknak kell majd 
határozni. Amennyiben áthelyezési 
döntés születik, ezen szerveknek 
fényképekkel,  részletes áthelyezési 
tervvel csatolt beadványt kell fel-
terjeszteni a lektorátushoz, amely 
dönt majd az áthelyezés tekinteté-
ben. Az áthelyezésről termé-
szetesen értesíteni kell a szovjet 

nagykövetséget is - mondta hiva-
talában a polgármester. 

A kanizsai emlékmű esetleges 
áthelyezését nehezíti a szomszéd-
ságában lévő néhány kegyeleti sír-
hely. Vannak, akik azt állítják, 
hogy a sírhelyek csak jelképesek, 
mások szerint viszont szovjet hősi 
halottak lettek ott elhelyezve. 

- A sírhelyekkel kapcsolatos 
igazságot a helyi Thury György 
Múzeum dolgozói hamarosan tisz-
tázzák ha kell, exhumálási javas-
lattal is. Amennyiben a sírkövek 
alatt egykor halottak lettek elhe-
lyezve, a szovjet követségen ke-
resztül kapcsolatot kell teremte-
nünk az elhunytak szovjet hozzá-
tartozóival. Ez pedig bonyolítaná 
az elhunytak kanizsai temetőbe 
történő áthelyezését, illetve csa-
ládtagi kérésre a Szovjetunióba 
történő hazaszállítását - mondta 
dr. Kereskai István. 

Az esetleges temetői áthelyezé-
sek nem kis költségkihatással jár-
nának, amelyek a mai pénzszűke 
helyzetben lassíthatják a folyama-
tokat. Másfél  évvel ezelőtt egy 
gazdasági becslés 2,7 millió fo-
rinttal számolt, amely a mai vi-
szonylatban 5 millió forintra  is 
emelkedhet. Erre 1991-ben nincs 
pénze az önkormányzatnak, s leg-
korábban csak a város 1992. évi 
költségvetésébe lehetne beépíteni 
az áthelyezési költségeket. 

- A Polgármesteri Hivatalban 
egyébként már foglalkoztunk  a té-
mával, s elgondolásaink szerint 
csak a szovjet katona-szobor és az 

esetleges hősi halottak maradvá-
nyai kerülnének a temetőbe. Ma-
gát az emlékművet kár lenne fel-
robbantani vagy lebontani. A 
monstrum kisebb átalakításával -
az ismert lakossági igények kielé-
gítésére - esetleg ide lehetne visz-
szahelyezni az egykor a tér dél-
keleti sarkában elhelyezett, ma a 
sétatéren lévő I. világháborús hon-
véd katonák hősi emlékművét, 
vagy a Kossuth téren lévő Szent-
háromság szobrot, a Városszépítő 
Egyesület és a szakemberek bevo-
násával, természetesen restaurálva 
- tájékoztatott a polgármester, aki 
hozzátette, hogy a témát felveteti 
a május havi közgyűlés napirend-
jei közéi 

Kíváncsian várjuk az önkor-
mányzati testület közelgő állásfog-
lalását és a további fejleménye-
ket... 

(tih-i) 

TENISZ 
Április 26, 27, 28-án 

Nagykanizsán, az Olajbá-
nyász SE Vár úti tenisz-
pályáin kerül sor a Zala 
megyei korosztályos 
egyéni teniszbajnokság-
ra. A versenyek pénte-
ken 14 órakor, szomba-
ton ós vasárnap pedig 
egyaránt 9 órakor kez-
dődnek. 

KISKAPUBEJARO" 
Az !•',ötvös téren nem egé-

szen egy éve adták át az új 
üzletsort és :i felette  levő ta-
nácsi! lakásokat. Bár a föld-
hivatali tulajdon be jegyzések 
azóta sem történtek meg, de 
ez % másik történet, most 
újabb esemény borzolja a 
kedélyeket. 

A napokban Balassa Béla 
építtető-tervező kereste fel 
az üzlettulajdonosokat, hoz-
zájárulásukat kérve a déli 
oldalon levő átjáró beépíté-
séhez. 

- Jött ide egy papír, hogy 
az elvi építési engedélyt a 
Polgármesteri Hivatal Ba-
lassa Bélának kiadta, - kez-
di Fenyvps Klára, a Sasad 
virágbolt vezetője. - Először 
valami tervezőirodáról volt 
szó, de a szomszédunknak 
már divatszalonról beszél-
tek. Balassa úr azt kérte, 
hogy adjuk meg az építés-
h e z ^ hozzájárulást, dc mi-

vel mi tulajdonosok va-
gyunk, legfeljebb  megvehet-
né tőlünk. A fagyizóba  már 
úgy ment be, liogv mindenki 
aláírta, csak Böröczné alá-
írása hiányzik, aki ha aznap 
este nem keres meg bennün-
ket, még talán alá is írta 
volna. 

A férj,  Fenyves Jenő a be-
szélgetés után még azt is 
megmutatta, liogv „előrelá-
tó" módon a kapubejáró-
ban már eleve beépítették 
a v íz-, gáz-, v illanycsatla-
ko/.ást! Megkerestük Czi-
gány Istvánt az épület ter-
vezőjét, aki a közműügy-
ben nem tudott nyilatkoz-
ni, de a beépítésről az a 
véleménye, hogy annak 
építészeti akadálya nincs, 
de nem célszerű. 

Szántó Miklösné a Hor-
gászbolt vezetője is elmond-
ta, hogyan került kapcsolat-
ba az üggyel: 

- Krről igazán a férjem 
tud nyilatkozni, hisz mikor 
Balassa úr bejött, egyből a 
férjemet  kereste. I gy lát-
szik én nem voltam neki 
elég, mint a bolt vezetője, 
így elment hozzánk és a fér-
jem beleegyezését kérte az 
őszerinte használaton kiviili 
kapubejáró beépítéséhez. Mi 
aztán ezt a többiekkel is 
megbeszéltük, és azaz állás-
pontunk, liogv nem egye-
zünk bele. Mi több mint 20 
ezer forintot  fizettünk  négy-
zetméterenként a csupasz 
falakért,  ő meg most vásár-
lás nélkül akar hozzájutni a 
területhez. Kbbe egyik társ-
tulajdonos sem menne bele. 

Az üzlettulajdonosok el-
juttatták hozzánk a Balassa 
úr által körbevitt nyilatko-
zat egy példányát, amiben a 
már meglevő elvi építési en-
gedély mellett a Vízmű, a 
Dédász, a Kögáz, a Tűzoltó-

parancsnokság, és a Város-
védő Egyesület F.píteszeti 
Munkabizottsága nevében 
Jancsi György beleegyezésé-
re hivatkozott. Furcsa pi-
kantériája ennek, hogy Kó-
nya Antalt elmondása sze-
rint nem is olyan régen a 
tűzoltóság megbüntette a 
kapubejáróban való parko-
lás miatt, arra hivatkozva, 
hogy azt tűzvédelmi szem-
pontból szabadon kell hagy-
ni. A beépítési engedélyt ez-
zel együtt a tűzoltók is meg-
adták! 

Az elvi építési engedélyről 
megkérdeztük a Polgármes-
teri Hivatal május 2-ig ille-
tékes osztályát. Azt az in-
formációt  kaptuk, mivel fo-
lyamatban levő engedélye-
zésről van szó, a hatályos 
jogszabályok alapján az 
ügyről csak az érintetteknek 
adhatnak felvilágosítást. 

ni 
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Korábban már februárban  tudták, mit csinálnak novemberben, avagy 
KGST, KGST, miért hagytál el minket?! 

Hol szorít a cipő a Pannónia 
Cipőipari Szövetkezetnél? 

Negyven évvel ezelőtt tíz 
fővel  alakult meg Nagykani-
zsán a Cipőipari Szövetkezet. 
Dinamikusan fejlődtek,  majd a 
60-as évek elején kétfelé  vál-
tak: a javító részleg átment az 
Általános Szolgáltató Szövetke-
zethez, a többiek a későbbiek-
ben csak gyártó, termelő tevé-
kenységgel foglalkoztak  Pan-
nónia Cipőipari Szövetkezet 
néven. Szládovits László el-
nök itt tanulta ki a szakmát, 
1958-ban szerzett szakmunkás 
bizonyítványt, később techni-
kus képesítést, a 70-es évektől 
művezető és műszaki vezető. 
1989. októberében elődje 
nyugdíjba ment, s a tagság őt 
választotta meg elnöknek. 

- Nem  volt  zsákbamacska, 
amit örökölt,  hiszen a több 
mint 30 év alatt  töviről-hegyi-
re megismerte  a céget,  tudta 
mire képesek.  Mi  volt,  amit 
nem kalkulálhatott  előre? 

- Mindenekelőtt az, hogy a 
nálunk és a környező orszá-
gokban végbemenő rend-
szerváltozás, a KGST össze-
omlása ilyen nehéz helyzetbe 
hoz bennünket. Mi termékeink 
közel 90%-át exportáltuk, 
mely export majdnem kizáró-
lagosan a KGST tagországai-
ba, elsősorban a Szovjet-
unióba irányult. Az elmúlt 
években, sőt évtizedekben 
megszoktuk, hogy februárban 
már tudtuk, mit csinálunk no-
vemberben. A belföldi  piacra 
nem tudunk egyik napról a 
másikra betörni, hiszen ott ki-
alakult gyártó-vevő kapcsolat 
van, másrészt a fizetőképes 
kereslet csökkenése miatt egy-
re jobban beszűkül. A szovje-
tekkel 1990. januárjában csak 
előszeiződést sikerült kötnünk 
100 ezer pár cipőre - amiért 
csak n 2. negyedévben fizettek 
- , de pl. Líbiával meghiúsult 
egy 40 ezer pár lábbeliről szóló 
szerződéskötés. Ezek komoly 
pénzügyi nehézséget jelentet-
tek a szövetkezetnek évkezdet-
kor. 

- Nyitni  kellett  a tőkés  piac 
felé.  Könnyen  ment? 

- A nyitás nem volt újkele-
tű, hiszen egy NSZK-beli cég-
gel hat éve van együttműkö-
désünk. A Tanimpexen keresz-
tül finn  kapcsolatra tettünk 
szert, akiknek női csizmát kel-
lett gyártanunk. Mondanom 
sem kell, hogy ez merőben új 
helyzet volt, hiszen mi 40 
évig női szandálokat és cipő-
ket készítettünk, ragasztott 
technológiával. Beszereztük a 
szükséges gépeket, s a dolgo-
zók jó hozzáállása is lehetővé 
tette ; rugalmas szerkezetvál-

tást, noha nem volt zökkenő-
mentes. Osztrák megrendelés-
re is készítettünk 10 ezer pár 
női, sőt 40 ezer pár férfi  csiz-
mát is. Kapacitásunkat így si-
került kitöltenünk, nem kellett 
dolgozókat elküldenünk, sőt 
tavaly még kényszerszabad-
ságolni sem. 

- Idén  viszont már ez utób-
bira sor került. 

- Igen, hiszen a nyugati 
megrendelések nem nagy vo-
lumenűek, és a szovjet piac 
még mindig nem indult be. 
Ezért voltak dolgozóink közül 
kényszerű szabadságon, jóné-
hányan még az előző évit vet-
ték ki. Várhatóan május elejé-
től a német partner felé  bein-
dul egy folyamatos  gyártás. A 
felső  részt mi készítjük, és a 
küldött talprésszel kompletten 
összeállítva szállítjuk. Ugyan-
csak reményteli tárgyalásokat 
folytattunk  egy olasz céggel 
70 ezer pár felsőrész  bérmun-
kában való készítésére. A 
Tanimpex-szel közös kockáza-
ti alap terhére elkezdjük 40 
ezer pár lábbeli gyártását szov-
jet exportra, bízva a mielőbbi 
piacnyitásban. így remélhetőleg 
nem lesznek további szabad-
ságolások, inkább a kooperációs 
bedolgozó tevékenységet csök-
kentjük mindaddig, amíg vissza 
nem állhatunk az évi 500 ezer 
páros termelésig. Addig őrü-
lünk, ha a jelenlegi mintegy 
240 dolgozónkat két műszak-
ban el tudjuk látni folyamatos 
munkával. 

- A belföldi,  netán a kani-
zsai piacot nem kívánják  meg-
hódítani? 

- Dehogynem! Soha, a leg-
kisebb üzlet elől sem zárkóz-
tunk el, aki hozzánk fordult, 
bennünk partnerra talált, noha 

korábban csak az export biz-
tonsági tartalékát értékesítet-
tük. Városunkban is egyre 
több lábon látni termékeinket, 
különösen mióta a szövetkezet 
homlokzati épülete előtt áru-
sítjuk az exportból visszama-
radt, vagy osztályos cipőket, 
szandálokat, csizmákat. Rövi-
desen elkészül a boltunk is, és 
ott kulturált körülmények kö-
zött, de továbbra is a kiske-
reskedelmi árnál jóval olcsób-
ban fogjuk  termékeinket kínál-
ni. 

- „Megismerni  a kanászt 
fürge  járásáról"...,  áll  a nó-
tában. De miről  ismerni meg 
a kanizsai  cipőt,  van-e valami 
speciális jellege,  vagy töre-
kednek-e  erre? 

- Annyira nem egyediek a 
termékeink, mint pl. a szegedi 
papucs, vagy egy Puma sport-
cipő, de nem is törekedtünk, 
és a mai viszonyok közepette 
úgy hiszem nem is törekedhe-
tünk ilyesmire. Néhány cipő-
ipari szövetkezethez hasonloan 
a ragasztott technológiájú ci-
pőket, szandálokat készítjük, 
igyekszünk minél többet és jó 
minőségben gyártani belőlük. 
A keleti piacon már bizo-
nyítottunk, s a jelek szerint 
nyugati, tőkés partnereink is 
elégedettek a munkánkkal. 
Egyelőre a több lábon állás, 
vagy stílszerűen szólva a 
többfajta  lábbelin állás a cé-
lunk. Természetesen jóleső ér-
zés lenne, ha a vevő a mi ter-
mékünket keresné az üzletben, 
s ha nincs, mást nem venne. 
Ez volna az igazi piac, s talán 
egyszer meg is valósul. 

Az üzemrészekben zakatol-
nak, zúgnak a gépek, s ez 
megnyugtató az ott dolgozók-
nak, hiszen jelzi, hogy van 
munkájuk, még ha olykor rak-
tárkészletre is termelnek. 

- Szakmai fejlődésünk 
szempontjából jó a tőkés meg-
rendelés - mondja  Pintér  Ist-
vánné, aki férfi  szabó szakmá-
ját cserélte  fel  annak idején  a 
cipőfelsőrész  készítéssel  -
csakhát mi darabbérben dolgo-
zunk, s a kevesebb rendelés a 
zsebünkön is érződik. A nye-
reség sem volt annyi, mint ko-
rábban. 

- Én 1968-tól dolgozom itt, 
s bizony szokatlan, hogy mos-
tanában nincs az a feszített 
tempó - így  Császár  Károly. 
Szép munka ez a német ren-
deles, az eddiginél is nagyobb 
odafigyelést  igényel, hiszen a 
jó minőségű anyagon a legki-
sebb hiba is jobban látszik, de 
jó lenne már ismét hajtani, 
hogy vastagabb legyen a bo-
ríték is. 

Hát igen. De szép is lenne, 
ha egyszer arról számolhat-
nánk be, hogy Larissa Gorba-
csova a Pannóniánál gyártott 
cipőben ment egy új Ikarus 
buszon Jelcinékhez megnézni 
új Videoton TV-jüket, s Ko-
rona sört kortyolgatva jártatta 
körbe tekintetét a kanizsai bú-
torokkal berendezett lakásban, 
melyet energiatakarékosan vi-
lágítottak be a Tungsram Rt. 
kompakt fénycsövei. 

Bacskay Zoltán 

Hírek 
A közelmúltban változás 

történt a Nagykanizsai Váro-
si Ügyészség élén. A nyugdíj-
ba távozott dr. Gálffy  Zoltán 
vezető ügyész utóda a legfőbb 
ügyész ideiglenes megbízásá-
val - egy évi időtartamra, il-
letve egy később kiírásra ke-
rülő pályázat elbírálásáig -
dr. Varga Tibor, az eddigi 
vezető-helyettes lett. 

# 

Április 27-én (hétfőn)  14 
órai kezdettel a HSMK ka-
maratermében ül össze a vá-
rosi közgyűlés, amely ezúttal 
is nyilvános lesz. 

Várható napirendi pontok: 
- Polgármesteri tájékoztató. 
- A Szervezési-, Működési 

Szabályzat kiegészítése. 
- Á kórház-rendelőintézet 

gazdasági-ápolási igazgatójá-
nak kinevezése. 

- A közgyűlés 1991. évi 
módosított munkaprogramja. 

- Az Ady E. u. 4-6. sz. épü-
letek továbbépítésének ügye. 

- Az IKKV önkormányzati 
biztosa feladatkörének  megha-
tározása. 

- A magyarszentmiklósi ön-
kormányzat földvásárlási  ügye. 

- A Vízmű SE vízilabda-
szakosztályának további mű-
ködése. 

- Megyei intézményeknek 
nyújtandó támogatás. 

- Egyéb ügyek. 
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A pártállam egyik hagyatéka... 
Harc a kontárok ellen! 

Súlyos milliárdoktól esnek el 
az önkormányzatok 

Különbözei szervek és szakemberek mintegy 300 ezerre be-
csülik hazánkban a „fekete  munkát" végzőket, a „fusizókat",  a 
kontárokat. Ez a számadat szinte azonos a kisipart legálisan 
végzők számával! 

Amíg az iparigazolvánnyal és kisipari működési engedéllyel 
rendelkezők viselik a különböző terheket saját maguk, alkalma-
zottaik, segítő családtagjaik után: fizetik  az előírt társada-
lombiztosítási járulékot, a nyugdíjjárulékot, a tekintélyes sze-
mélyi jövedelemadót, az általános forgalmi  adót, s egyebeket 
(műhelybérlet, könyvelési díj, stb.), addig a zömében főállás 
mellett tevékenykedő, keresetkiegészítésre kényszerülő vagy azt 
hajszoló kontárok kibújnak e súlyos kötelezettségek fizetése 
alol, elvonják a munkákat a becsületes kisiparosok elől, nemcsak 
abszolút értelemben, hanem azzal is, hogy köztehervállalásuk 
hiányában jóval kedvezőbb, csalogató árakkal teljesítenek zúg-
munkákat (sokszor gyenge minőségűeket is) megrendelőiknek, 
akik ennél fogva  szimpatizálnak velük, pártfogolják  őket... 

Mindez a pártállam egyik hagyatéka, az „örökség" viselése, 
az országban évtizedek alatt elburjánzott korrupció, ügyeskedés, 
vagyonhajhászás egyik hajtása. Mivel a hajdani tanácsi iparha-
tóságok, a kisiparosok érdekképviseleti szerve (KIOSZ), a rend-
őrségi szervek, az adóellenőrzési szervek, a népi ellenőrzési 
bizottságok tétlenül, elenyésző megtorlással tűrték, szinte lega-
lizálták ezt a csalási módszert, a kontárok száma évről évre 
szapo'odott - a kisiparosok, a társadalombiztosítás és az adóktól 
eleső állam kárára. 

A témában véleményeket kértünk néhány főállású  kanizsai 
kisiparostól, akik közül ketten társadalmi vezetők a helyi ipar-
testületnél. 

- Amíg én fizetem  a 43 százalék társadalombiztosítási járu-
lékot és a 10 százalék nyugdíjjárulékot, a különböző adókat és 
költségeket, addig a kontár nevetve kerüli el ezeket a súlyos 
terheket. Tehetik, mert senki nem törődik garázdálkodásukkal. 
Tevékenységük különösen érződik az utóbbi időben bekövetke-
zett életszínvonal-csökkenés miatt, hiszen a lakosság az olcsóbb-
ságot remélve szívesen „paktál" velük, egyre jobban megfosztva 
bennünket a munkáktól, nehezítve ezzel megélhetésünket. Tudok 
azonban olyan kontárokról is, akik szemrebbenés nélkül, az én 
áraim felett  zsebelik be a munka- és anyagdíjat! Visszaszorítá-
sukra, majd teljes felszámolásukra  sürgős és hatékony intézke-
déseket kellene tenni. Ez azonban nem ígérkezik könnyű fel-
adatnak - mondta Bencze Lajos kiskanizsai lakatos kisiparos. 

- Én úgy vélem, hogy több a garázda kontár, mint a becsü-
letes iparos. De meddig mehet ez így tovább? Szerintem súlyos 
büntetések kiszabásával, a visszaesők bíróság elé állításával 
„álljt" kell parancsolni a különböző, arra hivatott szerveknek -
vélekedett Szabó Zoltán  asztalos, a Magyar utcából. 

- Ennek az évtizedek óta húzódó csökevénynek nincs igazi 
gazdája az országban. Az én véleményem szerint a kontárok 
elleni harcot a társadalombiztosításnak kellene magára vállalni, 
az erre a célre létrehozott területi ellenőrzési csoportok révén 
- mondta Doucha Ferenc  tv-szerelő kisiparos, a helyi ipartes-
tület alelnöke. 

- Tisztes létszáma van ennek a „barkácsoló" rétegnek. Nekünk 
egyelőre hivatalosan nincs jogunk és erkölcsi alapunk üldözé-
sükre. A kanizsai iparosok zöme és testületünk egyaránt tisz-
tességtelennek tartja a kontárok rátelepedését*£ társadalomra. 
Külföldi  - nyugati - tapasztalatok alapján mielőbb el kell tűnni 
ennek a sötét foltnak  az országban. Kisiparosaink érdekében 
szükségesnek tartanám, hogy testületünk a jövőben hivatásos 
kontárellenőröket foglalkoztasson.  Üldözésük, felszámolásuk  ér-
deke az önkormányzatoknak is, amelyek országos viszonylatban 
-súlyos - közcélokra felhasználható  - adóbevételi milliárdoktól 
esnek el - közölte meglátását Szakony  Szilárd  autószerelő kis-
iparos, a helyi ipartestület elnöke, a városi önkormányzat gaz-
dasági bizottságának külső tagja. 

Négy kisiparos - négy vélemény. Álláspontjukról sokat me-
ríthetnek a társadalombiztosítási és APEH szervek, az önkor-
mányzatok, az ipartestületek és a rendőrség is, sőt nem ártana 
a tiltott iparűzést külön törvénnyel vagy kormányrendelettel sza-
bályozni. Az Európához vezető úton erre is szüksége van az 
országaak, egy tiszta társadalomnak! 

Tihanyi István 

Kulturális ajánlat 
Városi televízió 

Mozicsatorna: 
Április 29-én 18 és 20 óra: 

filmvetítések. 
VTV-csa torna: 

Április 29-én 18 órától: A 
városi közgyűlés közvetítése 
felvételről. 

Május 2-án 19 órától: Ma-
gazinműsor, benne hírhét és 
aktuális riportok. 

Hevesi Sándor 
Művelődési Központ 

Április 27-én 18 órakor: Tea-
ház. Vendég: Sebő Ferenc. 

Április 29-június 9.: Gábor 
Marianne festőművész  kiállítá-
sa. 

Április 29-én 19 órakor (He-
vesi bérlet) és április 30-án 19 
órakor (Rátkai bérlet): Jean 
Anouilh: Szeret, nem szeret -
komédia, a kaposvári Csiky 
Gergely Színház előadásában. 

Május 2-án 19 óra: Holló 
Színház. Tudnak-e a hollók 
repülni, vagy megfulladnak?  -
angol abszurd revű, magyarul. 

Erkel Ferenc Olajipari 
Művelődési Ház 

Április 27-én 18 óra: Rock 
and roll klub. 

Április 28-án 19 óra: The 
Bedlam előadása. 

Helyőrségi Klub 
Május 1-10.: A Képcsarnok 

Közületi Kft.  (Budapest) be-
mutatkozó kiállítása a Mini-
Galériában, vásárlási lehető-
séggel. 

Nyitva: 15-19 óráig. 

Ifjúsági  Ház 
Április 26-án 16 órakor: Ti-

ni disco. 

Kodály Zoltán 
Művelődési Ház 

Május hóban: a vasútállo-
más kultúrvárótermében váró-
termi tárlat: a nagykanizsai 
vasútállomás története, képek-
ben elbeszélve. 

Minden szerdán 14 órától: 
Nyugdíjas klub, videofilm  ve-
títéssel. 

Apolló Filmcentrum 

Apolló mozi: 
Előadások kezdete: 16, 18 

és 20 óra. 
Április 26-29: Halálra jelöl-

ve (amerikai). 
Április 27-28-án 14 óra: 

Lambada: a tiltott tánc (ame-
rikai). 

Április 30-május 2.: Filo-
fax,  avagy a sors könyve 
(amerikai). 

Stúdiómozi: 
Előadások kezdete: 16.30 és 

18.15 óra. Csütörtök: filmba-
rátok napja. 

Április 26-29.: Bruce Lee 
legjobb harca (videó, ameri-
kai-hong-kongi). 

Május 2.: Meteo (magyar). 
Erotikus filmek  20.15 órá-

tól, 18 éven felülieknek: 
Április 26-28.: Puffaló  Bili 

(videó, rajzfilm). 
Április 29-május 2.: Ciccio-

lina akcióban (videó, magyar). 
Matiné (gyermekeknek, 14 

órától): 
Április 28.: Elhagyott völgy 

harcosa (videó). 

Majális a Csónakázó-tónál 
Kanizsai programok május 1-én - dr. Szűrös Mátyással 

A munka ünnepén városunkban ezúttal a HSMK és az 
MSZP Városi Szervezetének irányításával lesz majális a Csó-
nakázó-tónál, amelynek vendége dr. Szűrös Mátyás, az Or-
szággyűlés alelnöke. 

A részletes program esőmentes időjárás esetén: 

10.00-11.30 óráig: a Kanizsa Táncegyüttes és a kiskanizsai 
Bojtár Együttes műsora a szabadtéri színpadon. 

13.30-14.30 óráig: az Olajbányász Fúvószenekar szórakoz-
tató térzenéje. 

14.00 lutra csere-bere 

14.30 órától: dr. Szűrös Mátyás, MSZP-s képviselő, az 
országgyűlés alelnöke a szabadtéri színpadon nyilvános fóru-
mot tart, majd a „FÓRUM" -sátornál találkozik a kanizsaiak-
kal és a városkörnyéki polgárokkal. 

A majális remélt jó hangulatát a rendezők bajor csapolt sör, 
könyvek és egyéb termékek árusításával kívánják növelni. 
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lencse 
Kaviár vagy lencse? - te-

szi fel  az akár hamletinek is 
nevezhető kérdést Leonida 
feleségének,  amikor a pénz-
szerzés nem éppen egyenes út-
ját választja. A nápolyi csa-
ládnak ugyanis anyagi gondjai 
vannak, hiszen az egyetlen ke-
reső a tánti, aki vecésnéni. 

A családfő,  Leonida nem 
dolgozik, de igen különleges 
„foglalkozással"  tartja fenn  fa-
míliáját: vendég... Álruhákban 
gazdag emberek estélyeire jár, 
s az ott szerzett élelmet elad-

Í'a. Mindezt azonban olyan lel-
;esedéssel, hittel és lelemé-

nyességgel csinálja, hogy a lo-
pásnak még a gyanúja sem 
merül fel  senkiben. 

Legutolsó akcióját viszont 
saját családján hajtja végre. 
Eljátszatja velük, hogy sokkal 
szegényebbek, mint amilyen-
nek látszanak, s a teljes nyo-

mor (siker) érdekében bérel 
még egy 90 éves beteg nagy-
papát is. Magát grófnak  tetteti, 
és ,.hasonló" rangú társaitól jó-
tékonysági adomanyt próbál ki-
csikarni. A véletlen azonban 
örökre megoldja megélhetési 
problémáikat. Az egyik gazdag 
nő fia  gyilkosságba keveredik, 
s náluk rejtik el. Az ifjú  Nicola 
beleszeret Leonida lányába, így 
a szegény lány gazdag férjet 
kap. Mindez tulajdonkeppen a 
családfő  érdeme, aki közben ki-
deríti, hogy Nicola nem is ölt 
meg senkit, csak unokatestvére 
akarta az örökség miatt a bo-
londokházába juttatni. 

Hogyan legyünk gazdagok? 
Milyen módon szerezzünk 
pénzt? Mire jó egy álhulla? -
Ezekre a kérdésekre ad sajá-
tos, humoros (de nem köve-
tendő) választ a „Kaviár és 
lencse" című olasz komédia. 

A zalaegerszegi Hevesi Sán-
dor Színház aarabválasztása 
közönségnek, színésznek egy-
aránt megfelelő.  A „Kaviár és 
lencse" ugyanis olyan jó víg-
játék, hogy nehéz elrontani, 
ötletes, fordulatos,  a három 
felvonás  tele van helyzetkomi-
kummal. A néző egy percig 
sem unatkozik, hiszen nem 
tudia - nem is sejtheti - a 
cselekmény végét. 

Merő Béla rendezése 
könnyed, túlzásoktól mentes, 
minden apró részletig kidolgo-
zott, és visszaadja az olasz 
vígjátékok hangulatát, stílusát. 

A főszereplő.  Bakai László 
(Leonida) tehetséges színész. 
Áki először látja komédiázni, 
dől a nevetéstől utánozhatat-
lan mozdulataitól, szemme-
resztgetéseitől. Azonban, úgy 
látszik, nem képes megújulni, 
minden darabban egyforma. 
Most is derülünk rajta, de 

időnként már zavaróak az ál-
landóan visszatérő gesztusai. 

Egervári Klárának a vígjá-
ték a műfaja.  Neki nem kell 
főszerepet  kapnia, elég, ha 
szerepet kap. „A többi már 
az én dolgom" - gondolhatja 
magában, s ezúttal művé-
szetet kedvelő vécésnéniként 
az előadás legjobb szereplője 
lesz. 

Nászta Katalin, Segesvári 
Gabriella, R. Kárpáti Péter, 
Tomanek Gábor, Farkas Ignác 
és Avass Attila nagy kedvvel 
játszanak, s ha csak egy-egy 
lencsesszemmel is, de vala-
mennyien hozzájárulnak a 
megérdemelt sikerhez. 

Es végül illik megtanulnunk 
a szerzők, a két kiváló szóra-
koztató nevét: Giulio Scarnacci 
és Renzo Tarabusi. 

Horváth Ilona 
(Erdei András felvételei) 

Színvonalas kulturális programok a HSMK-ban 
Az elmúlt napokban színvonalas, élénk érdeklődéssel kísért kulturális rendezvényekre került sor a Hevesi Sándor Művelődési 

Központban: 
A Nosztalgia Kávéház programja keretében április 20-án este a Nosztalgia Zenekar közreműködésével nagy sikere volt a 

VIRÁGBÁL-nak, amelynek vendége volt a két ismert fővárosi  táncdalénekes, Poór Péter és Karda Beáta (1. és 2. kép). Sokan 
tekintették meg Mulasics Andrásné virágkereskedő virágbemutatóját, virágtálait is (3. kép). Március 21—április 21. között sok 
kanizsait vonzott a fiatalon  elhunyt festőművész,  Kafka  Albert (1902-1932) emlékkiállítása (4. képünkön önarcképe). 

(Erdei András felvételei) 
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FIATALOKNAK - FIATALOKRÓL 
RICE-RICE-BEATRICE 

Bíró Ilona, a METÁL LADY 
Az utcán 
Farmernadrágos,  edzőci-

pős ember siet az utcán. 
Fekete haja hátul összefog-
va. Vállán degeszre tömött, 
piros sporttáskát cipel. Mel-
lette egy férfi,  két lány. Vé-
gig a városon... Az embe-
rek összesúgnak, utánuk 
fordulnak, a táskás emberre 
mutogatnak. Nagy Feró 
megérkezett. 

A szakadtak 
A mai napon a városban 

több a kopott farmeros,  ba-
boskendős tizenéves. Cso-
portokban állnak, lődörög-
nek, összeölelkeznek a 
„szakadtak". A RICÉ-re vár-
nak. 

A közönség 
Többségük még innen a 

18-on. Az utóbbi napokban 
kifoszthatták a méteráru 
osztályokat. Kellett a piros-
fehér pöttyös anyag. Vagy 
az apjuké volt? Honnét is-
merik egyáltalán a Beatricét? 

Kispálék 
9 ós 11 éves srácok, far-

merszerkóban, nyakukban 
vadonatúj baboskendő. 

- Tudjátok, miért hordjá-
tok ezt? 

- Nem, de anyu mondta, 
hogy tegyük fel. 

- Máskor is jártok kon-
certre? 

- Persze. Eddára, Hobó-
ra, Deák Bilire. 

- Szandira nem? 
- A... annak még a for-

máját se szeretjük. 
- Kivel jöttetek? 
- Anyuval és apuval. 
- ? ? ? 

Összesen 800 Ftl 

A buli 
Az őrület az idő előreha-

ladtával hatványozódik, de 
rendbontás nincs. Elöl, a 
dühöngőben sűrű a levegő. 
Nyomul a RICE. Feró: 
Mondjátok meg a polgár-
mesternek, hogy Nagykani-
zsát ezennel ricsés dicsé-
retben részesítem. YEAAH! 

A legifjabb 
Kristóf hároméves. Az öl-

tözőbe egy könyvet visz 
Ferónak: Omló falak. 

- Te rajzoltad ezt ide, 
Kristóf? 

- Ühüm... 
- Itt, ebben az almában 

Bíró Ilona, mint METÁL LADY 

és mint manöken 

van egy kis görcs, de talán 
így jó-

A Beatrice-buli előtt lépett 
a rock-rajongók elé Bíró 
Ica, a METÁL LADY. 

Sikerült neki az alaphan-
got megadni, az első dal 
közben már elkezdődött az 
őrjöngés a dühöngőben. 

Vajon mi késztethet egy 
sztármanökent, egy sokat 
foglalkoztatott fotómodellt, 
egy szép kislány édesany-
ját ilyen lépésre: énekesnő 
legyen. És főleg mi köze a 
heavy métáihoz? 

- A korábbi szakmámban 
idegesítő volt, hogy soha 
nem a hozzám illő ruhákat 
kellett viselnem - mondja 
Bíró Ica. - Én a zenében 
is mindig a rockot szeret-
tem, úgy gondoltam, ez 
összeegyeztethető a nőies-
séggel. Az egész egy film-

szereppel, egy kis epizód-
szereppel indult. Belevág-
tam, éreztem, hogy ez már 
inkább ón vagyok. Az isme-
rősök féltettek, hogy elkés-
tem a pályamódosítással. A 
zenészszakma szerencsére 
segítőkésznek bizonyult. 
Lemezem anyagát a régi 
Pokolgép, Kalapács Józsiék 
állították össze. 

Az is jó, hogy van akiktől 
tanulni lehet: Doro Pesch, 
a Phantom Blue, Harlow, 
Lita Ford, Wixen. Feróókkal 
ez a nagyedik koncertem, 
egy tizenhat részes turné-
sorozat egyike. Azonban 
nem hagytam fel teljesen a 
régi szakmámmal sem: ma-
nökenképzéssel foglalko-
zom. 

Sok sikert, Icai Mindent 
bele, METÁL LADY 

-lukács-
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„A létem maga, provokáció!" 
- Kanizsai beszélgetés Nagy B. Ferenc Garázsmesterrel 

1981-ben írta New Musical 
Express: toprongyos négyesfogat 
a Beatrice, nem messze a har-
minctól; böngyörkés, torzonborz 
hajuk vállukig ér; ez a bugltlng-
lltangli és a hazai népdalokból 
összekalapált, valószínűtlen me-
lódiaötvözet: punk. De hallgató-
ságuk egyszerűen azért szereti 
őket, mert ök - ÖK. 

Az elmúlt tíz év alatt a hajak 
kiegyenesedtek, kissé megritkul-
tak, a repertoár úttörő- és mozgal-
mi dalokkal bővült, a régi rajon-
gókat újak követték. A zenekarve-
zető a nemzet „nagyferójává"  in-
tézményesült. ő t faggattam  a 
szombat esti, őrjöngő hangulatú 
koncert után. 

- Mikor  szólítottak  utoljára 
Nagy  Ferencnek? 

- Jó régen... habár a Szerzői 
Jogvédő Hivatalban Nagy B. Fe-
renc vagyok. 

- Ezek  szerint te csak a máso-
dik  számú vagy? 

- Van valamilyen népi zenész, 
így én lettem a N. Beatrice Fe-
renc. 

- „Lemüvészuraztak"  valaha? 
- Állandóan és folyamatosan. 

Ez állatian idegesít. Én FERÓ va-
gyok! 

- Státuszhalmozó  is vagy. A 
Nemzet  Csótányából  Garázsmester 
és szerszámkiadó  lettél,  nálad  van 
a Rock-kalapács.  Mi  voltál  köz-
ben? 

- Voltam én hőszigetelő, útle-
vélnélküli; neveztek forradal-
márnak, pedig nem én döntöttem 
le se a Gömbös-szobrot, se a Sztá-
lin-szobrot. Ledöntöttem volna, 
igaz... Ledöntöttem volna én akár 
a Nagy Feró-szobrot is. 

- És Hamletként  hogy érezted 
magad? 

- Az egy kínszenvedés volt. 
Utólag persze mindenki nagy 
fegyverténynek  minősítette, de A 
Művészvilág megsértődött, a sen-
kiházi művészek kiutálták. Nekem 
az a véleményem, hogy amit be 
lehet sározni, azt be is kell. Ha 
utána is mű marad - jó alkotás. 
A Hamlet, mű maradt. 

- Te  provokálni  akarsz,  vagy té-
ged  provokálnak? 

- A létem maga, provokáció! 
Ha a gondolkodó ember megpró-
bálja megvalósítani önmagát, az 
már provokáció. Ha nekünk azt 
mondják, hogy ti szarok vagytok! 
a ti közönségeteknek 3-400 szó a 
szókincse - én megkérdezem: ki 
nevelte őket? Az édesanyjuk, a te-
levízió, a társadalom. Az egész 

társadalom olyan, mint a közön-
ség! Az emberek a maguk módján 
esély nélkül küzdöttek meg min-
denért. 

- Tíz  éve azt mondtad,  a rock-
zene azért  rossz, mert összefonó-
dások,  klikkek  irányítják.  Akkor 
miért nem tüntettetek? 

- Akkor az esély egyenlő volt 
a nullával. A magunk módján 
azért próbálkoztunk, de ... Kezdő-
dött azzal, hogy '81-ben a Zenész 
Szakszervezet alakuló bulijáról 
egyszerűen kihagyták a RICÉ-t. 

- Most  jobban összefog  a szak-
ma? 

- Dehogy! Nézd meg a március 
15-i bulit! Azt hiszed mindenki 
eljött? Akik hiányoztak vagy pri-
mitív bunkók, vagy a Nagy Sztá-
rok, mint pl. a Demjén Rózsi, aki 
a '90-es évek Koós Jánosa (ezt 
írd meg!). Ugyanő a sportcsarnoki 
bulin 30 centis címerrel a mellén 
jelent meg. Pont ő... 

- Rátok  jellemző  a generáció-
kon felüliség.  Hogyan  sikerül  ezt 
fenntartani? 

- Soha nem játszottunk rétegze-
nét, a dalok mindenkinek szólnak, 
eklektikusak. Együtt van benne a 
Boldog szép napok, a Hősök Teré, 
ami egy metal-rap, vagy a Nyolc 
óra..., ami egy kocsmadal. 

- A vicc szerint azért  ilyen sö-
tét  a helyzet  Magyarországon, 
mert a Holdat  ellopták  a törökök, 
a csillagokat  az oroszok,  a kor-
mány meg a napot lopja. 

- A Parlamentben meg 50 eze-
rért alszanak. A Tamás Gáspár 
Miklós nyilatkozta, hogy a lakos-
ság 58%-a szerint a kommunisták 
alatt jobb volt. Hát sürgősen tenni 
kell valamit. Ne azzal foglalkoz-
zanak, hogy köztársaság vagyunk-e 
vagy nem, meg hogy jó-e a címer. 
Az embereket érintő apró-cseprő-
vei kell foglalkozni. 

- Szakadt  országnak  szakadt  el-
nököt!  - hirdetted  a köztársasági 
elnökjelöltségre  pályázva. Ha  si-
kerül,  most nagy bajban lennél! 

- Szerencsére nem sikerült. De 
a képviselőjelöltséget kár volt el-
szalasztani! 

- Nagy  Feró  szenátor úr mit 
csinált  volna a Tisztelt  Házban? 

- Lemondtam volna az első ülé-
sen, amikor megtapsolták saját 
magukat. Vártuk az ígéretek be-
tartását, azt amiért megválasztot-
tuk őket, aztán mi lett? Most már 
nem az elszámoltatás a fontos, 
meg a kárpótlás. Ebben egyetértek 
a Fidesszel. Az én apám volt 
olyan szerencsés, hogy nem volt 

semmije. Nekem 3 évig nem volt 
útlevelem. Ha 80 km-rel arrébb 
születtem volna, ma egy millio-
mos, nagy sztár lehetnék. Ezt kö-
veteljem vissza? Erkölcsi károkat 
nem lehet megfizetni.  Vagy talán 
kérjek az M-7-ből egy szakaszt, 
hogy kérem, ezért én is megdol-
goztam? Persze, ha tőled elvettek 
egy kocsmát, lebontották, akkor 
most hármat kell neked felajánla-
ni. De kocsmáros legyél! 

- Ezt  is elmondhattad  volna a 
Parlamentben... 

- Most is elmondják, de a kor-
mánypárt azt hiszi, ők vannak 
többségben. Honnan merik venni 
a bátorságot? Nem félnek?  Ebből 
forradalom  is lehet. Ez azért nem 
kéne. 

Az emberekkel mindent meg le-
het értetni. Hogy az adósságot 

vissza kell fizetni,  a benzin árát 
a világpiachoz igazítani, ha a fo-
gunkat összeszorítva is, de ezt 
kell tenni. De egy politikus legyen 
szimpatikus! Nézd meg a Je-
szenszkyt, azt a paprikajancsit. 
Vagy nézd meg inkább a Kupát. 
Milyen kemény dolgokat mond, az 
emberek valahogy mégis elfogad-
ják. Mert a népnek el kell mon-
dani mindent, ha kell, be kell 
menni a kocsmába is, és ott meg-
győzni. 

- Meggyőztél...  Köszönöm,  hogy 
ezeket  elmondtad! 

- Én köszönöm, hogy ezeket is 
elmondhattam. 

... és egy elnyújtott, garázsmes-
teri yeah-t se hallatott. De ez is 
ő. ő , Nagy Feró. 

Lukács Ibolya 

1 3 + 1 kérdés Feróhoz 
4. Mid van tele? 
1. ötletzsákod 2. Bukszád 

3. Hócipőd 4. Egyéb 
- Zacskóm. 
5. Mi lennél, ha rovar lennél? 
- Tetű. 
6. Kivel mennél el legszíve-

sebben egy lakatlan szigetre? 
- Ha meg is írod, akkor a 

feleségemmel... 
7. Mondd ki azt a szót, amire 

most gondolsz! 
- Sakk. 
8. Mire használod azt a cso-

dagépet, amit a Három Kíván-
ságban kaptál? 

- Az egy üres doboz volt. 
9. Milyen ruhát fogsz  viselni 

az unokád keresztelőjén? 
- Farmert. 
10. Ki a legszínesebb egyé-

nisége a magyar politikai élet-
nek? 

- Én. 
11. Van valamilyen állatod? 
- A családomnak van: Én. 
12. Találkoztál-e már Földön-

kívüli lénnyel? 
- Többször is. Sopronban 

például a Kesével... 
13. Kit fogadnál  örökbe szí-

vesebben? 
1. Szandi 2. Dóra 3. Andi 
- Nem ismerek ilyeneket. 
+ 1. Hova küldenél most leg-

szívesebben minket? 
- Sehova. Kultúrember va-

gyok. 

Nagy Feró 
(Benedek Kiss Gábor 

felvétele) 
1. Köztársasági elnökként 

vállalnád-e fusiban  a „Garázs" 
vezetését? 

- Csak a Garázs mellett vál-
lalnám az elnökséget. 

2. Válaszd ki a kakukktojást! 
Szerinted miért? 

1. Lenin 2. Babos kendő 
3. Cicciolina 

- Cicciolina, mert nő. 
3. Mikor voltál utoljára fod-

rásznál? 
- Tavaly, de nem magamtól, 

valami filmforgatás  volt. Ja, 
múltkor a Rock-kalapács előtt 
is elkaptak. 

FIATALOKNAK - FIATALOKRÓL 
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Ókori igazság Egy római filozófus  figyelemre 
méltó megállapítását olvashatjuk a 
vízszintes 1. és a függőleges  34. 
sorokban. Ha a rejtvény megfejté-
se után az alsó, különálló sort ki-
töltjük a számoknak megfelelő  be-
tűkkel, megkapjuk az ókori bölcs 
nevét. 

VÍZSZINTES: 
1. A mondás első sora (zárt be-

tűk: G, E, H). 14. Erkölcs. 15. 
Mai városok része. 16. Vezeték-
név előtt állhat. 17. Állami bevé-
tel. 19. Peking páratlan betűi. 20. 
Kérdőíveken szereplő szó. 21. ...-
kop. 23. Időmérő. 24. ... Jürgens 
(népszerű énekes). 26. Kémlel. 27. 
Belső-Ázsiában élt török nyelvű 
nép. 29. Idegen női név. 31. Lant 
részel 32. Öltözékkel ellát. 34. A 
tudat meghatározója. 35. Lányá-
nak a férje.  37. ...carte. 38. Há-
ziállatok jellemzője. 42. Éneklő 
szócska. 43. ...-pong. 44. Bök. 45 
Ismételt tiltás. 46. ... egy házas 
ságból (Bergman filmje).  48 
Szent, röviden. 49. ... István (szín 
művész). 51. Mátka. 52. Azaz 
igazi nevén. 54. Tiltó szó. 55 
Csúszómászó állat. 59. Vég nélkü 
li remény! 60. Akt betűi, keverve 
62. Száraz, fanyar  ízű ital ismert 
angol elnevezése. 63. Tengerészek 
kedvelt röviditala. 65. Maró folya 
dék. 66. Pl. négyzet szemközti 
csúcsait összekötő egyenes. 68 
Összevissza ásó! 70. Bizalom. 72 
Helyrag. 74. Egyfajta  táncest. 77 
Téli ruhadarab. 79. Női név. 

FÜGGŐLEGES: 
1. Gitáihúrok. 2. Vonás. 3. Ket-

tőzve: édesség. 4. Folyó a SZU-
ban. 5. Ismert egykori hírszerző 
(Sándor). 6. Rangjelző. 7. Sajtóter-
mék. 8. Természetfölötti  erőkben 
hívő. 9. Epikai műfaj.  10. Atmosz-
féra.  11. Mázol. 12. Átkarol. 13. A 
montreali olimpián döntős közép-
távfutónk,  utóneve kezdőbetűjével. 
18. Érzékszervünk. 21. Egyfajta 
egyházi zene. 22. Lágy. 25. Árany 
- franciául.  28. Zárban van! 29. 
Futópálya vége. 30. Éltető folya-
dék, névelővel. 33. Romániai folyó. 
34. A megfejtés  második sora (zárt 
betűk: B, G). 36. Két gitárhúr. 39. 
Szende páros betűi. 40. összevissza 
edz! 41. Színművész (Sándor). 43. 
Időegység. 45. Nemesi-katonai 
kaszt a régi Japánban. 46. Német 
helyeslés. 47. Becézett női név. 48. 
Téli sportot űz. 50. Irányított egye-
nes. 53. Lavór szélei! 56. Svéd, né-
met autójel. 57. Papírra vetett be-
tűi. 58. Háziállat. 61. ... Pugacsova 
(szovjet énekesnő). 64. Becézett 
férfinév.  67. Szolnoki részlet! 69. 
Vízinövény. 71. Hajó része. 73. 
Komárom megyei község. 75. Félig 
akar! 76. Igekötő. 78. Tág. 

Szirovlcza Miklós 
Beküldési határidő: május 3. 

Lapunk 15. számában közölt ke-
resztrejtvény megfejtése: 

Bárhogy nő vagyonod, csak ve-
le nő a vágy benned, hogy még 
többre növeld. Helyes megfejtést 
küldött be Cseh Attila nagykanizsai 
olvasónk. Könyvjutalmát szerkesz-
tőségünkben veheti át. 

Könyvajánlat 

C. N. Parkinson neves törté-
nész, egyetemi tanár, a politikai 
tudományok ismert tudósa gyű-
löli a bürokráciát és szenvedé-
lyesen harcol a hivatali szellem 
ellen. Pőrére vetkőzteti az 
elembertelenedett bürokratákat. 
Méltán írta művéről egyik an-
gol kritikusa. „Ez a könyv al-
kalmat ad arra, hogy a hivata-
lok által megtaposott állampol-
gár élvezettel a markába neves-
sen." Parkinson az angol szati-
rikusok legnemesebb hagyomá-
nyain nevelődött, mesterien al-
kalmazza azok eszközeit. Szó-
rakoztat és elgondolkodtat. 

Megvásárolható az ALMA-
NACH Könyvesboltban! Nagy-
kanizsa, Zrínyi u. 20. (A volt 
lengyel piac mellett.) 

CSIP-TOTO pályázat 
1. Melyik nem programozási 
nyelv a felsoroltak  közül? 
1. FORTH 
2. PROLOG 
x. SPEKTRUM 
2. Ml a PLOTTER? 
1. Számítógéppel vezérelt rajz-
2. Reklámnyomtatványok 
x. Színező hatású utasítások 

közős neve 
3. Milyen adatmennyiséget képes 
tárolni a legnagyobb teljesítmé-
nyű mágneslemez? 
1. 10 millió bájt 
2. 10 milliárd bájt 
x. 1 millió bájt 
4. Mit fog  kiírni a számítógép a 
következő program futásakor? 
10 KANIZSA = 21 
20 PRINT HETILAP 
1. SINTAX ERROR IN 10 
2. KANIZSA 
x. HETILAP 
5. Mi a következő program fu-
tásának eredménye? 
10 FOR K=2 TO 1 
20 PRINT K; 
30 NEXT K 
40 PRINT K 
1. 2 1 1 
2. 2 2 
x. 2 3 
6. Mit fog  kiírni a számítógép a 
következő program futásakor? 
10 A=-28.521 
20 PRINT INT(A),INT(-A) 
1. 28 
2. -29 28 
x. - 2 8 
7. Melyik logikai utasítás nem 
használható C-64-es gépen? 
1. AND 

VII. forduló 
2. OR 
x. EOR 
8. A BASIC programozásban mi 
a FOR utasítás párja? 
1. AND 
2. NEXT 
x. Önállóan használható 
9. Mi a SZEKTORINDEX? 
1. Az aktuálisan pufferben  levő 

szektorok száma 
2. Szektorok azonosító jele 
x. Szektorok azonosító száma 
10. Milyen hatása van a 
SCNCLR parancsnak a C-64-es 
gépen? 
1. Szóközöket hagy ki 
2. Letörli a képernyőt 
x. A C-64-re nem érvényes 
11. Az adatállomány tárolása fi-
zikailag hogyan valósítható 
meg? 
1. Csak belső tárolóban 
2. Csak külső tárolóban 
x. Belső és külső tárolóban 

egyaránt 
12. A belső tárolóban alkalma-
zott tárolási eljárás lehet: 
1. Csak vektor 
2. Csak tömb 
x. Viktor és tömb is 
13. Hány funkció  billentyű van 
az IBM gépeken? 
1. Négy 
2. Nyolc 
x. Tíz 
-i-l. Mi a STEP utasítás pontos 
jelentése? 
1. Lépés 
2. Növekmény 
x. Nem értelmezett 

A negyedik forduló  helyes tipp-
jei: 2, 1, 1, x, x, 1, 2, 1, x, 2, 2, 2, 1, 2 

PÁLYÁZATI 
SZELVÉNY 

V. forduló 

kérdés tipp 
1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 

11. 

12. 
13. 

+1 

Név: 
Cím: 
Iskola: 

Beküldési határidő: 
május 13. 
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Butik az ÖNKI-ben 
A minap élesen csengett a 

szerkesztőségi telefon.  A vo-
nal másik végén egy felhábo-
rodott, ismeretlen női hang. 

- Van egy érdekes hírem. A 
Deák tér 11. alatti 115. számú 
Expressz Önkiszolgáló Étte-
remben butikot építettek, 
amely gyakorlatilag nem za-
varja az étkeztetést, de az ét-
terem hangulatát - sötétítő és 
térelvonó hatása miatt - erő-
sen rontja. Menjenek ki és ír-
ják meg ezt a furcsa  privati-
zációt... 

Nos, kimentünk és hamarjá-
ban meggyőződtünk a valóság-
ról. Az ÖNKI bejárati ajtaja 
mellé - az ablak egy részének 
kivágásával - külön ajtót nyi-
tottak, s az étterem délkeleti 
sarkán vastag falemezekből 
képezték ki a benyúló butikot. 

Természetesen kerestük az 
üzletvezetőt, akire a konyha 
melletti hosszú folyosón  rá is 
bukkantunk. Irodájában érdek-
lődésünkre Lakner  Gyula a 
következő tájékoztatást adta: 

- Szalai Lajosné butikos az 
értékesítése alatt lévő, gyenge 
forgalmú  Eötvös téri butikjá-
ból - nagyobb forgalom  remé-
nyében - költözik át májusban 
hozzánk, szerződésem lejártáig, 
1993. december 31-ig kötött 
megállapodásunk alapján. A 
számomra kedvező, költség-
csökkentést jelentő bérleti díj 
ajánlatát, mint szerződéses üz-
letvezető természetesen elfo-
gadtam, felügyleti  szervem-
mel, a Zala Megyei Vendég-
látó Vállalattal együtt. Szalai-
né egyébként a szükséges ha-
tósági engedélyeket megsze-
rezte a 20 négyzetméter terü-
letű divatáru kereskedésre. 

Sokat hallani mostanában a 
privatizációról, ez az eset 
azonban - véleményünk sze-
rint - nem tartozik ebbe a fo-
galomkörbe. 

A távozás után - kint az ut-
cán - szellemesen jegyezte 
meg mellettem egy középkorú 
úr: 

- Kanizsa városa híressé vá-

lik ezzel a butikkal, ahol majd 
garmadával lehet vásárolni 
pörkölt, töltött káposzta, pala-
csinta és egyéb illatú kelmé-
ket!... 

Hm. 
(tih-i) 

r FOGADÓÓRÁK ^ 
Május 3-án (jövő pén-

teken) 18 órai kezdettel 
kerül sor Tarnóczky  Atti-
la  országgyűlési képvise-
lő újabb lakossági fóru-
mára a HSMK felnőtt 
klubjában. 

* 

Ma 16.30 órai kezdet-
tel Solt  Ottília,  az 
SZDSZ Zala megyei or-
szággyűlési képviselője a 
Hevesi S. út 6. sz. alatti 
SZDSZ irodában fogadó-
órát, majd 18.30 órai 
kezdettel vitafórumot  tart 
„Társadalombiztosítási 
koncepció" címmel. 

Hirdessen ingyen 
a Kanizsában! 

Lapunk térítés nélkül kö-
zöl lakossági hirdetéseket. 

Forduljon hozzánk: 
- ha ingó ós ingatlan va-

gyonát el akarja adni, 
- ha ilyet szándékozik 

vásárolni, 
- ha magányos ós társra 

vágyik, 
- ha állás nélkül van ós 

munkahelyet keres. 
Közületek, 

vállalkozók, figyelem! 
Ha munkaerőt keres-

nek, forduljanak hozzánk, 
a Kanizsa térítés nélkül 
közli nem pályázati felté-
telhez kötött állásaik hir-
detését. 

Cím: Kanizsa Dél-zalai 
Hetilap szerkesztősége, 

Nagykanizsa, Ady E. u. 1. 

V ) 
A rossz időjárás megzavarta a 
IX. KÖGÁZ Kupa hőlégballon-

versenyt 
Április 17-20 kö-

zött Zalakaros volt a 
színhelye az idei, IX. 
KÖGÁZ Kupa hőlég-
ballonversenynek. A 
kedvezőtlen időjárás 
(havareső, erős szél, 
majd eső) a viadal el-
ső k:t napján keresz-
tülhúzta a rendező 
kanizsai KÖGÁZ Hő-
légballon Klub számí-
tását, ugyanis 18-án 
lehetetlen volt verse-
nyezni, s 19-én is 
csak 6 ballon merész-
kedett a levegőbe a 
16 induló közül. A 
20-i „rókavadászat" 
elnevezésű verseny -
valamennyi svájci, an-
gol, belga, osztrák, német és 
magyar sportolóval - ugyan 
értékelhető volt, de mivel a 
végső helyezések, illetve a ku-
pa elnyeréséhez legalább két 
értékelhető versenyre volt 
szükség, ez az egyetlen ver-
seny lehetetlenné tette a végső 
értékelést. 

(Fotó: Erdei) 

A IX. KÖGÁZ Kupa tehát 
1991-ben nem került átadásra, 
viszont a résztvevő külföldi  és 
magyar klubok, versenyzők 
között tovább mélyültek a 
sportbaráti kapcsolatok. 

- t i -

MOTOCROSS 
Május hó hagyományosan a technikai sportok versenyeinek 

színhelye is városunkban. Idén május 4-5 a motocross, 18-19 
pedig az autocross országos bajnoki futamainak  időpontja. 

A Kanizsa Motocross Klub szinte minden versenyre kiruk-
kolt még valamilyen újdonsággal vagy meglepetéssel a Petőfi 
úti pályán. 

- így  lesz ez most is? - kérdeztem Vas  ka Kálmánt,  a klub 
elnökhelyettesét a május 4-5-i motocross viadalról. 

- Újdonság lesz, hogy már a szombati napon is lesz bajnoki 
futam,  míg korábban csak időmérő edzések voltak ekkor. A 
meglepetés pedig - persze ezek után már nem - , hogy az 
előző évektől eltérően fordított  lesz a menetirány. A start után 
a korábbi célegyenes felé  indulnak a versenyzők, s az első 
akadály a „siratófal"  lesz, azaz az óramutató járásával ellen-
tétes irányba köröznek majd a motorosok. 

- Kiknek  kedvez  ez? 
- A nagy teljesítményű gépeknek és a technikás verseny-

zőknek. 
- Miért  kellett  mindkét  napra versenyt tenni? 
- Azon egyszerű okból, hogy az első osztály élgárdája 

mindkét kategóriában - a 125 köbcentiméterben és a 250 
köbcentiméterben - is elindul, s ez egy napra sok lett volna 
nekik. Az első osztályú futamok  mellett mindkét napon a 
második osztály versenyeire is sor kerül, mégpedig szombaton 
a 80 köbcentiméteres, vasárnap a 250 köbcentiméteres kate-
góriában. Az első osztály 250 köbcentiméteres futamaiban  in-
dulók a bajnoki pontok mellett a IX. Kanizsa Kupáért is 
versenyeznek. Nagy küzdelem várható a két élversenyző, Kam-
rás Karoly és Baíogi Zoltán között. Kamrást a visszavágás is 
fűti  a tavalyi vereségért. 

- Lesznek-e kanizsai  versenyzők? 
- Természetesen, noha vérmes reményeink nincsenek, hiszen 

első osztályú versenyzőnk, Czeglédi Attila még sérüléssel baj-
lódik, s nincs esélye az élbolyban végezni. Á második osz-
tályban két ifjú  versenyzőnk is nyeregbe száll a 250 köbcen-
timéteres kategóriában: Weisz Ferenc és Pacsa Zsolt. Bajnoki 
pontok szerzését várjuk tőlük. 

- Kezdési  időpontok? 
- Mindkét napon reggel 9 órától edzések, 13 órától bajnoki 

futamok  - mindkét osztályban kettő-kettő. Az eredményhirde-
tésre vasárnap 16.30 óra tájban kerül sor. Szeretettel várjuk 
az érdeklődőket az idén is izgalmasnak és látványosnak ígér-
kező versenyekre. 

-bacskay-



SPORT • SPORT • SPORT 
LABDARÚGÁS 

Paksi Atom-
N. Olajbányász 1̂ 0 (1-0) 

Az Olajbányász csapata úgy 
utazott Paksra, hogy legalább dön-
tetlen eredményt csikar ki vendég-
látójától. Nos, mint oly sokszor 
ebben a bajnokságban, most sem 
sok hiányzott, hogy a tervet telje-
sítsék. Úgy indult a találkozó, 
hogy a piros-kékek akár a győzel-
met is megszerezhetik, hiszen már 
az első játékrészben számos lehe-
tőség kínálkozott a gólszerzésre. 
Már az első negyedórában Fuisz 
eldönthette volna a találkozó sor-
sát, de két ízben is elpuskázta a 
lehetőségeket. A hazaiak fél  óra 
elteltével egyszer jutottak el Csáki 

A női NB I-ben az Olajbá-
nyász megkezdte az 1990/91. 
évi bajnokság harmadik szaka-
szát, melynek most az a leg-
nagyobb feladata,  hogy az 
osztályozóra összeszedje ma-
gát, mind jobban egységgé ér-
jen a fiatal  csapat. Az olajo-
sok Békéscsabán szerepeltek, 
ahol tulajdonképpen 40 percen 
át egyenrangú ellenfelek  vol-
tak, ám a hazaiak 15-13-as ve-
zetése után elfogyott  minden. 
A végén aztán 28-15-ös vere-
séggel tértek le a küzdőtérről 
a kanizsaiak. 

kapujáig, de ez elég volt ahhoz, 
hogy betaláljanak a hálóba. 

Fordulás után is az Olajbányász 
kezdeményezett többet, Dómján és 
Skublics révén lehetett volna le-
hetőség a hátrány kiegyenlítésére. 
A paksiak ebben a játékrészben -
az elsőhöz hasonlóan - szinte 
semmi veszélyt nem jelentettek az 
Olajbányász kapujára. 

Németh  Lajos edző a mérkőzés 
után: 

- Harmadik olyan idegenbeli 
mérkőzésünk volt tavasszal, ahol 
csak magunkat okolhatjuk a vere-
ségért. Ennek legfőbb  oka, hogy 
támadóink a legnagyobb helyzete-
ket is elpuskázták. Az utolsó 
nyolc vidéki mérkőzésünkön 
mindössze két gólt lőttünk, ez ma-
gyarázat is a rossz idegenbeli 
mérlegünkre. 

-kz-

A sportág második vonalá-
ban, az NB I B Nyugati cso-
portjában élesedik a küzde-
lem, ahol - mint ismert - a 
tajnok feljut  az NB I-be, a 
második helyezett osztályozót 
játszik az élvonalbeli szerep-
lésért. Nos, a Tungsram férfi 
gárdája erősen érdekelt, amely 
legutóbb a TFSE ellen vívott 
rangadót, s erre a fővárosban 
került sor. A csapat a nagyon 
fontos  mérkőzést 2 góllal 
megnyerte a játékmester Kri-
chenbaum, a kapus Kálóczy és 
Rodek vezérletével. A lámpa-
gyári fiúk  az igen értékes két 
ponttal megerősítették 2. he-
lyüket az NB I B-ben. 

-gh 

Kosárlabda 
MÁV NTE-BKV 

Előre 76-50 (37-24) 
A női NB I-ben a MÁV 

NTE együttese számára meg-
kezdődött a döntő szakasz, 
melynek során a BKV Előre 
csapatával küzd a további él-
vonalbeli szereplésért. A kani-
zsaiak csak akkor folytathat-
ják szereplésüket az NB I-ben, 
ha a tervezett 3 mérkőzésből 
kettőt megnyernek. 

Nos, az első, kanizsai mér-
kőzésen remekeltek a lányok, 
akik 26 pontos győzelmet 
arattak. Ebben kitett magáért 
a csapat, de különösen Bo-
gyai. Az együttes tehát jól 
kezdett, s remélhetőleg a mai 

Sporthétvége 
PÉNTEK 

Kézilabda: 
NB I B-s férfi  mérkőzés: 

Tungsram SE-Hőgyész, Olaj-
bányász munkacsarnok, 17.30. 

Egyéb: Diákolimpia II. kor-
csoport - kispályás labdarúgó 
városi döntő, Mindenki Sport-
pályája, 14.00. 

SZOMBAT 
Labaarúgás: 

NB ffl:  MÁV NTE-Boglár-
lelle, MÁV NTE pálya, 12.00. 

NB Il-es ifjúsági  bajnokság: 
Olajbányász SE-Haladás VSE, 
Olajbányász pálya, 12.00. 

Harc a palánk alatt. 
(Fotó: Erdei) 

(pénteki) második találkozón 
is nyer, és akkor nem lesz 
harmadik mérkőzés. 

(BO 

NB Il-es serdülő bajnokság: 
Olajbányász SE-Haladás VSE, 
Olajbányász pálya, 10.00. 

VASÁRNAP 
Kosárlabda: 

NB l-es női mérkőzés a 17. 
helyért (csak harmadik mérkő-
zés esetén): MÁV NTE-BKV 
Előre, MÁV NTE munkacsar-
nok, 17.00. 
Sakk: 

OB l-es férfi  mérkőzés a 
13-15. helyért: Tungsram SE-
Eger KSE, Hevesi Művelődési 
Központ, 11.00. 
Teke: 

NB III-as férfi  mérkőzés: 
Uveggyár-Z. Vasút, Május 1. 
úti csarnok, 9.00. 
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MAV NTE-Mázaszászvár 4-1 

Képünkön a MÁV NTE harmadik gólja a vendégek hálójában 
(Fotó: Erdei) 

Az NB III. Dráva-csoportjában legutóbb egy hetest' kaptak a ka-
nt/_s»l vasutasok, akik a Máza-Szászvár ellen javítottak, A kiállított 
Mü8n«r pályára léphetett (június 30-lg szóló, fetföggesrtett  büntetést 
kapott 2 mérkőzésre), s három bravóros Védést Is bemutatott a 90 
pere sarán. Mózsl ezúttal remekül játszott, Bernáth gólerős vott, s 
összességében biztosan született meg a 4- <-e$ hawil gywsítfm, 

(B.) 

Vasárnap az Olajbányász munkacsarnokban került sor Or-
szágos Ifjúsági  Férfi  Kézilabda Bajnokság első fordulójára.  Ké-
pünkön az N. TUNGSRAM SE egyik üdvöskéje kapura lő. 

<t.) 
(Fotó; Érdet) 

Kézilabda 
i. 
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Természetjárás 
Közel száz induló 
a Thury Kupán 

A Postás Sportegyesület 
szervezésében a hét végén bo-
nyolították le az általános és 
középiskolások részére kiírt 
Thury Kupát. A természetjárás 
kedvelőire 21, illetve 15 kilo-
méteres táv várt. Rajt és cél-
hely az Orosztony melletti 
Thury-kopjafa  volt. 

A középiskolások versenyén 
három kanizsai (Dr. Mező, 
Zsigmondi, Batthyány) és egy 
egerszegi (Csány) iskola tanu-
lói indultak, és a győzelmet a 
Kele Krisztián-Csőgör Mar-
cell alkotta dr. Mező Gimná-
zium csapat szerezte meg. Az 
összetettben is a „mezősök" 
végeztek az élen, így második 
alkalommal nyerték el a ván-
dorkupát. 

Az általános iskolások két 
korcsoportban (5-6. és 7-8.) 
versengtek 5-5 fős  csapatok-
kal. Mindkét korcsoportban a 
zalakomári gyerekek végeztek 
az élen, de az összetettet a ka-
nizsai Zrínyi iskola nyerte, 
miután hat csapattal indult. A 
Zrínyi általános iskola a ván-
dorkupán kívül elnyerte az Ap-
olló Mozi ajándékát is, vagyis 
egy alkalommal történő ingye-
nes vetítést az iskola számára. 

-k-

Gyalogolni jó 
Az Erkel Ferenc Olajipari 

Művelődési Házban tartotta 
összejövetelét a DKG Szak-
szervezeti Természetbarát 
Egyesülete. A hagyományok-
hoz híven ezúttal kerültek le-
vetítésre a már megtett túrá-
kon készült diafelvételek, 
majd megbeszélték második 
negyedéves túratervüket. A rö-
vid interjú keretében Szűcs 
Rózsa, az egyesület elnöke el-
mondta: 

- Ma már kellemes emlék 
az iskolás tagjaink részére 
rendezett 7 napos Mecsek-tú-
ra, a tavaszi szünetben. Talán 
kevesen tudják, hogy Zala me-
gye 450 km hosszú turistaút-
vonal-hálózatából 210 km 
hosszú útvonalat a közel 80 
főt  számláló egyesületünk tart 
karban. Ezek az úgynevezett 
munkatúrák, melyeket az idő-
járástól függően,  folyamatosan 
végzünk. Egyesületünk már 
most készül a Lövérekben má-

jus 5-én megrendezésre kerülő 
Nemzetközi Turista Találkozó-
ra. Ízelítőül néhány érdekes-
ség további programunkból: 
május 12-én Jeli arborétum, 
13-tól 5 napos barangolás a 
Cserhát hegységben a Kék-tú-
ra útvonalán, 26-án Kanica er-
dő a cél. Június 2-án Kürtös-
puszta, 6-án barangolás a Te-
rézlaki erdőben, 9-én gomba-
túra, 16-án az oltárci erdő, 
majd 22-én és 23-án barango-
lás Somogy megye csodálatos 
turistaútjain. Rendhagyónak 
ígérkezik egy kirándulás a hó-
nap végén a Felső-olaszorszá-
gi Dolomitokba. Túráink álta-
lában nyílt túrák, tehát bárki 
részt vehet rajtuk akkor is, ha 
nem tagja egyesületünknek. 
Programjainkat közli többek 
között a Zalai Hírlap és a Ka-
nizsa TV is. 

Tóth Ferenc 

Tenisz 
Füle Zsolt 

a korosztályos „Tizek" 
bajnokság győztese 

A hétvégén lebonyolított 
háromnapos, korcsoportos, 
országos versenyen látvá-
nyos mérkőzéseket, „drámai 
összecsapásokat" láthatott 

(Fotó: Erdei) 

a teniszsportot kedvelő né-
zőközönség. 

Bár betegség miatt csak 
kilenc versenyző lépett pá-
lyára, mégis számos emlé-
kezetes technikai bravúrt, 
elementáris adogatást, röp-
tét jegyezhetett fel a króni-
kás. Kemény fizikai, szel-
lemi, pszichikai próbatételt 
jelentett a játékosoknak 
nyolc mérkőzésen a legjobb 
formában szerepelni. 

Füle Zsolt (képünkön) im-
ponáló játékkal minden 
mérkőzését megnyertel A 
rendkívül sportszerű légkör-
ben lezajlott versenyen ki-
emelkedett a Pajor-Gidó-
falvy, Steiner-Keszei, Füle-
Gidófalvy, Keszei-Füle ösz-
szecsapás. 

A verseny kivonatos 
Jegyzőkönyve: 

1. Füle Zsolt (Nagykanizsa) 
8 győzelem. 

2. Gidófalvy Miklós (Buda-
pest) 7 győzelem. 

Sportakrobatika 
Moszkvában rendezték meg áp-

rilis 13-15 között a Volkov Kupa 
nemzetek közötti sportakrobatika 
versenyt. Magyarországot a Heve-
si DSE fiú  négyese képviselte. 

A háromnapos versenyt közel 
hétezer néző szurkolta végig az 
olimpiai csarnokban. Sportdiplo-
máciai sikernek könyvelhető el, 
hogy a hét versenyszámból kettő-
ben magyar volt a vezető pontozó. 
Cuba Tibor női ugrásban és Gajcsi 
József  a férfi  páros gyakorlatok-
nál. 

19 ország indította versenyzőit, 
köztük több távoli földrész  képvi-
selői is, mint az USA, Kína, 
Ausztrália fiataljai. 

A bennünket érintő versenyszá-
mot három részben rendezték 
meg. A statikus és dinamikus gya-
korlatok után a magyar négyes a 
második helyen állt. A fináléban 
is szépen szerepeltek és csak a 
pontozókon múlott, hogy a ver-
seny nem zárult meglepetéssel. 

3. Pajor Dániel (Győr) 
6 győzelem. 

4. Steiner László (Sopron) 
5 győzelem. 

5. Keszei Krisztián (Sopron) 
4 győzelem. 

6. Király Tibor (Budapest) 2 
győzelem. 

Dr. Füle Lajos szakosz-
tályelnök az ünnepélyes díj-
átadás után köszönetét fe-
jezte ki a szponzoroknak, 
kivált a Fortuna Info Kft.-
nek, és a verseny szerve-
zésében résztvevőknek. 

Viola György 

Képünkön a harmadik helye-
zett magyar csapat, edzőjével, 
Gajcsi Józseffel.  (Fotó: Erdei) 

A Volkov Kupa 
végeredménye: 

1. Szovjetunió, 
2. Kína, 
3. Magyarország (Trencséni Vik-

tor, Bódi Szabolcs, Takács 
András, Vizlendvai László). 

Ismét győztek 
a kanizsai tűzoltó diákok 

A BM Zala Megyei Tűzoltóparancsnokság 1991. április 20-án délelőtt 
rendezte Zalaegerszegen a II. Országos Közép- és Általános Iskolások 
Tűzvédelmi Vetélkedőjének megyei döntőjét. A megyei döntőn 6 álta-
lános és 3 középiskolás csapat vett részt. 

Az általános iskolások kategóriájában az I. és II. helyezést a kanizsai 
Péterfy  általános iskola 8. B osztályából összeállított csapatok nyerték. 
Az I. helyezést elért csapat tagja volt: Méhes Zoltán, Bazsika Koméi 
és Énok Nagy László, a II. helyezést Rajnai Miklós, Heiszter Tamás 
és Czakó Gábor tanulók nyerték. Harmadik helyezés a keszthelyi isko-
lásoknak jutott. 

A középiskolások kategóriájában szintén kanizsai győzelem született. 
A dr. Mező Ferenc Gimnázium és Közgazdasági Szakközépiskola 2. C 
osztályában tanuló Csarankó Norbert, Benkő Attila és Tóth Márton Ta-
más jutott a dobogó legmagasabb fokára. 

Az iskolások pénzjutalmat, a helyezettek értékes tárgyjutalmat kaptak, 
és az elsők képviselik Zala megyét a május 21. és 23-án Budapesten 
megrendezésre kerülő H. Országos Tűzvédelmi Vetélkedőn. 

Ügy látszik hagyománnyá válik, hogy kanizsai diákok képviselik Zala 
megyét az országos tűzvédelmi vetélkedőn, mert az első országos ve-
télkedőn, 1989-ben is kanizsai csapatok képviselték mind az általános, 
mind pedig a középiskolásokat az országos döntőn, akik akkor is szép 
helyezést értek el, mert a dr. Mező Ferenc Gimnázium és a Péterfy 
általános iskola csapata II. helyezett lett. 

Lakatos József 
tűzoltó, szds. 

parancsnok helyettes 
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Apróhirdetés 

1901-ben lett tagja a városi 
képviselőtestületnek. Mint 
képviselő, elsősorban az ut-
carendezés, a kórház és a vá-
góhíd ügyeit szorgalmazta, 
ill. mozgatta. 

1896-ban társszerkesztője, 
majd 1898-ban felelős  szer-
kesztője lett a „Zalai Köz-
lönyének, amit hetente két-
szer jelentetett meg. 1902-től 

tíz évre vette bérbe a lapki-
adás jogát Kertész József  ke-
reskedelmi iskolai tanárral és 
Gáspár Béla banktisztviselő-
vel. Foglalkozott a város, de 
főként  az izraelita hitközség 
múltjának kutatásával. 

1927 szeptemberében ment 
nyugdíjba, a kormányzó 
„Signum Laudis" kitüntetésé-
vel. 

Dr. Villányi Henrik 

75 évvel ezelőtt, 1916-ban 
lett a Nagykanizsai Felsőke-
reskedelmi Iskola igazgatója 
dr. Villányi Henrik. 

Villányi Henrik Kanizsán 
született. Tanulmányai befeje-
zése után a Felsőkereskedelmi 
Iskola tanára lett, majd Bun 
Samu nyugdíjbavonulása után, 
1916-ban az iskola igazgató-
jává választották. A Felsőkereskedelmi Iskola 

Nagykanizsán főútvonal 
mellett 100 négyzetméter 
emeleti rész 900 négy-
szögöl területtel kiadó. 
Iroda, raktár, üzlet, mű-
hely, stb. telepítésére. 
Varga Tibor, Nagykani-
zsa, Magyar u. 164. 

Szobafestő-mázoló-tapé-
tázó szakmával ós ABC 
kategóriás hivatásos jo-
gosítvánnyal, személy-
gépkocsival rendelkező 
fiatalember munkát ke-
res. Ajánlatokat „Minden 
megoldás érdekel" jeligé-
re Pf.: 154-be kérek. 

UP rendszámú Trabant 
eladó. Érdeklődni: Nagy-
kanizsa, Korvin O. 12/A. 
fsz/2. 17-18 óra között. 

Gyenesdiáson 270 négy-
szögöl panorámás lakó-
telek, iker épület elvi épí-
tési engedéllyel eladó, 
vagy Keszthelyi lakásra 
cserélhető. Tel.: Nagyka-
nizsa 16-490. 

Engedményes tavaszi vásár 
a VILLKER-nél 

Előleg lefizetése  nélkül vásárolhat: 

RÉGI ÁR: ÚJ ÁR: 

UJ  termék  az ELVOX 
kaputelefon-rendszer, 

videós  kivitelben  is kapható. 
Minden egyedi igényt kielégít. 

Olcsó árfekvés,  kiváló minőség. 
Családi házas komplett szett ára: 6.215,- Ft. 

A villanyszerelési anyagok teljes választékát is kínáljuk 
kedves vásárlóinknak. GANZ-KK termékeit 

nagykereskedelmi áron árusítjuk. 

NYITVATARTÁS: hétköznap 8-17 óráig, szombaton 
8-12 óráig a „VILLKER" VILLAMOSSÁGI MINTA-
BOLT, Nagykanizsa, Hevesi S. u. 6. (Szolgáltatóház) 
Telefon:  93/11-414. 

230 1 LEHEL fagyasztó-
szekrényt 
300/115 1 LEHEL 
kombinált hűtőt 
260/75 1 LEHEL 
kombinált hűtőt 
125 1 LEHEL 
fagyasztószekrényt 
160 1/** hűtőszekrényt 
S 80 1 LEHEL 
hűtőszekrényt 

S 60 1 LEHEL 
hűtőszekrényt 
Energomatt automata 
mosógép 
BASF 60 kazetta 
BASF 90 kazetta 

33.580,- Ft 

36.520,- Ft 

31.500,- Ft 

21.900,- Ft 
16.830,- Ft 

13.230,- Ft 

11.200,- Ft 

30.730,- Ft 

29.900,- Ft 

32.520,- Ft 

29.500,- Ft 

19.900 - Ft 
16.000,- Ft 

11.230,- Ft 

9.200,- Ft 

28.730,- Ft 
95,- Ft 

115,- Ft 

Amíg a készlet tart! 
SUNFLEUR karcsúsító zselé 220,- Ft 

SUNFLEUR bőrradír 100,- Ft ^ K A N I Z S A 

NAPTÁR 


